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Po prehodnih 
pooblačitvah se bo 
ob koncu tedna 
zjasnilo. Tudi to
pleje bo. Po kotli
nah megla.

Pred praznikom občine Gornja Radgona,

Z novimi cilji za boljši jutri
Prebivalci radgonske občine 

praznujemo letos svoj 36. občin
ski praznik. Dnevi, ki so bili 
pred 48 leti pomembni za nada
ljevanje naše novejše zgodovine, 
so prispevali svojo simboliko 
prazniku, narava, ki v mesecu 
oktobru deli plodove vloženega 
dela v zemljo, pa poskrbi, da na
še praznovanje popestri še pe
sem klopotcev, trgačev, kmetov 
in njihove mehanizacije, vse v 
znamenju trajne povezanosti lju
di in narave. To je torej čas, ko 
se dogaja mnogo tega, od česar 
je odvisno naše vsakdanje življe
nje, naša uspešnost, pa tudi pre
živetje. Zato tudi občani v naši 
občini vedno znova preživljamo 
naše oktobrsko praznovanje v 
znamenju primerjav in ugotovi
tev, koliko, kako kakovostno ter 
vsebinsko bogato se je spremi
njalo naše življenje, kje zaostaja
mo in kaj storiti, da naše razvoj
ne ambicije ne bi zamrle. Brez 
samozadovoljstva je treba opra
vljeno delo in uspehe ocenjevati 
kot sestavni del nujnega gibanja 
in ustvarjanja, ob stalni potrebi, 
da napravimo in dosežemo še 
več.

Ljudje in kraji želijo v svoji 
povezanosti napraviti veliko vse
ga tistega, kar naj bi olajševalo 
vsakodnevno delo in življenje. 
Pri tem nastajajo okoliščine, v 
okviru katerih ni vedno mogoče 
takoj in v celoti opraviti ali dobi
ti načrtovanega, pa je zato zelo 
pomembno, da v ljudeh ostaja 
čimveč ustvarjalnega zagona tudi 
za naprej. Ambicije ljudi, krajev, 
delovnih organizacij in drugih 
dejavnikov v naši občini so ne
nehno usmerjene v uresničitev 
novih ciljev za boljši jutri. Tako 
smo tudi letos priča premikom, 
ki so kljub nezavidljivim sploš
nim razmeram dokaz trdne volje, 
razuma, pa tudi odrekanja naših 
ljudi. V teh prazničnih dneh 
najbrž ne bomo doživljali velikih 
otvoritev in veselic, ki smo jih bi
li navajeni v preteklosti, lahko 
pa smo vseeno ponosni, da nam 
je uspelo opraviti vrsto sicer 
manj opaznih, vendar za nas 
prav tako pomembnih nalog in 
delovnih zmag. ...

Nove pridobitve na področjih 
cestnega in komunalnega gospo
darstva, nadaljevanje izvajanja 
programov stanovanjske grad

Medtem ko je trgatev v primorskem vinogradniškem rajonu že končana, bodo v podravskem začeli pobirati glavnino pridelka 
šele te dni. Največ obiralcev bo šlo v vinograde v soboto in nedeljo, vsekakor pa v tiste, iz katerih bodo grozdje prodali v prede
lavo v vinske kleti. Letos bo bolj slaba vinogradniška letina, zato bo temu primerna cena vina.

nje, več skrbi in pozornosti pri 
varovanju okolja, v katerem živi
mo, urejanje odprtih vprašanj 
energetske oskrbe in ptt zmoglji
vosti ter drugih potreb krajevnih 
skupnosti, vrsta pomembnih po
segov v izboljšanje proizvodnje 
ter tržno naravnanost v občin
skem gospodarstvu so mogoče le 
del želenega učinka našega skup
nega dela in življenja, vendar za 
nas v teh okoliščinah predsta
vljajo izredno veliko. Vse, kar se 
v naših kolektivih trenutno doga
ja v okviru bitke za preživetje, je 
tudi sestavina splošne potrebe 
po mobilizaciji vseh zmogljivosti 
za zagotovitev lastnega obstoja 
ter nadaljnjega razvoja. Pri tem 
bo mnogo bolj kot doslej potreb
no uveljavljati vse vrednote, ki 
naj bi pospešile večje izkorišča
nje znanja, večjo produktivnost, 
zmanjševanje vseh vrst stroškov, 
skratka, ustvarjanje razmer, ki bi 
zagotavljale za dobro delo dobro 
plačilo in s tem motivacijo vseh 
zaposlenih za napredovanje, ne 
zaostajanje.

Prepričan sem, da imamo pri nas še 
veliko tovrstnih rezerv, moramo pa 
jih nujno pričeti koristit’, če se želimo 
obdržati ter razvijati naprej. Dobro 
delo na vseh področjih, izkoriščanje 
vseh danosti in pripravljenost ljudi, 
da čimveč storijo za sebe ter okolje, v 
katerem delajo in živijo, so lahko iz
hodišča za naš nadaljnji premik na
prej. Le dovolj trdni in odločeni, da 
lahko dobro in dovolj naredimo in 
zaslužimo, bomo sposobni zagotavlja
ti vse listo, kar naj bi naši mladi gene
raciji zagotavljalo vzgojno-izobraže- 
valni, kulturni in osebnostni razvoj 
ter vizijo prihodnosti, ki bo spodbuja-I 
la. Zato moramo marsikatero danost] 
v našem okolju gospodarneje izkori-1 
stiti biti pripravljeni na razmere, ki I 
bodo zahtevale več žrtvovanja, m 
ostati odločeni, da predvsem z last-« 
nim znojem in dobro voljo premosti-; 
mo še tako težke preskušnje. !

Moja čestitka ob našem prazniku , 
naj zato izzveni kot poziv in prošnja; 
vsem prebivalcem naše občine, da po- j 
vezani storimo vse za nadaljnji razvoj I 
domače občine in naše skupno boljše 1 
življenje. Naj nam dajo naši praznični j 
dnevi spodbude za izvršitev nalog.

Vsem delovnim ljudem in občanom l 
naše občine se v imenu skupščine in: 
njenih organov zahvaljujem za dose- j 
danje delo in dosežene uspehe ter že
lim prijetno praznovanje in dobro po
čutje.

PREDSEDNIK
Skupščine občine Gor. Radgona 

Peter FRIDAU

Spet je 12. oktober, ko izrekamo:

INOVATOR NAJ
Silno redko so posejani, zlasti 

oni, ki poosebljajo izume ali iz
najdbe. Noja, nekaj patentnih li
stin se najde tudi v pokrajini ob 
tromejniku.

Zakaj je povprečje izvirnim ino
vacijam tako sovražno, kar je res 
celo v danih izobraženskih okvi
rih, v katerih se da prevratna trdi
tev izrecno dokazati in izkustveno 
preveriti? (Boštjan M. Zupančič 
v: Bitje in hrepenenje)

Tiste s koristnimi predlogi in 
tehničnimi izboljšavami, ki so 
jim (naj bi jim bile!) lastne domi
selnost, duhovitost, iznajdljivost, 
morda vse troje hkrati, bomo 
(spet!) v dokajšnjem številu spo
znali prav danes točno opoldne v 
Radenskim Tovarni polnilne 
opfeme. Tu bosta namreč rad
gonska občinska raziskovalna 
skuphost in radgonski občinski 
sindikalni svet podelila več dese
tim inovatorjem priznanja in na
grade ter razglasila invoatorja le
ta ’89.

Uvoz novega znanja in nove 
tehnologije, pa tudi porajanje no
vega znanja iz lastnih sil ni možno 
ob ideološkem nasilju in zatiranju 
svobode, ni možno ob sistemu, ki 
nagrajuje samo poslušnost in se

(NE) BO!?
obrača proti sleherni novi misli 
kot nevarni za njegov obstoj. 
(France Bučar v: Usodne odloči
tve)

Nekateri s t. i. mostu sprošče
nega navdiha iz soboške občine 
so se nam pobliže predstavili že 
v maju na razstavi Inovacije ’89 
v prostorih srednje družboslovne 
in ekonomske šole. Tam so tudi 
dobili priznanja in nagrade. V 
Lendavi so sklenili tovrsten 
»obred« opraviti med 23. in 27. 
oktobrom, ko bo hkrati v tam
kajšnjih Tehničnih delavnicah 
na ogled razstava inovacijskih 
dosežkov. V Ljutomeru šele raz
pisujejo nagrade in priznanja za 
inovatorje, da bi jih v novembru 
zbrali in decembra opravili po
delitev.

V petek zvečer je bila v soboški galeriji slovesnost ob odprtju 9. jugoslo
vanskega bienala male plastike — največje likovne manifestacije pri 
nas. Slavnostni govornik je bil predsednik slovenske skupščine Miran 
Potrč, ki ga je v uvodnem nagovoru napovedal predsednik sveta bienala 
Jože Vild. Aleksander Bassin, sekretar bienala, je predstavil letošnjo 
prireditev, predsednik žirije Zdenko Rus je obelodanil nagrade, koncer
tirala pa sta Janko Prelog (violina) in Ernest Lukač (klavir). Več o bie
nalu v sliki in besedi na Kulturnih obzorjih, na katerih je tudi zapis Po
trčevega govora. B. Bavčar

Foto: N. Ju h novi

Fotografija: Nataša Juhnov.

Moten pogled v prihodnost na 
pragu tretjega tisočletja ali more
biti sla po neskončnosti skozi 
prizmo besed ? Le za igro naslovov 
znanih del gre in nič več.

Kaj pa če inovatorji ne marajo 
več biti inovatorji, marveč podje
tniki, ljudje, ki so že v 18. stole
tju ne samo upravljali, temveč 
vedno znova nekaj iskali, nače
njali, opuščali staro: ljudje, ki 
prevzemajo tveganje, upravljajo 
posle in delujejo kot poslovneži; 
so celo neke vrste prevratniki? 
Prevratniki?!?

Kakorkoli že je z njimi v po
krajini ob tromejniku, poglejte 
na stran, kjer je naslov: Danes je 
dan inovatorjev — vse najboljše!

Branko Žunec

PRED PRAZNIKOM OBČINE
MURSKA SOBOTA

Praznik občine je priložnost za 
oceno vsega, kar smo dosegli, pa 
tudi tistega, kar smo sicer želeli, 
pa nismo uspeli uresničiti. Tovr
stne analize so potrebne tudi za
radi zapletenih gospodarskih in 
družbenih razmer, v katerih smo. 
To še posebno zaradi tega, ker 
moramo opraviti veliko dela pri 
pripravi novega družbenega pla
na do leta 1990. Najpomembnej
še naloge, o katerih so tekle v ob
čini številne razprave in aktivno
sti, so izhajale iz izvajanja refe
rendumskega programa za ob
dobje 1986—1990. Ugotavljamo, 
da prihaja pri gradnji osnovno
šolskih objektov do občutnega 
zaostajanja predvsem zaradi hi
tre rasti gradbenih cen, ki so ra
sle hitreje kot dohodki, pa tudi 
zaradi izpolnjevanja obveznosti 
iz prejšnjega programa. Iz refe
rendumskega programa smo do
gradili osnovno šolo Prekmurske 
brigade in večnamensko telovad
nico pri OŠ Kardelj M. Sobota, v 
sklepni etapi pa je gradnja L fa
ze pri OŠ Bakovci ter priprava 
dokumentacije za nadzidavo OŠ 
Kuzma.

Posodobitev cest iz referen
dumskega programa je v celoti 
uresničena, še več, če bo tako tu
di vnaprej, bo celotni program v 
kratkem izpolnjen.

V tem srednjeročnem obdobju 
smo končali pomembno nalogo: 
gradnjo kirurškega bloka pri bol
nišnici, kar je bila naloga iz 
prejšnjih obdobij. Ta pridobitev 
je velikega pomena za nadaljnji 
razvoj zdravstva v Pomurju.

Pomembne premike smo dose
gli v agroživilstvu, saj so nekate
re njegove dejavnosti v vzponu, 
še posebej sadjarstvo. Z zgradit
vijo hladilnice v Puconcih pa se 
odpirajo nove možnosti za raz
voj sadjarstva na Goričkem. Po
membni rezultati so doseženi pri 
melioracijah in zložbah, čeprav 
tudi tu ne manjka težav.

V tem obdobju smo dosegli 
premike v večini organizacij 
združenega dela, predvsem pri 
posodabljanju proizvodnje in 
poslovanja. Pridobili smo 362 
novih družbenih stanovanj, 2813 
novih telefonskih priključkov, 
začeli pa smo tudi z gradnjo vo
dovodnega omrežja v občini. Po 
narodnem dohodku smo od 51. 
mesta v letu 1986 prišli v lan 
skem letu na 46. mesto v SR Slo 
veniji. Žal pa se nam povečuje 
število nezaposlenih. Z doseže
nim ne moremo biti povsem za
dovoljni, čeprav je občina M. So
bota dosegla pri svojem razvoju 
v zadnjih letih pomembne rezul
tate na gospodarskem, socialnem 
in prostorskem področju, vendar 
ti v primerjavi z republiškim 
povprečjem še vedno zaostajajo. 
Zato pa se moramo v naslednjih 
letih odločneje lotevati razvojnih 
problemov, saj nas skrbi stagna
cija gospodarstva v smislu širitve 
zaposlitvenih možnosti. V razvoj
nem pogledu moramo izkoristiti 
naravne danosti in prilagoditi 
ustroj proizvodnje tako, da bo 
celotno gospodarstvo dohodko
vno učinkovito.

V družbenih dejavnostih ima
mo podobne probleme kot dru
god v Sloveniji. Spremembe, ki 
bodo sledile ustavnim dopolni
lom, bodo marsikaj spremenile, 
predvsem glede organiziranosti 
in združevanja. Potrebno pa bo 
tudi v prihodnjih — v okviru 
možnosti — krepiti in razvijati te 
dejavnosti, saj je od šolstva, 
zdravstva, otroškega varstva in 
kulture odvisen tudi naš nadalj
nji razvoj.

Občina M. Sobota ima kot obmej
na občina posebno vlogo pri sodelo
vanju z obmejnimi okraji Madžarske 
in Avstrije. V minulem obdobju smo 
veliko storili pri kulturi, športu in po
vezovanju občanov, še posebno mla
dine. V zadnjem letu pa smo začeli in
tenzivne razgovore o gospodarskem 
sodelovanju. Za to so glede na sveto
vna gibanja nastopile ugodne razme
re, česar ne bi smeli zamuditi.

Letos praznujemo 10-letnico sode
lovanja s pobrateno občino Paračin 
in partnerskim mestom Ingolstadt. 
Pri tem smo dosegli določene rezulta
te, vendar najmanj na gospodarskem 
področju. Veliko nalog nas torej ča
ka. Kljub zaostrenim gospodarskim 
in družbenim razmeram lahko z opti
mizmom zremo naprej, saj smo v zad
njem času v SR Sloveniji sprejeli ne
katere usmeritve, to so ustavna dopol
nila, ki pomenijo drugačen jutri, tudi 
za odnose v naši skupni domovini.

Vsem delovnim ljudem in občanom 
čestitam ob prazniku občine M. So
bota in želim tudi v prihodnje veliko 
uspehov in osebne sreče.

Predsednik 
skupščine občine Murska Sobota 

Andrej GERENČER



aktualno doma, in po svetu

Predsednik Zvez
nega izvršnega sveta Ante 
Markovič je do
potoval na šestdnevni delovni 
obisk v Združene države Ame
rike. Pogovarjal se bo z naj
višjimi osebnostmi ameriške 
administracije, predstavniki 
kongresa in gospodarsko fi
nančnih ustanov. Napovedano 
je, da bo Markoviča sprejel 
ameriški predsednik George 
Bush, sešel pa se bo tudi z dr
žavnim sekretarjem Jamesom 
Bakerjem in predstavniki 
mednarodnega denarnega 
sklada svetovne banke.

V naši delegaciji so član 
Zveznega izvršnega sveta De- 
vad Mujezinovič, namestnik 
zveznega sekretarja za zuna
nje zadeve Milivoje Maksič, 
zunanjepolitični svetovalec 
Joviča Vejnovič in viceguver- 
nerNarodne banke Jugoslavi
je Žarko Trbojevič.

Uradni predstavniki ameri-

Prihodnost zelenih 
Jugoslavije

Tako je organizator — mestna 
konferenca ZSM Hrvaške v Za
grebu — naslovil dvodnevno sre
čanje (5. in 6. oktobra) na za
grebškem Kaptolu, ki si ga je pr
vi dan zamislil kot javno tribuno 
(uvodničarji: dr. Dušan Plut, Ze
leni Slovenije, Željko Rogošič, 
Zelena akcija Split, Nenad Živ- 
kovič. Zelena pega Pančevo), 
drugi dan pa kot omizje na te
mo: Ekološko gibanje v Jugosla
viji. Udeležilo se ga je čez 50

Nikola da — kaj pa Leka L?
»Nas. Črnogorcev, in Rusov, je 250 milijonov,« je pred osmimi desetletji rad 

poudarjal knez in nenazadnje črnogorski kralj Nikola Petrovič Njegoš, ko je hotel 
nekoliko privzdigniti moč svoje majhne Črne gore. Sedaj so Nikolo, kraljico Mileno 
in njuni hčeri, princesi Ksenijo in Vjero — se pravi njihove posmrtne ostanke — 
prepeljali iz San Rema v Črno goro.

Črnogorci so st pri tej ceremoniji izkazali kot vredni sinovi kralja Nikole ali 
Nikice. kot so ga ljubkovalno imenovali v njegovih časih. Ob pogrebu se je zbrala 
monarhična elita Evrope: Savojci, italijanska kraljevska družina, ruski Romanovi, 
Bourboni. Karadjordjeviči — nič manj kot vnuki, pravnuki in prapravnuki kralja 
Nikole.

Ob tej nekoliko spektakularni ceremoniji pa ni mogoče zaobiti še nečesa, kar 
daje temu delu balkanskega geografskega in tudi političnega prostora svoj draž. 
Črnogorci so.se dostojno poslovili od svojega »gospodarja«, kaj neki pa bodo storili 
Albanci s svojim (še živim) kraljem v izgnanstvu Leko I., sinom zadnjega. Alban
cem še vladajočega kralja Ahmeta Zoguja, velikega nacionalista, svetovnega 
»zdomca«, ki tačas živi v Južni Afriki? Leka je zagovornik »velike Albanije« in 
najbrž ni čisto naključno, da je predstavnik Albanije pred dnevi v OZN ostro napa
del Jugoslavijo, čisto v stilu sicer nepriznavanega Leka L

Z monarhi in njihovimi pripadniki pač ni tako enostavno, kot bi si kdo mislil.

Težave s 
poljskimi 
»turisti«

Veliko število poljskih turistov, 
ki že vse od pomladi prehajajo 
ozemlje Češkoslovaške, ustvarjajo 
velike preglavice, niso pa redki tu
di incidenti, kot poroča Tanjug iz 
Prage. Od dva in pol milijona po
tnikov v obe smeri na enem sa
mem železniškem mejnem preho
du je bilo v prvih osmih mesecih 
letos kar 90 odstotkov Poljakov. 
Praški dnevnik Rude pravo obto
žuje te »turiste«, da so črnoborzi
janci in prekupčevalci. V vlakih iz 
Poljske, ki zamujajo tudi po 15 
ur, je štiri- do petkrat več potni
kov kot sedežov. To otežuje nor
malno proceduro na mejnih pre
hodih, poleg tega pa so potniki tu
di napadalni, kot trdi šef kontrole 
potnih listov na prehodu Petrovi
či. Nič bolje ni tudi na cestah, od
kar Poljaki ne potrebujejo vstop
nih vizumov za Avstrijo.

V Pragi izražajo ob tej kritiki 
zaskrbljenost, ker se bojijo, da bo 
Varšava postavila vprašanje, za
kaj kritika prav zdaj, komaj nekaj 
mesecev po volilni zmagi poljske 
Solidarnosti.

Vedno »napačno« razumljeni |
Ni še potekla nobena večnost od tistih črnogorskih mitingov, na 

katerih so navzočni vzklikali: »Hočemo gusle!« pa sojih obtoževali, , 
da so vzklikali: »Hočemo Ruse!«

Pred tedni so se Črnogorci spet zbrali na mitingu in zelo glasno 
zahtevali: »Dajte nam orodje!« In spet se je našel nekdo, ki trdi, da 
so kričali: »Dajte nam orožje!«

Kaj neki bodo vzklikali na naslednjem mitingu . . .

Ante Markovič na beograjskem letališču pred odhodom v ZDA 
Telefoto: Tanjug

Nedavno sem zvedel (po televiziji) da tukajšnji šolski krogi ko
maj poskrbijo za učbenike normalnih otrok, tisti pa. ki so v posebnih 
oddelkih, so brez učbenikov in si njihovi učitelji pač pomagajo z ra
zmnoževanjem listov potrebnega šolskega gradiva, za kar reporter 
meni, da je nenormalno, namreč deljenje otrok na normalne in tiste 
druge, ker. so otroci pač otroci, naši otroci.

To je vzbudilo asociacijo na naše splošne razmere, v katerih se 
normalni podcenjevalno obnašajo do onih drugih in kjer se imajo za 
normalne na obeh straneh, češ da je one druge treba ukrotiti. Če pa 
se normalnost meri z večino, da ne bi bili v odnosu pat pozicije, po
tem je povsem resno vprašanje, kako se ta večina oblikuje.

Na zadnji seji CK ZKJ. kjer naj bi bi! govor o idejnih vprašanjih 
ustavotvornih postopkov Slovenije, se je to najrazločneje videlo v na
činu glasovanja, ki ga je vodil kosovski Marina na način, ki je vzbu
jal smeh tudi pri glasovanju navzočih. Morina namreč s,ploh ni vede! 
pravil igre, se pravi načina glašovanja v CK ZKJ. ker je uporabil pre
prosto večino navzočih, ne pa vseh članov CK. ne glede na njihovo 
navzočnost, a jih je, kakor smo slišali. 161. Torej je bilo potrebno pre
šteti navzoče in ugotoviti, kdo med njimi je član CK. se pravi, da ima 
pravico glasovati.

škega zunanjega ministrstva 
so pred prihodom Anteja 
Markoviča izrekli pohvalne 
besede na račun usmeritve Ju
goslavije k tržnemu gospodar
stvu in pozdravili reformo, ki 
je usmerjena* k takšnemu go

predstavnikov ekoloških skupin, 
društev, organov in organizacij 
iz vse države, razen iz Makedoni
je in Kosova. Potem ko so na ja
vni tribuni in za okroglo mizo iz
menjali podatke o tem, kdo je 
kdo, kako in kaj počne, proble
me, ob katere zadeva, so udele
ženci sprejeli skupno izjavo za 
javnost z dogovorom za nadalj
nje sodelovanje.

B. Ž.

Madžarske zadrege
Madžarska je svetovno javnost že nekajkrat opozorila na to, da 

ne namerava postati nekakšna »prehodna dežela za begunce iz 
vzhodnoevropskih držav«. Računajo, da je na Madžarskem tačas 
prek 21 tisoč beguncev. Poleg tistih iz Vzhodne Nemčije in ki so 
prek Avstrije odšli v ZRN, je samo septembra prišlo iz Romunije 
1600 beguncev madžarskega rodu, poleg tega 200 romunskih pripad
nikov nemške manjšine ter 800 Romunov. Tisti begunci »nemške kr
vi« bodo dobili zatočišče v ZR Nemčiji, težave, predvsem finančne in 
jezikovne narave, pa so z Romuni, ki jih je doslej prišlo na Madžar
sko že okoli 3 tisoč.

Visoki komisariat za begunce pri OZN je namenil Madžarski 
denarno pomoč, vendar je ta premajhna, da bi lahko zadostili vsem 
potrebam.

Dobri sosedski odnosi
Ob otvoritvi letošnjega graške

ga velesejma je avstrijski vice- 
kancler in predsednik avstrijske 
ljudske stranke Josef Riegler za 
zagrebški Vjesnik ocenil jugos.lo- 
vansko-avstrijske odnose in go
spodarsko sodelovanje med obe
ma državama. Sosedske odnose 
je ocenil kot zelo dobre in prija
teljske. Glede gospodarskih od
nosov pa je dejal, da bi poleg 
blagovne menjave, ki je lani zna
šala prek milijarde dolarjev, mo
rali več razmišljati o skupnih na
ložbah. Na vprašanje, kako lah
ko Avstrija prispeva k reform

spodarstvu. Še naprej bodo 
pazljivo spremljali spoštova
nje človekovih pravic v naši 
državi, je rečeno v uradni izja
vi ameriškega zunanjega mini
strstva.

Romunija za 
intervencijo

Madžarska socialistična delav
ska partija je zavrnila predlog ro
munske partije, da naj bi sile 
Varšavskega pakta z vojsko po
sredovale na Poljskem. To je 
pred dnevi povedal načelnik od
delka CK za mendarodne odno
se Geza Kotai.

Budimpešta je Bukarešti v zve
zi s tem sporočila svoje mnenje, 
ki pravi, da je nova vlada v Var
šavi odsev volje poljskega ljud
stva, in takšna, kakršna bo, je 
stvar poljske notranje politike. V 
intervjuju za Nepsabadsag je 
Kotai dejal, da Madžarska ne vi
di razlogov za zaskrbljenost Ro
munije in pri tem navaja že več
krat poudarjeno trditev, da že 
dolgo ne velja več doktrina ne
kdanjega sovjetskega voditelja 
Brežnjeva o omejeni suverenosti.

Kotai velja za pobudnika no
vih odnosov med državami 
vzhodne Evrope in državami s 
socialističnim družbenim redom 
nasploh: septembra na posveto
vanju dvanajstih komunističnih 
in delavskih strank v bolgarski 
Varni ni hotel podpisati sklepne
ga komunikeja, ker se ni strinjal 
z nekaterimi preživelimi metoda
mi v mednarodnih odnosih.

skim prizadevanjem v našem go
spodarstvu, je Josef Riegler de
jal, da si Avstrija v okviru EFTE 
prizadeva za čim boljši položaj 
Jugoslavije v tej evropski inte
graciji. Omenil je tudi dosedanje 
pogovore o podaljšanju phyrn- 
ske avtoceste do Zagreba. Na 
vprašanje, ali trenutna nesogla
sja med posameznimi deli Jugo
slavije vplivajo na gospodarsko 
sodelovanje med obema država
ma, je predsednik avstrijske ljud
ske stranke dejal, da to nikakor 
ne vpliva na meddržavne odno
se. Dejal pa je tudi, daje Marko
vičeva vlada na dobri reformni 
poti.

Dunajski dnevnik Die Presse 
pa je pretekli teden v uvodniku 
zapisal, da bi bilo smotrno usta
viti vsakršno gospodarsko sode
lovanje Avstrije z Jugoslavijo, če 
bi prišlo do nasilnih ukrepov 
proti Sloveniji. Tudi kancler Vra- 
nitzky je komentiral položaj v 
zvezi z Jugoslavijo in dejal, da je 
ta skrb zbujajoč in da dogodki v 
njej niso spodbuda državam, ki 
naj bi Jugoslaviji gospodarsko 
pomagale.

(Nejnormalnost
Glasovanje o sklepih CK ZKJ je bilo načrtovano po točkah skle

pov in se je tako tudi začelo, upoštevajoč proceduro glasovanja, ki 
zahteva najprej razpravo o vsakem členu (in dopolnilu) posebej, ki ga 
je predlagala za to posebej izbrana delovna skupina, da bi lahko na 
demokratični način prišli do končnega predloga teksta, o katerem bi 
odločal CK kot o celoti. Ko se je pri drugi točki predlogov pokazalo, 
da je ni bila sprejeta potrebna večina glasovalcev, je bilo glasovanje 
po točkah prekinjeno z zahtevo, da CK glasuje o celotnem predlogu 
sklepov, potem pa je postopek o določanju končne vsebine preostalim 
posameznim sklepom prekinjen. Opravičilo je bilo časovna stiska, češ 
da želenih sklepov ne bo pred začetkom seje skupščine Slovenije, ker 
da gre za zavlačevanje, ve se katere strani.

Končno glasovanje je vodil predsednik CK ZKJ, ki bi najbrž 
moral voditi ves potek seje, če jo je že sklical kot izredno, torej kot po
sebno pomembno, in zagotoviti njeno popolno regularnost, brez na
pak in ne glede na čas, saj se je o spornih amandmajih razpravljalo 
in odločalo šele popoldne in je bilo že povsem jasno, da o odlaganju 
seje skupščine Slovenije ne more biti več nobenega govora.

Zanimivo je, da je bilo v začetku seje CK ZKJ rečeno, da je nav
zočih 122 članov CK, da je glasovalo 97 za, 40 proti in da se je en 
vzdržal, kar daje seštevek 138, ve pa se tudi, da se nekaj navzočih, 
kot na primer Ali Šukrija, glasovanju ni odzvalo, kar najbrž pomeni, 
da so prihajali nekateri člani CK ZKJ pred koncem seje, morda sa
mo zaradi glasovanja.

Vtis, ki ga je pustila tako nepripravljena in nepravilno vodena 
seja CK ZKJ. je bil in ostal zelo mučen in je res vprašanje; komu in 
za kaj je bila namenjena ali potrebna. Zlasti, ko je star črnogorski 
komunist Mičundvič izrekel ostavko, češ da mu je dovolj tega, kar se 
dogaja, potem pa, ko je poskušal delovati pomirjevalno združevalno, 
so imeli črnogorski mladi politiki drugačen pristop.

V razmislek je ostalo vprašanje: Kaj je pravzaprav dosegel CK 
0* ZKJ s to in takšno sejo, ko so se takoj po njej zbirali v Črni gori in 

pozivali k orožju, kar je izzvenelo kot nekakšna vojna napoved ene 
© federalne enote drugi, kakor je pozneje ugotovi! neki zagrebški profe- 
£ sor med pogovorom v zagrebški televizijski oddaji, da o razočaranju 

vročeglavih nad dejstvom, da ni uvedeno izredno stanje v Sloveniji. 
N; sploh ne govorim.

Posledice za partijo bodo kajpak samo najtežje, tako pač, kakor 
O so o njih govorili tisti člani CK ZKJ, ki so se ukvarjali s to vrsto pred- 
S videvanj. ne da bi se utopili v vrtincih dnevne politike. Zdaj, ko je ner- 
</j voza splahnela, ostaja spoznanje, da je Jugoslavija vendarle trdnejša, 

kot pa se zdi vročekrvnežem, ki so preveč kalkulirali tudi z vojsko, ki 
zaradi tega tudi ponavlja, da je, kar je; namreč ljudska armada na
Titovi avnojski poti.

Upajmo, da izredni kongres ZKJ ne bo repriza te seje CK ZKJ.

POLITIČNA PRENOVA NA MADŽARSKEM
Mukotrpno je bilo rojstvo deteta, ki se imenuje Madžarska sociali

stična partija. Če smem uporabiti nesocialistično izrazoslovje in se niko
li izraziti v imperialnem slogu, potem bi lahko rekli, da se je rodilo s ce
sarskim rezom. Bivša Madžarska socialistična delavska partija kot mati 
je bila celo večkrat operirana in je žrtvovala svoje življenje za svojega 
krhkega, vendar nadobudnega dojenčka. Slednji, četudi brez matere, 
ima dobre možnosti za zdrav razvoj. Za to bo skrbel oče reformatorjev 
na Madžarskem Rezsb Nyers, ki je bil za strankinega predsednika izvo
ljen z veliko večino glasov, in skrbelo bo 24 botrov, hočem reči članov 
predsedstva, ki so večinoma znani ali manj znani pristaši prenove na 
Madžarskem (Pozsgay, Nemeth, Horn, Hemori, Vitanyi, Vastagh in 
drugi).

Če bo obveljala res prava 
vzgoja, potem obstaja možnost, 
da prej ali slej ne bo več državne 
partije, temveč se bo razvilo so
dobno levičarsko socialistično 
gibanje. Zanj pa naj bi bila zna
čilna večstranska parlamentarna 
demokracija, pravna država, me
šana lastnina, tržno gospodar
stvo in še marsikaj. MSP bo neu
smiljeno odkrita do preteklosti 
(dogodke 1956. je deklarirala kot 
ljudsko vstajo), odmaknila se je 
od vseh zločinov v polpreteklo
sti, (post)stalinističnih zgrešenih 
načel, metod. Ukinila bo sistem 
birokratske partijske države, na
čelo demokratičnega centraliz
ma, diktaturo proletariata in kar 
je še podobnega. Vendar pa bo 
ohranila vse trajne vrednote so
cialističnega in komunističnega 
gibanja. Tako na primer načelo 
solidarnosti in družbene pravi
čnosti (ne uravnilovke) itd.

Kar pa se tiče vprašanja, na 
koliko delob bo razpadla bivša 
sedemstotisoččlanska množica, 
ne ve nihče natančno. Dejstvo pa 
je, da je nekdanji generalni se
kretar MSDP Karoly Grosz ta
koj po razglasitvi nove stranke 
izjavil, da ne želi biti član nove 
formacije. Podobno se je odločil 
tudi prejšnji član politbiroja Ja- 
nos Berecz (ki je tudi kot zgodo
vinar zagovarjal tezo o kontrare
voluciji leta 1956), češ da se ko
munistične partije ne da kar tako 
ukiniti. Trenutno se ilegalno dru
štvo Janosa Kadarja in druge 
skrajno levičarske organizacije 
pa so istočasno razglasile nasta

nek komunistične partije. Vdova 
Janosa Kadarja pa je najostreje 
protestirala zavoljo zlorabe ime
na svojega preminulega moža.

Eden od delegatov pa je dejal, 
da se mora nova stranka znebiti 
političnih mumij. Preveč priza
nesljiv ni bil tudi tudi poslanec, 
ki je rekel, da je komaj eno uro 
član socialistične stranke, pa se 
mu komunisti že gnusijo. Zani
mivo, do kakšnih kvalitativnih 
sprememb se lahko človek doko
plje z enim samim podpisom, 
kajne? Vsak prejšnji komunisti 
namreč, ki želi postati socialist, 
mora do 31. oktobra s svojim 
podpisom potrditi svojo reinkar
nacijo.

Ce izhajamo iz dejstva, da je 
1279 kongresnih delegatov pred
stavljalo toliko platform, struj in

ŽIVLJENJE NA OBROKE
Podatki kažejo, daje v Makedoniji kar 130 organizacij združe

nega dela s skupno skoraj 21 tisoč zaposlenimi, v katerih dva ali tri 
mesece niso dobili osebnih dohodkov. Statistika tudi kaže, da kar 60 
odstotkov zaposlenih v Makedoniji, kjer je v združenem delu zapo
slenih okoli 600 tisoč delavcev, prejema plačilno kuverto, ki ni debe
lejša od povprečne republiške, to znaša okoli tri milijone dinarjev, 
skoraj 70 odstotkov zaposlenih pa prejema osebni dohodek, ki je 
manjši, kot pa znaša jugoslovansko povprečje.

Kako torej preživeti? Makedonski trgovci že nekaj časa tarna
jo, da je promet upadel, prodajalci pohištva, oblek in tehničnega bla
ga že dolgo časa od svojih dobaviteljev ne naročajo novih zalog, gne
ča je le na tako imenovani zeleni tržnici »Bit pazarjuna«, kateri 
kmetje prodajajo svoje pridelke za skoraj bagatelne cene (paprika in 
paradižnik sta do pet tisoč dinarjev, čebula po 30<i dinarjev..

globus i
PARIZ — Predstavniki 27 ev

ropskih držav, med katerimi je 
tudi Jugoslavija, so v Parizu 
sprejeli program sodelovanja na 
avdiovizualnem področju TV 
Eureka. Cilj programa je posneti 
kar največ televizijskih filmov s 
kulturnozabavno, znanstveno ali 
drugo vsebino, pospešiti medse
bojno sodelovanje in zagotoviti 
nujna gmotna sredstva v. ta na
men.

LONDON — Na tiskovni kon
ferenci v Londonu so direktorji 
britansko-francoskega konzorcija 
Eurotunnel sporočili, da se je 
predračun stroškov za gradnjo 
predora pod Rokavskim prelivom 
povečal na 6,96 milijarde funtov, 
pred dvema letoma pa je znašal 
4,85 milijarde funtov. Direktorji 
Eurotunnela pravijo, da bo treba 
poiskati nove vire denarja, če ho
čejo poravnati 40-odstotno rast 
predračunskih stroškov za pod
morsko železniško progo med Bri
tanijo in Francijo, ki naj bi bila 
nared julija 1993.

ISLAMABAD -r Pakistan je 
spet član Commonwealtha. Pred
sednik Gulam Išak Kan je ob tej 
priložnosti sprejel britanskega 
veleposlanika v Islamabadu Joh
na Baringtona, ki mu je posredo
val čestitke kraljice Elizabete. 
Pakistan je izstopil iz Common- 
wealtha leta 1972 v znamenje 
protesta proti odločitvi Velike 
Britanije, da bo priznala Bangla
deš.

BUDIMPEŠTA — Romunska 
komunistična partija je Madžar
ski socialistični delavski partiji 
poslala uraden predlog, naj bi dr
žave Varšavskega sporazuma po
sredovale na Poljskem. MSDP je 
predlog odločno zavrnila, je izja
vil načelnik oddelka centralnega 
komiteja MSDP za mednarodne 
odnose Geza Kotai.

TEL AVIV — Minuli konec 
tedna je bil za Palestince eden 
najbolj krvavih in tragičnih od 
začetka palestinske vstaje de
cembra leta 1987. Ubili so osem 
Palestincev — šest jih je padlo 
pod streli izraelskih, dva pa pod 
streli palestinskih vojakov. Pale
stinci so ju namreč obtožili sode
lovanja z izraelskimi oblastmi na 
zasedenih ozemljih in ju zato 
usmrtili.

smeri, da jih menda vsa Evropa 
skupaj ne premore več, potem 
lahko mirne duše sklepamo, da 
se bo partijsko telo še naprej 
drobilo. Če ne bi šlo za krvavo 
resne stvari, bi lahko malo v šali 
tudi dejal: »Upam, da se ne bo 
toliko drobilo, da bomo imeli na 
koncu — namesto makovih po
tic, ki nam jih obljubljajo — par
tijske rezance.«

Sicer pa pravi reformisti nima
jo ni proti razcepu, ker se bojijo, 
če se ne bodo mogli znebiti kon- 
zervativcev, da potem madžarsko 
ljudstvo tudi novi stranki ne bo 
verjelo. Brez vere pa ni mogoče 
niti živeti. To je dokazal tudi tra
gični zgled 65-letnega poslanca 
iz Žalske županije, ki ga je v zad
njih dneh preveč skrbelo, da bo 
ugasnil ogenj, bilo ga je strah, da 
bo komunistična partija razpad
la ...

Kmalu potem, ko so v soboto 
razglasili nastanek Madžarske 
socialistične stranke, je Lajos Te- 
leki umrl zaradi infarkta. Tokrat 
se je neredko le bombastična 
puhlica izkazala kot resnična: te
mu človeku je bila Madžarska 
socialistična delavska partija za
res pri srcu.

Franček Mukič
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NI ODSTOPANJA Z ZAČRTANE POTI
Najnovejši paket ukrepov, ki jih je pripravil Zvezni izvršni svet, po

trdila pa zvezna skupščina, različno odmeva med gospodarstveniki. Brez 
temeljitih sprememb v gospodarstvu ni pričakovati drugačnih in boljših 
rezultatov. V časih, ko se je ekonomska kriza v državi poglabljala, so bi
le te besede neštetokrat izrečene v krogih gospodarstvenikov in pozna
valcev gospodarskih razmer, vendar kaže, da smo jih jemali premalo re
sno in odgovorno in težke razmere so se samo še zaostrovale. Razmišlja
ti o novem, v praksi pa še naprej delati in se obnašati po starem, ne za
gotavlja rezultatov in praksa je to potrdila. Dogme in obnašanja, ki so 
veljali več kot štiri desetletja, je težko premagati in odpraviti čez noč, še 
posebno pri tistih, ki so se navadili živeti z njimi in jim nazadnje kot ta
ke tudi prijajo. Vlada sama seveda položaja ne more urediti, če pri tem 
nima podpore gospodarstva. Če želi imeti podporo, pa mora položaj vse
kakor obvladati. Za Mikuličevo vlado se je izkazalo, da je izgubila zau
panje gospodarstva, to pa (zaenkrat) ne velja za novo, Markovičevo.

Čeprav prvemu možu jugoslo
vanske vlade nekateri očitajo, da 
je samovšečen, samozavesten in 
podobno, pa mu velika večina le 
priznava, da ve, kaj hoče. V pol
letnem vladanju je nova vlada že 
dokazala, da s poti, ki jo je začr
tala, ne namerava stopiti, pa če

»V Potrošniku bomo sprejemali vse čeke, dokler jih bo spre
jemala naša banka, ker bi sicer naše kupce postavili v neenako
praven položaj. Prepoved poslovanja s čeki je negospodarno po
četje, saj je ček zakonito in za nas tudi najbolj zanesljivo plačil
no sredstvo. Čeke in denar odvajamo dnevno, zato ažurnost po
slovanja s čeki za nas ni problem. Zelo velik problem pa predsta
vlja plačilo prometnega davka vsake tri dni za tri dni. Za Potroš
nik s 150 trgovinami po vaseh je to opravilo, ki ga tudi z dodatno 
armado administracije ne bomo sposobni opravljati. Kaj takega 
je možno v kompjuteriziranem in cenovno stabilnem gospodar
stvu, ročno in pri dnevnem spreminjanju cen pa je to neizvedljiv 
ukrep. Vlada predlaga tudi uvedbo materialnega knjigovodstva v 
trgovini na drobno. Tudi to je za nas neživljenjski ukrep in še 
predstavljati si ne morem, kako ga bomo izvajali na primer v sa
mopostrežnih trgovinah. Za trgovino so posledice takšnih ukre
pov lahko katastrofalne: ukvarjali se bomo z administriranjem, 
ne pa z našim osnovnim poslom,« je do nekaterih že sprejetih 
oziroma napovedanih ukrepov kritičen direktor Potrošnika, mag. 
Jože Kovač.

Tudi za ukrep iz odloka o načinu oblikovanja cen, s katerim 
hoče zvezna vlada iz sestave cene izčistiti tako imenovano psiho
loško inflacijo, pravi, da ne rešuje problema, temveč samo spre
minja njegovo lokacijo. Stroški blaga in stroški kapitala so se 
doslej prišteli v proizvodnji, zdaj bo stroške kapitala računala tr
govina in trgovci bodo dežurni krivci za nenormalno poviševanje 
cen. Problem pa ostaja problem, kajti njegovo bistvo je v inflaci
ji-

»Sem za pluralizem lastništva. Potrošnik kot družbena tr
govska organizacija podpira razvoj zasebne trgovine, vendar pod 
enakimi pogoji ter z izenačenimi obveznostmi in pravicami. Za 
družbeno trgovino še vedno veljajo zahtevnejši pogoji za opra
vljanje dejavnosti, različna je osnova za plačilo prometnega dav
ka, zasebni trgovci prodajajo samo donosno blago, družbeni sek
tor pa je odgovoren za nemoteno oskrbo prebivalstva, za nas so 
predpisani kreditni pogoji, zasebnik je lahko veliko bolj življenj
ski in prilagodljiv, naš odpiralni čas določa odlok, zasebnik se 
podreja zahtevam kupca,« meni direktor soboškega Potrošnika, 
vendar ne zanika lastnih notranjih rezerv, ki jih vidi predvsem v 
treh segmentih: prilagoditvi odpiralnega časa, tehniki in tehno
logiji poslovanja in poslovanju s kapitalom. Osebni dohodki bo
do v Potrošniku odvisni od uspešnosti. Ravnali se bodo po zako
nu, kar v bistvu pomeni stanjšanje kuverte. Glede na padec kup
ne moči v septembru, ki je nad pričakovanji, navsezadnje tudi 
brez ukrepov zvezne vlade ne bi moglo biti dosti drugače.

prav dobiva pri tem tudi posa
mezna polena pod noge. Prepri
čana je, da je začrtana pot prava 
in prvi paket reformskih ukre
pov, sprejetih spomladi, se že 
uveljavlja tudi v praksi. V začet
ku oktobra smo dobili nov paket 
ukrepov. Ta vsekakor ni prišel 
kot dobrodošlica, saj ga spreje
mamo kot reformo, za katero pa 
vemo, da bo tudi boleča. Boleča 
za gospodarstvo in negospodar
stvo, za vsakega posameznika, v 
prehodnem obdobju, vendar 
nam daje hkrati upanje, da je 
vendarle predhodnica boljših ča
sov.

Razmere že zdaj niso rožnate, 
vendar če ne želimo, da bi nam

SGP Pomurje ima v tem času, 
tako kot večina gradbincev, do
volj dela, vendar jih je zadnji 
paket ukrepom zvezne vlade na
šel v precejšnjih likvidnostnih 
težavah, ki jih umik jugomenice 
še dodatno zaostruje. Najhuje 
bo v tekočem mesecu, v novem
bru pa že računajo na plačila iz 
Madžarske, kjer so dela v sklep
ni etapi.

Na domačem tržišču 
jim je inflacija odžrla pomem
ben del dohodka. »Res smo za 
moravski hotel dobili 80 odsto
tkov avansa, toda 20 odstotkov s 
pogodbo določenega trdnega 
zneska nam je inflacija popol
noma razvrednotila. Podobno se 
dogaja pri drugih objektih, tako 
da imamo z domačimi deli veli
ke dohodkovne težave. Posli v 
tujini, ki nas dohodkovno sicer 
rešujejo, pa nas spravljajo v veli
ke likvidnostne težave, saj dobi
vamo plačila po opravljenem de
lu«. ocenjuje položaj direktor 
Pavel Pongrac.

šlo v prihodnje še slabše, bo vsaj 
v tem prehodnem obdobju po
trebno nekoliko potrpeti. Pri tem 
vztraja tudi zvezna vlada, ki je 
odločena izpeljati začrtane refor
me, zato je pred zvezno skupšči
no ponovno prišla z nekaterimi 
zakonskimi rešitvami, ki so jih 

delegati enkrat že zavrnili. Pre
več bi bilo, če bi zapisali vse, kar 
se je v minulih dneh dogajalo v 
zvezni skupščini in kar je nalete
lo na takšne ali drugačne odme
ve v jugoslovanski javnosti. Bilo 
je namreč pričakovati, da ob 
vseh naših razlikah, ob različni 
razvitosti, ne bo enotne podpore 
v vseh delih države. Vendar bo 
reforma zahtevala žrtve in s tem 
se bomo morali sprijazniti. Žrtve 
predvsem med slabimi, za katere 
ne bo prostora v tržnem gospo
darstvu. Zanje ostajata le dve 
možnosti: ali bodo začeli delati 
drugače, tako da se bodo posta
vili na lastne noge, ali pa bodo 
propadli, saj sodoben gospodar-

Soboški gradbinci glede na 
obsežna dela v tujini čutijo po
sledice pasivne tečajne politike. 
Kljub temu dejstvu in ostrim 
tržnim pogojem se ta čas pote
gujejo za nov obsežen projekt na 
Madžarskem, ker ocenjujejo, da 
so madžarsko in nekatera druga 
zunanja tržišča dolgoročno za
nimiva in ker na domačem tržiš
ču obsežna jugoslovanska grad
bena operativa enostavno ne bo 
imela dovolj dela. »I krepi zve
zne vlade bodo dali rezultate sa
mo, če bomo imeli vsi izenačene 
izhodiščne pogoje poslovanja. 
Posledice slabe organizacije de
la, neracionalne porabe mate
riala, prevelikega odstotka bol
niških dopustov, velikih tran
sportnih stroškov itn. pa bomo 
morali nositi delavci Pomurja. 
Gradbinci smo bili sicer že do
slej podvrženi milosti in nemilo
sti trga, po novih ukrepih pa nas 
bodo naše lastne slabosti še bolj 
udarile — tudi po žepu, saj je s 
spremembo zakona o finančnem 

ški sistem ne prenese sociale. Ta
ko je povsod v razvitem svetu in 
temu se ne bo dalo izogniti tudi 
pri nas. To še toliko bolj, če se 
želimo vključiti v svetovne go
spodarske procese, kjer dobivajo 
svoje mesto le konkurenčni.

Največji problem v tem trenut
ku je gotovo inflacija, saj se brez 
njenega obrzdanja reforme tako 
rekoč ne bo dalo izpeljati. Ta je v 
septembru že dosegla rekordno 
48-odstotno rast, ki je bila po 
Markovičevih besedah pričako
vana, zato bo treba zdaj vse sile 
usmeriti v odpravo njenih virov. 
Po besedah prvega moža jugo
slovanske vlade zdaj ne moremo 
govoriti več o stvarnih vzrokih 
inflacije, pač pa že o tako imeno
vanih psiholoških dejavnikih, ki 
vplivajo na inflacijo. Torej o inf
lacijskih pričakovanjih, ki so še 
posebno prišla do izraza v prejš
njem mesecu, ko so jih podjetja 
že vgradila v cene svojih proizvo
dov.

Med najpomembnejšimi ukre
pi, ki jih je napovedal Zvezni iz-

»Moram reči, da je v tem tre
nutku težko oceniti, kakšne bo
do posledice najnovejših ukre
pov, ki jih je predlagala vlada, 
sprejela pa /.vezna skupščina, 
saj njihove operacionalizacije še 
ne poznamo,« pravi Božo Kuha
rič, glavni direktor soboške Mu
re. Po njegovih besedah je bilo 
pričakovati, da do teh ukrepov 
pride, saj sicer ni moč odpraviti 
nereda in nediscipline, ki vlada
ta na nekaterih področjih. Spro
stitev uvoza blaga široke potroš
nje, visoke cene in osebni dohod
ki so področja, ki jim tudi v Mu
ri ta čas namenjajo največ po
zornosti.

»Ob sprostitvi uvoza blaga ši
roke potrošnje, ki vključuje tudi 
uvoz konfekcijskih izdelkov, se 
osebno ne bojim za položaj Mu
re, me pa skrbijo razmere v pov
prečni slovenski in jugoslovan
ski tekstilni industriji,« pravi 
Božo Kuharič. »Nekontroliran 
uvoz, bi gotovo povzročil negati
vne posledice, zato smo pri zve
zni vladi že protestirali. Pa ne 
načelno, zaradi sprostitve uvoza, 
saj smo se s tem strinjali, ko 
smo od vlade zahtevali sprosti
tev cen naših izdelkov. Vendar 
smo že takrat najavljali našo

vršni svet za zmanjšanje inflaci
je, je vsekakor ločitev cene blaga 
od cene kapitala, kar pomeni, da 
se v prihodnje cena kapitala ne 
bo več smela vgrajevati v ceno 
blaga. Z drugimi besedami to po
meni, da bi morali biti vsi izdel
ki, ki imajo v svoji ceni tri- do 
štirimesečna inflacijska pričako
vanja, cenejši zdaj vsaj tri- do šti
rikrat.

Med ostalimi viri inflacije, ki 
si jih vlada prizadeva odpraviti 
in ki prizadevajo tako rekoč sle
hernega posameznika, so osebni 
dohodki. Pri tem se bodo morali 
delovni kolektivi v prihodnje od
govorneje obnašati in inflacij
skih pričakovanj ne bodo smeli 
vgrajevati v osebne dohodke.

Notranji dolgovi, ki so že do
segli višino zunanjih zadolžitev, 
so prav tako eden od virov infla
cije, ki jih bo treba odpraviti. O 
tem so že (ali še bodo) sprejeti

poslovanju rast osebnih dohod
kov odvisna izključno od poslov
nega rezultata. Mi smo te rezul
tate že doslej realno prikazova
li. Ob polletju smo bili poziti
vni, za tretje trimesečje kaže 
slabo, konec poslovnega leta pa 
bi moral biti pozitiven,« napove
duje za svoje podjetje Pavel 
Pongrac in obenem opozarja, da 
ga, razvojno gledano, posebej 
skrbi kadrovsko osiromašenje 
gradbene stroke. Med mladimi 
za tovrstne poklice ni interesa, 
razpisanih štipendij tudi letos 
niso uspeli podeliti, ob okrog 3 
tisoč brezposelnih v regiji pa je 
bilo Pomurje že zdaj prisiljeno 
zaposliti 200 delavcev od dru
god. »Nas najbolj prizadeva inf
lacija. Morda je absurdno, toda 
naš položaj je bil ugodnejši pri 
zamrznjenih cenah,« odkrito 
priznava direktor Pomurja. Po
zitivne učinke zadnjih in še na
povedanih ukrepov pa je mogoče 
pričakovati samo, če bo enako 
vroče za vse — brez izjem.

Zakon o finančnem poslova
nju v dopolnitvah določa tudi 
spremembe pri izplačevanju 
osebnih dohodkov, po novem naj 
bi osebne dohodke izplačevali v 
obdobju od 1. oktobra do 31. 
marca prihodnje leto, osnova za 
izplačilo pa bodo samoupravni 
splošni akti organizacij združe
nega dela, kolektivne pogodbe, 
družbeni dogovor in zakon. Pra
vne osebe, ki ugotavljajo rezul
tate poslovanja, bodo maso 
osebnih dohodkov določale na 
osnovi rezultatov poslovanja po 
periodičnih obračunih oz. za
ključnem računu, lahko pa bodo 
rezultate poslovanja ugotavljale 
tudi mesečno in tako sproti us
klajevale osebne dohodke. Tiste 
pravne osebe, ki bodo delale sa
mo periodične ali zaključni ra
čun, bodo izplačevale mesečne 
akontacije bruto osebnih dohod
kov do višine izplačanih BOD 
na delavca v preteklem mesecu, 
povečanih za 90 odstotkov rasti 
življenjskih stroškov v republi

zahtevo, da smo za sprostitev 
uvoza ob istočasni zaščiti tek
stilne industrije in to takšni za
ščiti, kot jo poznajo razviti go
spodarski sistemi v svetu. Zato 
skušamo vplivati na vlado, da v 
čim krajšem času izdela zaščito 
domače tekstilne industrije, ki 
bo temeljila na uvoznih kvotah, 
carinah in uvoznih licencah, 
vzporedno s tem pa je potrebno 
seveda izdelati tudi antidampin- 
ški in antimonomoini mehani
zem. V Muri se zavedamo, da je 
uvoz teh izdelkov stvarnost, sa
mi pa moramo ugotoviti, kje so 
možnosti, da to priložnost tudi 
izkoristimo.«

V Muri prav tako pravijo, da 
je do ukrepanja na področju 
osebnih dohodkov moralo priti, 
saj so se mnogi delovni kolektivi 
obnašali neodgovorno in so čez
merno povečevali osebne dohod
ke, čeprav po poslovnih rezulta
tih sodeč do tega niso bili upra
vičeni. Tudi zdaj so v .Muri proti 
najrazličnejšim omejitvam, ven
dar je potrebno osebne dohodke 
deliti na osnovi doseženih rezul
tatov. V tem največjem pomur
skem delovnem kolektivu so se 
že doslej obnašali racionalno,

Zakon o spremembah in do
polnitvah zakona o službi druž- 
benenega knjigovodstva prinaša 
tudi novosti pri poslovanju s če
ki, ki bodo začele veljati s 1. ja
nuarjem 1990. Tako bo služba 
družbenega knjigovodstva prev
zela tudi obdelavo čekov obča
nov. Čeprav tehnika še ni dore
čena, bo predvidoma moral do

od tedna 
GORNJA RADGONA — Na seji OS ZSS so ocenili 

aktivnosti v zadnjem obdobju in se zadržali pri obravnavi pro
grama neodvisnih sindikatov Slovenije. Ob tej priložnosti so 
sprejeli posebno izjavo, s katero podpirajo stališče RS ZSS do 
dopolnil k slovenski ustavi. V razpravi so opozorili na zamuja
nje pri sprejemanju statutov ozdov, ki se morajo do novega le
ta preoblikovati v podjetja. Izražena je upravičena bojazen, da 
bo sindikat zaradi zamujanja rokov še nekaj časa delal po sta
rem. Tudi program neodvisnih sindikatov bi moral priti prej v 
javnost. Statut ZSS pa po njihovem mnenju ni odsev zahtev po 
novi organiziranosti sindikata. Tudi odnos sindikata in kapita
la bo treba jasneje opredeliti.

LENDAVA —' V ponedeljek je bil na obisku v lendavski ob
čini Uroš Slavinec, predsednik republiškega komiteja za indu
strijo in gradbeništvo. Potem ko so mu predstavili polletne rezul
tate poslovanja in možnosti razvoja, je Uroš Slavinec komentiral 
najnovejše ukrepe zvezne vlade. Največ pripomb je glede reševa
nja socialnih vprašanj, gospodarstveniki lendavske občine pa so 
največ spraševali o pospeševanju skladnejšega regionalnega raz
voja. Ogledali so si tudi gradnjo novih objektov pri Leku in Iliri
ji Vedrog pri hotelu Lipa, izdelavo keramike v Dolgi vasi ter za
četek naložbenih del v Dobrovniku.

MURSKA SOBOTA — Na seji izvršnega sveta so prisluh
nili poročilu komisije o pregledanih objektih za povečanje tr
žne molže mleka in prireje mesa ter opravljeni obnovi trajnih 
nasadov. Ugotovili so, da je bilo v februarju 1989 vloženih še 
30 zahtevkov; od tega jih je 16 v celoti zgrajenih. Tudi obnova 
trajnih nasadov v zasebni in družbeni lasti poteka po načrtu. 
Seznanili so se tudi z informacijo o uvajanju zložbenih postop
kov v TZO Beltinci. Rezultati osebnega izjavljanja so pokazali, 
da je večina glasovalcev proti zložbam. Na seji so govorili še o 
ureditvi plazov, programu operativnih nalog za reorganizacijo 
javne uprave v občini in pripombah na osnutek odloka o po
slovnem času.

kah oz. avtonomnih pokrajinah. 
Izplačilo osebnih dohodkov po
drobneje ureja pravilnik, novost 
pa je ta, da izgubarji po periodi
čnih obračunih ne bodo več 
sankcionirani. Izplačilo mese
čnih akontacij bruto osebnih do
hodkov je dovoljeno največ v 
dveh delih, vendar šele po prete
ku meseca, za katerega se izpla
čujejo.

Novost je tudi na področju tr
ga denarja. Kot nam je povedala 
Etelka Horvat, direktorica po
družnice službe družbenega 
knjigovodstva v Murski Soboti, 
SDK že od 17. septembra daje 
trgu denarja dnevno tri informa
cije o stanju sredstev na računih 
bank in njihovih deponentov. 
Podružnica v Murski Soboti 
mora do 7.15 ure sporočiti sta
nje sredstev konec preteklega 
delovnega dne, do 9. ure stanje 
sredstev s celotnim prilivom in 
odlivom na osnovi prejetih dnev
nih aviz, vplačil in izplačil na 
poštah in pologov preko dnevno- 
nočnega trezorja ter predloženih 

saj so pri delitvi skušali sprem
ljati življenjske stroške in tako 
vsaj delno zagotavljati ustrezen 
standard zaposlenim, istočasno 
pa so del akumulacije prelivali v 
obratna sredstva in razvoj, saj 
jim le slednji lahko zagotavlja 
tudi dolgoročno perspektivo.

Kar zadeva cenovno politiko, 
se v Muri strinjajo, da inflacij
skih pričakovanj ne bi smeli 
vgrajevati v ceno izdelkov, zate 
bi bilo najprimerneje, če bi trgo
vina v tem trenutku sprejela ne
to proizvajalčeve cene, v katero 
bi bilo že vgrajeno financiranje 
za 20 do 30 dni, nato pa bi glede 
na prodajo trgovina sama pove
čevala cene in vanje vgrajevala 
stroške financiranja v fazi pro
daje. Razgovori o takšnem obli
kovanju cen v začetku s trgovino 
niso dali rezultatov, zdaj pa se 
že javljajo nekateri trgovci, ki 
sami predlagajo takšen način, 
saj ugotavljajo, da se jim zaloge 
kopičijo. Tudi na skupščini kon- 
fekcionarjev Jugoslavije so se 
dogovorili, da bodo s 1. L 1990 
šli na tržišče z neto proizvajal
čevimi cenami s 30-dnevnim ro
kom plačila, tako oblikovane 
cene pa bodo znatno nižje kot 
zdaj.

bitnik čeka le-tega še isti ali na
slednji dan predložiti službi 
družbenega knjigovodstva, ta pa 
ga bo morala takoj obdelati, 
kar pomeni, da bo stanje sred
stev na čeku prenesla na žiro ra
čun pravne osebe, istočasno pa 
bo o tem obvestila tudi banko. S 
tem bodo odpravili sedanje po
manjkljivosti pri poslovanju s

do tedna

nalogov uporabnikov družbenih 
sredstev, ki jih le-ti predložijo 
do 8. ure. Do 12. ure nato sporo
čajo še stanje sredstev z vključe
nim odlivom za uporabnike 
družbenih sredstev na območju 
drugih organizacijskih enot 
službe, kakor tudi opravljena 
medsebojna plačila med uporab
niki družbenih sredstev na ob
močju podružnice in ekspozitu
re. To sporočajo centrali v Lju
bljani preko telefaksa, centrala 
pa Službi družbenega knjigo
vodstva Jugoslavije. Ta posredu
je podatke trgu denarja, to je te
meljnim in združenim bankam, 
Jubmes, poštni hranilnici in Na
rodni banki Jugoslavije. Povrat
no informacijo bo SDK Jugo
slavije poslala preko organiza
cijskih enot SDK vsem udele
žencem trga denarja (v našem 
primeru Pomurski banki), ti pa 
bodo podatke uporabljali za 
svoje nadaljnje poslovne odloči
tve. Zato bo morala SDK njiho
ve plačilne naloge sprejemati do 
14.30 ure.

ustrezni zakoni, ki naj bi dali pri
čakovane rezultate. Tako kot jih 
je doslej že dala liberalizacija 
uvoza in razpolaganje z deviza
mi, saj se je prav na račun tega 
povečal izvoz in z njim tudi devi
zne rezerve. Prav slednje pa so 
dobra osnova za še večjo sprosti
tev uvoza, ki naj bi prispeval k 
razbijanju domačih monopolov 
in večji konkurenčnosti ha jugo
slovanskem tržišču.

Program reformskih ukrepov 
zvezne vlade ima zaenkrat večin
sko podporo gospodarstva, zato 
od njega ne bi smeli odstopati.

Tudi takrat ne, ko jih bomo zače
li izvajati v praksi in se jim bodo 
skušali nekateri upirati. Novi go
spodarski sistem je namreč nega
cija starega, to pa pomeni tudi 
negacijo privilegijev, nedela, ne
organiziranosti, neproduktivno
sti, skratka, vsega tistega, kar nas 
je pripeljalo v sedanje težave — 
tudi do socialnih problemov in 
njihove politizacije.

Irma Benko 
Ludvik Kovač

čeki, ki so jih znali posamezniki ■ 
spretno izkoristiti in tako sopri- S 
spevati k povečevanju inflacije. I

V soboški podružnici službe ■ 
družbenega knjigovodstva pravi- I 
jo, da predlagane spremembe ■ 
zahtevajo znatno kadrovsko 
okrepitev pa tudi tehnično poso- ■ 
dobitev.

Novi
objekti

Kakor je že v navadi vsa leta nazaj, 
potekajo tudi letos slovesnosti ob 
prazniku občine Gornja Radgona 
skoraj dva tedna. Tokrat je sicer ne
koliko skromneje, saj ne bo otvoritve 
velikega objekta ali odkritja spomeni
ka, zato pa bo spel toliko bolj bogato 
prihodnje leto. Prav tačas namreč so 
odprta številna pomembna gradbišča 
(npr. Radenci, Stogovci).

V okvir praznovanja je spadala tu
di otvoritev novega gasilskega doma 
na Stari Gori v nedeljo, I. oktobra, 
večji del prireditev pa bo ta teden. 
Danes je dan inovatorjev, organizator 
srečanja pa je DO Radenska.

Jutri se bodo ob 7. uri podali na 
pohod mladinci teritorialci odreda 
Marije Rožman in obiskali spomin
ska znamenja NOB, popoldne ob 16. 
uri pa bo v osnovni šoli Jože Keren
čič šahovski turnir. V soboto, 14. ok
tobra, bodo prišli na svoj račun člani 
strelske družine, saj bo ob devetih do
poldne na strelišču občinske strelske 
zveze v DTV Partizan Gornja Radgo
na tekmovanje v streljanju z zračno 
puško, ob 14. uri pa še streljanje na 
umetne golobe, in sicer na strelišču v 
Hercegovščaku. Istega dne bodo ob 
devetih krenili na trimski pohod na 
kostanjev piknik. Na Stadionu brat
stva in enotnosti v Gornji Radgoni pa 
se bo tačas začel tudi teniški turnir. 
Slavnostna seja skupščine občine in 
družbenopolitičnih organizacij bo v 
nedeljo, 15. oktobra, ob 830 v kultur
nem domu v Gornji Radgoni. Istega 
dne bodo tudi odprli razstavo likov
nih del.

bbp
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Pogled na družbene in politi
čne razmere pred 15 leti, ko je bi
la podpisana listina o pobratenju 
občine Gornja Radgona z občino 
Mladenovac, in pred desetlet
jem, ko so podobne vezi stkali v 
občinah Murska Sobota in Para- 
čin (oboje v SR Srbiji), ponuja 
ugotovitev, da smo tedaj živeli še 
v dokaj brezskrbni družbeni ro
mantiki, z velikimi političnimi ci
lji in optimizmom do urejanja 
zadev v medsebojnih odnosih. 
Glede na takšne okoliščine bi 
lahko mirne duše sodili, da so bi
li tudi delegati vseh zborov skup
ščin občin, ki so takrat sprejema
li sklepe o pobratenju, navdih
njeni s pričakovanji lepšega in 
bogatejšega življenja ter mirnega 
sožitja, ki smo ga v domovini 
obljubljali tudi na osnovi tedanje 
ustave (leta 1974). Bili pa bi ne
realni, če bi akt pobratenja pripi
sovali samo tedanji politični mo
di. Na splošno je verjeti, da sta 
pričakovani politični in gospo
darski razvoj vplivala na boljše 
medsebojne stike in delovne po
vezave. Sledila so številna prija
teljska srečanja in ljudske vezi 
med občani radgonske in sobo
ške občine s tistimi srbskimi dru
žinami, ki so v najtežjih časih 
druge svetovne vojne dale zato
čišče Slovencem, ki jih je okupa
tor izselil. Rodila so se mnoga 
poznanstva, ki so jih spodbudili 
medsebojni stiki med tedanjimi 
nosilci političnih in oblastnih 
funkcij v omenjenih občinah. 
Nedvomno pa je imel pri tem ze
lo pomembno vlogo in dalekose- 
žni vpliv vlak bratstva in enotno
sti, ki je še okrepil številne stike 
v poslovnem, društvenem in po
litičnem življenju.
UTRTE POTI ZA TES
NEJŠE VEZI

Poglejmo najprej, s čim se lah
ko ponašajo v radgonski občini? 
Dobri odnosi in sodelovanje 
med AMD Gornja Radgona in 
Mladenovac so utrli mnoge poti 
za navezavo tesnejših vezi. Po iz
menjavi različnih delegacij med 
občinama, zlasti v letih 1975 in 

1976, se je v akcije vključevalo 
vedno več ljudi. Tako je bilo sko
vano sodelovanje med mladin
skima organizacijama, mladi iz 
Mladenovca so sodelovali z mla
dimi kulturniki in športniki na 
mladinskem festivalu v Gornji 
Radgoni, pozneje pa vse do leta 
1987, ko je ta oblika sodelovanja 
prenehala. Precej Mladenovča- 
nov se je udeležilo skupnih de
lovnih akcij z vrstniki iz radgon
ske občine na Kozjanskem, v Po
sočju in drugod. Tvorni so bili 
tudi stiki med gasilskima organi
zacijama ter kulturno-umetniške- 
ga društva iz Mladenovca z ob
činsko zvezo kulturnih organiza
cij v Gornji Radgoni. Ne gre po
zabiti, da sta Folklorna skupina 
in narodnozabavni ansambel iz 
Mladenovca več let uspešno so
delovala na kmetijsko-živilskem 
sejmu v Gornji Radgoni. To je 
spodbudilo tudi dokaj dobro za
črtano gospodarsko sodelovanje, 
vendar se to, kljub številnim pri
zadevanjem, ni ustalilo in razvilo 
v trdne gospodarske odnose. Ze
lo dobro je bilo zastavljeno tudi 
medsebojno sodelovanje kmeto
valcev in kmetijskih zadrug, saj 
šo organizirali vrsto medseboj
nih obiskov, kjer so udeleženci 
lahko izmenjali izkušnje in nave
zovali stike. Žal pa so se zadnje 
čase ohranile le formalne oblike 
delegacij in potrebne poslovne 
vezi, zlasti z delovno organizaci
jo Razsadnik. Dobro je bil vklju
čen tudi radgonski Kmetijski 
kombinat, posebej obetavno pa 
sta zastavili sodelovanje mesni 
industriji obeh občin.

Nekaj oblik stikov je nastalo 
tudi med komunalnimi in elek
trogospodarskimi organizacijami 
ter v pobudah Radenske za širi
tev tržišča v Srbiji. V iskanje teh 
poti sta bili vključeni še delovni 
organizaciji Avtoradgona in Go
renje Elrad. Tudi v turizmu so 
nastali zametki sodelovanja, in 
sicer s pomočjo turističnih dru
štev oziroma njihovih občinskih 
zvez. Ustrezno pa seje v ta priza
devanja vključevalo tudi trgov
sko podjetje Mercator Sloga, ki 

je navezalo poslovne stike s po
dobno delovno organizacijo Ke
ramika iz Mladenovca. Skratka 
— na gospodarskem področju je 
bilo veliko poskušanega in tudi 
storjenega, vendar se iz različnih 
razlogov niso razvile višje oblike 
gospodarskega sodelovanja.

S posebnim ponosom pa v 
radgonski občini omenjajo stike 
med šolami in njihovimi otroki 
iz obeh pobratenih občin. Meni
jo, da gre za najbolj bogate, stal
ne in raznolike oblike sodelova
nja, ki so pognale močne koreni
ne. Tako si medsebojnoizmenju- 
jejo delegacije ob dnevu šole, 
prenašajo izkušnje na učnovzgoj- 
nem področju, si dopisujejo in s 
prijateljskimi srečanji ohranjajo 
pristne človeške vezi. Zdaj je po
bratenih kar sedem osnovnih šol 
iz radgonske občine z vrstniki v 
občini Mladenovac (OŠ iz Apač 
z OŠ Jagnila, OŠ iz Gornje 
Rdgone, Kapele in Vidma ob 
Ščavnici iz OŠ Mladenovca, OŠ 
Radenci z OŠ Kovačevci, OŠ 
Negova z OŠ Velike Krsne in OŠ 
Stogovci z OŠ Vlaški). Pomem
ben prispevek k temu sodelova
nju je dala tudi občinska zveza 
društev prijateljev mladine. Taje 
namreč poskrbela, da so se rad
gonski otroci udeleževali sloves
nosti ob zgodovinski uri v Kra
gujevcu, za pionirje iz Mlade
novca pa so organizirali spreje
me v mesecu mladosti.

Lahko se pohvalijo tudi s 
športnim sodelovanjem. Precej 
pa je bilo storjeno na kulturnem 
področju, pri čemer je velik de
lež prispevala izmenjava likov
nih ustvarjalcev v okviru likov
nih kolonij in stalne Jikovne raz
stave ob občinskih praznikih po
bratenih občin. Pobratenje pa je 
medsebojno zbližalo tudi kraje
vne skupnosti. To velja v prvi vr
sti za vezi med KS Apače in Ja- 
gnilo. Seveda ne smemo pozabiti 
na številne stike med delavci ob
činskih uprav, nosilci samou
pravnih, oblastnih in političnih 
funkcij, ki so nedvomno zarisali 
globoke in pristne odnose med 
občani obeh pobratenih občin.

ŠE SPODBUDITI NA
VEZAVO GOSPODAR
SKIH STIKOV

Letos mineva 10 let od sodelo
vanja občine Murska Sobota s 
pobrateno občino Paračin v SR 
Srbiji. To sodelovanje, ki se je v 
minulem desetletju različno raz
vijalo, je v bistvu spodbudil po
kojni Roman Mecilošek iz Mur
ske Sobote, ki je bil med vojno 
izgnan v SR Srbijo in je tam do
bil varno zavetje v družini Slobo
dana Milisavljeviča v okolici Pa- 
račina. Te vezi so se dokaj razra
sle in se prenesle na mlajši rod 
Slovencev in Srbov, ki so naveza
li pri jateljske vezi v najhujših ča
sih NOB. Druga stična točka pa 
so bile navezave gospodarskih 
stikov, zlasti med sorodnimi in
dustrijami. Tako sta se povezali 
tekstilni industriji obeh pobrate
nih občin, in sicer tovarna obla
čil in perila Mura in tekstilna to
varna Branko Krsmanovič v Pa- 
račinu. Veliko je bilo doseženega 
zlasti pri izvajanju raznih kultur
nih dejavnosti, predvsem pri or
ganiziranju razstav in raznih pri
reditev, sodelovanju osnovnih 
šol (soboška prva osemletka s 
podobno šolo v Paračinu), kra
jevnih skupnosti Beltinci in Dre- 
novica, med kmetijskima zadru
gama, trgovske organizacije Po
trošnik s paračinsko tovarno ste
kla in tovarno cementa Popovac.

KMETIJSKI KOMBINAT
RADGONA n.sol.o.

OB PRAZNIKU OBČINE 
ČESTITAMO!

Poleg tega je tvorno sodelovanje 
med obema letalskima centroma, 
predvsem pri izmenjavi padal
cev. Dobri so tudi stiki med mla
dinskima organizacijama, saj 
njuni predstavniki sodelujejo na 
volilnih konferencah in se dogo
varjajo za mnoge akcije. To lah
ko rečemo tudi za društvo za 
šport in rekreacijo invalidov.

Danes lahko zelo pozitivno ocenju
jemo odnose med obema pobrateni
ma občinama, ki ju niso skalile niti 
krizne razmere v političnem in gospo
darskem življenju. Delegaciji obeh 
občin namreč izmenjujeta obiske ob 
občinskem prazniku, kar je dobra pri
ložnost za dogovarjanje o nadaljnjem 
sodelovanju. K temu je nedvomno ve
liko prispeval vlak bratstva in enotno
sti, ki je pomemben dejavnik sporazu
mevanja in prijateljskih vezi med slo
venskim in srbskim narodom, neobre
menjenih s političnimi zdrahami. Kot 
ugotavljajo v soboški občini, je še 
vedno premalo gospodarskih povezav 
med občinama. Kljub spodbujanju 
takih stikov, se še vedno premalo go
spodarskih organizacij vključuje v ko
operacijske posle. Tudi velika odda
ljenost med občinama je eden od po
glavitnih vzrokov, da gospodarski sti
ki niso zaživeli tako, kot so sprva pri
čakovali. Čeprav na tem področju ne 
bi smelo biti večjih ovir. Medsebojne 
izkušnje na političnem področju pa 
dokazujejo, da možnosti v gospodar
stvu še niso povsem izkoriščene, kar 
bo zelo pomembna naloga v prihod
nje. Vzorni politični odnosi med po
bratenima občinama Murska Sobota 
in Paračin pa so najboljše zagotovilo, 
da se bodo ti stiki še okrepili.

POBRATENJE, KI NI LE 
STISK ROK

Dosedanja praksa in medsebojni 
odnosi med pobratenimi občinami 
kažejo, da je bilo v začetku precej 
vzponov pri raznih oblikah sodelova
nja, zadnje čase pa je zaznati določen 
padec. Manj spodbudno je, da še ved
no zaostajajo gospodarski stiki in po
vezave, od katerih so sprva največ 
pričakovali. Ne moremo se znebiti 
občutka, da so bili pri tem vendarle 
premalo dosledni, saj navsezadnje 
materialno in socialno stanje lahko 
predstavljata solidno osnovo tudi za 
druge oblike medsebojnih odnosov. 
Samo lepe želje po prihodnjem sode
lovanju so zagotovo premalo, da bi 
lahko presegli vzroke za sedanje, do
kaj ohlajene, v posameznih primerih 
pa tudi ugasle medsebojne stike in na 
tovarištvu skovane vezi sodelovanja. 
Zato sta nujna razum in spoznanje, 
da je za dobro sodelovanje potrebno 
najprej medsebojno spoštovanje, pri
znavanje suverenosti, avtonomnosti 
in različnosti. Predvsem pa dobre go
spodarske vezi in čisti računi!

Navsezadnje je v listini o pobrate
nju med drugim zapisano: »Prijatelj
stvo in bratstvo je bilo skovano v kr
vavem boju in trpljenju, zato naj bo 
temelj za sodelovanje občin pri gradi
tvi socializma in utrjevanja enotnosti 
in bratstva narodov Jugoslavije«. 
Res, veliko sporočilo in hkrati opo
min. Toda stvari bo treba dosledneje 
uresničevati, ker nas nastale razmere 
še toliko bolj opominjajo, da samo z 
lepimi besedami in velikimi mislimi 
odnosov še dolgo ne bomo spremeni
li.

MILAN JERŠE

ČESTITKE OB PRAZNIKIH RADGONSKE IN SOBOŠKE
OBČINE!
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SOBOŠKA IN RADGONSKA OBČINA PRAZNUJETA
Intervju z direktorjem tozda Zvezda Francem Plejem

Kdaj bo zableščala soboška Zvezda? VIZIJO RAZVOJA VIDIJO V
Ko pomislimo, na kakšnih 

mestih so posamezni obrati 
,^j»tozda Zvezda DO Radenska, 

■VjBhkoraj ne moremo verjeti, da se 
mnogi ubadajo s problemi ren
tabilnosti. Prav tako pa ne mo
remo verjeti, da se nič ne stori 
za njihovo izboljšanje. Na pri
mer: kiosk za pomfrit pri avto
busni postaji v Murski Soboti 
ima največji promet glede na 
število zaposlenih, pripravljajo 
pečene piščance, pečen krom
pir in langaš. Toda hkrati je ta 
kiosk poleg razpadajoče hiše 
tudi največja sramota Sobote. 
Tega se zavedajo tudi pri Zvez
di, žal pa še vedno niso dobili 
lokacijskega dovoljenja, ker za 
tisto območje šele sedaj pripra
vljajo zazidalni načrt. Obratno 
je z Grajskim hramom — čudo
vit kraj, toda slab obisk. Ali bo
do igralni aparati (če jih bo 
spremenjen slovenski zakon 
dovolil) prava rešitev? V gradu 
želijo uvesti poleg drugega še 
kakovostno ponudbo, namesto 
restavracije na visoki ravni pa 
bomo imeli (tako se bojimo) 
beznico z igralnimi aparati.

V tozdu Zvezda je zaposle
nih 220 gostinskih in drugih 
delavcev. Konec lanskega leta 
(1988) je prevzel vajeti v svoje 
roke Franc Plej. Če so pogodba 
z lastnikom Super Lija, posta
vitev bele ograje z rožami pred 
Zvezdo, Jelšo in beltinsko 
Zvezdo, kuhinja v Blagovno- 
transportnem centru in načrti 
za obnvo gostilne v Bogojini 
njegova zasluga, tega ne vemo. 
Načrtov ima še veliko, poudar
ja pa, da bi morali o povečanju 
prodaje bolj razmišljati tudi pri 
turistični prodaji Radenske.

Kako ste zadovoljni z prome
tom v vaših obratih?

»Tozd Zvezda se ukvarja z 
gostinsko-turistično in trgov
sko dejavnostjo, saj imamo 
grosistično skladišče pijač. V 
gostinskih obratih seje prodaja 
pijač zmanjšala zaradi manjše 
kupne moči za 15 odstotkov, v 
trgovini pa za 5. Opažamo, da 
se zadnje čase prodaja pijač se
li iz gostiln v trgovine, to pa za
to, ker je tam pijača cenejša. 
Zato zadnje čase tako uspevajo 
diskontne prodajalne. Po drugi 
strani pa je mogoče to splošni 
svetovni trend: ljudje manj za
hajajo v gostilne in se manj 
družijo, ampak ostajajo raje 
doma v svojem zaprtem krogu 
in tam spijejo svojo pijačo, ku
pljeno v trgovini. Zaradi 
zmanjšanega fizičnega obsega 
prodane pijače se je poslabšala 
tudi rentabilnost naših enot, 
saj sta po drugi strani število 
zaposlenih in višina drugih! 
stroškov na isti ravni'. Padec 
prodaje pijač je najbolj prizaj 
del nekatere naše dislocirane; 
in manjše enote. Moram pa rej 
či, da nismo, preveč zadovoljni!

s finančnim rezultatom v Prek
murskem hramu, ki ima po eni 
strani zelo dobro kakovost po
nudbe, po drugi pa tudi zelo vi
soke stroške. Upajmo, da se bo 
to popravilo, saj se promet 
boljša, kmalu pa bodo tudi re
šeni stroškov zaradi posojil. 
Nismo pa zadovoljni tudi z re
stavracijo oziroma hotelom 
Zvezda. Tudi tukaj rezultat ni 
tajc, kot bi moral biti.«

Koliko je to povezano s po
nudbo?

»Zal razlog ni samo ponud
ba! Moram povedati, da na
sploh v gostinstvu (ne pri nas) 
ugotavljamo, da smo preveč 
obremenjeni z družbeno nad
gradnjo. Prvič so tu previsoki 
prispevki, ki jih plačujejo, viso
ke stopnje prometnih davkov, 
drugič pa sami davki in pri
spevki iz dohodka in osebnih

Franc Plej, direktor tozd Zvezda 
dohodkov, ki so prav tako viso
ki. Družba svoje zahteva in si 
vzame, nič je ne zanimajo slab
še gospodarske razmere. Mi pa 
moramo poslovati s tistim, kar 
nam ostane. Res pa je tudi ver
jetno, da smo premalo gibljivi 
in se slabo prilagajamo nastale
mu položaju in vsem spremem
bam v gospodarstvu in na trgu. 
Konkretno mislim pri tem na 
to, da bi bilo potrebno zmanj
šati število zaposlenih in ga 
prilagoditi zmanjšanemu obse
gu poslovanja. Bolj gibljivi pa 
bi morali biti tudi pri ponud
bi.«

Sistemske stvari bodo morali 
rešiti drugi, kaj pa načrtujete 
vi? »Trenutno se pripravlja
mo na obnovo skladišča v Bel
tincih, ki ga želimo spremeniti 
v diskontno trgovino. Tako bo
mo povečali promet v trgovski 
dejavnosti ter izboljšali finan
čni rezultat. Razmišljamo tudi, 
da bi kaj spremenili prav v go
stinstvu, vendar smo tu omeje
ni, saj nimamo dovolj finan
čnih sredstev. V poštev pridejo 
le manjše obnove, to pa ni ti
sto, kar bi moralo biti. Načrtu

jemo obnovo hotela Zvezda, 
prav tako pa moramo najti na
domestni prostor za kiosk na 
avtobusni postaji.«

Kakšno je vaše sodelovanje z 
lastnikom Super Lija?

»Imamo pogodbo o dolgoro
čnem poslovnem sodelovanju, 
v kateri so točno opredeljene 
zahteve o sodelovanju, vlaga
nju in delitvi dobička.«

In kako je z dobičkom, ste za
dovoljni?

»To so prvi meseci poslova
nja in slika še ni povsem resni
čna, saj smo imeli v začetku ne
kaj večjih stroškov z odprtjem 
in nakupom dodatnega drob
nega materiala. Prav tako pa 
poletje ni sezona diskotek, am
pak bolj jesen in zima. Toda ne 
glede na to lahko rečem, da se 
je poslovanje izboljšalo, saj je 
Carda že nekaj let poslovala z 
izgubo, zbledel pa je tudi njen 
sloves. Na dovolj visoki ravni 
pa je tudi ponudba.«

Razmišljate o oddajanju 
obratov?

»Razmišljamo o tem. Kon
kretno gre za Cardo Hodoš, 
medtem ko imajo lokali v Mur
ski Soboti vse možnosti, da po
stanejo z ustrezno ponudbo 
rentabilni.«

Ali že delate za izboljšanje 
ponudbe?

»Povedal sem že, da delamo, 
saj želimo prilagoditi in spre
meniti ponudbo. Žal pa so na
še možnosti omejene, kakšne 
večje naložbe ne moremo pri
čakovati, saj smo že odprli 
Prekmurski hram, letos Čardo. 
Kvečjemu prihodnje leto. Ideje 
in načrte imamo, vendar o tem 
še ne bi govoril.«

Restavracija in hotel Zvezda 
sta v središču Murske Sobote. 
Zvezda pa bi bila lahko tudi 
središče dogajanja v tem mestu?

»Strinjam se, povsem. Mo
ram reči, da razmišljamo tudi v 
tej smeri. Če pogledamo Zvez
do, je stavba na zunaj in zno
traj potrebna obnov. Prav tako 
bi morali i_zširiti posteljne 
zmogljivosti hotela in dvigniti 
njihovo raven. Sedaj so to sobe 
C kategorije, v vseh pa niti ni 
tušev in sanitarij. Razporeditev 
prostorov v restavraciji oziro
ma v gostinskem delu ni dobra. 
Že letos bomo prirpavili načrte 
za obnovo, tako da bomo lah
ko začeli z deli prihodnje leto. 
Drugo je, kar lahko naredimo 
že danes. Tudi tu se da veliko 
narediti, brez večjih finančnih 
sredstev. Recimo: v Zvezdi bi 
se lahko marsikaj dogajalo, 
vsako nedeljo bi lahko pred 
Zvezdo igrala pihalna godba, 
kar bi bila lepa popestritev ne
deljskega dogajanja. Marsikaj 
pa bi se lahko izboljšalo tudi 
pri kakovosti gostinske ponud
be ter odnosu osebja do go
stov.« Bernarda B. Peček

ZDRUŽENEM PODJETJU
Založniško, grafično in embalažno podjetje Pomurski tisk iz Mur

ske Sobote nedvomno sodi med pomembnejše nosilce gospodarskega 
razvoja soboške občine. S svojo razvejeno dejavnostjo je kolektiv Po
murskega tiska, ki ima sedaj 633 zaposlenih — največ jih je v tozdu 
Kartonaža (263) in tozdu Tiskarna (153), vse bolj pa se uveljavljata tudi 
podjetje Eureco in Pomurska založba — našel tržišča ne le v domovini, 
ampak tudi zunaj njenih meja. To med drugim potrjujejo tudi uspešni 
rezultati polletnega poslovanja, ko je celotni prihodek znašal 126 mili
jard dinarjev, s prihodki na tujem trgu pa so ustvarili čez 6 milijard di
narjev. Pri tem znaša delež izvoza v Eurecu 54,5 odstotka, v tozdu Ti
skarna 32,8 in tozdu Kartonaža 12,6 odstotka. Največ svojih izdelkov 
prodajo v Zvezni republiki Nemčiji, Avstriji, Madžarski in zadnje čase 
vedno bolj v Združenih državah Amerike. Zato je razumljivo, da v Po
murskem tisku nenehno izpolnjujejo tehnologijo, pa najsi gre za samo 
pripravo dela ali pa za nakup najsodobnejše opreme, kar bo omogočilo 
še hitrejši prodor na tuja tržišča.

Ob ugodnih rezultatih problemi z 
revalorizacijo

V Pomurskem tisku pa seveda 
sproti spremljajo dogajanja na 
tržišču in se prilagajajo novim 
razmeram. Poudarjajo pa, da so 
rezultati osemmesečnega poslo
vanja zaradi spremembe obra
čunskega sistema dokaj relativni, 
predvsem zaradi načina obraču
navanja revalorizacije. Zato 
uspehi o gospodarjenju v tem 
obdobju niso primerljivi s prete
klimi meseci. Sicer pa so se v 
tem kolektivu ubadali s podobni
mi težavami kot drugje. Splošna 
nelikvidnost in stalno naraščanje 
inflacije sta pustila svoje posledi
ce, saj npr. s končnimi izdelki ne 
morejo dohajati visokih podraži
tev reprodukcijskega materiala. 
V takih razmerah je seveda teža
vno načrtovanje na dolge roke in 
ni nič čudnega, če se občasno 
pojavijo tudi določene izgube, 
kot se je to zgodilo ob polletju v 
tozdu Kartonaža, Resda je ta iz
guba iz tekočega poslovanja/

MARTIN HORVAT — Novi gla
vni direktor Založniškega, grafi
čnega in embalažnega podjetja 
Pomurski tisk v Murski Soboti vi
di vizijo kolektiva v združenem 
podjetju, kjer bi se lahko izrazili 
skupni interesi zaposlenih.

NENEHNO POSODABLJANJE PROIZVODNJE - Na fotografiji 
je barvni ofsetni tiskarski stroj z daljinskim upravljanjem, s katerim se 
ponašajo v PAnurskem tisku, Foto: Nataša Juhnov.

ZGEP 
POMURSKI TISK

Komunalne zagate v gornjeradgonski občini ■■■ ■■ ■■■

vendar je posledica zdajšnjega 
sistema revalorizacije, ki vnaša v 
združeno delo precej nejasnosti. 
Če je namreč revalorizacija po
slovnega sklada višja od revalori
zacije osnovnih sredstev, se šteje 
v dohodek, obratno pa v odho

dek. S podobnim problemom so 
se ubadali tudi v Pomurski založ
bi, kar pomeni, da gre v bistvu za 
t. i. sistemske izgube. Zato si tega 
ne bi smeli preveč jemati k srcu, 
poudarjajo v tem soboškem kole
ktivu.

KDO BO KOGA POKOPAL
Zapletlo se je že dolgo, toda ko so komunalci uresničili svoje 

grožnje in nabili na oglasno desko obvestilo, da ne opravljajo več po
grebnih prevozov ter prodali vozilo, namenjeno za to, so tudi drugi 
sprevideli, da je odlaganje problema lahko nevarno. Prvi ukrep izvrš
nega sveta Skupščine občine Gornja Radgona je odločba, ki opozarja 
DO Komunalo, da mora v skladu i Zakonom o komunalni dejavnosti 
opravljati pogrebne storitve v celoti, tudi prevoz umrlih. Zakon na
mreč predpisuje, da Komunala kot organizacija splošnega družbenega 
pomena svojih dejavnosti ne sme ne razširjati in ne krčiti, če s tem ne 
soglaša občinska skupščina.

delo. Menda jim ja ne bodo »na

»Priznam — m to je moje I osebno mnenje — da pri komu
nalni dejavnosti nimamo vseh 
stvari v rokah. Naložili smo or
ganizaciji in tam odgovornim, da 
bi skrbeli za to, toda .. . Do no- 

Ivega leta moramo ustanoviti ja
vno podjetje. Financiralo se bo 
verjetno na enak način, vendar je 
tu še veliko nedorečenega,« je I dejal načelnik Komiteja za var
stvo okolja in urejanje prostora 
SO Gornja Radgona Franc 
Štrakl. In kako ugotoviti resnico, 

_ če vsaka stran trdi svoje?

plod nezrelosti oziroma velike 
zavestne neodgovornosti riekate 
rih ljudi, Skupščine občine Gor 
nja Radgona in nekaterih dru
gih,« je zapisano v poročilu o 
poslovanju. Težave pa so se po
večale, ko jim je začel »hoditi v 
zelje« zasebnik in ponujati pre
vozne storitve ter prodajati po
grebno opremo. Tako je Komu
nali ostalo le vzdrževanje poko
pališča, dobičkonosne posle pa 
je opravljal zasebnik. Zavedajo 
se tudi, da pobiranje najemnine 
za grobove ni pravilno.

Na »občini« smo izvedeli, daNa seji izvršnega sveta konec 
septembra je direktor Komunale 
Jure Vodenik povedal, da so v 
prvem polletju 1989. poslovali z -
izgubo v višini 200 milijonov di- (sindikata in zaradi slabe argu- 
narjev, za kar je eden največjih mentiranosti zvišanja odločali za

se pri njih ne čutijo krive za na
stalo izgubo, saj so se zaradi 
»pritiska socialne ogroženosti

B razlogov politika cen, saj so letos 
dvignili cene le dvakrat, opra- 

— vljati pa morajo tudi številne de- 
■ javnosti, kjer ni pravega dobička. 
| Največ izgube imajo zaradi po

grebne dejavnosti, saj je ta za 
■ DO Komunala »velik gospodar- 
B ski in finančni problem, ki je

nižjo različico predlagane cene«. 
Odločali so se med tistim, kar je 
bilo predlagano, pri tem pa so 
bili v DO Komunala premalo 
agresivni. Ob taki inflaciji bi mo
rali biti na izvršnem svetu vsak 
drugi dan z novimi predlogi, naj
si bo za zvišanje cen ali samo za

občini« predlagali, s kakšno ko
silnico naj kosijo travo, da bo 
varčneje. Če so lahko uvedli eko
nomske stanarine, bi se lahko za
čeli ekonomsko obnašati tudi v 
komunalni dejavnosti. Prav tako 
ni normalno, da pobirajo najem
nino za grobove le vsakih deset 
let, smo še slišali »zgoraj«.

Torej — bistvo problema je 
znano. Vprašanje je le, kdo je 
odgovoren, da ga reši. Očitno bi 
rada ena stran zvalila krivdo na 
drugo. Komunalci trdijo, da so 
»Občinarji« krivi, da nimajo viš
jih cen za svoje storitve ter da 
morajo opravljati dejavnosti, ki 
ne prinašajo dobička, nasprotno 
pa so na občini prepričani, da bi 
morali odgovorni na Komunali 
skrbeti za sprotno zviševanje cen 
in varčevalne ukrepe. Denar je 
torej tudi tukaj središče vsega za
pleta. Ali bi komunalci bolje 
opravljali svoje delo, če bi mora
li čisto sami skrbeti za zaslužek, 
da ne bi imeli niti 23 odstotkov 
finančne pomoči komunalne 
skupnosti? Toda — ali bi potem 
še vedno bili »organizacija po
sebnega družbenega pomena?«

Do novega leta naj bi ustano
vili javno komunalno podjeje. 
Do takrat bi morali spremeniti 
tudi način financiranja in odnos 
do te dejavnosti, saj bo drugače 
to spet samo zunanja spremem-
ba. Bernarda B.-Peček

Obrtno združenje Murska Sobota

Obrtna cona v pol leta
V soboški občini je tačas prijavljenih 690 rednih obrtnikov in 

227 občanov, ki se z obrtjo ukvarjajo kot z dopolnilno dejavnost
jo, Prvih je zdaj, v primerjavi s številom spomladi, 13 manj. Obrt 
so odjavili predvsem avtoprevozniki, saj je znano, daje teh preveč 
v vseh občinah, pa tako tudi v soboški. Nasproti temu pa nastaja
jo nove dejavnosti. Tako so imeli nedavno tega le eno zasebno tr
govino, zdaj pa jih je že 16. Le-te prodajajo vse mogoče blago, saj 
novi predpisi zasebnih.trgovcev ne utesnjujejo več; po prejšnjih so 
smeli prodajati le določene prehrambene izdelke in blago za go
spodinjstvo. Nove obrtne dejavnosti so tudi intelektualne storitve: 
vodenje poslovnih knjig, posredovanje pri prodaji in nakupih, ra
čunalništvo in tako naprej.

Želja, da bi se kar največ občanov, ki imajo dovoljenje za po
poldansko obrt, odločilo za redno obrtno dejavnost, s čimer bi tu
di sprostili delovno mesto v podjetju, kjer so zaposleni, se ne ures
ničuje dovolj, saj je v letošnjem letu le par takih prešlo v redno de
javnost. Tudi obrtništvo nima dela na pretek in je pravzaprav v 
enakem položaju kot združeno delo. V večjih škripcih so obrtniki, 
ki so imeli industrijsko kooperacijo, saj je kar nekaj podjetij, ki so 
zašla v težave; imajo motnje pri prodaji, zato to posledično čutijo 
tudi izdelovalci določenih delov, torej obrtniki. Nekatere firme, ki 
so imele razvejeno sodelovanje z zasebnim sektorjem, pa — da bi 
imele polno zaposlenost -■ začenjajo take izdelke izdelovati same. 
Sicer pa vse to ni značilno le za obrtnike in organizacije združene
ga dela soboške občine, ampak je to vsejugoslovanski'pojav.

V c k Hniitvu torej težav ne manjka in obdržali se bodo le tisti, 
ki bodo sposobni, vztrajni in konkurenčni. Dokaz, da takih ne 
manjka, je tudi obrtna cona ob Markišavski ulici v Murski Soboti. 
Večje zemljišče so končno razparcelirali, v pol leta ga bodo komu
nalno uredili, potem pa bo možna gradnja obratovalnic. Doslej so 
prodali 9 27-arskih parcel, kar je le dobra tretjina od skupne poVT- 
šine. Predvidevajo, da bo čez čas, vsekakor pa, ko bo zemljišče 
urejeno, večje zanimanje za nakup parcel, na katerih je možno 
zgraditi vse vrste objektov za obrt ali zasebno podjetništvo, ne pa 
tudi stanovanjskih prostorov. Zainteresirani dobe informacije na 
izvršnem svetu skupščine občine Murska Sobota.

Š. Sobočan

Za ohranitev enotnosti delovne or
ganizacije

Pred kratkim je dal delavski 
svet Pomurskega tiska v javno 
razpravo v vseh temeljnih orga
nizacijah dva osnutka samou
pravnih aktov, s katerima želijo 
urediti organizacijske zadeve gle
de prilagoditve zahtevam novega 
zakona o podjetjih. »Oba osnut
ka sta plod daljših priprav na no
vo organizacijsko shemo Pomur
skega tiska. Imeli smo več razli
čic, ki jih je obravnavala poseb
na delovna skupina, sestavljena 
iz predstavnikov vseh tozdov in 
delovne skupnosti, imenoval pa 
jo je delavski svet delovne orga
nizacije. Kljub različicam pa so 
vsa razmišljanja tekla v smeri, 
kako ohraniti enotnost delovne 
organizacije. Sprva so bila na
mreč razmišljanja tudi o tem, da 
bi organizirali kar štiri samostoj
na podjetja. Po številnih razpra
vah je vendarle prevladalo mne
nje, da se sedanje temeljne orga
nizacije organizirajo kot podje
tja, ki bi se s posebnim samou
pravnim sporazumom povezala v 
združeno podjetje,« poudarja 
glavni direktor Pomurskega tiska 
Martin Horvat, ki je pred krat
kim prevzel to odgovorno funk
cijo. Zato nas je posebej zanima
la njegova vizija nadaljnjega raz
voja Založniškega, grafičnega in 
embalažnega podjetja Pomurski 
tisk.

»Dejstvo je, da imajo združeni 
tozdi v Pomurskem tisku sicer 
komplementarne programe, ki 
pa se med seboj vendarle toliko 
razlikujejo, da bi ustanovitev 
enega podjetja pomenila pravza
prav korak nazaj v podjetniški 
preobrazbi združenega dela. V 
minulem obdobju so tozdi dose
gli tudi tako stopnjo samostojno
sti v poslovanju, zato bi ustano
vitev enega podjetja pomenila 
preglobok poseg v sedanjo orga
niziranost. V mislih imam pred
vsem veliko samostojnost v po
slovanju, nabavi materiala, pro
daji izdelkov itd. V združenem 
podjetju, če se bodo za to odloči
li tozdi oz. podjetja, bi uresničili 
nekatere skupne interese, ki smo 
jih že doslej imeli v delovni orga
nizaciji. Med najpomembnejšimi 
so vsekakor usklajevanje razvoja 
in poslovna politika, zunanjetr
govinsko poslovanje, finančne 
zadeve, avtomatska obdelava po
datkov in še nekateri drugi, ki jih 
zaradi racionalnosti ni smotrno 
izvajati v vsakem posameznem 
tozdu.«

Večja racionalizacija tehnologije 
in služb

V Pomurskem tisku potemta
kem pripravljajo takšno preo
brazbo v organiziranosti, da bi 
bili sedanji tozdi kot prihodnja 
podjetja še bolj odgovorni za 
svoje poslovanje, z ustanovitvijo 
združenega podjetja pa bi lahko 
bolje izkoristili možnosti, ki jih 
imajo.

To pa so v prvi vrsti teh
nologija, finance in kadri. Po be
sedah Martina Horvata ni smotr
no razmišljati, da bi imeli v vsa
kem posameznem podjetju neka
tere službe, kot so servisne dejav
nosti, ki jih je ceneje organizirati 
na ravni združenega podjetja.

Podobno velja za službo avto
matske obdelave podatkov, zu
nanjetrgovinsko in tehnično- 
vzdrževalno službo, pa tudi za 
gospodarsko-računovodsko in fi
nančno službo. Podobno velja 
tudi za plansko in kadrovsko 
službo ter za socialo oz. za služ
bo splošno-kadrovskih zadev.

Ob vsem tem pa ne gre prezre
ti, da bi strokovne službe, kar bo 
opredeljeno s samoupravnim 
sporazumom, lahko opravljale 
določene naloge za podjetje. Za
to bo treba čim smotrneje orga
nizirati njihovo delo, ki bo v 
skladu z interesi podjetij in nji
hovo večjo racionalizacijo. Več 
usklajevanja kot doslej pa bo po
trebno tudi pri razvoju združenih 
podjetij, pri čemer bi bilo neizo
gibno združevati sredstva tudi za 
programe, ki bodo prinašali več 
dohodka oziroma dobička.

Milan JERŠE
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Danes je 
dan ino 
vatorjev 
— vse 

najboljše! 
Kaj je res in kaj je prav, je manj 
pomembno kot tisto, kar učinku
je in kako se lahko napori posa
meznikov z različnimi načini 
mišljerija med seboj uskladijo za 
skupen cilj.
(Iz konfucijanske zapuščine)

Komaj, da smo »predihali« 
10. Podim (= Prireditve ob 
dnevu inovatorjev v Mariboru, 
28. in 29. septembra na Tehni
ški fakulteti mariborske univer
ze) o inovacijah in podjetni
štvu, že smo »padli« na sejem 
Sodobna elektronika (med 2. in 
6. oktobrom na Gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani) in prav 
danes, 12. oktobra, ko »slavi
mo« dan jugoslovanskih inova
torjev, se v Mariboru začenja 
mednarodni simpozij Ekoso
cializem — nov družbenoraz
vojni projekt. Napoveduje pa 
se že tudi drugi kongres izumi
teljev Jugoslavije, ki naj bi ga 
izpeljali 27. in 28. tega meseca 
v Titovem Užicu.

Dobrodošli pred HDTV 
(High-Definition—Tv = televi
zija z veliko ločljivostjo) — leta 
1992!?

Gorenjeva firma Elrad v G. 
Radgoni je ob Sodobni elektro
niki — seveda pa tudi z lastno

inovDEiie
stavi japonskemu predlogu 
HDTV tehnološko aktualno al
ternativo, ki bo prilagojena ev
ropskim zahtevam. V ta namen 
so se zbrali strokovnjaki iz ev
ropskih industrij, univerz in ra
ziskovalnih inštitutov, da bi s 
skupno postavljenim ciljem de
lali pri projektu. Ministri za te
lekomunikacije dežel Evropske 
skupnosti so se v aprilu dogo
vorili za skupno strategijo. Na 
generalnem zasedanju CCIR 
1990 naj bi japonsko konku
renco izključili. Najvažnejša 
prednost evropskega sistema 
HDTV bo ta, da bo mogoče s 
posebnim dodatkom normalno 
sprejemati tudi dosedanje pro
grame. Pomembno vlogo pri 
teh določitvah ima seveda tudi 
največji televizijski trg na sve
tu, to so ZDA. Američani so 
medtem svojo podporo japon
ski normi odpovedali, saj v 
HDTV vidijo priložnost, da po
novno osvojijo svoje izgubljene 
pozicije na področju zabavne 
elektronike. V Ameriki je očit
no, da se razvoj HDTV povezu
je z razvojem velikih displayev, 
kot to dokazujejo velikanska 
razvojna naročila pri inštituciji 
Pentagona DARPA. V maju so 
že potekali pogovori med pred-

Mnenje E. M. Pintarja k scenariju dr. Štefana Špilaka

NAJ IMAJO VSA PODJETJA PROST VSTOP 
V POMURSKI TRŽNI PROSTOR!

Na letošnjem jubilejnem Podi- 
mu (10. prireditve ob dnevu ino
vatorjev 1989) 28. in 29. septem
bra v Mariboru je bil med preda
vatelji tudi svetovalec pomurske 
gospodarske zbornice dr. Štefan 
Spilak s temo: Potrebe in možno
sti za razvoj podjetništva v Po
murju. Bistvo teme smo v našem 
tedniku že objavili, zdaj nam gre 
za to, da jo skušamo vsestransko 
»preveriti«. Med prvimi je svoje 
mnenje prispeval Emil Milan 
Pintar, namestnik predsednika 
Republiškega komiteja za razi
skovanje in tehnologijo SR Slo
venije, ki je bil med dejavnejšimi 
na mariborskem Podimu.

Ni mogoče razviti pogojev za 
podjetništvo na delu nacionalne 
ekonomije — celo ne na ravni 
Slovenije, ne da bi to storili na ra
vni Jugoslavije

»V scenariju sem naletel na 
dva elementa: na tistega, ki go
vori o razvoju infrastrukture, to
rej parlamenta, uprave in part
nerjev oblasti, in na drugega, po 
katerem naj bi na ravni regije 
razvijali podjetništvo. PODJE
TNIŠTVA NA RAVNI REGIJE 
NI MOGOČE RAZVITI. Ven
dar naj bom natančnejši, da ne 
bo nesporazuma. Podjetništvo je 
samo drug izraz za tržno ekono
mijo, ta pa ni to, če ni vključena 
v najvišje in največje svetovne tr
ge. Vsakršna regionalizacija tr
gov v smislu zapiranja ali izklju
čevanja onemogoča tržno ekono
mijo. Drugače: Pomurje se ne 
more samo vključiti v svetovne 
trge, če nista tja vključeni Slove

nija in Jugoslavija. Slovenija in 
Jugoslavija pa v svetovne trge ni
sta vključeni. Ne gre za to, da ne
ko pomursko podjetje nekaj iz
važa v neko svetovno prestolni
co, ampak gre hkrati za obrnjen 
proces: vsa podjetja sveta bi mo
rala imeti prost vstop v pomurski 
tržni prostor ne glede na to, če 
bodo tu prodajala svoje blago ali 
ne. Mislim, da ni mogoče razviti 
logike prostora in družbenih po
gojev za podjetništvo zgolj na 
delu nacionalne ekonomije. Bo
jim se celo, da teh pogojev ali 
vsaj ne vseh ni mogoče razviti ni
ti na Slovenije, ne da bi to storili 
na ravni Jugoslavije. Ta je na
mreč v nekaterih primerih obrav
navana kot enoten prostor, in ko 
jo carinske zapore varujejo pred 
tujo gospodarsko uspešnostjo, jo 
varujejo tako v Makedoniji kot 
Sloveniji. .. Nekaj drugega pa 
je, če sta odprta tako tržišče kot 
ekonomija s pogledi za podjetni
štvo. Takrat jih je mogoče pospe
ševati z dodatnimi družbenimi 
ukrepi. Tako recimo zdaj vrsta 
držav po svetu sprejema posebne 
strategije, denimo za pospeševa
nje drobnega gospodarstva, saj 
to gospodarstvo razumejo kot ve
zno tkivo med velikimi gospo
darskimi kolosi. Seveda pa je ilu
zija — kot včasih slišim pri nas 
— da bo malo gospodarstvo reši
lo naš tehnološki razvoj. Podob
no velja za vrtičkarstvo v prehra
ni prebivalstva,«- ie razmišlial 
Pintar, ki se je na posvetovanju 
Inovacije in podjetništvo razgo
voril o tem, ali je Slovenija dozo
rela za podjetništvo.

Lahko pa se pospeši razvoj pod
jetniške miselnosti na tistih ob
močjih, ki so se za to zavestno 
odločila

»Povsem drugače bi bilo,« je 
nadaljeval profiliran slovenski 
izobraženec,« če se Pomurje za
vestno odloči za pospeševanje 
podjetniških procesov. To bi lah
ko pomenilo, da bi zastonj daja
lo zemljo oz. lokacije ali naglo 
vlagalo v infrastrukturo, recimo 
v telefonsko omrežje, ali bi se 
odločilo, da vsem tukajšnjim 
podjetjem kupi telefakse z druž
benimi sredstvi in da občina ali 
— kot pravi dr. Spilak — lokalni 
parlament sprejme zakon za zni
žanje davkov pomurskim podjet
jem in da bo vložil toliko in toli
ko denarja, da se bodo vse tajni
ce v Pomurju naučile ravnati s 
telefaksi, z računalniškimi siste
mi, da bo pospeševalo izobraže
vanje ... Na ta način pa bi lahko 
določeno območje, brez da bi ru
šilo ekonomsko logiko, če se pač 
tako organizira, pospeševalo na
stajanje podjetništva. Zgledi za 
to so v Italiji, kjer se hitreje raz
vija podjetniška miselnost v ti
stih pokrajinah, ki so se za to za
vestno odločile. Vzemimo Bene
čijo — Julijsko krajino, ali v Slo
veniji Domžale, ki so zavestno 
krenile v spodbujanje obrtništva 
in so danes prav na vrhu Jugo
slavije na tem področju,« smo 
razumeli namestnika predsedni
ka Republiškega komiteja za ra
ziskovanje in tehnologijo SR 
Slovenije.

Branko Žunec

GORENJE VARSTROJ NA 
ZAGREBŠKEM VELESEJ
MU

Veliko 
zanimanje 
za novosti

Na jesenskem Zagrebškem 
velesejmu je lendavski Var- 
stroj razstavil precej novosti: 
numerično (računalniško) kr
miljen stroj za razrez pločevi
ne ali drugih materialov, »dru
žino« aparatov za polavtomat
sko varjenje po postopku var- 
ming-superming 140 do 350 
amperov, aparat za sočelno 
obžigalno varjenje raznih pro
filov in polnih materialov, 
aparat (najsodobnejši izdelek) 
za postopek impulznega mig- 
mag varjenja, prav tako so 
(med drugim) razstavili na no
vo oblikovane varilne transfor
matorje za široko porabo (do
mače delavnice, konjičkarstvo) 
vrste varteks 120 do 210 am
perov. Veliko pozornost je 
vzbudil tudi 1200-amperski 
usmernik, ki omogoča varjenje 
pod praškom oziroma po tako 
imenovanem EP postopku. 
Teh in drugih aparatov pa niso 
le razstavljali, ampak so zain
teresiranim prikazali, kako 
delujejo.

Gorenje Varstroj je na Za
grebškem velesejmu sklenilo 
več pogodb, na temelju zani
manja za novosti pa se obeta 
še več kupčij, zato so z rezul
tati predstavitve, ki sicer ni bi
la poceni, zelo zadovoljni.

Š.S.

»V zadnjih letih smo tudi v Gorenju Elrad začeli obravnavati 
inovacije kot vedno pomembnejši dejavnik naše poslovne politike. 
Organizirano imamo razvojno-raziskovalno delo, vanj so vključeni 
poklicni raziskovalci in konstrukterji. V tem sektorju je programira
nje dela na višji stopnji kot pri MID (množična inventivna dejav
nost). Ni zanemarljiv podatek, da je bilo letos prijavljenih 90 inova
cij, od tega smo jih strokovno obdelali in samoupravno potrdili 32. 
Ustvarjena čista gospodarska korist (od inovacijskega dohodka) 
znaša v letu 1989 že nad 250 tisoč ameriških dolarjev. Inovacijska 
dejavnost je proces, ki je mnogo bolj odprt in nestrukturiran, kot so 
tehnični ali biološki procesi; to je namreč nerutinski ustvarjalni pro
ces. Velja pa, da je odvisen od okolja, kjer poteka, od ljudi, njihove
ga znanja, načina dela, motiviranosti in drugih dejavnikov. V Elradu 
je motivacija prav gotovo na prvem mestu, saj pripada inovatorju 
približno 13-odstoten delež od ustvarjene čiste gospodarske koristi.« 
(Milena Marovič v zadnji, najnovejši številki glasila o kabelski in 
satelitski tv ElSat)

Po pismu »zaskrbljenih delavcev« Radenske

»Ni vse tako rožnato, kot opisuje tovariš Rajbar!«

udeležbo na tej razstavi — iz
dala (že tretjič zapored) glasilo 
o kabelski in satelitski tv ElSat. 
Preletimo, kar sporoča vuvod- 
niku (Evropa načrtuje televizi
jo bodočnosti) eden najbolj 
prekaljenih Elradovcev, stro
kovni svetovalec, dipl. inž. 
Drago Kolarič! »Odkar je bila 
uvedena barvna televizija, na 
tem področju ni bila predvide
na takšna tehnična (r)-evoiuci- 
ja, kot je načrtovana ta trenu
tek ... V bližnji prihodnosti 
lahko v evropskih dnevnih so
bah pričakujemo pravo kino- 
doživetje. Uvedba sistema 
HDTV (High-Definition-Tv = 
televizija z veliko ločljivostjo) 
bo v televiziji pomenila začetek 
novega obdobja ... V zvezi s 
tem v Zahodni Evropi napove
dujejo velike posle, vredne 200 
milijard nemških mark v nasto
pajočem desetletju, ki bi v na
slednjih 20 letih lahko narasel 
tudi na tisoč milijard nemških 
mark. Vendar je pot do teh po
slov še dolga.«

(O visokih, predvsem raču
nalniških tehnologijah, smo se 
prejšnjo soboto pogovarjali z 
našim zdomskim strokovnja
kom, inženirjem elektrotehnike 
Jurijem Gyergyekom, nečakom 
enega od znamenitih Pomur- 
cev/Prekmurcev, akademika 
prof. dr. Ludvika Gyergyeka iz 
Vidonec na Goričkem. Sreča
nje z Jurijem Gyergyekom pri
pravljamo za eno od prihod
njih številk Vestnika, kot zgo
vorno zanimivost pa dodajmo 
njegovo končno repliko: 
»Upam, da se nisem kaj zago
voril!«)

Dipl. inž. Drago Kolarič na
daljuje: »Žal Japonska, Evro
pa in ZDA delujejo zaenkrat 
na ravni teh sistemov povsem 
ločeno in načrtujejo vsak svoj 
standard. Evropska industrija 
se je združila v projektu Eure-. 
ka 95, da bi s skupnimi močmi 
našla pot do sistema HDTV, ki 
bi slonel na obstoječi sprejem- 
niški tehniki. Projekt je letno 
načrtovan s 130 milijoni nem
ških mark. Razvojno gradi na 
evropskem standardu za sate
litski prenos družine sistemov 
MAC in išče poti prek HD- 
MAC do evropskega HDTV. 
Projekt obsega nalogo, da po-

stavnikom Evrope in ZDA za 
morebitno sodelovanje med 
ZDA in Evropo na področju 
HDTV. V avgustu so nadalje
vali pogovore pred predstavni
ki evropskega parlamenta v 
Washingtonu. Pri tem so Ame
ričani izrazili obžalovanje, da 
sami nimajo nobene podobne 
organizacije, kot jo imajo Ev
ropejci v obliki Eureke.«

Vabljeni za omizja inovator
jev in drugih na Titovi 29/1 sre
di Murske Sobote!

Tako torej uvodničar v najnovej
šem Elradovem glasilu ElSat. Mi pa 
smo včeraj v prostorih našega ured
ništva imeli kar dvoje omizij: naj
prej z nekaj inovatorji — kot se 
pred današnjim 12. oktobrom, dne
vom jugoslovanskih inovatorjev, 
najbrž spodobi — nato pa z večjo 
skupino strokovnjakov različnih 
profilov (sociologi, pravniki, eko
nomisti, tehnologi, agronomi in 
drugi) dali pod povečevalo podje
tniški scenarij za razvoj Pomurja, ki 
ga je pogruntal svetovalec Medob
činske gospodarske zbornice dr. 
Štefan Spilak. Pravzaprav je šlo za 
prvo iz serije okroglih miz o pri
hodnjem razvoju dežele ob tromej- 
niku, kar bomo še posebej napove
dali.

Za objavo pripravljamo Srečanje 
z Avguštino Budja iz Bučkovec, 
zdomsko rojakinjo, ki je na Šved
skem prešla trnjevo pot od ladijske 
čistilke do univerzitetne diplomant
ke. Prav tako bo kmalu nared Sre
čanje z dr. Mileno Horvatovo, razi
skovalko na ljubljanskem Inštitutu 
Jožef Štefan, strokovnjakinjo za ži
vo srebro. V ponedeljek se bomo 
udeležili otvoritve razstave o dr. Va- 
neku Šiftarju Po cesti življenja, 
uglednem pomurskem ustvarjalcu 
in izobražencu, ki jo za 18. uro v 
študijskem oddelku pripravlja Po
krajinska in študijska knjižnica pri 
Kulturnem mestu Miško Kranjec v 
Murski Soboti. Končno ni odveč, 
če opozorimo na prireditve ob 
30-letnici časopisa univerzitetne so
dobnosti Katedra, ki ga izdaja Uni
verzitetna konferenca ZSMS na 
mariborski univerzi. Predvideno je 
srečanje z vsemi nekdanjimi in 
zdajšnjimi uredniki Katedre (jutri 
ob 19.00 v Mladinskem kulturnem 
centru na Orožnovi 2), v istih pro
storih pa je ogleda vredna retrospe
ktivna razstava Katedri za trideseti 
rojstni dan. Danes ob 19.00 bo tu še 
pogovor zdajšnjih urednikov s kole
gi z drugih območij Jugoslavije.

Branko Zunec 
Prihodnjič: Pomurski delež na 
simpoziju Ekosocializem — nov 
družbenorazvojni projekt v Ma
riboru.

Kmalu po objavi pogovora z direktorjem 
Radenskine Tovarne polnilne opreme Ludvi
kom Rajbarjem (Inovacije, Ob izvoznem 
zemljevidu Radenskine TPO, Vestnik, štev. 
35/89, 7. september 1989) pride v uredništvo 
anonimno pisemce take vsebine: »Tov. Žu
nec, ni vse tako rožnato, kot vam opisuje v 
tozd TPO tov. Rajbar. Tudi naši sosedje niso 
nič boljši. Vse je razvidno iz informatorja — 
zaskrbljeni delavci?« K pisanju so »zaskr
bljeni delavci« priložili priobčen Vestnikov 
sestavek iz rubrike Inovacije ter dvoje Infor
matorjev zdravilišča Radenska Radenci (štev. 
51/89, 31. avgust, in štev. 52/89, 6. septem
ber).
Tovarna polnilne opreme — 78 delavcev brez 
dela na prisilnem dopustu

Tako je naslovljeno poročilo v 52. številki 
Informatorja, ki*ga povzemamo v celoti. 
»Skoraj tretjina delavcev Tovarne polnilne 
opreme je zaradi pomanjkanja dela z današ
njim dnem na prisilnem dopustu. V TPO, 
kjer so sicer smelo zastavili sanacijski pro
gram te dejavnosti Radenske, se namreč že 
dlje časa srečujejo z izredno zapletenimi raz
merami v poslovanju, ki jih še najbolje ozna
čuje pomanjkanje poslov in precejšnja likvid
nostna problematika. Po tem, ko je v avgustu 
in začetku septembra v delih proizvodnega 
procesa TPO prišlo do odkritega nezadovolj
stva delavcev z osebnimi dohodki in organi
zacijo dela, je izvršni odbor sindikata sklical 
v ponedeljek, 5. septembra, zbor delavcev, na 
katerem so odkrito spregovorili o težavah 
TPO. Zboru delavcev je sledila seja delavske
ga sveta, na kateri so sprejeli vrsto sklepov o 
začasnem dopustu delavcev. Tako so najprej 
sprejeli ugotovitveni sklep, da je zaradi pre
majhnega obsega dela v temeljni organizaciji 
zaposlenih preveč delavcev. Ker jih znotraj 
delovne organizacije ni mogoče začasno pre
razporediti k drugim delom in nalogam in 
ker vodstvo tozda ugotavlja, da v kratkem še 
ne bo prišlo do povečanega oz. normalnega 
obsega dela, delavci ostanejo doma. Preraz
poreditev delovnega časa se izvede do višine 
80 ur. Sklep o začasnem dopustu na predlog 
direktorja sprejme komisija za delovna raz
merja, manjkajoči sklad ur pa bodo delavci 
nadomestili takrat, ko bo delo in ko bo to 
zahteval delovni proces. V tem času bodo 
sprejemali nadomestilo OD v višini 100 od
stotkov njegove obračunske osnove po tekoči 
kalkulativni vrednosti točke. Razliko med na
domestilom in obračunsko akontacijo OD 
bodo delavci dobili izplačano pri akontaciji 
OD za mesec, ko bodo opravili manjkajoči 
sklad ur. Delavci na začasnem dopustu bodo 
poklicani na delo bodisi pisno bodisi ustno, 
vsako daljšo odsotnost kot 24 ur od doma pa 
morajo sporočiti svojemu neposrednemu 
vodji. Neposredni vodje bodo oblikovali 
predloge, kdo od delavcev bo ostal doma, pri 
tem pa so dolžni upoštevati izključno potre
be delovnega procesa. Delavci, ki bodo do
ma več kot 80 ur in jim ne bo možno zagoto
viti dela, prejmejo akontacijo OD v višini 100 
odstotkov kalkulativne vrednosti točke. Dele
gati delavskega sveta so v nadaljevanju tudi 
sprejeli sklepe, in sicer, da je v temeljni orga
nizaciji potrebno opraviti temeljito analizo 
poslovanja do konca leta ter priprave na leto 
1990: finančni strokovnjaki morajo izdelati 
natančne preglede po projektih za posame
zna časovna obdobja; z vso odgovornostjo se 
je potrebno lotiti razmer na področju kako

vosti izdelkov in storitev ter se maksimalno 
angažirati, da se zagotovi deloza 280 delav
cev. Kadrovsko pa je potrebno okrepiti služ
bo prodaje v tozdu, saj je ravno pomanjkanje 
naročil privedlo do zmanjšanega obsega dela 
v tozdu. Kot smo že omenili, so v TPO smelo 
zastavili sanacijski program, ki se izvaja v 
pretežnem delu, vendar žal iz tega ni finan
čnih rezultatov. Čeprav se v TPO danes sre
čujejo tudi s težkimi likvidnostnimi proble
mi, je potrebno poudariti, da bo izhod iz te
žav potrebno iskati v kakovosti, ceni izdelkov 
ter v razvoju, ki bo vsaj približno sledil raz
voju največjih v Evropi.« Tako podpisana 
Informativna služba Radenske.
Razmišljati in ravnati tako, kot to počnejo so
rodne zahodnoevropske tovarne

Ravno to je bila iztočnica za vprašanje, na
slovljeno na direktorja TPO Ludvika Rajbar- 
ja, če bi lahko spremljajoče/tekoče težave ka
korkoli vplivale na razvojno filozofijo in iz
vozno strategijo tovarne, o čemer smo se raz
pisali v našem časniku. Navajamo dobesed
no: »Živim v prepričanju, da ne. TPO brez 
Radenske ne more. Gre za ponovitev težav 
izpred dveh let. Zadolženost tovarne je veli

ka, za kar so objektivni in subjektivni razlogi. 
Objektiven je v tem, da je izvoz postal kar ne
kako >prevelik<; pomeni kratkoročno težavo, 
dolgoročno pa zagotovilo, da ima TPO pri
hodnost. Izvozno proizvodnjo je namreč tre
ba finansirati. Proizvodni ciklus je zelo dolg, 
saj znaša šest, sedem, tudi osem mesecev, 
vrednost posameznega projekta pa je 1,8 mi
lijona dolarjev in več. Pri izvoznih poslih 
avansov ni in je treba finančno spremljati 
proizvodnjo. Obrestne mere (dva popularna 
R!) so grozljive, obresti zelo velike, čeprav v 
zdravi proizvodnji ne smejo predstavljati 
problema; te stroške mora namreč spremljati 
drsenje dinarja, in ko pride priliv iz tujine, se 
mora zadeva nadomestiti. Problematika je 
tem večja, ker smo izgubili kontinuiteto v sa
mi proizvodnji in s tem pri samih prilivih. 
Zato se je zadolžitev zelo povečala in pred
stavlja velik problem Radenske in Pomurske 
banke. Kontinuiteto smo izgubili iz več vzro
kov. Najprej gre za kitajski projekt Yi-Xi, ki 
bi ga morali letos končati in zanj prejeti 1,8 
milijona dolarjev. A ni bilo tako. Projekt smo 
sklenili, stroje sicer razprodali, vseeno pa iz
gubili delo. Posledica: prisiljeni smo bili več

je število delavcev poslati domov na t. i. ča
kajoči dopust. Tega seveda delavci ne morejo 
sprejeti z zadovoljstvom. Nihanja pri zapo
slovanju v TPO so bila vedno. Tudi zato seje 
stopnjevalo nezadovoljstvo zaposlenih. Po
temtakem je skrb delavcev za nadaljnji raz
voj tovarne v celoti upravičena. Lahko celo 
trdimo, da bo tudi v Radenski dejstvo, da 
imaš delo, že pomenilo nekakšno motivacijo. 
K problemu Yi-Xija moramo prišteti še ne
srečno naključje; namreč stečaj našega ko
operacijskega partnerja v ZR Nemčiji, ki je 
predstavljal 15 odstotkov prodaje. Smo v fazi 
nadomeščanja tega izpada, imamo že nove 
partnerje, vendar učinkov v teh dneh še ni. 
Problem je tudi v celoti sproščen uvoz v Ju
goslavijo in naložbena nesposobnost jugoslo
vanskih polnilnic. Dolgoročno zadeve niso 
črne. Vztrajali bomo pri naši razvojni filozo
fiji, pri dejstvu, da moramo TPO postaviti v 
21. stoletje, se navezati na nosilce razvoja te 
dejavnosti po svetu, razširiti kooperacijo ... 
V načrtih imamo ustanavljanje mešanih pod
jetij doma in v tujini. Za več kot pet milijo
nov ameriških dolarjev imamo sklenjenih po
godb, ki jih postopoma uresničujemo. Priča
kujemo, da se bo konec leta likvidnostni po
ložaj TPO izboljšal in velika verjetnost je, da 
bomo v naslednjem letu ugotavljali povsem 
drugačne razmere,« je optimistično sklenil 
Rajbar — s poudarkom na prilagajanju raz
meram v Jugoslaviji. »Pravkar sprejemamo 
dopolnitve sanacijskega programa, ki morajo 
— tokrat pa res morajo — TPO postaviti na 
raven zahodnoevropske tovarne. Torej mora
mo razmišljati in ravnati tako, kot to počnejo 
v sorodnih tovarnah na Zahodu, saj sicer ta
ko velikega izvoza, kot je sedaj — izvozimo 
80 odstotkov celotne proizvodnje — dolgoro
čno ne bo mogoče zadržati. Ukvarjamo se s 
še enim problemom — in verjetno tudi to pi
smo izhaja iz njega. Že dalj časa nam odhaja
jo delavci, med njimi ključni. Za to so štirje 
razlogi: ni varovalnih mehanizmov kot jih 
pozna zahodnoevropsko podjetništvo, evfori
čno ustanavljanje zasebnih podjetij in obra
tovalnic, nezadovoljstvo zaradi občasnega 
pomanjkanja dela ali preveč dela, zelo zahte
vna, tehnološko in kapitalno zelo intenzivna 
proizvodnja, pri čemer delavci prejemajo 
premajhne osebne dohodke. Tudi v Radenski 
ne znamo spoštovati znanja, ustvarjalnega 
dela. Ne znamo ga plačati. Kooperacij okrog 
nas in zasebno podjetništvo pa znajo to zelo 
ceniti.«
Na izvoznem zemljevidu TPO se zdaj pojavlja 
tudi Skandinavija

Ludvik Rajbar: »V okviru tržne naravna
nosti smo hitro spoznali, da je tržišče, ki ga 
zdaj pokrivamo — pokrivamo pa več kot pol 
sveta — premajhno, da so še druga tržišča. 
Seveda nas je premalo, da bi komunicirali 
dobesedno z vsem svetom. Odločili smo se, 
da se nekoliko intenzivneje lotimo skandi
navskih držav. Poiskali smo zastopnika in z 
njim sklenili pogodbo. Ta se je sicer formal
no obvezal, da bo letno prodal opreme v 
vrednosti milijon dolarjev, vendar je treba 
počakati in videti, če je to sploh stvarno. Tu 
je še celotna Afrika, v kateri sploh nismo 
navzoči. Menimo, da je potreba po polnilni 
opremi tako v Jugoslaviji kot v Vzhodni Ev
ropi tolikšna, da je to dovolj veliko tržišče, 
na katerem si moramo zagotoviti dolgoročni 
razv°j « Branko Žunec
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kmetijska panorama

Petdeset let Srednje kmetijske šole Rakičan

ZA NAPREDEK KMETIJSTVA
Napredni kmetje Pomurja so 

že leta 1919 od tedanje vlade 
zahtevali, da ustanovi kmetij
sko šolo za severovzhodno Slo
venijo. Leta 1926 je bilo odlo
čeno, da bo sedež šole v Raki
čanu.

Pridobivanje zemljišč in zi
dava objektov pa se je zavlekla 
in zato je šola začela s poukom 
šele leta 1938/39. Namenjena 
je bila kmečkim fantom — bo
dočim gospodarjem. Šola je 
imela 98 ha lastnega posestva 
za praktični pouk.

V času okupacije je šola še 
dalje služila svojemu namenu 
in zato med vojno ni utrpela 
večje materialne škode.

V šolskem letu 1945/46 je 
delovala enoletna gospodinj
ska šola — od tega leta dalje 
pa so se vzgojnoizobraževalni 
programi skoraj vsako leto me
njavali — od enoletnih do dvo
letnih oblik šolanja.

V letu 1959 je OLO Murska 
Sobota ustanovil srednjo kme
tijsko šolo za poklic kmetijske
ga tehnika. Do danes si je na 
srednji kmetijski šoli pridobilo 
poklic 1087 kmetijskih tehni
kov.

Šola je v času 1959—61 pri
dobila 2 paviljona z 8 učilnica
mi, ter stavbo bivšega zadruž
nega doma v Rakičanu, ki smo 
ga preuredili v prostore za po
uk telesne vzgoje. Učenci pa so 
z udarniškim delom zgradili 
športni stadion.

Leta 1967/68 je poleg sred

nje kmetijske šole bila ustano
vljena dvoletna šola za kmeto
valce in leto kasneje še šola za 
kmečke gospodinje. Število ab
solventov enoletnih in dvole
tnih šol je 
552 fantov in 
263 deklet.

Ti so večinoma ostali na svo
jih kmetijah, kjer so vzorni go
spodarji.

Leta 1981/82 smo pričeli z 
usmerjenim izobraževanjem za 
kmetijskega tehnika (V. stop
nja zahtevnosti) in kmetijca 
(IV. stopnja zahtevnosti) ter za 
kmetovalca (11. stopnja zahtev
nosti). Novost je vzgojnoizo
braževalni program za kmetij
ca, ki traja tri leta. Absolventi 
tega profila se vračajo na svoje 
kmetije ali pa se zaposlijo kot 
traktoristi na družbenih in za
družnih obratih. Nekateri med 
njimi so postali republiški in 
celo državni prvaki v oranju. 
Usmerjeno izobraževanje je šo
li prineslo kvalitetne izboljša
ve. Opremili in adaptirali smo 
učilnice za biologijo, fiziko, 
kmetijsko strojništvo in raču
nalništvo. Kupili smo več kme
tijskih strojev za praktični po
uk. Sezidali smo svinjak za 25 
plemenskih svinj. Lani smo 
zgradili stavbo, kjer se v sodob
nih prostorih odvija pouk go
spodinjstva in kjer so prostori 
za laboratorijske vaje iz rastlin
ske proizvodnje.

Ob počastitvi 50-letnice šole 
pa bomo svojemu namenu iz

ročili prostore za pouk kmetij
skega strojništva.

V zadnjem desetletju se je 
šola močno vključila v okolje: 
s poskusništvom v poljedelstvu 
in sadjarstvu, z raziskovalnimi 
nalogami, s tečaji za kombajni- 
ste in traktoriste, z izobraževa
njem odraslih kmetovalcev po 
prilagojenem programu (do se
daj čez 100 absolventov), z ce
loletnimi tečaji za kmečke go
spodinje (letno okoli 160 tečaj
nic), s testiranjem škropilnic 
(lani smo testirali preko 200 
škropilnic), s tečaji za varno 
delo s traktorji in kmetijskimi 
stroji (4120 udeležencev), z or
ganiziranjem strokovnih ogle
dov ob dnevih pšenice in koru
ze.

V tem času se je zbudil tudi 
večji interes mladine za vpis v 
kmetijsko šolo, ki je že več let 
konstanten in prav v letošnjem 
letu obiskuje šolo največje šte
vilo učencev (346).

Zavedamo se, da vsega tega 
ne bi dosegli brez moralne in 
materialne pomoči kmetijskih 
organizacij Pomurja, zato se ob 
tej priliki vsem zahvaljujemo in 
vabimo na počastitev 50-letni
ce šole, katera bo v soboto, 21. 
oktobra ob 10. uri na šoli.

Prav prisrčno so na srečanje 
vabljeni vsi bivši učenci in uči
telji. Ob tej priliki si boste lah
ko ogledali tudi razstavo, ki jo 
bodo pripravile kmečke žene 
— tečajnice.

Marija Skledar, dipl. inž. agr.

—POGLED V ZAKULISJE NEKE KMETIJSKE STRATEGIJE--------------------------------------

Na silo zatrti poganjki spet brstijo 
ali: Kako pravkaršnji simpozij Ekosocializem — nov družbenoraz- 

vojni projekt v Mariboru aktualizira teze za nov globalni razvoj kmetij
stva v soboški občini in Pomurju, ki jih je naštudirala skupina tukajš
njih strokovnjakov ter z njimi na programski konferenci soboške občin
ske organizacije Zveze komunistov Slovenije 22. aprila 1987 tudi »pogo
rela«.

Dogajalo se je v času, ko je ob
činsko partijsko organizacijo v 
Soboti vodil Rudi Cipot, zdajšnji 
direktor Zavarovalne skupnosti 
Triglav. Z nekaj mlajšimi, razli
čno profiliranimi strokovnjaki iz 
sozda ABC Pomurka so se name
nili ponuditi novo razvojno stra
tegijo agroživilstva na ravni obči
ne oz. pokrajine. V ta namen je 
bila pri partijskem komiteju os
novana posebna delovna skupi
na neposredno pod sekretarje
vim, torej Cipotovom vodstvom. 
Nekajkrat so se res dobili, osmi
slili določene okvirne predpo
stavke, nato pa jih skušali skozi 
uvodni nagovor Igorja Klinarja 
iz Mesne industrije »zagovarja
ti« na omenjeni programski kon
ferenci. Ostalo je zgolj pri posku
su. Sekretar Cipot je moral od
stopiti, skupina je formalno raz
padla, pričakovanja, da pride do 
tvornega javnega dialoga (kon
frontacije!) med različno misleči
mi posamezniki in skupinami 
znotraj in zunaj sozda ABC Po
murka so se podrla. Agrarni lobi 
poslej ni bil več v tolikšni meri 
vznemirjan ali izzivan, občinski 
politični vrhovi so si oddahnili, 
nastopil je čas čakanja na nove 
čase.

(Gotovo ima na tedanje doga
janje vsakdo svoj pogled; odvi
sno predvsem od razpoložljivih 
informacij. Naš pogled je pač 

tak, pri čemer ne zanemarjamo 
ugovorov, češ, kaj se je imela 
partija na tak način »vmešavati« 
v kmetijstvo.)

Če zdaj vzporejamo tedanje in 
današnje predpostavke, moramo 
upoštevati najmanj troje dejstev. 
Najprej, da sta v tem času Lud
vik Lazar in Slavko Švenda, stro
kovnjaka z Živinorejsko-veteri- 
narskega zavoda, s sodelavci raz
vila in preskusila projekt model
nega kmečkega gospodarstva za 
21. stoletje, da sta v možganskem 
središču sozdovskega sistema 
(zlasti trojka mag. Milorad Vido
vič, mag. Andrej Kralj in Albin 
Kerec) v navezi z občinskim 
kmetijskim ministrstvom (zlasti 
Ervin Pitz) zrasla programa zele
no Goričko in Bukovnica in da 
je na Medobčinski gospodarski 
zbornici svetovalec dr. Štefan 
Špilak pogruntal podjetniški sce
narij na pokrajinski ravni. Če na
mreč upoštevamo samo to troje, 
je nadgradnja v tistem, kar bodo 
na bližnjem simpoziju Ekosocia- 
Jizem — nov družbenorazvojni 
projekt v Mariboru posredovali 
Ludvik Bratuša, Cipot, Klinar, 
Lazar in Švenda, dovolj razvid
na. Nič več govoričenja o izena
čevanju možnosti gospodarjenja 
v agroživilstvu, opiranju na la
stne sile, zasebnem kmetijskem 
sektorju, ki naj se preusmeri z 
vedno večje samooskrbe na tržno 

proizvodnjo, o tem, da kmetijci/ 
kmetovalci ne potrebujejo nobe
nega dušebrižništva, ampak ena
kopravne možnosti z drugimi 
sektorji gospodarstva. Njihov 
scenarij za novo globalno strate
gijo kmetijstva je — če nekoliko 
poenostavimo — oprt na šest 
točk s temle izhodiščem: »osno
va strategije je nova doktrina, ka
tere elementi so holizem kot filo
zofija, manjša entropija procesov 
kot etika in legitimnost in tradi
cija ter nove tehnologije kot ima- 
ge oz. identiteta.

Prvič, subjekt kmetijske proiz
vodnje v novi strategiji postaja 
optimalna kmetija (optimumov 
je več) s tržno proizvodnjo, dru
gič, pozabiti moramo na regio
nalne specializacije (nekdo po
ljedelec, nekdo živinorejec), tret
jič, prenehati bomo morali z lo
giko gradnje velikih farm, kate
rih reševanje eksterne ekonomije 
je drago in manj uspešno, četrtič, 
intenzivnost rastlinske pridelave 
bo možna samo ob minimalni 
kemizaciji in spoštovanju narav
nih zakonitosti življenja v zemlji 
(kolobar), petič, za proizvodnjo 
bomo usposobili šest modelnih 
kmetij — tri za goveda, tri za 
prašiče, šestič, lotili se bomo 
ustanavljanja razvojne ustanove 
s sedežem v Pomurju; ustanovila 
bi jo zainteresirana podjetja, za
druge, kmetje in drugi. Tako je 
torej z novo globalno strategijo 
kmetijstva, katere poganjki pred 
dvema letoma v Soboti niso mo
gli prodreti. Kako bo tokrat, bo
mo videli. Upanje ostaja.

Branko Žunec

Melioracije v Pertoči in Juriju

MESNA INDUSTRIJA p. o. 
Murska Sobota

KAB KUPIM
MORA IMETI IME
KAB JEM
MORA IMETI OKUS!

Ob praznikih občin Murska Sobota m 
Gornja Radgona iskreno čestitamo!

Osnutek ureditvenega načrta 
za melioracijsko območje Perto- 
ča—Sotina so izdelali že leta 
1986, ko so ga tudi javno razgrni
li. Zaradi različnih mnenj in inte
resov uporabnikov prostora, 
predvsem pa vodnega gospodar
stva in naravovarstvenikov, je bil 
sprva sprejet le ureditveni načrt 
za to območje, kjer je bila že 
opravljena regulacija potoka Le- 
dava. Sicer pa je bilo kasneje še 
nekaj sestankov najbolj prizade
tih občanov in organizacij, na
zadnje letos na Komiteju za ur
banizem, gradbeništvo in komu
nalne zadeve Skupščine občine 
Murska Sobota. Tu so končno 
dosegli soglasje o načinu izvedbe

Ne splača se prezgodaj veseliti. 
Zastonj je vlada z nami, če so vsi 

drugi proti nam.

predvidenih hidromelioracijskih 
in regulacijskih postopkov. Do
govorili so se, da se regulacija 
Ledave izvede enostransko in z 
manjšimi spremembami korita, 
kar je nujno za odpravo ozkih 
grl. S tem bi namreč zagotovili 
zahtevano protipoplavno varnost 
in obenem ohranitev krajinske 
značilnosti. Upoštevane so tudi 
pripombe Krajevne skupnosti 
Rogašovci in Lovske družine Ro- 
gašovci, s čimer je bilo omogoče
no, da so soboškem Zavodu za 
ekonomiko in urbanizem izdela
jo nov ureditveni načrt.

Le-tega je možno videti pri ob
činskem upravnem organu, pri
stojnem za urejanja prostora, in 
na Zavodu za ekonomiko in ur
banizem. Že prej pa je bil javno 
razgrnjen v poslovalnici Potroš
nika v Pertoči in v izložbi občin
ske zgradbe v Murski Soboti. 
Ker v tem času niso prejeli nobe
nih pripomb, ni več nobenih za
držkov, da ne bi sprejeli odloka 
o ureditvenem načrtu za izvedbo 
melioracijskih in regulacijskih 
posegov na območju Jurij—Soti
na, v prvi etapi pa odsek Perto-
ča—Jurij. M. Jerše

IZGUBE TELET ZARADI 
POPORODNIH OBOLENJ 

NOVOROJENCEV
3. Krvavitve iz popka (OMPHALORRHAGIA): ponavadi niso 

problematične, ker se po pretrganju popka in žil le-te začnejo hitro 
krčiti. Krvavitve so lahko dvojne in sicer venske in arterijske. Če kri 
kaplja po kapljicah, je to venskega značaja in po določenem času sa
mo preneha, če pa kri teče curkoma, je to arterijska krvavitev in v tem 
primeru je potrebno popek čimprej podvezati s sterilnim povojem, da 
ne bi prišlo do izkrvavitve. Takoj pokličemo živinozdravnika. Mesto 
pretrganja popka ni merodajno za krvavitve.

4. Infekcije popka: tkivo popkovnega traka je sveže in sočno in 
zato izvrstno gojišče za razne vrste mikroorganizmov in bakterij. In
fekcije zelo redko ali skoraj nikoli ne nastanejo intrauterino, ampak 
praviloma po porodu. Omenimo dve glavni infekciji:

a) Vnetje popka (OMPHALITIS) se lahko najpogosteje pojavi 
že dva do tri dni po porodu in je vidno kot večja ali manjša oteklina, 
bolečnost in temperiranost. Apetit ponavadi mine, pogosto je priza
deto tudi splošno stanje in lahko pride do sepse, ker povzročitelji, 
najpogosteje streptokoki in stafilokoki, pridejo po krvnih žilah do je
ter in drugih organov. V primeru sepse je ozdravitev močno vprašljiva 
in tudi če tele ozdravi, ponavadi ostanejo trajne posledice, ki se kaže
jo v zaostanku rasti, slabem prirastu in mršavosti.

b) Gangrena popka (OMPHALITIS GANGRAENOSA) se naj
pogosteje pojavlja pri moških teletih, ker urin vedno znova vlaži pop
kovino, ki ne mumificira, na njej se naselijo bakterije, popkovina mo
čno smrdi in proces se lahko razvije v generalizirano obliko vnetja 
popka. Posledice so enako kot pri a.

Infekcije popka preprečujemo z dobro higiensko preventivo no
vorojenca, če pa do infekcije pride, se posvetujemo z živinozdravni- 
kom.

5. Zadrževanje prvega blata (RETENTIO MECONII): črevesje 
novorojenca se mora prvič sprazniti že po nekaj urah po porodu 
(4—12 ur). Če do tega ne pride, govorimo o zadrževanju mekonija. 
Vzrok temu je nevitalnost teleta ali pa prepozno dajanje kolostruma 
(prvega materinega mleka), ker le-ta deluje laksativno. Pri novorojen
cih, ki imajo take težave, opazimo, da so nemirni, v glavnem ležijo, ni
majo apetita in se v hrbtu zgrbijo. Takim živalim pomagamo z razni
mi klizmami ali ricinusovim oljem (50 g) v kolostrumu. Splošno se dr
žimo načela, da je potrebno tele čimprej po porodu napajati s kolo- 
strumom (v prvih 12 urah).

6. Driske novorojencev (D1ARRHOEA NEONATORUM): so 
dokaj pogost pojav in nastopajo že v prvih dneh po porodu. Take dri
ske nimajo bakterijskih značilnosti in so posledica nepravilnega na
pajanja ali sesanja (postano mleko, nepravilni časovni razmaki med 
obroki, spremembe pri sestavi mleka, vnetja mlečne žleze pri materi 
mleko druge krave ...). Lahko pa se take driske zakomplicirajo tudi z 
bakterijskimi povzročitelji. Če vse naštete vzroke pravočasno odkloni
mo, driska sama po sebi preneha, v nasprotnem primeru pa pokliče
mo strokovno pomoč.

Obolenj novorojencev je še več, našteli smo le najvažnejše. Z 
upoštevanjem navodil za preventivo teh obolenj bomo v veliki meri 
lahko škode tudi preprečili. mag. Ivan ZVER, dipl. vet.
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Dvig prispevnih stopenj IJUTOMER

Za izplavanje 
pred koncem

Delegatski NE 
povzročil zaplete

mLJUDsn
OBBURSUIH CRRMEv

» » letu l Murska Sobote M

Pred svojim uradnim koncem bodo strokovne službe interesnih 
skupnosti družbenih dejavnosti morale izračunati višje prispevne 
stopnje, da bodo do konca leta lahko plačale družbenim dejavnostim, 
torej materialne stroške in osebne dohodke zaposlenih v nadstavbi, 
ter vrnile dolg do republiških blagajn interesnih skupnosti.

Pred časom so namreč dobili brezobrestno posojilo za družbene 
dejavnosti in za njihovo delno rešitev iz velikih denarnih težav. Do 
konca leta bi torej morali priti »na čisto«, da bi lahko začeli po no
vem letu na novo, kot določata ustava in ustavni zakon. Prispevne 
stopnje se bodo torej morale povišati.

S povišanjem so pohiteli v Lendavi, tako da v oktobru že imajo 
višje prispevke. Za zdravstvo je 12-odstotni prispevek, za izobraževa
nje 6, za skrbstvo več kot odstotek in toliko za otroško varstvo. Te pri
spevke so torej povišali.

V Soboti in Gornji Radgoni so stopnje, ki veljajo od avgusta. Da 
so pod slovenskim povprečjem, nam dokazujejo v republiki in zato 
zmanjšujejo delež solidarnostnih sredstev. Prav soboška zdravstvena 
skupnost izgubi veliko solidarnosti. Radgonska prispevna stopnja za 
zdravstvo je 11,11, soboška pa 10,32 odstotka, za izobraževanje dajejo 
v prvi 5,99 odstotka in drugi 5,35. V obeh pa pripravljajo izračune za 
višje prispevne stopnje, a tako, da bi se zbralo dovolj denarja in ne 
preveč, saj vedo za težave v gospodarstvu in se zavedajo, da bodo vi
šji prispevki spet prizadeli delavce predvsem z majhnimi plačami.

V Ljutomeru so o višjih prispevnih stopnjah že razpravljali dele
gati občinske skupščine, vendar so jih zavrnili. Če jih je izvršni svet 
dal v obravnavo na skupščino, da bi prenesel svojo odgovornost do 
gospodarstva na delegate, se je sedaj znašel še pred večjo zagato. (Iz
vršni sveti so namreč odgovorni za družbene dejavnosti in v drugih 
občinah že nekaj časa sami potrjujejo višje prispevke.) Višje prispe
vne stopnje bodo morali sprejeti, saj je vse tako naravnano. Ker pa 
jih niso že za oktober, bodo sedaj v dveh mesecih morali zbrati po
trebni denar, ki bi ga lahko v treh. Zato bodo prispevki toliko višji ali 
skupno za nekaj več kot dva odstotka.

Tako visoke prispevne stopnje smo že imeli, preden je začel ve
ljati interventni zakon za družbene dejavnosti in omejevanje porabe. 
Takrat so jih zniževali, da se ne bi zbirali presežki na zaprtih računih, 
sedaj pa je težko ponovno dvigovati prispevke. Toda, kot kaže, bodo 
družbene dejavnosti pred ukinitvijo sisov morale izplavati (za ceno 
višjih prispevnih stopenj).

Ko so delegati zbora združe
nega dela občinske skupščine v 
Ljutomeru zavrnile predlog za 
zvišanje prispevnih stopenj 
družbenim dejavnostim, se ni
so zavedali, kakšne zaplete bo
do povzročili. V tem času (izra
čun so naredili ob koncu avgu
sta) so se izgube v družbenih 
dejavnostih povečale na 12 mi
lijard (samo zdravstvo ima 8 
milijard izgub), to pa pomeni 
že kritično stanje v teh dejav
nostih. Sedaj ne velja tudi izra
čun višjih prispevnih stopenj, 
ki so bile v starem predlogu, 
saj le-te ne bi omogočale pokri
tja izgub. Skupina, ki jo je ime
noval izvršni svet SO Ljutomer, 
je ugotovila, da bi delegati mo
rali potrditi nove, še višje pri
spevne stopnje, da bi v zadnjih 
dveh mesecih (november in de
cember) pokrili vseh 12 mili-

jard dinarjev izgub. Tako bi se 
prispevne stopnje od bruto 
osebnih dohodkov morale po
večati za 2,44 odstotka, od do
hodka pa za 0,24 odstotka. Za 
družbene dejavnosti bi znašale 
vse prispevne stopnje skupaj 
torej 25,34 odstotka.

Med tem pa se je zgodilo še 
nekaj: v skupščini Slovenije 
smo sprejeli ustavna dopolnila 
in ustavni zakon. Po novem 
skupščine samoupravnih inte
resnih skupnosti ne morejo biti 
v funkciji četrtega zbora in 
enakopravno odločati o teh 
problemih. Skupščine sisov 
lahko sedaj le predlagajo zbo
rom občinske skupščine, da po
trdijo višje prispevne stopnje.

Kaj se bo v Ljutomeru izci
milo, pa bomo videli na zase
danju občinske skupščine.

D. L.

Sl ono tVftt HSmVJTRt.A
IJV&irVA ZA

Majda Horvat

Ušesni oddelek bodo prodali
Že leto in pol je prazna stavba prejšnjega.oddelka soboške bol

nišnice v Murski Soboti, ki so jo dodelili soboškemu zdravstvenemu 
domu za organizacijo regijskih zdravstvenih dejavnosti. Vendar pa je 
delavski svet doma v dogovoru z upravo Pomurskega zdravstvenega 
centra spjejel predlog o prodaji te stavbe. Vsa toplotna, vodna in 
električna napeljava je dotrajala, prostori so vlažni in neprimerni za 
zdravstveno dejavnost, popravilo in obnova pa bi stala veliko denar
ja, ki ga pomursko zdravstvo nima. Z denarjem od prodaje ter z manj
šim deležem od referendumskega dinarja bi pri zdravstvenem domu 
radi naredili prizidek. Vanj bi se preselile ambulante regijskega po
mena, kot je psihiatrija, dermatologija in druge, nekaj prostorov pa bi 
bilo tudi za splošne zdravstvene ambulante, ki so sedaj v nadstropju 
in so za vozičkarje in druge težje bolne težko dostopne. Ob tem bi ra
di imeli tudi prostore za nujno medicinsko pomoč. V to bodo morale 
privoliti vse pomurske občine, od nekaterih političnih delavcev pa so 
že dobili privoljenje za prodajo? Dogovore bo usklajevala Gornja
Radgona. mh

V letniku 1964 pogledamo ko
lofon: »Izhaja od februarja
1949 Najprej kot tednik

Franc Kuzmič
Pet desetletij in več dolga pot

/Iz zgodovine ekonomske in trgovske šole/
Po letu 1919 se je začela mo

čno spreminjati tudi gospodar
ska podoba Prekmurja. Vanj je 
začel med drugim prodirati ka
pitalizem. Že obstoječim red
kim podjetjem so se sedaj pri
druževala nova z drugačnimi 
panogami. Tako je leta 1922 
Josip Benko v Murski Soboti 
ustanovil moderno tovarno 
mesnih izdelkov, ki je delovala 
na elektriko. Istega leta je prev
zel soboško tiskamo Izidor 
Hahn. Janez Cvetič je leta 1925 
ustanovil tovarno perila, ki je 
bila med največjimi tovrstnimi 
podjetji v Sloveniji. Blau in 
Bratos sta odprla leta 1927 v 
Lendavi trikotažno podjetje, le
ta 1932 pa Ludvik Šiftar v 
Murski Soboti drugo tovarno 
perila. Leta 1936 je bilo v Prek
murju že 14 parnih žag. Obra
tovati je začelo tudi več večjih 
mlinov, z delom sta začeli ope
karni v Nemčavcih in Lendavi.

Tudi Murska Sobota je v 
Stari Jugoslaviji dokaj napre
dovala. Vedno bolj je namreč 
izgubljala videz vasi in se spre
minjalo v pomembno trgovsko- 
prometno središče pokrajine z 
najrazličnejšimi inštitucijami. 
Nastale so nove mestne četrti. 
Mesto je dobilo leta 1926 želez
niško zvezo z Ljutomerom in 
Ormožem in s tem s svetom na 
drugi strani Mure. V Murski 
Soboti je bilo okrog 350 obrtni
kov in trgovcev. Tudi prebival
stvo seje povečalo: leta 1931 je 
imela 3571 prebivalcev, z okoli
škimi vasmi pa kar 6676.

Zaradi gospodarskih razmer 
in razvojnih usmeritev se je po
kazala potreba po srednji tr
govski šoli tudi v Prekmurju: 
gospodarstvo je potrebovalo 
vedno več kvalificiranega ka
dra. Toda zahteve gospodar
skih krogov, da bi dobilo Prek
murje srednjo trgovsko šolo, so
bile neuspešne. Da 
eno zamašili vrzel, 
Združba trgovcev 
Murska Sobota na

bi pa vse- 
je tedanja 
za okraj 

seji 23. 4.
1938 sklenila, naj dobi v no
vem trgovskem domu, ki ga je 
gradila, prostore štiriletna tr
govska šola. Moderna dvonad
stropna zgradba, ki je bila slo
vesno odprta 18. 6. 1939, ni v 
celoti koristila željam in potre
bam. Zato si je soboška zdru
žba trgovcev prizadevala — 
največ zaslug med njimi ima 
prav trgovec Franjo Ceh, teda
nji predsednik — da bi dobili 
vsaj zasebno dvorazredno tr
govsko šolo. Podpirala jih je 
tudi ljubljanska Zbornica za tr
govino, obrt in industrijo. Na
posled so le dovolili ustanoviti 
zasebno dvorazredno trgovsko

šolo s priznano pravico javno
sti. Tajnik Aleksander Veble je 
opremil učne prostore za prvi 
letnik, poiskal potrebno učno 
osebje in pripravil še drugo za 
začetek pouka. Pouk se je začel 
s slovesnostjo 2. 10. 1939. V ra
zredu je bilo 20 učencev.

Ker je bila šola zasebna in 
ne državna, je bila šolnina za 
takratne razmere visoka, kar je 
seveda vplivalo na socialno se
stavo dijakov. Redno delo je v 
šoli organiziral njen prvi ravna
telj dr. Maks Kovačič, predča
sno upokojeni gimnazijski rav
natelj. Poučevali so 14 predme
tov. Tedensko je bilo v prvem 
letniku 32 ur pouka. Učno 
osebje sta kot redna profesorja 
sestavljala le dva, ravnatelj, ki 
je obenem poučeval, in še en 
profesor ekonomist, medtem 
ko so splošne predmete hono
rarno poučevali trije profesorji 
z gimnazije. Prvega šolskega le
ta ni končala ena učenka.

Ob koncu prvega šolskega 
leta je šola izdala poročilo o 
delu v obliki izvestja, kot je bi
la takrat praksa.

Naslednje šolsko leto 
(1940/41) je bilo v obeh razre
dnih 40 učencev in učenk, od 
tega v prvem razredu 18, v dru
gem pa 22. Z novim koledar
skim letom je prevzel ravnate- 
Ijevanje inž. Milan Hreščak. V 
tem šolskem letu so bili na šoli 
skupaj z ravnateljem redno za
posleni trije profesorji, hono
rarno pa pet gimnazijskih pro
fesorjev, ki so poučevali splo
šne predmete.

Absolventi so imeli po uspe
šno opravljenem zaključnem 
izpitu pravico do vpisa v 3. le
tnik državne trgovske akademi
je in pri Vojakih pravico do di
jaškega roka.

Šolsko leto je bilo zaradi voj
ne končano 5. aprila 1941. Ban 
Dravske banovine je odredil, 
da se dijakom izdajo letna spri
čevala, ki so za to leto veljala 
obenem tudi kot zaključno 
spričevalo..

Z okupacijo leta 1941 je
madžarska vojaška uprava
prevzela tudi šolstvo. Madžari 
so ob vrnitvi leta 1941 našli šol
stvo v Prekmurju na višji stop
nji, kot so ga po prvi vojni pu
stili. Staro politiko madžariza- 
cije so nadaljevali z novo takti
ko, saj mlade generacije' zdaj 
niso obvladale madžarščine. 
Madžari obstoječih šol niso 
okrnili. Industrialca Benko in 
Hartner sta si z drugimi prido
bitnimi krogi prizadevala, da bi 
se pouk nadaljeval. Sprva so 
mislili ustanoviti dveletni tr-

govski strokovni tečaj. Združba 
trgovcev je oktobra 1941. so
glasno sprejela sklep, da preda 
šolsko poslopje in opremo za 
šolsko leto 1941/42 v brezpla
čno uporabo madžarski državi 
(erarju). Madžarsko ministr
stvo za uk in bogočastje je nato 
spremenilo zasebno dvorazred
no trgovsko šolo s pravico jav
nosti v državno trgovsko sred
njo šolo (A Muraszombati Ma- 
gyar Kiralyi Allami Koed. Ke- 
reskedelmi Kozepiskola). Pouk 
se je spet začel 10. 11. 1941. Za 
ravnatelja je bil nastavljen Ja- 
nos Lakos Udvari. V tem šol
skem letu je bil pouk samo v 
treh letnikih, naslednje leto že 
v vseh štirih. Število učencev je 
naraslo na 150, zato je postala 
zgradba pretesna. En razred se 
je moral preseliti v soboški 
grad, kjer sta že bili obrtna na
daljevalna šola in dekliška 
meščanska šola. Zgradbo je bi
lo potrebno razširiti. Trgovski 
dom je prevzela v trajno last 
madžarska država pod pogo
jem, da bo izplačala preostali 
dolg za gradnjo in opremo 
zgradbe in nato šolo razširila z 
novimi prostori.

Mestna občina je odstopila v 
ta namen parcelo poleg šole. 
Za prizidavo novega krila stav
be je ministrstvo zagotovilo tu
di sredstva. Narejeni so bili na
črti, a do gradnje ni prišlo, ker 
se je položaj na frontah spre
menil. Minister za uk in bogo
častje je na zahtevo oblasti spo
ročil, da »se razširitev šole pre
loži na povojne čase«. Ker pa 
se je vpis iz leta v leto večal, je 
ravnateljstvo začelo vpis zaradi 
prostorske stiske omejevati.

Šola med okupacijo ni bila 
namenjena le Prekmurcem, saj 
je že prav od ustanovitve obsta
jala bojazen, da ne bodo imeli 
dovolj dijakov. Zato so vpiso
vali tudi dijake iz Madžarske. 
Tako se je tudi madžarizacija v 
narodnostnem pomenu uresni
čevala, saj je bilo že prvo leto 
okupacije na šoli med 98 dijaki 
66 Madžarov in 31 Slovencev, 
naslednje šolsko leto 91 Mad
žarov in 43 Slovencev, v šol. le
tu 1943/44 pa od 151 dijakov 
93 Madžarov in 54 Slovencev. 
Tudi med vojno je šola izdajala 
izvestja, a za šolsko leto 
1944/45 zaradi prekinitve pou
ka ni izšlo. Ravnateljstvo je v 
šol. letu 1943/44 prevzel dr. 
Jozsef Rhosoczy, naslednje šol
sko leto pa v. d. ravnatelja Ja- 
nos Kazar.

Med vojno so poučevali vse 
predmete v madžarščini, ražen 
vendščine. ,,, , ., , ....(Dalje prihodnjič)

Za tkalke
povečana 

zavarovalna 
doba

Na naslednji seji Skupnosti 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja Slovenije bodo 
delegati sprejemali predloge 
za povečanje zavarovalne dobe 
za nekatera dela in naloge.

Predlagano je, da se za po
sebno težko in zdravju škodlji
vo delo šteje delo predenja in 
tkanja. Za vsakih dvanajst 
mesecev dela se šteje štirinajst 
mesecev zavarovanja. Predlog 
torej, ki bo tudi pomemben za 
nekatere delavke Rašice iz 
Beltinec.

Utemeljitev so pripravljali 
že leta 1984, letos naj bi torej 
bil sprejet sklep in po statutu 
Skupnosti sprejeto velja za pet 
let nazaj od dneva sprejetja.

Spremembe zavarovalne do
be predvidevajo tudi za delo v 
proizvodnji železovih zlitin in 
kalcijevega karbida.

Prav tako se za vsakih dva
najst mesecev dela šteje štiri
najst mesecev zavarovanja za 
nekatera dela v javhem cest
nem prometu, za voznike tež
kih tovornjakov in avtobusov.

Povečana zavarovalna doba 
pa naj bi se spet upoštevala 
delavcem v letalskem prometu.

mh

Ljudski glas, nato od julija 1952 
kot Obmurski tednik, do preime
novanja v sedanji naslov kot gla
silo okrajnega odbora SZDL. 
Od januarja 1963 izhaja list kot 

. tedensko glasilo občinskih odbo
rov SZDL Slovenije v Pomurju. 
List izdaja Časopisno-založni- 
ško podjetje Pomurski tisk v 
Murski Soboti — Direktor Šte
fan Antalič — List ureja uredni
ški odbor. Odgovorni urednik 
Jože Vild — Naslov uredništva 
— Murska Sobota. Kocljeva ul. 
2, telefon 21 064

Pomurje bo elektrificirano — 
Pravzaprav je točen naslov Po
murje do kraja elektrificirano 
pod nadnaslovom Opravljeno je 
pomembno delo. Sestavek najde
mo na naslovnici Pomurskega 
vestnika,štev. 6/64, 13. februar
ja. V sinopsisu beremo: »Še pred 
nekaj leti je bila elektrifikacija 
eno najpomembnejših del na na
šem podeželju. Danes ni več va
si, ki ne hi bila elektrificirana, 
vendar v mnogih krajih končana 
le v toliko, da so dobili razsvet
ljavo, dočim še ne morejo upora
bljati elektrike kol pogonsko 
sredstvo.«

Angleški turistični strokov
njak na obisku v Radencih — 
Pomurje si obeta tudi angleške 
turiste — »Pretekli ponedeljek 
se je mudil v zdravilišču Slatina 
Radenci direktor londonskega 
centra za rekreacijo, g. Henry 
Spence iz Londona, ki je povra
tek z zimskih olimpijskih iger v 
Innsbrucku izkoristil za ogled 
naših krajev. Z njim sta potova
la tudi hčerka in soproga Mary 
Spence, ki je znana sodelavka 
angleškega dnevnika Daily Ma- 
il. Angleški gostje so proučili 
predvsem možnosti za obisk turi
stov iz Velike Britanije v naših 
krajih, kjer smo doslej le pored
ko srečavali turiste z angleškega 
otoka. Navdušen nad lepotami 
Slovenije in izredno gostoljub
nostjo naših ljudi je g. Henry 
Spence izrazil prepričanje, da bo 
v Angliji lahko uspešno zastopal 
svoj program rekreativnega tu
rizma, se pravi, da bi že letos an
gleški turisti v večjem številu obi
skali severovzhodni del Sloveni
je. Angleški turistični strokov
njak se je zlasti navdušil nad le
pimi smučarskimi tereni na Po
horju, najbolj ugodno pa je oce
nil zdravilišče in letovišče Slati
no Radence, kjer meni, da bi na
ravne lepote in urejenost tega

kraja lahko iz leta v leto priva
bljale veliko število gostov iz An
glije.« (Pomurski vestnik, štev. 
7/64. 20. februar 1964)

Iz devete številke 5. marca 
1964 pa tole: »409 rednih naro
čnikov iz 40 anketiranih okoli
šev je sodilo Pomurskemu vest
niku: v imenu 43 tisoč bralcev 
— 49 odstotkov anketiranih na
ročnikov je kmetovalcev — Tisk 
in radio sta najbolj priljubljeni 
informativni sredstvi — Zbori 
občanov zadovoljujejo glede in- 
formativnosti le 0.75 odstotka 
anketirancev — Večina naroče
nih samo na naš list: več na po
deželju kot v mestih — Oglasi in 
krajevne vesti med najbolj brani
mi — Bestsellerja ni med sestav
ki Pomurskega vestnika — Četr
tina anketirancev se odločila za 
sodelovanje pri PV — Kategori
čna zahteva: podlistek.« In še: 
»1964 — leto Pomurskega vest
nika — ® Start na 15.000 naročni-

VESTNIH
kov — Pomurski vestnik si vztrajno 
širi krog svojih zvestih bralcev, naro
čnikov in prijateljev. Po lanski no
vembrski akciji — Mesec domačega 
tiska — prizadevanje uredništva in 
uprave za razširitev našega pokrajin
skega lista v vse kraje in hiše ni poje
njala, marveč letos še stopnjuje, saj 
je start na 15.000 rednih naročnikov 
tudi dosegljiv in pogojen z realnimi 
možnostmi na terenu.«

Pismo iz Buenos Airesa, Argenti
na — »Tovariš urednik! Dovolite 
nam, da vrnemo vaši upravi tople po
zdrave iz daljne in tuje dežele, po
zdravljamo pa tudi vse naše drage 
rojake in sodelavce Pomurskega vest
nika. Ob tej priložnosti pa izražamo 
eno željo: Pomurski vestnik naj hi 
prinašal malo bolj obširne vesti, no
vosti. dogodke itd. iz naše lepe domo
vine. Zakaj mu ne dopisujejo rojaki 
iz drugih držav kot nekoč? Ali je to 
nemogoče? Ali je vaša cenjena upra
va dala pobudo za to? Če bi-namreč 
objavili dopise rojakov — izseljencev 
v Pomurskem vestniku, bi bilo to zelo 
koristno za razširitev Pomurskega 
vestnika, saj bi naš list prav gotovo še 
povečal krog rednih naročnikov med 
rojaki na tujem. Prosimo vas, da nas 
o možnostih ugodne rešitve tega 
vprašanja čim prej obvestite, saj ima
mo topel namen dopisovati v list. Za 
vse se vam prav prisrčno zahvaljuje
mo in vas lepo pozdravljamo. V ime
nu tukajšnjih izseljencev Slavko Ve- 
rač, Casilla Correo Central 5045, 
Buenos Aires, Argentina.« In kaj je 
odgovorilo naše uredništvo? O tem
prihodnjič.

IB. Ž.)

a^^TSirii
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Romi v ustavi
V letu priprav na novo sloven

sko ustavo so se povezale pred
vsem tri slovenske občine, kjer ži
vijo Romi. Novo mesto, Črnomelj 
in Murska Sobota ter slovenski 
Romi so se borili za to, da bi Ro
mi dobili mesto v dopolnjeni usta
vi in da bi se z njihovimi problemi 
ukvarjal tudi kdo drug kot samo 
občine, kjer Romi žive.

Ustavna dopolnila so bila spre
jeta, v njih pa je zapisan naslednji 
stavek: Skupščina Socialistične 
republike v okviru pravic in dolž
nosti z zakonom ureja tudi druga 
razmerja, ki so skupnega pomena 
za delovne ljudi in občane na na
slednjih področjih: . . . način ures
ničevanja posebnih pravic Ro
mov ....

Delno so torej uspeli ali, kot 
pravi Jože Stvarnik, sekretar so
boške Socialistične zveze, je to 
maksimum, kar so v tem času lah
ko dosegli. Uspeli pa so v tistem 
delu zahtev, da se bodo z Romi 
ukvarjale tudi republiške inštitu
cije.

Pripravljal se bo torej posebni 
zakon, ki bo natančno opredelil 
pravice etnične skupine Romov, 
saj predlog, da bi dobili status na
rodnosti, v Ustavi ni bil sprejet. 
Kakšna pa bo vsebina zakona, bo 
seveda veliko odvisno od vseh, ki 
so se že sedaj zavzemali za presta
vitev Romov in njihovih problemov 
iz občin v republiko.

Sodelovanje med tremi občina-

mi in skupni dogovori in zahteve 
do republike so vplivali na ustano
vitev koordinacijskega odbora za 
romska vprašanja pri republiški 
konferenci Socialistične zveze. V 
osnutku programa dela slovenske 
frontne organizacije je tudi zapi
sano, da se bodo začeleMzvajati 
določene naloge s področja rom
ske problematike.

mh

/O ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota
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kulturna obzorja

Za kulturo dialoga BIENALE V BESEDAH IN SLIKAH kulturni 
koledar

Slavnostni govornik na petkovi otvoritvi 9. jugoslovanskega bienala 
male plastike v galeriji Kulturnega centra Miško Kranjec v Murski So
boti je bil Miran Potrč. Predsednik slovenske skupščine je govoril brez 
pisnih predlog, povedal pa tole: Spoštovani,

kultura, ta najžlahtnejša oblika ustvarjalnosti ljudi je gotovo univer
zalna. Univerzalna zato, ker ni omejena na čas, saj so največje kulturne 
stvaritve večne. Univerzalna zato, ker je usmerjena predvsem k bogatitvi 
vsebine človeka, k povezovanju, združevanju, ne pa k razdvajanju. Uni
verzalna zato, ker ne pozna meja, praviloma niti jezikovnih, še manj pa 
državnih. Univerzalna je končno tudi iz razloga, ker sta njena temeljna 
funkcija in smisel, da nas vse usposablja in bogati tudi za boljše in sre
čnejše življenje. V tem smislu in v takšni vlogi opravlja predvsem na li
kovnem področju svojo pomembno vlogo in funkcijo tudi jugoslovanski 
bienale male plastike, ob tem pa tudi kulturni center. In kaj reči ob takš
nih splošnih ugotovitvah ? Najprej se kaže gotovo iskreno v imenu vseh 
nas zahvaliti snovalcem ideje jugoslovanskega bienala male plastike in 
vsem, ki so nam omogočili, da je bil tudi deveti bienale postavljen. Mi
slim, da kaže posebej poudariti namen, da je to jugoslovanski bienale, 
na katerem sodelujejo umetniki iz vseh naših republik in pokrajin, ter da 
je to vsaj v likovni zvrsti edina takšna res splošna jugoslovanska priredi
tev. Poudariti kaže tudi, da je ta bienale vedno bolj odprt v svet, in biti 
ponosen na to, da tudi na tem 9. bienalu razstavljajo umetniki iz Belgije 
in Sovjetske zveze. Končno velja tudi poudariti, da je ta bienale v Murski 
Soboti. Da je ta zdaj središče umetniškega ustvarjanja v mali plastiki Ju
goslavije in da s tem tudi v Sloveniji izkazujemo našo usmeritev za več- 
središčnost razvoja kulture in tudi vsega življenja v Sloveniji, da bi tako 
ljudem čim bolj približati našo kulturno ustvarjalnost Slovencev, Jugoslo
vanov in drugih narodov in narodnosti v svetu.

In kaj zaželeti za naprej? Mislim, da kaže v našem skupnem imenu 
zaželeti še dolgo in uspešno življenje ter delo jugoslovanskemu bienalu 
male plastike, da mu kaže zaželeti tudi nadaljnji razvoj, tudi v prihodnje 
ne le veliko odzivnost v Jugoslaviji, ampak tudi odzivnost umetnikov v 
svetu, in seveda, da bi bile tako postavljene razstave deležne pozornosti 
ne le našega občinstva, ampak da bi bile postavljene tudi v pomembnih 
kulturnih središčih Evrope. Kaže tudi zaželeti, da bi bilo prireditev, ki 
imajo vsejugoslovanski značaj, vedno več, da bi se tudi na tej podlagi lju
dje — narodi in narodnosti bolje spoznali in spoznavali, da bi bilo več 
podlag za medsebojno razumevanje, spoštovanje različnosti in manj 
razdvajanja ter obtoževanja. Mislim, da kaže zaželeti, da bi postala kul
tura ne le v ožjem, ampak tudi v širšem smislu vedno bolj sestavni del 
našega življenja in dela. Tako kultura dela kot kultura bivanja, varova
nja okolja, javne besede, medsebojnega dialoga in končno tudi kultura 
političnega dela. In navsezadnje mislim, da kaže zaželeti, da bi kultura 
postala tudi vsebina medsebojnega komuniciranja med našimi narodi v 
Jugoslaviji na način, da bi se bolje poznali, razumeli, spoštovali razlike, 
da bi prek kulturnega medsebojnega pogovora in dogovora, pa tudi ra
zlik, na ta način izražali pripravljenost za skupno ustvarjanje naše pri
hodnosti in da bi konec koncev na ta način prenašali med seboj, pa tudi 
v svet, ne le dosežke naših največjih ustvarjalcev, ampak tudi splošno 
kulturo naroda. Ne le prek posameznih umetniških del, ampak tudi po 
tem, kako znamo med seboj in s svetom občevati, kako znamo in na kak
šen način rešujemo včasih tudi težka vprašanja, nas bodo tako, kot vsak 
posamezen narod, v svetu poznali in cenili.

Čestitam vsem umetnikom, ki ste razstavili svoje eksponate, posebej 
nagrajencem, vam in vsem, ki bodo v naslednjih dneh obiskali bienale, 
pa želim veliko umetniškega užitka.

Razglašam, da je 9. jugoslovanski bienale male plastike odprt.

»Deveti bienale je s svojo 
selekcijo usmerjen v stilno 
raznovrstnost, ki je posledica 
številnih novih imen, pred
vsem mlajše ter oživljene 
srednje generacije (Dragica 
Čadež-Lapajne naprimer je že 
dlje časa navzoča na bienalu, 
zdaj pa je v prenovljeni obliki 
povzela težnje, ki so v sodob
ni skulpturi, in je zato tudi 
upravičeno nagrajena). Biena
le je pisan po svoje, pisan v 
dobrem pomenu besede, in 
mislim, da se ustrezno dopol
njuje z gosti. Le-te nam je 
končno uspelo dobiti in radi 
so se odzvali vabilu, ne da bi 
kakorkoli finančno bremenili 
bienale: tako belgijski kot 
moskovski kiparji. Sovjetske 
sem izbiral sam na vabilo zve
ze likovnikov te dežele konec 
junija in v začetku julija, ko 
sem teden dni kot gost njiho
vega ministrstva v tamkajšnjih 
muzejih izbiral tisto, kar je 
predstavljeno v soboški gale
riji. Do aprila naslednjega leta 

LJUTOMER

Ex tempore — iskanje

novega
Ljutomerska galerija Anteja Trstenjaka že od začetka delovanja 

išče oblike, Zanimive za likovne umetnike, ki bi prišli ustvarjati v ta 
del dežele na sončni strani Alp. V začetku so bile vsakoletne slikarske 
kolonije, ki so jih z leti spremenili v dveletne, da bi jih pomanjkanje 
denarja končno privedlo do letošnjega prvega slikarskega ex tempo- 
ra. Kot vedno, še posebno pa v kulturi, je očitno denar zelo krut vla
dar. Sicer pa tudi ex tempore nikakor ni oblika srečanja slikarjev, ki 
bi jo kazalo zavreči, marveč bi ji kazalo (ob sodelovanju vremenarjev) 
■dodati nekaj več vsebine, poetsko rečeno — vdahniti bi mu bilo treba 
duše, ga nadgraditi.

Prvega ex tempora se je udeležilo 8 slikarjev iz Maribora in Lju
tomera. Ljutomersko združeno delo, ki je prispevalo tri enakovredne 
nagrade (po 4 milijone dinarjev) in tako zvišalo sklad za nagrade 
(skupaj je bilo 6 denarnih nagrad), je določilo tudi tri teme, na katere 
naj bi slikarji ustvarjali: kulturna dediščina, prleško tihožitje in var
stvo okolja.

Žirija ki sojo sestavljali Luka Matijevič iz Novega mesta Franc 
Zalar iz Ljubljene in Mitja Visočnik iz Maribora je ocenila vseh 17 iz
delkov in z razstave, ki sojo odprli v nedeljo zvečer, Izbrala tri Pode
lila je 4 nagrade: I. nagrado občinske kulturne skupnosti (8 milijonov 
dinarjev) je prejel akademski slikar Stojan Grauf iz Maribora (2. in 3. 
nagrade niso podelili), tri nagrade združenega dela pa so si ena o 
vredno razdelili: akademski slikar Rudi Uran iz Maribora, Zoran 
Ugrine iz Radelj ob Dravi in domačin Mišo Hramus.

D. L.

— Predsednik žirije Zdenko Rus, kustor zagrebške Moderne galerije v 
pogovoru z umetnikom Peruškom Bogdaničem in kiparjem Ferencem 
Kiralyem v ozadju. Oba sta prejemnika odkupnih nagrad pomurskega 
združenega dela. Bogdaničev Prizor v bronu je odkupila Mura, Kiralye- 
vo terakoto Popek pa Pomurski tisk.

pa bomo pripravili informacijo 
o jugoslovanski mali skulptu
ri, ki bo predstavljena v novi 
moskovski Tertjakovski gale
riji, v kateri je bil letos pred
stavljen tudi Meštrovič. To 
potrjuje zanimanje za soboški 
bienale, ki tako presega meje, 
se širi prek kulturnega pro
stora Alpe-Jadran in odpira v 
svet,« je na tiskovni konferen
ci o letošnji manifestaciji male 
plastike izjavil sekretar biena
la Aleksander Bassin. Na 
vprašanje o tem, kakšen je bil 
odziv na natečaj, na katerem 
so tokrat poleg vabljenih pr
vič imeli možnost sodelovati 
tudi drugi avtorji, pa je odvr
nil: »Po kakovosti odziva ni 
bilo 'kaj dodajati izbranemu, 
čeprav je imel po količini na
tečaj kot demokratična oblika 
svoj pomen. Vendar zaradi fi- 
zionomije bienala ni bilo tako 
pomembnega imena in dela, 
ki bi dopolnjevalo dogovorje
no usmeritev.«

Izbor je opravila žirija v se
stavi: Aleksander Bassin iz 
Ljubljane, dr. Ješa Denegri,

Sredstva za obnovo v skladu 
z zahtevki

Pri obnovi soboške grajske dvorane je občinski priskočila na.po- 
moč republiška kulturna skupnost in z odobritvijo desetmilijardnega 
brezobrestnega posojila omogočila nadaljevanje obnovitvenih del 
grajske dvorane. Za gledališka gostovanja, projekcije kinogledahsča 
in videofilmov ter modne revije in drugo jo intenzivno usposabljajo. 
Pravzaprav zdaj odstranjujejo staro, da bo prostor za novo opremo in 
vse drugo kar zahteva obnova. Pri tem pa morajo upoštevati zahtevke 
Zavoda za varstvo naravne in kulturne dediščine Maribor, da ne bi 
okrnili spomeniško zaščitenega kulturnozgodovinskega objekta.

bb

Iz kataloga, ki je izšel ob 9. jugo
slovanskem bienalu male plastike 
v Murski Soboti, smo izbrali Žen
sko s prameni las pokojnega Du
šana Jovanoviča-Djukina, ki je 
zdaj razstavljena v soboški galeri
ji, sicer pa v Muzeju sodobne 
umetnosti v Beogradu.

— Nagrajene male plastike velikega slovenskega kiparja Janeza Bolj
ke, prejemnika velikega častnega priznanja 9. jugoslovanskega bienala 
male plastike.

Zoran Gavrič iz Beograda, 
Zdenko Rus iz Zagreba in 
Franc Obal iz Murske Sobote, 
njen predsednik pa je pošte
no priznal, da je kot ob vsaki 
podobni priložnosti žiriji tež
ko vedno prav izbrati. Vedno 

so namreč dvojne razmere, 
na eni strani znana imena, na 
drugi pa konkretna dela, ki so 
jih umetniki ponudili ali pa so 
bila izbrana. Letošnji bienale 
se mi zdi zelo svež, čeprav je 
na koncu nekega stoletja, ki 
ima morda najbolj čudno de

— Planika iz Turnišča je odkupila Srečen par — čevljev! Ob simboli
čno nagrajeni mali plastiki, ki lahko rabi tudi kot provizorična obutev, v 
pogovoru z avtorico Vanino Topič direktor tovarne obutve Anton Hor
vat.

setletje v dvajsetem stoletju. 
O samem izboru pa toliko: iz
birali smo predvsem nove, 
mlade moči, kar je opazno v 
količini in barvah. Žirija pa se 
je ukvarjala predvsem z vpra
šanji, kot so celostne umetni
ške osebnosti, z duhom časa, 
najaktualnejšimi težnjami, ki 
jih posamezni umetniki pose
bej poudarjajo v svojih delih, 
ter z lastno pozicijo razmišlja
nja o tej umetnosti danes. V 
tem sklopu bi dejal, da je bilo 
lahko dodeliti veliko častno 
priznanje Janezu Boljki, av
torju popolne fizionomije, kla
siku slovenske jugoslovanske 
skulpture z nizom izvrstnih 
del, ki so predstavljena. S po
vsem svojo avtorsko fiziono- 
mijo se globoko ujema s tem 
časom razdvojene oblike. Kar 

pa se tiče preostalih treh na
grad, ki jih je ta žirija dodelila, 
moram reči, da je bilo niz av
torjev in smo imeli veliko dela.

Mnogo imen je bilo v prvem 
planu, odločitev pa je padla s 
številom glasov tako, da je 
prejemnik odkupne nagrade 
Skupščine občine Murska 
Sobota mladi kipar Darvvin 
Butkovič iz Zagreba, ki z veli
ko lahkoto rešuje mnoge ki
parske probleme in vpraša
nja, ki prehajajo že v nasled
nje stoletje. Slavoljub Radoj- 
čič iz Beograda je za svojega 
Potnika na zahod (v bronu in 
s simboličnim naslovom, ki je 
izzval dovtipe) prejel odkup
no nagrado Kulturne skupno
sti Slovenije in je predstavnik 
srednje generacije umetni
kov. Odkupno nagrado galeri
je Kulturnega centra Miško 
Kranjec pa je dobila za iz lesa 
oblikovan Sarkofag III že 
omenjena Dragica Čadež.

Pomursko združeno delo 
pa se je tokrat najbolj množi
čno odzvalo z desetimi od
kupnimi nagradami, med ka
terimi se je Pomurski tisk 
odločil za delo domačega av
torja — terakoto Popek aka
demskega kiparja Ferenca Ki- 
ralya iz Lendave. Letos je bil 
prvič povabljen k sodelovanju 
in tudi nagrajen, tako kot je 
bila tudi tokrat (za terakoto

Koralni greben) deležna od
kupne nagrade sozd ABC Po
murka Mojca Smerdu >iz Lju
bljane. Posebna pozornost 9. 
jugoslovanskega bienala pa 
velja Vasku Lipovcu iz Ljublja
ne, prejemniku častnega pri
znanja povprejšnjega bienala, 
ter Dušanu Jovanoviču-Djuki- 
nu (1891 — 1945), ki je v srb
sko in jugoslovanski skulptu
ro vnesel posebno stilizacijo 
z naslonitvijo na likovno izra
žanje primitivnih ljudstev ter 
nadgradnjo pariške estetike 
dvajsetih in tridesetih let. Za
to mu je posvečena tudi spo
minska razstava — mala re
trospektiva v soboški galeriji.

Brigita Bavčar
Foto: Nataša Juhnov

NEDELJA, 15. OKTOBRA
GORNJA RADGONA — Ob 9.00 

bo v domu kulture slovesnost ob 
prazniku občine; po slavnostni seji 
skupščine občine in družbenopoliti
čnih organizacij bo nastopil Dare Va
lič iz Ljubljane z monodramo V. D. 
— VRŠILEC DOLŽNOSTI avtorja 
Janeza Povšeta.

V dvorani TVD Partizan bo po 
slavnostni seji otvoritev razstave del 
likovnih ustvarjalcev gomjeradgon- 
ske občine; na ogled bo od 15. do 21. 
tega meseca med 13. in 17. uro.

V avli kulturnega doma v Gornji 
Radgoni pa je do 14. oktobra na 
ogled razstava likovnih del udeležen
cev 13. likovne kolonije Gorenja EI- 
rad.

PONEDELJEK, 16. OKTOBRA
MURSKA SOBOTA - V Pokra

jinski in študijski knjižnici bo ob 
18.00 otvoritev razstave o dr. Vaneku 
Šiftarju Po cesti življenja. Razstava, 
posvečena rojakovi 70-letnici, bo 
o ’.prta do 10. novembra.

razstave
MURSKA SOBOTA - V galeriji 

Kulturnega centra Miško Kranjec je 
na ogled 9. jugoslovanski bienale ma
le plastike, na katerem se s svojimi 
deli predstavlja 58 kiparjev iz vseh ju
goslovanskih republik in pokrajin, 11 
gostov iz Belgije in 10 avtorjev iz Sov
jetske zveze. Jugoslovanski avtorji 
razstavljajo 110 malih plastik in 27 
risb, belgijski 22 skulptur in moskov
ski 10 izjemnih malih plastik. Spo
minska razstava na bienalu je name
njena srbskemu kiparju Dušanu Jova- 
noviču-Djukinu, častni nagrajenec 8. 
bienala, Vaško Lipovec, pa je pred
stavljen z desetimi izbranimi skulptu
rami. Po soboški galeriji, kjer bo na 
ogled do 6. novembra, bo razstava 
prenesena v Cankarjev dom v Lju
bljani, naslednje leto pa bodo jugo
slovanske male plastike razstavljene v 
galeriji Uj Keptar v Sombotelu. V Li
kovnem razstavišču Ljubljanske ban
ke, temeljne pomurske banke pa so 
na ogled plakati dosedanjih bienalov.

LJUTOMER — V galeriji Anteja 
Trstenjaka je razstava del minulega 
Ex-tempora.

GORNJA RADGONA — V avli 
kulturnega doma razstavljajo svoja 
dela udeleženci 13 likovne kolonije 
Gorenja Elrad.

knjige
USPEŠNICE TEGA TEDNA v 

knjigami in papirnici DOBRA KNJI
GA v Murski Soboti so: Darinka Ve
hovar - MLEČNE JEDI (Kmečki 
glas), Ciril Kosmač — V GAJU ŽI
VLJENJA (Mladinska knjiga) in po
natis zbirke šestih delovnih zvezkov 
MOJI PRVI KORAKI (Pomurska za
ložba).

MOJI PRVI KORAKI DO ZNA- 
NJAJe zbirka šestih knjižic: Riši na
piši Živali nam pomagajo, Norčave šte
vilke, Kratkočasno štetje. Računalni
štvo je zabava in Gremo v šolo, ki 
spodbujajo predšolske otroke k 
ustvarjalni igri, k učenju in razvedri
lu. Vsebujejo veliko preprostih vaj, ki 
jih lahko otroci rešujejo samostojno 
(pomoč staršev pri zahtevnejših vajah 
pa tudi ni odveč) in si igraje, pred
vsem nevsiljivo pridobivajo osnovno 
znanje pred vstopom v šolo. Posame
zni zvezki so samostojni, vendar je 
smotrno upoštevati načelo postopno
sti in najprej pregledati delovni zve
zek Riši napiši ter Norčave številke, 
šele nato pa Kratkoročno štetje ter 
druge. Na primernost starostni stop
nji opozarjajo oznake s številko na ro
bu ovitka posamezne knjižice.

Moji prvi 
koraki do znanja

Za glasovno okrepitev
Pevski zbor Društva upokojencev 

Murska Sobota, ki mu predseduje Ivo 
Orešnik, vodi pa ga Franc Zver, po
trebuje moške pevske base in tenorje 
zk glasovno okrepitev. Odziv med 
glasovno primernimi ljubitelji-pevci 
je zaželen zato, ker nastopa zbor na 
raznih koncertih, tudi v republiškem 
merilu, in občinskih ter medobčinskih 
pevskih revijah. Poleg množičnosti — 
zbor šteje 42 pevcev — si želijo tudi 
kakovosti. Pevski zbor Društva upo
kojencev pa poje tudi na civilnih po
grebih. bb
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Skaljena vznesenost 
na severni meji

Pisal seje 12. oktober 1969. Bila je nedelja. Vestnik je na naslov
nici priobčil, da se je napravil lep, sončen dan, ki je že v zgodnjih ju
tranjih urah dajal slavnostno podobo v obmejnih mestih Radgone in 
Radkersburga. »Čeprav je bil pomemben dogodek, otvoritev novega 
mostu čez reko Muro, povezan s srečanjem predsednikov sosednjih 
prijateljskih držav — Tita in Jonasa, napovedan šele za pol dvanajsto 
uro, je množica domačinov in okoličanov že mnogo prej napolnila 
ulice obeh obmejnih mest. Nestrpno so čakali trenutek, ko si bosta dr
žavnika podala roki na mostu, sredi deroče Mure, kar naj bi pomeni
lo še tesnejše prijateljstvo med obema deželama. Bil je to zares velik 
dogodek za mesteci ob Muri, ki bo ostal v nepozabnem spominu.«

Dogodek je naš medij večkrat napovedal (na primer: Slavnosti 
ob otvoritvi radgonskega mostu se bo udeležil tudi predsednik Tito), 
sodil pa je v okvir siceršnjih prireditev ob radgonskem občinskem 
prazniku. Ko seje zgodil. s(m)o ga »okrasili« s takimi naslovi: Novi 
most — očvrstitev odnosov med deželama^ Novi most na Muri — Še 
ena trdna vez med sosednjima deželama. Skratka, vse v znamenju 
cvetja, objemov, bratskih napitnic in prijateljskih poljubov. V potrdi
tev slednjemu še tale poved, ki se tiče slavnostnega trenutka na mo
stu: »Tu sta istočasno vsak na svoji strani predsednika Tito in Jonas 
prerezala trakova ter simbolično odprla most, ki so ga nazvali — most 
prijateljstva in dobrih sosedskih odnosov.«

Žal se po dveh desetletjih ne moremo pridružiti vznesenemu 
vzdušju na severni meji, kajti bila bi hipokrizija par excellence, če bi 
ob jubileju otvoritve murskega mostu med obema Radgonama prezrli 
dvojezični živelj, zlasti v okrajih Radgona/Radkersburg, 
Lipnica/Leibnitz in Deutschlandsberg, ki mu gredo še vedno neizpol
njene pravice iz 7. člena avstrijske državne pogodbe iz leta 1955. To 
seveda ni očitek našim stanovskim sotrudnikom, ki so morali kar se 
da vemo odslikati zgodovinsko dejanje. Jubilej je le priložnost za, so
dimo, da dovolj utemeljeno repliko, da ob koroških Slovencih v drugi 
avstrijski republiki živijo tudi štajerski Slovenci; vse preveč zatajevani 
oz. pozabljani — z ene in druge strani.

B. Žunec

Zobozdravstvo v 
Prosenjakovcih

Pozdravno pismo Milanu Kučanu in kadrovske spremembe

Zobozdravstvena ambulanta v 
prosenjakovski osnovni šoli naj 
bi začela z delom 16. oktobra. 
Precej časa so namreč morali ča
kati na zobozdravstveni stol, ki 
so ga kupili pri Jugodentu v Sr
biji.

Zobna ambulanta, ki jo bodo 
obiskovali tudi otroci iz fokov- 
ske osnovne šole, bo dvakrat na 
teden za otroke in prav toliko za 
odrasle. Oziroma bodo videli, 
kakšen bo obisk in potrebe pred
vsem zaposlenih delavcev v Ple
tilstvu v Prosenjakovcih, ki so 
največ dali za obnovo prostorov.

Splošna ambulanta bo še na
prej v prostorih vaškega doma, le 
razširila se bo v prostore, kjer je 
bila prej ambulanta za zobo
zdravstvo. Glede organizacije 
dela in zdravstvenega varstva pa 
bodo poskusili z dispanzerskim 
načinom dela, torej da bodo en
krat vabili sladkorne bolnike, 
drugič tiste z visokim krvnim tla
kom, tretjič spet druge. Tako bi 
izboljšali zdravstveno varstvo in 
verjetno povečali število obiskov 
v zdravstveni ambulanti.

mh

Na seji občinskega komiteja 
Zveze komunistov v Murski 
Soboti niso mogli mimo aktu
alnega dogajanja, ki je zadnje 
čase razvnemalo širšo javnost. 
Kot je uvodoma poudaril pred
sednik OK ZKS Ferdo Pihlar, 
smo bili zaradi sprejema do
polnil k slovenski ustavi priča 
številnim pritiskom, obsodbam 
in celo grožnjam s fizičnim 
obračunavanjem, ki so v bistvu 
odkrit napad na suverenost slo
venskega naroda. Zato je po
membno, da vsi člani Zveze ko
munistov v soboški občini z 
lastnim delom in boljšim odno
som do dela dokazujejo svojo 
pripadnost parlamentarno 
sprejetim ustavnim dopolnilom 
v naši republiki. V tej zvezi se 
je treba, kot so povedali v raz
pravi, veliko bolj zavzemati za 
pred in spoštovanje norm v

ZMAJ ZE Sindikat delavcev Sobote ne bo
DELA

Pred kratkim so v delovni organiza
ciji Gorenje Elrad spustili v pogon 
nov namenski stroj za vrtanje anten
skih nosilcev. Poimenovali so ga 
ZMAJ NVS 2000, je najnovejši dose
žek pri izdelavi namenskih strojev v 
tem kolektivu, izdelali in projektirali 
so ga v delovni organizaciji. Kon
struktorskega dela se je lotil Ludvik 
Matis, krmiljenje je projektiral Viktor 
Zemljič, pri izdelavi stroja pa je po
magal še Mirko Jančar.

Novi stroj ima velike zmogljivosti, 
saj lahko v eni izmeni obdela kar 
3000 aluminijastih antenskih nosil
cev. Pomembno pa je, da lahko obde
luje nosilce, vrta luknje kar od treh 
strani hkrati in tako prihrani veliko 
delovnega časa. S starim strojem so 
lahko vrtali le dvosmerno. Starejša iz
vedba stroja za vrtanje nosilcev je bi
la taka, da je med delom povzročal 
večji hrup, novi stroj pa je veliko tišji.

Ker v Elradu nenehno narašča število 
izdelanih strešnih televizijskih anten, 
namenjenih predvsem za izvoz, je no
vi stroj za vrtanje aluminijastih nosil
cev velika pridobitev tako glede kako
vosti izdelkov kot produktivnosti. V 
Elradu snujejo tudi druge namenske 
stroje, ki bodo povečali produktiv
nost.

L. Kramberger 

lastnih okoljih, kjer postaja 
problematika kadrov in stro
kovnosti aktualnejša. Vse to pa 
je nujno krepiti na humanem 
odnosu do ljudi v razviti demo
kraciji. Ob tem so člani sobo
škega občinskega komiteja 
opozorili na pomemben delež 
ZKS pri zadnjih spremembah 
in se odločili, da pošljejo po
zdravno pismo predsedniku 
predsedstva CK ZKS Milanu 
Kučanu. V njem so med dru
gim zapisali, da se njemu in 
drugim sodelavcem v CK ZKS 
zahvaljujejo za pogumno in ar
gumentirano vztrajanje za uve
ljavitev ustavnih dopolnil SR 
Slovenije. Izražajo prepričanje, 
da je le politika, ki je v najtes
nejši povezavi z interesi in po
trebami slovenskega naroda, 
lahko uspešna in resnično re
formistična.

pustil na cedilu
Brane Mišič, član predsedstva republiškega sveta Zveze sindikatov 

Slovenije, je bil konec minulega tedna na delovnem obisku v Pomurju. Z 
vodilnimi pomurskimi sindikalnimi funkcionarji se je v Murski Soboti 
pogovarjal o vrsti aktualnih vprašanj, še posebej pa o problematiki go
spodarjenja, stečajnih postopkih in izplačevanju osebnih dohodkov. V 
ospredju pozornosti je bil nezavidljiv položaj podjetja Sobota (prejšnje
ga tozda Tapetništvo), ki mu zaradi velikih težav pri izplačilu osebnih 
dohodkov in neuspešnega sanacijskega programa grozi celo stečaj.

59 delavcev podjetja Sobota se 
je tako znašlo v precepu, zato 
skušajo »potapljajočo se barko« 
rešiti, kolikor se to da. Pri tem je 
Brane Mišič poudaril, da so v 
sindikatih odgovorno začeli z re
ševanjem teh problemov. »Sobo
ški občinski sindikat ima vso 
podporo republiškega sveta, kaj
ti zavedamo se, da bo število 
brezposelnih veliko. Zato bo sin
dikat storil vse, da ljudje ne bo
do ostali na cesti. Dosledno bo
mo zahtevali, da se stališča sindi
katov o ekonomskih in tehnolo
ških presežkih uresničijo in da se 
naredi vse potrebno pred uvedbo 
stečaja. Kajti po stečaju sindikat 
praktično nima nobenega »orož
ja«. Zato smo se dogovorili, da 
poiščemo vse možnosti za sleher
nega delavca, pa najsi gre za od
kup delovne dobe ali za jubilejne

V nadaljevanju seje pa so se 
seznanili s povzetkom razprav 
o osnutku poročil občinske 
partijske organizacije in pripra
vo predloga. Rečeno je bilo, da 
so v enomesečni razpravi, ki pa 
so jo organizirali le v 40 od 135 
osnovnih organizacij ZK v ob
čini, v glavnem podprli predlo
žene dokumente. Veliko vpra
šanj se je sukalo zlasti okoli na
daljnje organiziranosti, izvaja
nja idejnopolitičnega usposa
bljanja in nujnosti večje vpeto
sti ZK na terenu. Zavzeli so se 
za sodobnejše oblike ih metode 
dela, ki bodo še bolj pritegnile 
članstvo. Vse to pa je tesno po
vezano s prenovo Zveze komu
nistov in kadrovskimi priprava
mi na občinsko konferenco, ki 
so jo zaradi zamujanja in pre
majhne odzivnosti osnovnih 
organizacij preložili s 25. okto

nagrade, odpravnine in drugo, 
kar bi vknjižili. Tako bi delavci 
ob stečaju prišli kot upniki do 
stečajne mase sredstev, s čimer 
bi ublažili posledice odpusta. 
Hkrati smo se dogovorili, da 
prek izvršnega odbora sindikata 
podjetja Sobota in tudi s pomoč
jo drugih dejavnikov v občini na
redijo ustrezne spiske teh delav
cev. Bistvo je namreč, da bi bili 
delavci čim manj ogroženi in da 
se za vsakega poišče tudi ustre
zno delovno mesto kot začasna 
rešitev njihove materialne in so
cialne varnosti.«

Drugo aktualno vprašanje po
govorov, ki jih je imel član pred
sedstva RS ZSS Brane Mišič z 
vodstvom sindikata iz vseh štirih 
pomurskih občin, pa je bilo gle
de izplačevanja osebnih dohod
kov. Kot je znano, so na nedavni 

bra na 7. november. Do takrat 
naj bi uresničili naloge, ki so 
povezane z zahtevami članstva 
po učinkovitejšem delovanju 
občinske partijske organizacije. 
Glede kadrovskih priprav po
vejmo, da je bilo za novi OK 
ZKS doslej evidentiranih 34 
kandidatov, ki so pristali na 
opravljanje te odgovorne funk
cije; med njimi je kar 27 novih 
imen. Znatno krajši pa je spi
sek za najpomembnejše funkci
je, saj je od 14 evidentiranih 
kandidatov samo Karel Sukič 
pristal na kandidaturo za nepo
klicnega predsednika občinske 
organizacije ZKS. Za poklicno 
funkcijo sekretatja predsedstva 
OK ZKS sta od 13 predlaganih 
kandidatov pristala le Evgen 
Emri in Štefan Harkai, za izvr
šno sekretarko pa od sedmih le 
Vlasta Veren. Milan Jerše 

seji vodstva slovenskih sindika
tov sprejeli stališče, da ne bodo 
dovolili nadaljnjega upadanja 
realnih osebnih dohodkov. Po 
drugi strani pa vemo, da je na 
tem področju sprejeta nova za
konodaja. Kako torej iz začara
nega kroga? Brane Mišič je odlo
čen, ko pravi: »Mi nikoli nismo 
pristaši zakonodaje, ker udari ta
ko dobre kot slabe. Dejstvo je, 
da nam ta nova zakonodaja ni 
pogodu, kajtj nekatere zadeve, ki 
smo jih predlagali, niso sprejete. 
Tako ni sprejeta pobuda, da bi 
osebne dohodke lahko izplače
vali dvakrat mesečno, kar se nam 
zdi nerazumljivo. Sindikat ne bo 
v ničemer odstopil od svojega 
stališča, da realni osebni dohod
ki ne smejo upasti, zato bomo od 
izvršnega sveta zahtevali, da bo
do realneje postavljene osnove, 
ki krojijo usodo plač. Pri tem bo
mo dosledno zahtevali tudi spo
štovanje sindikalne liste pri iz
plačilu najnižjega osebnega do
hodka. Z velikim zadovoljstvom 
pa moram pohvaliti aktivnost 
sindikata v Murski Soboti, kjer 
le tri organizacije ne dosegajo 
najnižjega osebnega dohodka. 
To je spodbuda ter gotovo tudi 
uspeh sindikata in delovnih ko
lektivov!« Milan Jerše

STRAN 10 VESTNIK, 12. OKTOBRA 1989



IKOKrOBER

1KOKTOBERiniii
I/KOKTOBER 111111111!!

PONUJAMO • PREVZEMAMO • IZVAJAMO: grad
bena dela: visoke in nizke gradnje • obrtna in zaključna 
dela v gradbeništvu • finalizacijo objektov z opremo • vse 
vrste izvajanja strojnih in elektroinstalacijskih del ter klima 
naprav * izdelavo in vgrajevanje betonov ter proizvodnjo 
betonskih izdelkov • storitve z gradbeno mehanizacijo in 
prevoze • projektiranje, proizvodnjo, montažo ter vzdrževa
nje sistemov za kabelsko in satelitsko televizijo • proizvod
njo in montažo solarnih naprav ® široko paleto izdelkov 
proizvodne obrti • proizvodnjo izolacijskega stekla in ste
klene opreme • izdelavo transportnih sredstev, kovinskih 
posod ...

Čestitamo ob prazniku
občine Gornja Radgona!

P. s.
Ne pozabite, blagovna znamka za kakovost 
je knjiga Založbe Mladinska knjiga.

Vaša Založba Mladinska knjiga

Ponavadi rečemo, da je v knjigah zbrana besedna ustvarjalnost mnogih generacij. V 
Pomurju smo že nekajkrat predstavili knjige za otroke in mladino ter odrasle bralce.
Najmlajšim smo ponudili v branje slikanice in druge knjižice, v katerih pesniki in pisa
telji razkrivajo pravljični svet. Literarni ustvarjalci iz domačih in tujih logov pa so odra
slim pripravili obilico veselja ob branju romanov, novel in zgodb. Najboljša dela iz po
ljudne znanosti, enciklopedije in priročnike pa smo v naši ponudbi namenili vsaki druži
ni.
Tudi tokrat se na prodajni razstavi, ta bo od 16. do 19. oktobra letos v tovarni MURA 
v MURSKI SOBOTI, predstavljamo z izborom naših najboljših del in uspešnic. Še po
sebej bi vas radi opozorili na najlepše slikanice pa tudi na zbirko štirih knjig Walt Dis- 
neya, ZGODBE ZA VSAK DAN. Ta zbirka bo v kratkem izšla. To bo fantastično dari
lo za vsakega otroka. Zato jo lahko takoj naročite. Mladi in nekoliko bolj zahtevni 
bralci pa bodo z veseljem segli po zbirki ZLATA KNJIGA (šesti letnik), v njej bodo našli 
zadosti literarnih besedil, ki so obvezno šolsko branje.

Odraslim bralcem ljubeznivo svetujemo, da sežejo po delih domačih avtorjev, ki želijo v 
svojih delih ohranjati polpretekle in pretekle kot zakladnico našega zgodovinskega spo
mina in kulturne dediščine. Nenehnim iskalcem poljudno-znanstvenih del in priročni
kov pa svetujemo, da si naročijo evropsko knjižno uspešnico, ki izide novembra pri nas, 
to je ABC GOSPODINJSTVA, v njej je 4.000 nasvetov za varen dom. Na voljo pa so tu
di drugi priročniki: ABC Pletenje, Kvačkanje, Šivanje. Ni odveč, če tudi priporočimo de
la iz nove zbirke Za zdravo življenje: OTROK PRED ROJSTVOM, 500 VPRAŠANJ 
MLADIH STARŠEV in ABC AKUPRESURE.

Založba Mladinska knjiga pripravlja tudi delo BIBLIJA V SLIKARSTVU. Slikarji, ki 
so ustvarjali v Evropi, so upodobili svetopisemske zgodbe v tej imenitni knjigi, ki je take 
še ni bilo pri nas.

V MURI se torej dobimo ob naši prodajni stojnici, v delovni organizaciji, kjer nam radi 
odprejo kulturne dveri. Saj je ljubezen do dobre knjige, do dobre umetniške besede ena 
najglobjih ljubezni, kar jih pozna človeštvo. Zato je knjiga najlepše darilo, podarite jo 
bližnjemu prijatelju, znancu in nenazadnje naj se ta majhen zaklad, ki ga je vredno ne
govati, naseli tudi v vaš dom.

| »MESUIZUtLKI SU PODJETJE S PERSPEKTIVO. . .a ■
nam je dejal v nedavnem 
pogovoru Branko Križan, di
rektor Mesoizdelkov, tozda 
radgonskega Kmetijskega 
kombinata. Spadajo med 
veliko klavnično industrijo v 
Sloveniji, v jugoslovanskem 
merilu pa se uvrščajo med 
srednje tovrstne obrate. Če 
upoštevamo norme zahod
ne Evrope, je ta obrat naj
primernejše velikosti. Letos 
bodo zaklali 70 tisoč praši
čev in si na tem področju 
delijo tretje do četrto mesto 
v Sloveniji. Zaklali bodo še 
osem tisoč govedi. Izdelali 
bodo za tri tisoč ton razli
čnih mesnih izdelkov. Zapo
slujejo 320 delavcev. Od teh 
jih dela 80 v lastni prodajni 
mreži v Sloveniji in v seve
rovzhodnem delu Hrvaške.
Svoje izdelke prodajajo tudi 
drugod po domovini. Letos 
bodo izvozili na konvertibil
na tržišča za okoli milijon 
dolarjev svežega junčjega 
mesa in živega goveda.

Prednost za radgonske 
Mesoizdelke je dejstvo, da 
si kar 90 odstotkov surovin 
zagotavljajo sami. Triintride
set tisoč prašičev jim zago
tovi tozd Prašičereja, tride
set tisoč jim da lastna ko
operacijska mreža, ki je or
ganizirana prek kmetijskih 
zadrug in le razliko si zago- 
tavjajo iz prostega nakupa. 
Surovine jim zagotavljata 
predvsem severna Slovenija 
in Hrvaška. Pitajo tudi štiri 
tisoč lastnih goved in to šte
vilo bodo kmalu znatno po
večali.

Direktor radgonskih Me
soizdelkov, Branko Križan, 
je posebej poudaril, da na
menjajo izredno skrb lastni 
kooperacijski mreži in lastni 
proizvodnji surovin. In to jim 
je doslej zagotavljalo stalno, 
nemoteno proizvodnjo. To

Branko Križan, direktor 
radgonskih Mesoizdel
kov

je posebno pomembno v 
časih, ko cene surovin ne
nehno nihajo in se ponudba 
in povpraševanje na tem po
dročju iz dneva v dan izred
no menjavata.

ZA ENKRAT POVEČALI 
PROIZVODNJO

V zadnjem desetletju so 
Mesoizdelki povečali proiz- 
vo'dnjo za enkrat. Izdelujejo 
vse vrste tako imenovanih 
barjenih izdelkov, in to: hre
novke, posebno in pariško 
salamo ... Pomemben del 
zavzema izdelava vseh vrst 
poltrajnih mesnih izdelkov. 

Od teh so na tržišču najbolj 
iskane: šunkarica in raden
ska ter radgonska klobasa.
V zadnjih dveh letih so iz
redno zadovoljili potrošnike 
s klobasami iz piščančjega 
mesa in s programom traj
nih suhomesnih izdelkov. 
Lahko bi zapisali, da izdelu
jejo vse, razen konzerv.

Povpraševanje po njiho
vih izdelkih je na trgu veliko 
in trudijo se, da bi čimbolj 
zadovoljili potrošnike. Še 
več bi lahko prodali čajne, 
radgonske, domače, apaške 
in negovske salame. Proda
ja torej teče zares ugodno, 
vendar se morajo Mesoiz
delki vedno znova prilagajati 
neugodnim gospodarskim 
razmeram in globini potroš
nikovih denarnic. Poudariti 
je še potrebno, da so se ce

Na Primorsko želijo prodati gornjeradgonski Meso
izdelki letno 80 tisoč svežih pršutov.

ne živine in mesa povečale v 
devetih mesecih letošnjega 
leta za okoli tisoč odsto
tkov.

Če se vrnemo k njihove
mu proizvodnemu progra
mu, ne smemo pozabiti na 
vakuumsko pakirane izdel
ke. Na slovensko tržišče so 
prišli pred dvema mesece
ma. Ti izdelki ohranjajo sve
žino in trajnost.

ŠAMPION KAKOVOSTI

Na radgonskem kmetij- 
sko-živilskem sejrHu dobiva
jo Mesoizdelki iz leta v leto 
visoka priznanja in se po ka
kovosti uvrščajo v sam vrh 
tovrstnih izdelovalcev. So 
eno redkih slovenskih pod
jetij, ki je dvakrat dobilo

MESOIZDELKI
RADGONA

šampiona kakovosti. Enkrat 
za radensko klobaso in en
krat za tlačenko.

Ponosno lahko zapišemo, 
da so dobili Mesoizdelki v 
zadnjih sedmih letih medalje 
ali priznanja za skoraj vse 
svoje izdelke.

Mesoizdelki bi se v zad
njih letih razvijali še hitreje, 
če ne bi bilo gospodarskih 
in družbenopolitičnih mo
tenj. Klavnica ni uspela do
biti lastnega izvoznega sta
tusa in zdaj izvaža prek dru
gih klavnic.

GRADILI BODO NOVO 
TOVARNO

Pozitivne spremembe v 
našem gospodarskem si
stemu, bodo omogočile Me- 
soizdelkom še veliko hitrejši 
in smelejši razvoj. Že v za
četku sedanjega srednjero
čnega obdobja so načrtovali 
gradnjo nove mesne indu
strije v Črešnjevcih. Za novo 
tovarno so načrti v končni 
izdelavi. Pripravljajo finan

čno konstrukcijo in do kon
ca leta 1990 bo zgrajen prvi 
delnove radgonske mesne 
industrije. Bo najsodobneje 
opremljena, v njej bodo za
poslili še nekaj delavcev in 
načrtujejo povečanje proiz
vodnje za 30 odstotkov.

Mesoizdelki bodo storili 
vse, da pridobijo status iz
voznika, s tem jim bo omo
gočeno normalno vključeva
nje na tržišče Zahodne Ev
rope. Vsem živinorejcem, 
dosedanjirfTin bodočim ko
operantom, bo tako omogo
čen še hitrejši razvoj.

Direktor Mesoizdelkov 
Branko Križan je še pouda
ril:

»V prihodnje želimo pose
bej povečati proizvodnjo 
trajnih mesnih izdelkov. Po
leg drugega želimo v na
slednjih letih izvoziti pet ti
soč mladih goved letno Na 
domače, primorsko tržišče 
pa želimo prodati letno 80 ti
soč svežih pršutov ...«
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ne zgodi se vsak dan

IVI
Večina Evropejcev se poleti od

pravi na počitnice z osebnim avto
mobilom, vse preveč pa jih svoje 
potovanje tragično konča na ce
stah. Na splošno Evropejci zelo 
radi pritisnejo na plin. Hitra vož
nja jim predstavlja prestižni sim
bol in sinonim za svobodo.

Največ prometnih nesreč v Ev
ropi imajo Francozi. Samo na nji
hovih cestah umre več kot 10.000 
ljudi na leto. Najmanj pa jih ima
jo Britanci, ki trenutno niso zara-

GALAKTIČNI 
ZARODEK 
Astronomi so bili dolgo pre

pričani, da so galaksije in ga
laktične jate, ki vsebujejo na 
milijarde zvezd, nastale kmalu 
po kataklizmatični eksploziji, 
imenovani »veliki pok«, s ka
tero je pred 15 milijardami let 
nastalo vesolje in se pričelo ši
riti. Dolgotrajno prepričanje 
pa se je temeljito zamajalo 
pred kratkim, ko so v znan
stveno javnost prišle vesti, da 
so raziskovalci vesolja odkrili 
dokaze o kozmični »nosečno
sti«, galaksijo v nastajanju.

Galaktični zarodek je di
skasto oblikovan oblak vodi
kovih plinov ogromnih mer. Je 
desetkrat večji kot naša Rim
ska cesta, od Zemlje pa je od
daljen 65 milijonov svetlobnih 
let. Prva sta ga odkrila astro
noma Martha Havnes in njen 
kolega Riccardo Giovanelli, 
pomembno vlogo pa je seveda 
odigra! velikanski radijski te
leskop pri Arecibu v Portori
ku.

Odkrili so ga naključno pri 
kalibraciji teleskopa. Ko so 
gigantsko napravo namerili na 
domnevno prazen košček veso
lja, so ujeli šibak signal, podo
ben signalu, ki ga oddajajo 
galaksije. Ugotovili so, da gre 
za velikanski, sicer neviden 
oblak plinov, v katerem še ni 
nastala nobena zvezda. Dom
nevno je to galaksija v nasta
janju.

»Odkritje kaže, da se ga
laksije lahko tvorijo ves čas 
obstoja vesolja in ne zgolj v 
določenem trenutku daljne 
preteklosti,« komentira izjem
no odkritje Riccardo Giova
nelli.

Slavna egiptovska sfinga nikakor ni pobegnila pred množicami 
turistov na odprto morje. Na sliki je 14 metrov visok posnetek baje
slovne živali, ki so ga privlekli v torontsko pristanišče. Uporabili ga 
bodo kot kuliso v Verdijevi Aidi, ki jo bodo uprizorili te dni v tem 
kanadskem mestu.

di tega tako zaskrbljeni, saj imajo 
na svojih cestah v povprečju »le« 
5.000 mrtvih na leto, to je pribli
žno 9,1 na 100.000 prebivalcev ali 
za polovico manj kot v ZDA. Vse
eno pa *udi Britanci ne zanemar
jajo tega problema, temveč si želi
jo, da bi število smrtnih primerov 
še zmanjšali. Večjo varnost pa 
omogočajo tudi varnostni pasovi.

Še vedno povzročijo največ pro
metnih nesreč vinjeni vozniki. Od
nos do njih je v različnih državah 
različen, medtem ko jih v nekate
rih državah skoraj ne sankcionira
jo, pa dobijo drugje visoko kazen 
že za samo sled alkohola v krvi. V 
Veliki Britaniji je za petino vseh 
nesreč kriva vinjenost. Zakoni pa francoskih avtomobilov. O tem,
so zelo mili: z alkotestom lahko 
preverijo le voznika, ki je povzro

Ljubezenski vzdihi 
politikov

Pred kratkim je bila na Dunaju promocija gramofonske plošče in 
kompaktnega diska s posnetki sedanjih in nekdanjih avstrijskih poli
tikov, ki berejo ljubezenske pesmi. »Najnenavadnejši projekt leta«, 
kot je zamisel opisal neki dunajski časopis, so uresničili sodelavci in
štituta za glasbeno in dramsko umetnost na Dunaju. K sodelovanju 
so nagovorili kar dvajset politikov. Del izkupička (20 šilingov od pro
dane plošče) bodo organizatorji namenili skladu za osirotele otroke.

Med nenavadnimi »recitatorji« so zdajšnji avstrijski kancler 
Franc Vranicky, več ministrov zvezne vlade, nekdanji avstrijski pred
sednik Rudolf Kirchschleger, nekdanji kancler Bruno Kraisky, zdajš
nji dunajski župan Helmut Zilk in druge osebnosti. Politiki so sami 
izbrali pesmi svojih najljubših pesnikov in jih prebrali presenetljivo 
dobro. Tudi na prireditvi, ki je spremljala začetek prodaje plošče, so 
politiki prebrali nekaj pesmi. Slavnostni govornik je na začetku pou
daril, da so na plošči sestavili doslej največjo avstrijsko koalicijo in 
da so politiki z ljubezenskimi pesmimi povedali tisto, kar mislijo v 
resnici.

Italija se stara
Prebivalstvo razvitega sveta se stara. Višji življenjski standard, 

boljše zdravstveno varstvo, ukročene hude epidemije in odsotnost vojn, 
vse to je pripomoglo, da je v razvitih deželah sveta povprečna življenjska 
doba moških že presegla 72 let, žensk pa kar 78 let.

Naša soseda Italija je lep primer starajoče se države. Italijanski 
statistiki so našteli že 11 milijonov 200 tisoč oseb, starejših od 65 let. 
Na vsakih 100 prebivalcev jih pride kar 14, ki so prekoračili to življenj
sko mejo. Značilno je, da je razvitejši sever v povprečju »starejši« od 
manj razvitega juga.

Demografi pravijo, da se bo ob takšnih smereh demografskega gi
banja Italija v naslednjih letih še bolj postarala. Ob prelomu tisočletja 
bo štela 3 milijone in pol ostarelih, to je nad 75 let starih ljudi, kar bo v 
skupnem prebivalstvu predstavljalo vznemirljivo veliko — 6,14 odstot
ka. Ker je v tej plasti prebivalstva že več kot polovico bolj ali manj huje 
obolelih in potrebnih stalne nege, znano pa je, da je zdravniška in sicer
šnja nega ostarelih precejšen strošek, se seveda postavljajo tudi povsem 
ekonomska vprašanja, predvsem pa, kje vzeti denar za dostojno in ustre
zno nego tolikšnega števila ostarelih.

RAK

čil nesrečo, ali če kaže vidne zan
ke vinjenosti.

Za visok odstotek prometnih 
žrtev pogosto niso krivi le vozniki, 
mnogokrat je povod temu tudi 
prehiter in premočan ali pa pre
star avtomobil. Francozi se po
skušajo dogovoriti z izdelovalci 
avtomobilov, da ne bi več stopnje
vali moči in hitrosti avtomobilskih 
motorjev, predvsem pa naj ne bi 
tega poudarjali v reklamah. Toda 
ideja je bila že vnaprej obsojena 
na propad, ljudje si želijo hitrih in 
močnih avtomobilov. Drugi pred
log pa se je nanašal na stare avto
mobile, ki naj bi jih odstranili iz 
prometa. Po nekaterih podatkih 
je takšnih šestina od 24 milijonov 

koliko bi bilo takšnih avtomobi
lov pri nas, pa raje ne bi govorili.

^AGROSERVISV Urugvaju vsako uro umre en 
človek za rakom. Takšen rezultat 
je pokazala raziskava, ki so jo 
pred kratkim opravili pri Držav
nem onkološkem inštitutu v 
Montevideu. Po besedah direk
torja inštituta Alberta Vasalla je 
lani v Urugvaju umrlo za rakom 
7229 ljudi. Leta 1960 je bilo žrtev 
te bolezni le 4500. Vasallo je tudi 
pojasnil, da je rak drugi najpo
gostejši vzrok umiranja, tako za 
boleznimi srca in ožilja. Država 
je s 177.508 kvadratnimi kilome
tri dvakrat večja od Avstrije, ven
dar ima le tri milijone prebival
cev (to število se že desetletja ni

IZGUBLJENE 
ATOMSKE

BOMBE
Avtor obširnega komentarja v 

romunskem partijskem glasilu 
Scanteia trdi, da je bilo po drugi 
svetovni vojni v svetu opravlje
nih 1,700 atomskih poskusov. 
Sklicuje se ha isanje sovjetske ti
skovne agencije TASS in ome
nja, da so enega takih poskusov 
opravili 2. septembra v Sovjetski 
zvezi na poligonu Semipalatin- 
sku. Gre za podzemeljsko jedr
sko eksplozijo, ki je imela moč 
20 kiloton. Komentator poudar
ja, da so ekološke posledice teh 
poskusov tako velike, da bi mo
rali z njimi v zvezi uporabljati 
pojma ekocid in biocid,.ki ozna
čujeta človekove zločine proti 
naravi. Sevanje, ki so ga povzro
čili jedrski poskusi, ustreza seva
nju 20 ton radioaktivnega pluto
nija. 

...Po besedah komentatorja .l^i 
na morskem dnu 50 zgubljenih 
atomskih bomb, V vseh doseda
njih lokalnih in .regionalnih spo
padih je bilo odvrženih 21 mili
jonov bomb'in’ izstreljenih 229 
milijonov projektilov. Gozdove 
in polja je uničjfo;rij®lL70.mili
jonov raznih v drža
vah v razvoju p^se aapčš okoli 
500.000 kvadratnih ItSioihetrov 
površin uporablja, v vojaške'* na- 
mene. Vsi ti podatki bi morali ipd 
mnenju romunskega komenta
torja opozoriti mednarodno 
skupnost, da je skrajni čas, da 
sprejme načrt za varovanje nara
ve.

MOSKVA ZARES
Če se zdi današnjemu popo

tniku po Evropi povsem samou
mevno, da je v vsakem večjem 
mestu mogoče kupiti zemljevid 
mesta, s katerim se v njem lažje 
znajde, pa to vse do pred krat
kim nikakor ni bilo samoumevno 
za varuhe sovjetske domovine.

Moskva kot srce Sovjetske 
zveze, njeno kulturno središče in 
nedvomno tudi najbolj obiskana 
turistična točka v tej veliki drža
vi, je bila vse do nedavnega brez 
pravega zemljevida. Načrt mesta 
je sicer 'bilo mogoče nekako do
biti, čeprav ne povsem brez te
žav, vendar si z njim turist in 
gost nista mogla kaj prida poma- 

spremenilo); veliko več kot pol 
jih živi v glavnem mestu Monte
videu. Najvažnejši vzrok za po
večano število smrtnih primerov 
zaradi raka je po Vasallovem 
mnenju podaljšana življenjska 
doba prebivalstva. Povprečna 
starost med njimi je sedemdeset 
let, medtem ko je na primer v 
Mehiki šestdeset, v Braziliji pa 
samo petinpetdeset.

Trgatev se je
začela

občanom

soboške in radgonske

KRIZI

Nekaj kilometrov od litovskega mesta Šiauliani je hrib, na ka
terem rastejo križi. Na tisoče jih je: malih, velikih, izrezljanih ro
čno, iz lesa ali železnih. Prinašajo jih iz vse Sovjetske zveze v spomin 
na Stalinove žrtve. To so Litovci počeli že 1863 v spomin na žrtve 
svojega prvega upora profi carjevi vojski. Niti v tistem času moskov
ski vojaki niso dopustili, da bi padle Litovce pokopavali, kot se spo
dobi: podnevi je redna vojska uničevala križe na hribu, ponoči pa so 
Svojci padlih postavljali nove. Sčasoma so ti križi začeli predstavljati 
dtuge mrtve, ki so v stalinističnih gulagih ostali brez križev. In zme
raj so podnevi izdirali križe, zasajene ponoči, dokler se niso ob 50. 
obletnici pakta med Hitlerjem in Stalinom tisočeri križi na griču 
spremenili v spontan spomenik, ki se ga nihče več ne drzne dotakniti.

gati, saj na njem ni bilo mnogih 
ulic, stavb, prometnic, ne česa 
drugega, kar se je varuhom zdelo 
potrebno skriti pred domačimi in 
tujimi »vohuni«.

Perestrojka je prinesla piš 
sprememb tudi v ta drobni del
ček moskovskega življenja. Gla
vna uprava za geodezijo in geo
grafijo je pripravila novo karto 
mesta. Po 50 letih je to prvi točen 
zemljevid Moskve. V preteklosti 
so bili vsi namerno napačni.

In kot posebno zanimivost za
pišimo še to, da zemljevid Mos
kve tiskajo pri nas, v tiskarni 
Mladinske knjige v Ljubljani.

Koroška cesta 58 
69000 MURSKA SOBOTA
Telefon: (069) 21 630
Telex: 35 219, telefax: 069 21 322

Čestitamo

Po podatkih državne želez
niške družbe so Argentinci pr
vaki v vožnji na »črno«. Več 
kot 40 odstotkov potnikov si 
namreč ne kupi vozovnice. Od 
492 milijonov Argentincev, ki 
so se lani vozili z vlaki, je bilo 
kar 206 milijonov zastonjkar
jev. Železniška družba ima za 
te neprijetne navade Argentin
cev razumevanje. Pisec poroči
la najde vzroke zanje v gospo
darski krizi, vendar pa te vzro
ke nekoliko po svoje razloži: 
ker je kriza, so ljudje izgubili 
veselje do dela, zato lenarijo 
in se jim tudi vozovnice ne lju
bi več kupiti.

Nepismeni Evropejci
Sliši se neverjetno, vendar je res. Evropska komi

sija je pred kratkim ugotovila, da kar 16 milijonov 
prebivalcev držav Evropske skupnosti ne zna pisati 
in brati. Pet odstotkov francoskih in belgijskih re
krutov ni opravilo preskusov branja in pisanja. 
Dvajset odstotkov Portugalcev, starejših od 15 let, je 
nepismenih. Med grškimi ženskami na podeželju se 
ponekod odstotek po*pne na 45. Komisija za to 
krivi delno tudi televizijo. Branje v prostem času ni 
več priljubljeno, njegovo mesto so prevzeli avdiovi
zualni mediji.

Vendar televizija ni edini krivec. Sedemletni Tia- 
go iz revnega lizbonskega predmestja je v pismu 
bruseljskim birokratom napisal tudi tole: »Smo v 
Evropski skupnosti, naša šola pa nima niti zgradbe. 
Otroci v naši soseski nimajo denarja za šolske po
trebščine.« Komisijo je pismo ganilo, zato je skleni
la, da bo pomagala. Univerza v angleškem Sheffiel
du pošilja prostovoljce po domovini, kjer prepriču
jejo starše, naj berejo skupaj z otroki. Nezaposlene 
učitelje v Atenah so usposobili za vodenje opisme- 
njevalnih tečajev. Na Danskem psihologi skušajo 
dvigati samozavest mladih, ki imajo težave s pisa
njem. Komisija namerava leto 1990 razglasiti za ev
ropsko leto branja in pisanja. Države, članice skup
nosti, naj bi uskaljeno znižale prodajne davke na 
knjige. Knjižnice naj bi bile odprte ves dan. Malo
pridna televizija pa naj bi razširjala spodbudna spo
ročila.

KROMPIRJEV 
»PIR«

Veliki oboževalci piva in častilci te starodavne pija
če, ki so jo poznali in uživali že pred tisočletji v sta
rem Egiptu, danes pa je na hektolitre popijejo v vseh 
deželah sveta, se bodo sicer prijeli za glavo, a tako 
pač je. Pojavilo se je pivo iz — krompirja.

Novost je poslala na tržišče znana pivovarna, ki ima 
za seboj že 132 let varjenja, in sicer gre za Stevens Po- 
int Brewery iz ameriške zvezne države Wisconsin. Pi
vovarna je predvsem poznana po pivu point special, ki 
je narejeno povsem pravoverno, po klasičnih izročilih. 

Za pivo iz krompirja so se vodilni možje v podjetju 
odločili po temeljitem in racionalnem premisleku. Pi
vovarna leži sredi kmetijskega območja z velikimi na
sadi krompirja, surovina je tako pri roki, nekaj pa je 
prispeval tudi posluh za trženje in reklamo.

Krompirjevo pivo varijo v glavnem še vedno s tradi
cionalnimi sestavinami, to so sestavine iz hmelja in 
ječmena, vendar pa namesto škroba, ki ga običajno 
pridobivajo iz koruze, uporabijo krompirjev škrob.

Prvih tisoč litrov krompirjevega piva so pivci dobro 
sprejeli.

Sion na sliki je uradno dal zna
menje za začetek letošnje trgatve.

Pred cirkusom Knie v Ženevi je 
stisnil prve grozde. Ni povsem go
tovo, ali bo vsem všeč »slonovo vi
no«, očitno pa je, da je slonu groz
dje zelo teknilo.

občine ob

njihovem prazniku!

Poleg dosedanjih uslug vam nudi sobo
ški AGROSERVIS novost: PREVENTI
VNE TEHNIČNE PREGLEDE, OBVEZNE 
ZA VSA MOTORNA IN PRIKLOPNA VOZI
LA.

— servis motornih vozil in kmetijskih strojev — 
prodaja vozil ZASTAVA, TAM in rezervnih delov — 
zaščita dini DiNITROL - zaščita ANTI-EXPLO

Nedeljski sejmi rabljenih vozil in kmetij
ske mehanizacije!

STRAN 12 VESTNIK, 12. OKTOBRA 1989



za vsakogar nekaj

Nagnjenost k žolčnim kamnom AVTOMOBIL JESENI
Bližnji sorodniki pacientov z 

žolčnimi kamni imajo tudi sami 
kakšen kamenček v žolčnem me
hurju. Najnovejše raziskave ka
žejo, da je nagnjenost k žolčnim 
kamnom dedna. Vendar ne gre 
samo za dednost, lahko vpliva 
tudi to, da ti ljudje živijo v ena
kih razmerah. Največkrat gre za 
oboje.

Kaže pa, da je dednost po
membnejša. Ni namreč dokaza 
za to, da bi pacienti, ki živijo v 
enakem okolju, a si niso v soro
du, enako nagibali k težavam. 
Danski raziskovalec Torben Jor
gensen z univerze v Kopenhagnu 
je ob pomoči ultrazvoka pregle-

dal 3.600 prostovoljcev z žolčni
mi kamni. Ultrazvok lahko od
krije zelo majhne žolčne ka
menčke s premerom od 1 do 3 
milimetrov.

Torben Jorgensen je odkril, da 
je med ženskami z žolčnimi kam
ni 38 odstotkov takih, katerih 
bližnji sorodniki imajo prav tako 
težave z žolčnimi kamni. Na dru
gi strani pa je imelo samo 26 od
stotkov žensk brez žolčnih kam
nov bližnje sorodnike z žolčnimi 
kamni. Pri moških sta ustrezna 
odstotka 35 in 25.

Te ugotovitve jasno kažejo, da . 
je tveganje večje, če je v sorod
stvu kdo z žolčnimi kamni. Soci-

alni in gospodarski vplivi v zvezi 
z žolčnimi kamni so še nepojas
njeni. Jorgensen pa je že ugoto
vil, da so samski moški bolj'izpo
stavljeni žolčnim kamnom kot 
samske ženske.

Geografske okoliščine in leta 
šolanja pri ženskah ne vplivajo 
na žolčne kamne, pri moških pa 
zelo. Vendar so na Danskem te 
razlike premajhne, da bi lahko 
delali kakšne daljnosežne sklepe. 
Žolčne kamne ima okoli 15 od
stotkov odraslega prebivalstva, 
najbolj pogosto pa se pojavijo 
bolečine v žolčniku med 60. in 
70. letom. Pri ženskah so žolčni 
kamni trikrat bolj pogosti.

Ko se zarosijo šipe
Kar neverjetno je, koliko je voznikov, ki si ne znajo pomagati, ko se 

v hladnem avtomobilu zarosijo šipe. Razumljivo je, da več potnikov v av
tomobilu tudi »nadiha« več vlage ali rose na šipah. Poskusite takole: 
Odprite do konca gretje in prezračevanje, zaprite dotok zraka k nogam, 
tako da ga bo pritekalo več na šipo, vključite ventilator. Vse to pa nič ne 
zaleže, če zrak ne more odtekati tudi ven. Pri večji hitrosti je odtok zra
ka (vsaj pri večini avtomobilov) dober zaradi podtlaka v zadku avtomo
bila, kamor vodijo odvodne reže. Pri manjši hitrosti in veliko vlage pa je 
ta odtok šibak. Zato je treba odpreti trikotno okence ali ob hitri zarosi- 
tvi neogrevane zadnje šipe odpreti stransko okno za prst ali dva.

—KORISTNO ZA VINOGRADNIKE
VLAGANJE

VLOŽENA JAJCA
Trdo kuhana jajca vložimo v pikantno mešanico kisa in dišav. Jajca 

se navzamejo arome. Odcedimo jih in jih sesekljamo ter potresemo po 
solati ali pa narežemo in ponudimo kot dodatek k narezkom in hladne
mu mesu. Tudi kis, v katerem so bila vložena, uporabimo za pripravo 
majonez in solatnih prelivov.

JAJCA S ČEBULO: V kozarec zložimo olupljena trdo kuhana 
jajca, narezano šalotko in nekaj zelenih listov mlade čebule. Zalijemo z 
belim vinskim kisom in neprodušno zapremo.

JAJCA Z DIŠAVAMI: V kozarec zložimo olupljena trdo kuhana 
jajca, na kolesce narezano belo čebulo, vejico lovorja in vejico timijana. 
Zalijemo s kisom in neprodušno zapremo.

JAJCA S FEFERONI: V kozarec vložimo olupljena trdo kuhana 
jajca in en ali dva feferona. Zalijemo s kisom in neprodušno zapremo.

Vložena jajca ostanejo sveža 8 do 10 tednov.

—VARČUJMO Z ELEKTRIKO

Koliko elektrike trošijo 
gospodinjski aparati?

VRSTA APARATA Moč v W čas, v katerem
potrošimo 1 kWh

klasična žarnica 40 25 ur
klasična žarnica 60 16 ur 40 minut
klasična žarnica 75 13 ur 20 minut
klasična žarnica 100 10 ur
električni štedilnik
grelna plošča 1000 1 uro
avtomatska plošča 2000 30 minut
hladilnik 200 5 ur
zamrzovalnik 400 2 uri 30 minut
pralni stroj 3000 20 minut
vodni grelnik 2000 30 minut
sesalnik za prah 600 1 ura 40 minut
likalnik 1000 1 uro
termoakumulacijska peč 3000 20 minut
radijski sprejemnik 30 33 ur 20 minut
črno-beli televizor 70 14 ur 15 minut
barvni televizor 100 10 ur

BOJ ALI 
VDAJA?

Razum nas vodi, ko obrnemo 
ključ za vžig avtomobilskega mo
torja. Toda v trenutku, ko opazi
mo, da nam sledi drug avto in 
nas hoče prehiteti, se celo 'haj- 
tiolj kultiviran voznik ne more 
krotiti. Ves besen postane in se 
začne obnašati, da samemu sebi 
ni več podoben. Zakaj ljudje ta
ko ravnajo? V nas se prebudijo 
pranagoni — zasledovanje, dohi
tevanje in prehitevanje nas spra
vljajo v nevarnost. Naši nagoni 
niso sledili razvoju duševnosti in 
ne razvoju tehnike. Kaj bi sveto
vali vozniku, ki se počuti ogro
žen, kadar ga kdo zasleduje? Naj 
se zamisli nad sabo in se spomni, 
da je človek na koncu dolge raz
vojne verige. Spregledal bo ref
leks »bojevati se ali pobegniti« 
in se začel smejati samemu sebi. 
Inteligentno se bo umaknil na 
stran in prijazno pokimal prehi
tevajočemu vozniku. Mislil si bo, 
da pač pametnejši odneha.

Tablica za hitro merjenje
prostornine sodov

cm

40
42
44
46
48
50
52
54
56
58
60
62
64

liter iiwr cm j liter liter liter

Nega

kravat
Kravate spravljamo navad

no na lastnem obešalniku ali 
na močno napetem širokem 
traku na vratih omare, tako da 
se čim manj zmečkajo. Me
čkanje kravat preprečimo, če 
vložimo v kravato kos lepenke, 
trde plastike ali celuloida, ki 
smo ga izrezali natanko po 
obliki kravate.

hADIO murska sobota

5 NAJ
Glasbena lestvica Radia Murska Sobota. Slišite jo lahko ob pet
kih v oddaji 21 232.
1. Liberian Girl — Michael Jackson
2. My brave face — Paul McCartney
3. Mirno morje Miki Maus — Lačni Franc
4. Nikši si nej — Magnet
5. One — Bee Gees

Glasbena lestvica nastaja s sodelovanjem s hi-fi videostudiem na 
Kidričevi 21, 69000 Murska Sobota.

Glasovnice — dopisnice — pošljite na naslov: Radio Murska 
Sobota, Titova 29/1, 69000 Murska Sobota, s pripisom: za 5 naj. 
Oddaja 21 232 je na sporedu Radia Murska Sobota, UKV 87,6 
MHz ali SV 648 kHz, ob petkih od 18.00 do 19.00.
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67
76
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186
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2986 
3093
3202
3313
3428 
3545 
3664
3786
3911
4038
4169 
4302 
4438

Sveže madeže od jedi takoj 
popivnamo s kosom kruha, po
tem pa očistimo s čistilno pa
sto ali čistilno vodico. Če je 
kravata bolj umazana, jo ope
remo v čistem bencinu. Pri 
pranju z bencinom kravate ni 
treba razparati. Če peremo v 
raztopini blagega detergenta, 
pa moramo kravato razparati, 
da ločimo podlogo. Kravato 
hitro operemo, osušimo v meh
ki krpi in zlikamo še vlažno. 
Zlikano preganemo po ozna
čenem robu, zatikamo pregib 
in kravato zopet zašijemo. 
Zmečkane kravate likamo na 
obeh straneh prek vlažne krpe. 
Da se ne pozna odtis šiva, po
rinemo pred likanjem v krava
to po njeni obliki izrezan kar
ton. Zlikano kravato še dobro 
osušimo na zraku.

S pomočjo tablice hitro ugoto
vimo prostornino sodov. Postopek 
je naslednji: skozi odprtino na so
du (kot kaže slika) poševno potis
nemo merilno palico, tako da se 
dotakne najprej dna soda spredaj, 
nato pa zadaj. Na palici odčitamo 
dolžino v centimetrih na sredi

Kuhajte z nami

odprtine na sodu. Obe dolžini sta 
običajno enaki, včasih pa ne. Če 
dolžini nista enaki, ju seštejemo 
in razdelimo z 2. Dobljeno števil
ko poiščemo v tabeli in zlahka 
ugotovimo, koliko litrov ima sod. 
Zgled: če dobimo številko 94 cm, 
je prostornina soda 505 litrov. V 
tabeli so sami parni cm, toda tudi 
neparne cm hitro spremenimo v li-

ŠKODLJIVOST
AZBESTA

Iz ameriške agencije za var
stvo okolja (EPA) so sporočili, 
da bodo v naslednjih sedmih le
tih v ZDA prepovedali vse izdel
ke iz azbesta.

UPORABA SVE 
ŽEGA ZELJA

Zelje spada med množico vrtnin, ki imajo užitne liste. Po
znamo mnogo vrst zelja, ki se razlikujejo po obliki glave, po 
barvi listov in žil, po času zorenja — zgodnje in pozno zelje. 
Zgodnje zelje, ki daje glavice v naših podnebnih razmerah juni
ja, še ni primerno za konzerviranje. Režemo ga torej za sprotno 
uporabo. Pozno zelje shranimo za ozimnico, lahko ga kisamo, 
na rezance narezanega tudi sušimo.

Največ svežega zelja pozimi uporabimo za solato. Pozimi 
sveže solate primanjkuje, ker so domače zaloge pičle, na trgu pa 
je zelenjava za večino potrošnikov predraga. Zato je prav, da si 
v pozni jeseni med drugo ozimnico spravimo nekaj več zeljnih 
glav. Če imamo lastni pridelek, ga poberemo pred slano, ker 
omrznjene glave hitro začno gniti.

Zelje je izredno zdrava zelenjava, saj vsebuje-precej vitami
na C, A in BI, od rudninskih snovi pa kalcij, žveplo, jod in žele
zo. Uživajmo čim več surovega — svežega ali skisanega zelja. 
Star pregovor pravi, da je zelje siromašno južno sadje, žal priha
ja zopet vsak dan bolj v veljavo.

Nekaj napotkov za pripravo sveže zeljne solate, dobre, da 
jo tudi pravi sladokusci z užitkom pospravijo. Glavico zelja te
meljito očistimo in razlistamo. Liste operemo v mrzli vodi, debe
la rebra porežemo. Po 4 do 5 listov tesno zvijemo v svaljek in ga 
z ostrim nožem narežemo na zelo tanke rezine. Če je glavica 
zbita, trda, si lahko pomagamo s posebnim ribežem, vendar je 
rezanje z nožem učinkovitejše. Narezano zelje solimo tik preden 
ga zabelimo in pripravimo. Ožemanje soljenega zelja je škodlji
vo, saj z izluženo vodo zavržemo vitamine in rudnine. Tanko na
rezano zelje zabelimo z mešanico belega in bučnega olja, pri
merno okisamo s sadnim kisom (npr. bezgovim), odišavimo s se
sekljanim ali še bolje stisnjenim česom, kumino, poprom in so
ljo.

tre. Zgled: če je izmerjeno število 
105 cm, je prostornina soda med 
684 in 724 litri. Seštejemo, obe 
števili razdelimo in dobimo poda
tek, da ima sod 704 litre.

Agencija za varstvo okolja je 
prvi korak v prizadevanju za re- 
poved ali vsaj omilitev uporabe 
azbesta naredila že leta 1972, ko 
je strupeno snov uvrstila na se
znam toksičnih onesnaževalcev 
zraka. Pozneje so ugotovili, da 
so v azbestu kancerogene snovi 
in svetovali na primer šolam, naj 
odstranijo vse azbestne obloge. 
V začetku prihodnjega leta ga 
bodo nehali uporabljati v avto
mobilski industriji, dve leti poz
neje pa tudi v gradbeništvu.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE - Vodoravno: aktovka Leo
pold, brcanje, Ema, jul, ranč, KA, tutela, oniks, I, ten, dol, Orsk. Ki M 
usta, Beograd, Ariadna.

SESTAVIL 
MARKO 
NAPAST

KDOR IGRA 
VIOLON
ČELO

VZTRAJA
NJE PR!
TRDITVAH

GLAVNO 
MESTO 
NAŠE 
SOSEDE

KOS
CELOTE

POSODA
ZA PEPEL
UMRLEGA

ŠVICARSKI 
PISATELJ 
(JOHN. 
»VIA MALA«

VOZNIK 
1 TAKSIJA

PROMETNI 
OBJEKT

ODDELEK 
V BOLNIŠ
NICI

POSODA 
ZA BRUS 
ZA KOSO

REDKO 
MOŠKO 

IME

ŠVICARSKA 

TISKOVNA 
AGENCIJA 

MOSTAR

GLAVNI 
ŠTEVNIK

TITAN

POJAV 
NA MORJU

NIKOLA 
TESLA

VRSTA 
ŽITA

KRASTAČE

CIGARETNI
OGOREK

ŽENSKI 
GLAS

OSTRA 
PLEVA

AMERIŠKI 
FILMSKI 
IGRALEC 
FLYNN

ŽIVALSKA 
NOGA

POKLIC. 
SOCIALNI 
POLOŽAJ

AZUSKA 
DRŽAVA

TRST 

ČAS MED 

DVEMA 
VOJNAMA

VIŠJI 
UKAZ, 
ODREDBA

KRAJ
V ZAHODNI
SRBUI

-•

TELUR
OTOČJE 
BLIZU IR
SKE OBALE
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križemkražem po naših šolah

Praznovali smo dan pionirjev
V petek, 29. septembra, smo praznovali dan pionirjev. Najprej 

je zapel pevski zbor 3. in 4. razreda, potem je nekaj učencev recitira
lo pesmi, nekateri pa so pripovedovali o delu krožkov na šoli. Izvolili 
smo tudi novo vodstvo pionirske organizacije. Po proslavi smo imeli 
ples, po malici pa športne igre. Naš razred je bil prvi. Domov sem 
šla zelo vesela. Silva Čirič, 7. a,

OŠ Videm ob Ščavnici

RIŠE:ŠTEFAN ČERVEK

Dolgo, dolgo sem hodi! in ko sem se znašel ob 
Krajnčevi parmi, me je zagledal hlapec, prišel k 
meni, se mi zarežal in planilo je iz njega:

••Imaš polne hlače, ali kaj ti je, da si tako pre
strašen, koga iščeš?«

••Po ... po... mero za klobase ... so me po
slali ...« sem mu izjecljal.

••Mero boš dobil pri virtu ... Tja v hišo boš šel, 
lepo prosi! in nič hudega ti ne bodo storili... Nič 
se ne boj... Pridi, konje ti pokažem ...«

In hlapec me je peljal po dolgem hlevu. Krave, 
junci, telice, biki in telički so bili tam in v poseb
nem delu hleva so bili kobila, konj in žrebec.

••Si videi kako lepe konje imamo? Jaz skrbim 
za živino . .. Nič se jih ne boj. Kobilo lahko pobo
žaš, žrebca pa se boj, nemiren je ...« mi je razka
zoval hlapec živali. Gledal sem, gledal, saj sem 
prvič videl toliko živine v enem hlevu in lepi so se 
mi zdeli konji. Pozabil sem, po kaj sem prišel in 
ko sem se spomnil, bi se od sramu najraje zako
pa! v slamo v bližnji parmi. Hlapec me je rešil:

••Zdaj pa te pojdi po mero in pazi, da je ne razli- 
ješ...»

»Razliješ?« mi je ostalo v možganih in lažje 
sem šel h gospodarju. Za pečjo v prednji hiši je 
sedel in me nagovoril, ko sem stopil noter:

••Pri vas imate pa danes koline, mar ne?«
••Ja, ja . . . koline imamo ... in... in... po me

ro za klobase so me poslali...« je planilo iz me
ne.

••Mero, mero bi rad!... Mamika, mamika... 
No, me slišiš?« je zavpil Krajnc. Na pragu se je 
znašla njegova žena.

-Mali je prišel po mero za klobase. Natoči mu 
dva litra ta boljšega ... Njihov mesar ga rad cuk- 
ne ... No, mali, kako je kaj pri mlinu?...« je 
vpraša! kmet.

«Lepo!« sem odvrni! in že sem stal ob vratih 
gospodinja pa mi je pomolila Štefan vina v roke z 
besedami:

»Mali si še .. . Ali boš sploh lahko nesel?«
»Bom, bom, Bog lonaj... Srečno ...« sem hi

tel in že sem drve! s pijačo proti mlinu in hlapec je 
sta! ob parmi in vpil za menoj:

»Si dobil zadosti veliko mero?«
Obrni! sem se, mu na hitro pokazal steklenico 

in skoraj bi se nato spotaknil. Hlapcev smeh sem 
slišal za seboj, nato so se mi smejali pri stričevih 
vsi povprek in mesar je potem prvi zvrni! kozarec 
vina, ki sem ga prinesel, in ocenil:

»Ja, kar dobra mera bo ... Samo predolgo si jo 
nosil mali... Počasen si, počasen... Mi smo 
medtem že oprali čreva in razrezali meso. In ne
kaj klobas smo že naredili, a jih nimamo kam da
ti ... Hitro skoči po metlo in pometi tukaj po tleh, 
pa bomo tja nametali klobase...«

Debelo sem ga gledal, ker se mi je zdelo čud
no, da bi klobase metali kar po tleh, zato sem mu 
odvrnit:

»P škaf... V škaf jih dajte ...«
»Ste ga slišali?... Uboga pa ne rad. .. Mali je 

še, pa ti pogrunta. .. No, naj ti bo ... Priden si 
bil, ker si prinese! dobro mero!« je konča! mesar.

Ženski sta čistili škaml, na katerem je zjutraj le
žala zaklana svinja, počistili sta pod v prednji hiši 
in vmes pridno kuhali, varili in pekli, da je dišalo 
po hiši. Moški so sedeti za mizo v prednji hiši, piti 
in mesar je ime! glavno besedo:

»Ste že slišali tisto, kako so si pred vojno trije 
trojiški patri delili denar od ofra ... No, tisti de
nar, ki ga dajemo farani za cerkev?.. . Pater To- 
bija je zarisat v pesek pred samostanom velik 
krog in vrgel prgišče denarja v zrak, rekoč:

»Kar bo padlo izven kroga, bo božje, kar pa v 
krog, bo moje.«

Pater lldefonz je v pesek narisal ravno črto in 
vrgel denar navzgor z besedami:

»Kar bo padlo na črto, bo božje, kar pa okoli, 
bo moje.«

Pater Erazem ni ničesar risal, le vrgel je denar 
proti nebu in vzvišeno je povzdignil glas:

»Kar bo ostalo na nebu, bo božje, kar bo padlo 
na zemljo pa moje.«

»Kar je na mizi je ponujeno,« je čez čas rerfa 
teta Katika in potem smo jedli svinjske dobrote, 
da nas je tiščalo v trebuhih.

Majhni, zavaljeni, puhasti piščančki so tekali za 
kokljo in ji jemali hrano, ki jim jo je spretno iskala 
po trati. Iz Ročice je bilo slišati čofotanje rac, v 
ptičji kletki, viseči nad vrati, ki so vodila v kuhinjo, 
je grulila grlica in v trojiški cerkvi je odzvonilo 
opoldan tiste sončne poletne nedelje. Posedli

smo za pogrnjeno kamnito mizo na dvorišču, 
zmolili očenaš in Lizika je pričela vešče z zajemal
ko nalivati juho v krožnike. Jedli smo tiho, ker bi 
drugače stric zagodrnjal:

»Med jedjo se ne govori!«
In vendar je začel tokrat kmalu govoriti prav 

on:
»Lep dan je danes! Bog ve, kako dolgo bo vre

me tako vzdržalo . . . Dež bi bil že potreben, dru
gače bo mlin predolgo stal. ..«

In teta je dodala:
»Tudi njive so suhe!«
Besedo je spet prevzel stric:
»Sicer pa je sušno obdobje najbolj primerno za 

gradnjo betonskega zbiralnika za turbino . . . No. 
Tunček, si za gradnjo? Mi boš pomagal? ... Ma- 
šinist Zorger mi je predlagal, da bi bilo najbolje 
montirati Francisovo turbino ...«

»Atek, kje imate tiste načrte, ki vam jih je dal 
mehanik?« je vpraša! Tunček.

»V predalu v moji omari v prednji hiši so, pojdi 
po njih, jih bova pogledala!« je naročil stric.

Moška in vsi pri mizi smo si ogledovali načrt 
Francisove turbine in Tunček je bil zaskrbljen, če 
bo majhna Ročica zmogla poganjati to napravo, 
ki je povsem drugačna od dosedanjih lesenih po
gonskih koles. Stric je pripovedoval, da se je na
prava že dobro obnesla pri Trančarju, Matjašiču 

• in nekaterih drugih mlinarjih na Pesnici.
Slastne štruklje smo jedli, ko nas je zmoti! 

trušč zgoraj na veliki cesti. Od tukaj se je lepo vi
delo gor čez Krajnčeve in Potjeve njive na glavno 
deželno cesto in ta je bila najpomembnejši stik s 
svetom. Sedaj je po njej pripeljalo nekaj nemških 
vojaških vozil. Usta so nam pbmirovala, gledali 
smo in misli so se nam preselile na vojaška bojiš
ča in teta zaskrbljena dejala:

»Bog, obvaruj nas vsega hudega... Na jasi 
pod trojiško cerkvijo je vedno več lesenih križev z 
imeni padlih v vojni...«

»Fronta je daleč od nas... Sicer pa ne vemo 
ne za jutro ne za dan, ko nas lahko doleti kaj hu
dega . ..« je zamišljeno odvrnil stric. Žalostno so 
se ozrli vsi ob mizi proti Tunčeku in nihče ni ome
nil možnosti, da ga lahko vsak čas pokličejo k vo
jakom, čeravno so vsi za to vedeti in o tem nepre
stano razmišljali.

Tisti večer smo skupno molili dolg rožni venec. 
Prosili smo Boga, da bi kmalu končat z vojno in 
nam obvaroval vse najbližje pred smrtjo.

Nekaj dni zatem sta začeta stric in Tunček na- 
važati gramoz iz Turnoša za betoniranje vodnega 
zbiralnika. Kupita sta železo in cement in potem 
se je zgodilo, česar so se vsi najbolj bali.

Teta in Lizika sta jokali, dolgo in neizmerno, 
stric je molčal, delal in delal in odganjal misli na 
sinov odhod. Tunček mu je pomagal, stric pa mu 
je pravil:

»Znajdi se fant. .. Čimbolj se znajdi v vojni... 
Zame v prvi vojni tudi ni bilo lahko... Invalid sem 
postal, živ pa sem vendarle . .. Zaupaj v Boga ... 
Turbino bomo montirali in ko se boš vrnil, bo mlin 
tvoj... Na tebe računam, saj boš moj nasled
nik ...

Včasih sem bi! res strog do tebe . .. Veš, do
bro sem ti hote!...«

Stric, teta, Lizika in jaz smo stali ob Tunčeku v 
priktetu. Stric je odprl vrata prednje hiše, pomočil 
prst v blagoslovljeno vodo, ki je bila v kropilniku 
na steni ob vratih in blagoslovil Tunčeka; isto je 
storila teta in oba sta rekla:

»Bog bodi s teboj in srečno, srečno se vr
ni. ..«

Nato smo pospremili Tunčeka skoraj gor do 
Krajnčeve parme. Solze so nam tekle in tekle, ti
ho smo hodili, korak je bi! počasen in objem s 
fantom, ki je odhajal v vojno, boleč.

Stric je pospremil svojega sina naprej, gor v 
trg. In tam od Kosove domačije mi je bratranec 
pomahal in prešerno zavpil:

»Franček! Zdaj boš pa sam pasel živino... 
Kmalu se bom vrnil in spet bova delala vrbove 
piščali...«

In vsi smo še enkrat pomahali v slovo.
Teta me je med počasno in žalostno vrnitvijo 

proti mlinu držala za roko in spodaj pred hišo re
kla:

»Samo. . . samo, da bi nam ostal Tunček 
živ... O, Bog, usmili se ga!«

Otroci nekoč in danes
Otroci nekoč niso imeli takih 

možnosti kot danes. Šolati se ni
so mogli, ker šol sploh ni bilo. V 
šolo so hodili le tisti, ki so imeli 
bogate starše in so lahko plače
vali učitelje. Tudi delati so mora
li veliko. Ker starši niso dovolj 
zaslužili, so otroci pomagali pri 
vseh delih. Za delo pa so dobili 
zelo malo ali nič. Sčasoma se je 
to spreminjalo, otroci so začeli 
hoditi v šole, a niso imeli vsega 
kot mi.

Še naši starši vedo povedati, 
da so imeli le en zvezek in pisa
lo. torbic niso dobili vsako leto. 
Nosili so jih več let. Učili so se 
pri petrolejki. Ko so se vrnili, so

morali na polje in pašnik poma
gat staršem.

Danes je drugače. Otroci kar 
tekmujejo, kateri ima lepšo torbi
co, lepši svinčnik, kdo bo prej 
dobil novo obleko . . . Čeprav 
imamo vsega dovolj, smo neza
dovoljni. Nikoli ne pomislimo, 
kako je otrokom po svetu, med 
njimi nekateri nimajo niti hrane 
in o novi obleki lahko le sanjajo. 
Mi, ki pa imamo vsega dovolj, 
hočemo še več. Želim si, da bi 
kdaj pomislili na lačne in jim po
magali, kolikor bo v naših mo
čeh.

Brigita Franc, 6. raz.
OŠ Grad

Klip klop, ena. dve. .. 
grabšinski klopotec grozdje šteje, 
črna vojska škorcev se mu smeje. 
Klip klop, ena, dve. tri. .. 
Sonce sije, grozdje dozori, 
trgači ga veselo oberejo, 
v brentah ga nosijo, se smejejo, 
klopotca pa nič več ne skrbi.

Miranda Tišler, 5. b, 
OŠ Videm ob Ščavnici

Poučni dogodek
Tudi letošnje počitnice sem preživel doma. Imamo kar precej veliko 

kmetijo, zato dela nikoli ne zmanjka. Časa za morje ali počitnice pri so
rodnikih nisem imel. Doma sem pomagal, kolikor sem največ mogel. 
Tako so si bili počitniški dnevi med seboj podobni, izstopa pa le — dan, 
ko bi skoraj izgubil življenje.

Vstal sem zelo zgodaj, pomagal pomolzti krave in nakrmiti živino. 
Nato smo šli vsi na njivo okopavat peso. Ko pa se je začel dan povešati 
proti večeru, smo šli po travo za živino. Mama in sestra SUZANA sta 
šli kosit travo, jaz sem pa šel po traktor, da bi jo odpeljal. Ko sem peljal 
traktor po hribu navzdol, so mi rojile po glavi čudne misli: »Kaj, če mi 
traktor uide v grapo?«

Šele, ko sem traktor pripeljal do tja, kjer je bila trava, sem si od
dahnil.

Vsi trije smo hitro naložili na prikolico, ker je bilo že pozno. Sedel 
sme na traktor in ga vključil.

Toda čudno, zavora se je zataknila in traktor je začel drveti v gra
po. V tistem groznem strahu nisem vedel, kaj naj naredim. Na srečo je 
bila blizu mama in zavpila: »Zavij na njivo!« Ko sem se ustavil na njivi, 
sem bil ves iz sebe. Noge so se mi tresle, ves sem trepetal, bil sem bled in 
nem.

Ta dogodek si bom zapomnil za vse življenje. Poučil me je, da moram 
biti na traktorju zelo, zelo previden.

Ciril LOVREC, 8. raz.,
OŠ BUČKOVCI

PESNIŠKA ZMEŠNJA V A
Pesem kje je ločilo 
kje imaš piko in vprašaj 
kaj ne vesta kje je kaj 
vaju je vse znanje zapustilo

Tako se pesem je izgubila 
in vse je zapustila 
tudi piko in vprašaj
ki še zdaj ne vesta kje je kaj Sonja štefa, 7. b,

OŠ Karel Destovnik—Kajuh, 
Murska Sobota

Pri zobozdravniku
»Fiks na hamol. . . As, as!. . . Mahnil sem se 

po roki...« je zatarnal stric Tirzek in brat Kaiist 
mu je pridal:

»Po žebljih se zabija, ne po prstih!. .. Tirzek, 
Tirzek, bolj si star, bolj si neroden.«

Opaže sta delala brata za vodni zbiralnik za tur
bino. Težke in debele plohe sta zabijala enega 
nad drugega, žagala predolge dele, merila, ravna
la. Stricu Kalistu je padel ploh v vodo, špricnilo je 
na vse strani, da sta bila brata mokra do kože, in 
Kaiist je priznal:

••Sakrabolt na hamol, kako sem neroden.. . 
Starava se Tirzek, starava, nama delo ne gre več 
tako od rok. ..«

Končala sta z opaži in se lotila železja. Ravnala 
sta ga, nasekala dolge palice za po dolgem in po
čez. Mreže sta naredila iz njih in stičišča povezala 
z žico.

Nekaj dni sta šolala in pripravljala železje in ko 
je bilo vse pripravljeno, je prišel mašinist Zorger. 
Gledal je, meril in hvalil moška:

(Nadaljevanje prihodnjič)

Tovarišica nam je naročila, naj zjutraj ob sedmih pridemo v 
zobno ambulanto. Prestrašeni smo se tega jutra zbrali v zobni ambu
lanti. Nekateri so s strahom pričakovali, kaj bo, ko bodo stopili v or
dinacijo. Naenkrat sem bil na vrsti tudi jaz. Znašel sem se na stolu 
in pričakoval, kaj se bo zgodilo. Zdravnica mi je pojasnila, da mi 
mora izpuliti zob. Postalo mi je vroče in že sem začutil grozno bole
čino v ustih, toda naenkrat je bilo vse mimo. Junaško sem stopil iz 
ordinacije in nobenemu sošolcu nisem povedal, da me je v resnici ze
lo bolelo. In tisti trenutek sem sklenil, da bom še bolj skrbel za 
zdravje svojih zob. Darko Glavač, 4. a

OŠ Edvard Kardelj, M. Sobota

Babičin kovček
Sonce je vzšlo ter neusmiljeno 

pošiljalo svoje žarke skozi okno 
moje sohe in me neprijetno žge
čkalo. V začetku se za nagajivo 
sonce nisem zmenil, vendar ko 
sem se spomnil, da me čaka veliko 
dela, sem bil v trenutku pokonci.

Zdrvel sem po stopnicah, pogra
bil svoj zajtrk ter ne da bi kdo ve
del, odšel na podstrešje. Seveda 
sent se najbolj bal babice, kajti le 
ona mi ni dovolila na podstrešje. 
Ravno ta pretnja mi je dajala ob
čutek, da babica skriva na pod
strešju nekaj velikega, dragocene
ga in nasploh nekaj, kar ji zelo do
sti pomeni; in ravno hrepenenje za 
to njeno dragocenostjo me je gna
lo na podstrešje.

Počasi sem se vzpenjal po lese
nih stopnicah, ki so škripale in me 
s tem poskušale izdati. Previdno 
sem odpiral vratca, ki so mi odprle 
pot na podstrešje, v trdo temo. Oči 
so se mi s težavo privadile teme in 
šele čez čas sem zagledal obrise 
nekaterih predmetov, ki so bili pre
kriti s svileno zaveso pajčevine. Bil 
sem začuden, kajti nikjer ni bilo 
predmeta, ki bi ga bilo potrebno 
skrivati in ga imeti le zase. Tu so 
bili samo lončeni lonci, katerim so 
rekli »piskri«, kolovrat ter drugi 
zame ničvredni predmeti. Hočem 
oditi s temačnega podstrešja, pa 
se mi ravno tisti trenutek pogled 
zaustavi na črnem zaprašenem 
kovčku, ki je bil zaklenjen ž dvema 
ključavnicama.

Ošinila me je misel, da se mo
goče ravno v lem kovčku skriva ti
sta dragocenost, ki jo ima babica 
samo zase. Poskušam ga odpreti, 
vendar sta ključavnici močnejši od 
mojih rok!'Pogledal sem pod kov
ček, vendar ključa ni bilo. »Najbrž 
ga ima babica pri sebi,« sem po
mislil. Nisem se motil. Babica ga 
je imela zaklenjenega v predalčku, 
ki je izpolnjeval njeno skromno, 
vendar lepo omaro.

Želja, da bi odprl kovček, je ra
sla. vendar kako brez ključa ? Ozrl 
sem se naokrog in zagledal žele
zno palico, ki se je skrivala za tra
mom. Pograbil sem jo in brez pre
misleka poskušal s silo odpreti 
kovček. Bilo je potrebno precej tru
da. dokler sta se ključavnici ogla
sili s »klok«. V tistem trenutku pa 
me ošine misel na babico: »Le kaj 
bo naredila z menoj, ko bo videla, 
da sta ključavnici polomljeni? Nič, 
bolje, da ne mislim na to.« sem si 
dejal.

Po kratkem premisleku sem pre
vidno odprl kovček. Roke so se mi 
tresle od strahu pred babičino pri
digo, pa tudi pred notranjostjo 
kovčka. Ko sem dvignil pokrov, 
sem opazil papir, ki je skrival vse
bino kovčka pred mojimi radoved
nimi in strahu polnimi očmi. Na
petost v meni je naraščala in po 
dolgotrajnem obotavljanju sem 
odstranil papir. In glej, zagledal 
sem celotno zdravniško opremo, ki 
jo je babica uporabljala kot zdrav
niška sestra v porodnišnici, torej 
kot babica.

V začetku me je bilo strah pred
metov, ki so mi napajali oči. Od
krite predmete sem najprej otipa
val le z očmi, pozneje pa sem jih 
začel otipavati tudi s prsti, ki so 
drhteli od strahu. V kovčku so bile 
poleg zdravniških oblek spravljene 
tudi najrazličnejše škarje in kleš
če. Želja po spoznavanju novih 
predmetov je naraščala in tako je 
ostal kovček čez nekaj časa pra
zen, kajti sedaj so bile halje, pred
pasniki, čepice, povoji, škarje, 
klešče in še druge drobnarije, po
trebne pri porodnici, na mizi, ki je 
že dolgo ni nihče uporabljal in je 
bila vsa zaprašena.

Slišal sem govoriti, da je ta mi
za stara že čez sto let, zato je tudi 
imela za svoja leta primerne sta
novalce. ki so jo brez usmiljenja 
uničevali.

Seveda so se po raziskavi pred
meti znašli spet na svojem mestu, 
le ključavnici ga nista našli. Po
skušal sem ju zakleniti, vendar 
brez uspeha, kajti ključavnici sta 
bili zlomljeni. Obupan sem se spu
stil s podstrešja.

Pred babico sem poskušal skriti 
svojo zaskrbljenost, vendar me je 
vprašala: »Kaj se ti je zgodilo, 
Branko?« »Nic, čisto nič se Tni ni 
zgodilo, toda poskušam biti zaskr
bljen. kot so drugi starejši ljudje.« 
sem odvrnil. »Ne boj se mi izdati 
svojih skrbi, saj ves, da ti nisem 
nikoli storila nič žalega.« Po dol
gotrajnem obotavljanju sem ji vse
eno priznal, kaj me teži. A ona me 
je potolažila in mi rekla, da mi je 
že sama hotela pokazati svoj kov
ček in mi povedati nekaj o svojem 
delu v porodnišnici. Seveda me je 
tudi okarala in mi rekla, da vse
eno ni lepo, da sem polomil klju
čavnici na njenem kovčku, kajti ta 
kovček je edini spomin iz njenega 
težkega življenja, prepredenega z 
revščino.

Sedaj je ta kovček moj in mi po
meni zelo dosti, ker pripoveduje 
babičino zgodbo iz njenih najlep
ših let življenja. granko Nemeš

OS Roga sovci
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naši kraji in ljudje

Očeslavci - poleg slatine bi radi tudi navadno vodo
Kot kaže, je v Očeslavcih težje 

priti do navadne vode kot do sla
tine. Slednja teče dan za dnem iz 
vrelca že stoletja, če ne tisočletja. 
Navadno vodo pa so morali naj
prej najti. In ko so jo našli, so jo 
morali napeljati po ceveh do 
vseh hiš. Z leti je postal prvi vod
ni zbiralnik premajhen, potrebno 
je bilo zgraditi novega. Tako kot 
prej so tudi tokrat združili delo
vno silo in denar. Denar so od
dali aprila, tu pa se je zaplet
lo... Konec septembra, ko smo 
obiskali Očeslavce, vodni zbiral
nik še vedno ni bil končan. Da 
62 gospodinjstev ne bi ostalo 
brez vode, so organizirali dežur
no službo — vsaki dve uri je 
eden od občanov vkiapljal vod
no črpalko. In tako je bilo že dva 
meseca. Občani so bili jezni, ne
zadovoljni z opravljenim delom, 
in eden od njih se je oglasil tudi 
v našem uredništvu.
Manjkala je dokumentacija

Najprej smo se oglasili pri 
Obrtni zadrugi 14. oktober, ki 
naj bi bila »boter« gradnje. S 
primerom je bila seznanjena Na
da Konrad, ki dela v tehničnem 
sektorju zadruge:

»5. aprila je bila sklenjena po
godba z obrtnikom Martinom 
Kolenkom, ki naj bi začel z deli 
15. maja in končal 30. junija. Za
pletlo se je, ker ni bilo ustrezne 
dokumentacije, ki bi jo morala 
priskrbeti krajevna skupnost, za
to ni mogel začeti z deli. Šele 26. 
julija smo prejeli potrdilo, da ne 
potrebujejo lokacijskega dovo
ljenja, in na osnovi tega smo za
prosili za odobritev začetka 
gradnje na občinskem upravnem 
organu. Šele 16. avgusta smo to 
dovoljenje tudi dobili. Poleg tega 
so bili načrti, ki so bile pravza
prav skice, narejeni enostavno, 
izvajalec ni bil naveden. Ker ni
so vedeli, kje so cevi že v zemlji, 
smo morali spremeniti lokacijo 
gradnje. 28. avgusta smo se sre
čali z odgovornimi iz Očeslavec 
pri zbiralniku. Takrat smo se do
govorili, da naj bi bila dela kon
čana do 15. septembra — seveda 
ob lepem vremenu.«

Tako Nada Konrad. Vaščani 
pa seveda po svoje. Dejstvo je, 
pravijo, da morajo že dva mese

i

Telefonske zdrahe tudi v Radoslavah
Je že tako, da se v današnjih 

težkih časih težko odločamo za 
kakšno večjo naložbo, še pose
bej, če vemo, da je naš partner 
na slabem glasu. V krajevni 
skupnosti Radoslavci je bilo po
trebno zelo veliko prepričevanja, 
da so se krajani odločili za enot
no akcijo za telefonsko omrežje. 
Del krajevnega samoprispevka 
so namenili zanj, za napeljavo ih 
priključke pa so zbrali dodaten 
denar, ki so ga prispevali iz last
nega žepa, in pri kopanju jarkov 
opravili številne delovne ure. Za
stonj so prispevali tudi telefon
ske drogove. Se bi lahko našteva
li, kaj vse so v Radoslavcih nare
dili, da bi lahko telefonirali. Si
cer pa — v krajevnih skupnostih 
in naseljih, kjer telefon že imajo, 
dobro vedo, kaj vse je potrebno, 
da posamezni naročnik lahko te
lefonira. Ob vsem tem pa morajo 
imeti še izjemno dobre živce.

Četudi je vsega tega dovolj, pa 
še ni nobenega zagotovila, da bo
do kljub temu lahko v obljublje
nem roku telefonirali in da bo 
zveza dobra.

V Radoslavcih so letos slavno
stno (ob krajevnem prazniku) 
predali namenu celotno telefon
sko omrežje. In tu nastaja zaplet, 
ki ga Alojz Gamza, bivši pred
sednik sveta KS in gonilna sila 
pri zbiranju telefonskih naročni
kov, takole opisuje:

»Napeljali smo telefonsko 
omrežje, vendar bi potrebovali 
tudi novo telefonsko centralo, 
saj je dosedanja (ki ni v Rado
slavcih) preobremenjena. Ker 
smo omrežje namenili 76 telefon
skim naročnikom, so le-ti sami 
zbrali denar za telefonsko cen
tralo. To je bil še dodaten strošek 
za vsakega posameznika okoli 
milijon in pol dinarjev. Ta denar 
so že maja letos nakazali sobo
škemu podjetju za PTT promet. 
Obljubili so nam, da bomo dobi
li centralo najkasneje do konca 
meseca junija, če jo bomo plačali 
do maja (kar smo tudi storili). 
No, kmalu je bilo videti, da juni
ja centrale še ne bo. Dogovorili 
smo se za novi rok, to je do kon

ca črpati vodo, da je bilo delo 
slabo opravljeno ter da bi vsako 
»greznico za gnojevko« zgradili 
prej.

Skozi steno iz betona smo lahko 
videli!

Najprej smo poiskali Franca 
Podlesnika, ki se je pred mnogi
mi leti priženil na očeslavski vrh. 
Veseljak, ki bi dal vse za svoj 
kraj. Po njegovem mnenju kraje
vna skupnost ni kriva, saj so dali 
denar pravočasno. Vse drugo bi 
morala narediti Obrtna zadruga 
14. oktober.'Dejal je: »Dejstvo 
je, da ni bilo tako narejeno, kot 
bi moralo biti, kdo je kriv, pa ne 
vem. Sovaščan je naredil skice, 
drugi — gradbeni tehnik — pa je 
predlagal, da bi točno označili, 
kje so zdaj cevi, in šele nato za
krili z zemljo. Da se nam ne bi 
čez nekaj let spet primerilo tako 
kot tokrat, ko je prišel z bagrom 
kopat jamo in je potrgal vse cevi, 
tako da smo bili teden dni brez 

Jože Šerbar nam je dejal, da je skozi betonsko steno lahko videl, tako 
slabo je bilo narejeno.

vode, zato smo vse točno posne
li.«

Podobnega mnenja je bil tudi 
Jože Šerbar, ki se nam je s še 
enim vaščanom kmalu pridružil 
na gradbišču: »Nimam kaj ko
mentirati, saj sami vidite, kako 
je. Zdaj je že vse »zaflikano«, ko 
pa si šel prej v jamo, si lahko 

ca meseca septembra. Ta dogo
vor smo sklenili zelo težko, saj je 
novim telefonskim naročnikom 
dovolj obljub in zavajanja. Tele
fonsko omrežje delamo in ga 
plačujemo namreč že od leta 
1985. Takrat nam tudi nihče ni 
povedal, da si bomo telefonsko 
centralo morali plačati sami. Se
daj se je september iztekel, cen
trale še ni, dobili pa smo nov pa

Središče krajevne skupnosti Radoslavci je v zadnjem času dobilo lepo 
podobo, saj so krajani obnovili vaško-gasilski dom, tudi precej kilome
trov cest so asfaltirali, le do telefonov ne morejo priti.

pir poštarjev, s katerim nas ob
veščajo, da bo telefonska centra
la nameščena šele novembra. Pa 
tudi ta rok nikakor ni dokončno 
zagotovljen.

Mislim, da so krajani izgubili 
živce, še tisti kanček zaupanja v 
poštenost poštarjev, ki so ga ime
li, in vero, da bodo kdaj sploh te
lefonirali.«

Takšen je torej osnovni zaplet. 
Pa vendar — takšne velike nalož
be v krajevni skupnosti nihče ne 
dela brez papirjev: gradbenih 
dovoljenj, pogodb ...?

»Res je, vendar pa menimo, 
da so pogodbe le papir, ki ga 
monopolisti izkoriščajo, da bi za
vajali krajane. Glejte, mi pogod
bo, ki je napisana v takšnem jezi
ku, da ga noben bog ne razume, 
moramo podpisati, tudi vsak na
ročnik posebej, saj se sicer z na

skozi stene videl. Pritožili smo 
se, da ni dobro narejeno. Upam, 
da se bo zdaj potrudil, da bo vse 
dobro. Glede dokumentacije pa 
mislim, da so vsi vedeli, da se 
brez nje ne more delati. Obrtna

Alojz Zupan se spominja, kako je 
Habjanič našel vodo s šibo.

zadruga bi morala nadzorovati 
njegovo delo. Potem pa je prišel, 
skopal jamo, nato pa ga tri tedne 
ni bilo. To je bila njegova napa
ka.«

Vodo našli s šibo
Oglasili smo se še pri Alojzu 

Zupanu, blagajniku in ustanovi- 

mi nihče noče niti pogovarjati, 
kaj šele sodelovati. Zato nam ti 
papirji, ki jim pravite pogodbe, 
nič ne pomenijo.«

In posledice?
»Posledice so jasne. Svojo 

pravico si bomo skušali poiskati 
na sodišču. Podjetja za PTT pro
met iz Murske Sobote ne bomo 
tožili zaradi neuresničevanja po

godbe, saj glede na to, kako je 
napisana, tožbe nikakor ne bi 
mogli dobiti. Tožili jih bomo za
radi zavajanja. Sicer imamo že 
tako ali tako veliko škode zaradi 
poštarjev. Pred kratkim smo ime
li v Radoslavcih namreč referen
dum za krajevni samoprispevek, 
ki pa žal ni uspel. Krajani so kot 
razlog za glasovanje proti naj
večkrat navajali počasno reševa
nje telefonskih problemov v kra
jevni skupnosti.' Kaj pa neuspeli 
referendum pomeni za tako sla
bo razvito krajevno skupnost, si 
lahko mislite sami.«

S tem bi moralo biti zgodbe 
pravzaprav konec. Pa je ni, kajti 
nadaljevanja bodo sledila. Ko bo 
kaj novega.

Dušan Loparnik 

telju vodovodnega odbora. Pove
dal nam je zgodovino njihovega 
boja za pitno vodo. Na pobudo 
VG Kapela so začeli z akcijo 
1971. leta, saj so bile hiše na hri
bu brez redne oskrbe z vodo, hi
še v nižinah pa so imele le »sla
tinsko vodo«. 1972. leta so začeli 
z gradnjo prve etape vodovoda, 
izvajalec je bil Temelj Cankova. 
Po letu in pol so imeli vodovod, 
vode pa ne. Strokovnjakom za 
iskanje vode je spodletelo, vrelec 
vode so zgrešili za nekaj metrov. 
1974. so začeli z gradnjo doseda
njega okroglega zbiralnika vode. 
Zupan je pripovedoval: »Takrat 
smo ljudje sami stopili skupaj in 
poiskali v Hrastju Habjaniča, ki 
se je ukvarjal z iskanjem vode s 
šibo. Našel je vrelec in še danes 
imamo dovolj vode. Leta so te
kla, elektrika je bila vedno draž
ja, prav tako pa je bilo v začetku 
v vasi le 35 hiš, danes pa že 62. 
Razmišljali smo, kako bi poceni
li oskrbo z vodo in tako smo se 
odločili za gradnjo večjega zbi
ralnika na vrhu hriba. Vendar se 
je črpalka morala vklapljati vsa
ki dve uri, da je napolnila dva 
zbiralnika tu gori na hribu. Da bi 
se črpalka vklapljala samo pono
či za dve uri, smo želeli zgraditi 
še en večji zbiralnik spodaj. Tu 
pa se nam je zataknilo.«

Težko so zbrali teh 20 milijo
nov dinarjev, ki so jih predali že 
spomladi, zato hočejo imeti delo 
dobro opravljeno. Izvajalca so 
opozarjali na vse težave, ki jih 
lahko povzroči slabo vreme, ven
dar jih ta ni poslušal. Vmes je še 
odšel na dopust. Seveda — saj 
delo počaka. In kdo bo vašča
nom povrnil vse dodatne stroške, 
predvsem pa čas, ki so ga porabi
li za vklapljanje črpalke?

Upamo, daje sedaj zbiralnik 
vode, ki bi sicer lahko bil končan 
v dveh, treh tednih, že zasut z 
zemljo, ter da jim ne bo potreb
no tako kmalu graditi novega.

Bernarda B. Peček
Foto: Nataša Juhnov

Trofejni krap
Vnet ribič Tomaž Flisar s 

Tišine je pri ribiški koči v 
Gradišču ujel oziroma ulovil 
krapa, težkega 9,45 kg. Flisar 
je član ribiške družine G. 
Radgona že 6 let in je tudi 
prej imel dokajšnjo ribiško 
srečo. Omenjenega krapa je 
ujel na vabo iz žgancev. ;

Frku

TOVARNA MASIVNEGA POHIŠTVA MURALES

TOVARNA MASIVNEGA POHIŠTVA MURALES

Obiščite nas v Ljutomeru v Kolodvorski 3 
vsak dan od 6. do 14., v četrtek do 16. t 
Informacije po telefonu: (069) 81301

Okusi so različni, zato smo 
izoblikovali pester program 
STOLOV, MIZ in KOTNIH KLOPI
Izbirate lahko med domačim 
in izvoznim programom po 
proizvodnih cenah.

NOVI SOLSKI 
PROSTORI V KUZMI

V krajevni skupnosti Kuzma 
v tem trenutku največ razmiš
ljajo o dograditvi osnovne šole. 
Ta je bila predvidena že v 
prejšnjem srednjeročnem refe
rendumskem programu, ven
dar je zaradi finančnih težav, 
tako kot še nekatere druge šole, 
izpadla. Zato je bila ponovno 
uvrščena v sedanji srednjeročni 
program soboške občine. Gre 
za popolno osnovno šolo z de

Sedanja zgradba osnovne šole v Kuzmi

vetimi oddelki, ki tačas vklju
čuje 220 otrok iz Gornjih Sla
več, Kuzme, Doliča in Matjaše- 
vec, nekaj pa jih prihaja tudi 
od Grada in Trdkove. Šola ima 
545 kvadratnih metrov površi
ne v dveh starejših objektih, ki 
sta drug od drugega odmaknje
na približno 20 metrov, kjer je 
pet učilnic brez vsakega kabi
neta ali drugih prostorov, ra
zen hodnikov, kjer bi lahko 
hranili učne pripomočke, ki se 
prenašajo iz ure v uro. Poda
tek, da pride na učenca 2,45 
kvadratnega metra površine, 
medtem ko je republiški nor
mativ 7,5 kvadratnega metra na 
učenca, dovolj nazorno pove, v 
kakšnih razmerah poteka 
učno-vzgojni proces na Osno
vni šoli Kuzma. Razmere za 
delo so torej mizerne, kar goto
vo tudi pušča določene posle
dice tako pri pedagoških delav
cih kot učencih, čeprav so do
sedanji rezultati učnega uspeha 
spodbudni.

Razmere, v katerih poteka 
pouk na osnovni šoli v Kuzmi, 
so gotovo ene najslabših ne sa
mo v soboški občini, temveč v 
republiškem merilu. Zato obča
ni tega goričkega območja 
upravičeno pričakujejo, da se 
jim bo uresničila velika želja 
po sodobnejšem šolskem ob

NOVOST — AROMO TERAPIJA
— MASAŽNI STROJ, KI ODPRAVI POVEŠE
NO KOŽO KJERKOLI NA TELESU

Postanite vitki brez napora in stradanja. Z 
globinsko toploto do zdravja, vitkosti in le
pote. Brezplačni nasveti.

KOZMETIČNI studio ALEKSANDRA, hotel 
DIANA MURSKA SOBOTA, tel.: 25-197,

OLEPŠA OBRAZ IN POSTAVO.

jektu. Doslej so namreč že iz
delali lokacijsko-tehnična do
kumentacijo in pridobili sogla
sja. Projektna dokumentacija, 
ki jo izdeluje Projektivni biro v 
Murski Soboti, pa bi po pogod
bi morala biti izdelana do 
15. oktobra letos. Potem pa se 
bodo pogovarjali o izvajalcih 
del, z gradnjo pa naj bi začeli 
marca prihodnje leto. Za do
graditev šolskih prostorov v

Kuzmi bo 40 odstotkov denar
ja zagotovila republika, preo
stali del pa soboška občina iz 
referendumskih sredstev in 
krajevna skupnost Kuzma. Z 
dozidavo novih prostorov bo
do tudi povezali in uredili stara 
objekta šole. Tako bodo prido
bili 1.200 kvadratnih metrov 
novih površin skupaj s telovad
nico, veliko 24 x 12 metrov. 
Gre sicer za manjšo telovadni
co, ki pa bo veliko pomenila za 
boljši pouk telesne vzgoje. Se
daj je namreč pouk telesne 
vzgoje v učilnicah in lahko si 
predstavljamo, kakšni so videti 
ti prostori, hkrati pa se tudi 
skupaj z orodjem, ki se večno 
prenaša, uničujejo.

Občani krajevne skupnosti 
Kuzma se veselijo, najbolj pa 
seveda pedagoški delavci in 
učenci da bodo naposled dobi
li sodobnejšo zgradbo učenosti 
in s tem tudi večje možnosti za 
boljše vzgojno-izobraževalne 
uspehe. Po besedah Ivana Ma
riča, ki je že 14 let ravnatelj, pa 
bodo pri gradnji šole sami veli
ko prispevali bodisi v denarju 
ali materialu, saj se zavedajo, 
da gre za pomembno pridobi
tev. Upajmo, da ne bodo pre
dolgo čakali.

Feri Maučec
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DO TOVARNA 
LOGISTIČNE OPREME 
LENDAVA, p. o..

Kolodvorska 43, 69220 Lendava

l na podlagi sklepa št. 208 delavskega sveta razpisna komisija DO 
TLO

; objavlja
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

VODENJE
SPLOŠNO-KADROVSKEGA
SEKTORJA
Poleg splošnih pogojev, mora kandidat izpolnjevati še naslednje: 
— visoka ali višja šola pravne, upravne ali organizacijske smeri, 
— 3 oziroma 5 let delovnih izkušenj na podobnih delih in nalogah.

Delovno razmerje za navedena dela in naloge se sklene za nedolo
čen čas s polnim delovnim časom.

Rok prijave je 8 dni od objave.

Kandidati bodo o izidu razpisa obveščeni v 30 dneh.

27. 10. 1989 ob 9. uri bo pri 
Temeljnem sodišču v M. So
boti, Enota v M. Soboti v sobi 
št. 14

na javni dražbi
prodaja
stanovanjske hiše z gospo
darskim poslopjem v Boreči 
št. 45, s pripadajočim stavb
nim zemljiščem — pare. št. 
926, k. o. Boreča.

Izklicna cena vseh navedenih 
nepremičnih je
267,057.800 din.

Dražitelj je dolžan pred draž
bo položiti 10-odstotno var
ščino, kupnino pa plačati v ro
ku 8 dni.

Vse stroške prodajnega po
stopka in morebitni prometni 
davek nosi kupec.

Temeljno sodišče v M. Soboti, 
Enota v M. Soboti

Sklad stavbnih zemljišč občine M. Sobota objavlja na podlagi 51. člena Zakona o stavbnih zemljiščih 
(Ur. list SRS, št. 18/84) in 7. člena Odloka o oddajanju stavbnih zemljišč v občini M. Sobota (Ur objave 
št. 9/87)

JAVNI RAZPIS
za oddajo komunalno opremljenih stavbnih zem
ljišč za gradnjo proizvodno-servisnih objektov 
(brez stanovanj) za dejavnost drobnega gospo
darstva v obrtno-skladiščni coni ob Markišavski 
ulici v M. Soboti po veljavnem zazidalnem načrtu, 
in sicer z naslednjimi parcelnimi oznakami po na
črtu parcelacije v k. o. M. Sobota in k. o. Nemčav
ci:

SOZD kmetijstva, živilske industrije, 
trgovine, turizma in gostinstva -o, sol. o.

69 000 MURSKA SOBOTA 
Lendavska c. 9. 
telefon: (069) 21-580 
teleks: 35-219

Ob praznikih občin Murska Sobota in 
Gornja Radgona čestitamo vsem občanom, 
še posebej pa deiavcem in kmetom, 
ki sodelujejo z nami pri 
doseganju skupnega cilja

Vsem delovnim ljudem 
soboške in radgonske občine 
iskrene čestitke ob njihovem prazniku!

ELEKTROTEHNA

Del. 
št. pare.

površina 
v m2

Del. 
št. pare.

površina 
v m2

2 2812 20/3 108
4 2546 21/1 216
5 2546 21/2 216
6 2546 21/3 216
7 1482 21/4 216
8 1482 21/5 216
9 1482 21/6 216
10 1482 21/7 216
11 1823 21/8 216
12 2769 21/9 216
13 2143 21/10 216
19/3 144 19/1 144
19/4 144 19/2 144
20/1 108 24 216
20/2 108 25 216

Cena zemljišča in stroški priprave ter komunalne 
opreme na podlagi izdelanega investicijskega 
programa znašajo
din 839.873.—/m2

Parcele bodo opremljene z naslednjo komunalno 
opremo (do parcelne meje):
— kanalizacija,
— vodovod,
— elektrika z lastno TP in javno razsvetljavo,
— telefon,
— asfaltirano cestišče,
ki bo urejena v roku 5 mesecev od sklenitve po
godbe z izbranim ponudnikom.

V ceni je zajeta tudi odškodnina za spremembo 
namembnosti kmetijskega zemljišča.

POGOJI ZA ODDAJO STAVBNEGA ZEMLJIŠČA:
1. Interesenti pošljejo pisne ponudbe, oz. prijave 

v zaprti ovojnici na naslov Sklad stavbnih zem

ljišč občine M. Sobota, z oznako »za razpis« v 
15 dneh od objave tega razpisa.
V prijavi morajo biti navedeni podatki, ki so po
trebni za izvedbo točkovanja po 10. in 11. čle
nu zgoraj cit. odloka, in sicer:
— število in starost družinskih članov,
— dohodek na družinskega člana v preteklem 

letu,
— kraj zaposlitve in delovne razmere,
— namensko varčevanje,
— morebitne neuspele udeležbe pri že izve

denem razpisu,
— potrdilo o izpolnjevanju pogojev za pridobi

tev, oz. potrdilo o opravljanju ali deficitar
nosti obrtne dejavnosti.

2. Izbrani ponudnik mora skleniti s Skladom 
stavbnih zemljišč pogodbo o oddaji zemljišča 
v roku 30 dni od objave razpisa, sicer se šteje, 
da je od ponudbe odstopil.

3. 60 % cene zemljišča ter stroškov priprave in 
opreme je izbrani ponudnik dolžan plačati v 
roku 30 dni od objave razpisa, preostalih 40 % 
pa najkasneje v roku 5 mesecev od sklenitve 
pogodbe, s tem, da se ta znesek valorizira od 
dneva zapadlosti do dneva plačila po indeksu 
porasta cen v gradbeništvu.

4. Izbrani ponudnik, ki mu je bilo oddano zemljiš
če, mora na njem zgraditi poslovni objekt do 
III. gradbene faze v petih letih od sklenitve po
godbe.

5. Stroški priključitve objektva na komunalne na
prave bremenijo investitorja.

■ 6. Vsak ponudnik lahko uspe s ponudbo le za 
eno parcelo, za primer, da s ponudbo za prvo 
parcelo ne bi uspel, lahko navede v ponudbi 
še največ dve parceli.

7. Dokončna izmera parcel in morebitni poračun 
razlike v površini se bosta opravila po končani 
komunalni ureditvi parcel.

Na javni razpis se lahko prijavijo tudi zainteresira
ne DO oziroma podjetja.

Vse informacije v zvezi s tem razpisom lahko do
bite na referatu za premoženjsko pravne zadeve 
občine Murska Sobota (soba št. 15/11) in Zavodu 
za ekonomiko in urbanizem M. Sobota.

TEKSTI L
Ljubljana
Tozd PLETILSTVO PROSENJAKOVCI
O Tekstil Prosenjakovci izdeluje športno trikotažo.

Predelujejo tehnične tkanine za filtre pri suhi in mokri zaščiti. 
Pomemben proizvod so tudi tehnični filci za avtomobilsko, 
konfekcijsko in pohištveno industrijo.
Proizvodnja teče v Prosenjakovcih, v Križevcih 
v Prekmurju in v Ormožu.

Ob prazniku občine Murska Sobota 
čestitamo 
vsem delovnim ljudem in 
občanom!

TOVARNA DUŠIKA RUŠE n.sol.o.

TOZD PROIZVODNJA KREMENČEVEGA
PESKA n.sol.o. PUCONCI
TELEFONI: (069)72-520, 72-521; TELEGRAM: SEPARACIJA PUCONCI

Občanom .občine 
Murska Sobota iskreno 
čestitamo ob njihovem 

prazniku in jim želimo veliko 
delovnih uspehov!
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AKTUALNO K TELESNI KULTURI

Novosti pri vredno-|
tenju uspešnosti i

delovanja
V soboški občini kljub zaostrenim razmeram uspešno 

uresničujejo sprejete programe in usmeritve v telesni kulturi. To 
sta ugotovila odbor za finančno-planske zadeve pri TKS in pred
sedstvo ZTKO občine Murska Sobota, ki sta ocenjevala uresni
čevanje programa telesnokulturne dejavnosti za letošnje prvo 
polletje. Sprejetih pa je bilo tudi nekaj pomembnih odločitev o 
nadaljnjem organiziranju in delovanju telesne kulture v občini. 
Tako je bi! sprejet predlog o združitvi strokovnih svetov za 
športno rekreacijo pri ZTKO in za vrhunski šport pri TKS Mur
ska Sobota v enoten organ, ki ga vodi kot predsednik priznani 
telesnokulturni delavec Marjan Zekš. Ta pa naj bi prispeval k ra
cionalizaciji in enotnejšemu reševanju problemov v telesni kul
turi. Pri Zvezi telesnokulturnih organizacij občine Murska Sobo
ta so se tudi odločili za nekatere novosti pri ocenjevanju uspeš
nosti dejavnosti v posameznih telesnokulturnih organizacijah. 
Oceno bodo opravili za prvih devet mesecev letošnjega leta. Pri 
tem pa bodo upoštevali pri posamičnih športih uvrstitve prvih 
deset v zveznem in prvih pet v republiškem merilu. V ekipnih 
tekmovanjih pa pridejo v poštev uvrstitve od republiških tekmo
vanj dalje. Tako oba organa tudi umikata iz svojih programov iz
delavo prednostnega programa športnih panog. V tekmovalnem 
športu pri ocenjevanju uspešnosti delovanja tako pridejo v po
štev: Namiznoteniški klub Sobota, Nogometni klub Mura, Roko
metni klub Bakovci, Judo Partizan Murska Sobota, Kegljaški 
klub Radenska, Hokejski klub ABC Pomurka in Hokejski klub 
Lipovci, Strelska družina Noršinci in Strelska družina Koloman 
Flisar Tišina ter Šahovsko društvo Radenska Pomurje Murska 
Sobota. Pri ocenjevanju uspešnosti delovanja v športni rekrea
ciji pa pridejo v poštev moštva, ki sodelujejo v drugih republi
ških ligah. To so: Košarkarski klub Pomurje Murska Sobota z 
moško in žensko ekipo, Odbojkarski klub Pomurje Murska So
bota z moško in žensko ekipo, Odbojkarski klub Mladost Mur
ska Sobota z žensko ekipo, Nogometni klub Beltinka iz Belti- 
nec, Rokometni klub Krog in Rokometni klub Mladinec iz Mur
skih Črnec z moškima ekipama ter SD ABC Pomurka in SD SCT 
z moškima ekipama. S takim načinom delovanja in ocenjevanja 
uspešnosti v telesnokulturnih organizacijah želijo odpraviti ne
katere slabosti, s katerimi so se srečevali v preteklosti, hkrati 
pa spodbujati posamezna telesnokulturna okolja k boljši organi
zaciji in večjemu strokovnemu delu. Pa še to: Zveza telesnokul
turnih organizacij občine Murska Sobota je pripravila oceno o 
delu sekretarja in administrativno-računovodskega delavca pri 
zvezi, enako oceno pa so tudi posredovali Nogometni klub Mu
ra, Namiznoteniški klub Sobota in Košarkarski klub Pomurje, ki 
zaposlujejo profesionalne trenerje.

Feri Maučec

Štartajo tudi odbojkarji

V soboto se začenja novo prvenstvo v prvi in drugi republiški 
moški in ženski odbojkarski ligi. Iz Pomurja bodo v prvi republiški li
gi sodelovali odbojkarji Agroploda Ljutomera, v drugi republiški ligi 
za moške bodo tekmovali: Pomurje iz Murske Sobote, Radenci in 
Veržej, v ženski konkurenci pa Pomurje in Mladost iz Murske Sobote. 
Novinci v ligi so Veržej, Radenci in Mladost.

ATLETIKA

Grabar drugi
Množična športnorekreacijska prireditev 3. celjski tek je tudi le

tos privabila veliko tekačev iz Hrvaške in Slovenije. V malem marato
nu na 21 km je nastopil tudi Geza Grabar, član AK Pomurje iz Mur
ske Sobote, in z rezultatom 1:10,39 zasedel drugo mesto. Zmagal je 
reprezentant Cmok iz Titovega Velenja. Na jesenskem krosu za prva
ke mesta Maribor pa je bil Grabar prvi.

VINCI BENCIK
V 63. letu starosti je v Lju

bljani umrl Vinci Bencik, odli
čen nogometni vratar. Vinci se 
je rodil v Gančanih in kot nogo
metaš pionir začel igrati pri 
Muri v Murski Soboti. Kot no
gometni vratar se je uveljavil pri 
nogometnem klubu Mornar v 
Splitu, kjer je bil pri vojakih. 
Po preselitvi iz Murske Sobote 
v Ljubljano leta 1948 je nadalje
val nogometno pot v Ljubljani 
pri Enotnosti, kasneje pa pri 
Odredu v prvi zvezni nogometni 
ligi. Z aktivnim igranjem je pre
nehal leta 1958 in se nekaj časa 
ukvarjal s treniranjem.
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NOGOMET

Mura klonila 
pred Steklarjem
V sedmem kolu tekmovanja v 

slovenski nogometni ligi je sobo
ška Mura gostovala v Rogaški 
Slatini in nepričakovano visoko 
izgubila z 0:3. Vse tri zadetke so 
Sobočani dobili v prvem polča
su. Mura je igrala v naslednji po
stavi: Kozic, Kardoš, L Cifer, 
Bencak, Gaševič, (Nihanovjč), 
Čontala (Lesjak), Lopert, Cir- 
kvenčič, Baranja, Črnko, F. Ci
fer. V naslednjem kolu igra Mu
ra doma z Elanom iz Novega 
mesta.
Domžale 7 4 2 1 14:6 10
Slovan 7 4 2 1 11:4 10
Izola 7 3 3 1 8:2 9
Rudar (TV) 7 3 3 1 11:6 9
Rudar (Tr.) 7 4 1 3 9:6 9
Medvode 7 3 2 2 9:8 8
MURA 7 3 2 2 5:7 8
Steklar 7 1 5 1 7:7 7
Elan 7 2 3 2 5:8 7
Elkroj 7 2 1 4 8:10 5
Vozila 7 1 3 3 6:10 5
Stol 7 0 4 3 3:7 4
Pohorje 7 0 4 3 0:9 4
Hmezad 7 0 3 4 2:10 3

PNL
Rezultati — 7. kolo 
Bakovci:Veržej 2:0 
Kobiljelurnišče 2:4 
Polana:Lipa 2:3 
TišinaČrenšovci 0:2 

Renkovci:Cankova 4:2 
lžakovci:Dohrovnik 3:1

Kapca 5 4 1 0 22:7 9
Panonija 5 2 3 0 17:5 7
Zvezda 5 2 12 11:13 5
Olimpija 4 1 0 3 6:12 2
Žitkovci 5 0 1 4 9:28 1

ROKOMET

Druga zmaga 
Bakovec

V četrtem kolu tekmovanja v 
slovenski moški rokometni ligi 
so igralci Pomurke Bakovec brez 
težav premagali Prule z rezulta
tom s 34:24. Strelci za Bakovce: 
Petek I2, Lovenjak 7, Lebar 4, 
Horvat in Buzeti po 3, Meolic in 
Kozel po 2, Kovačič 1. V nasled
njem kolu igrajo Bakovci z Ru
darjem v Trbovljah.
Inles
Jadran

4 3 0 1
4 3 0 1

95:81
103:94

6
6

Usnjar 4 3 0 1 94.87 6
Ormož 4 3 0 1 91:87 6
Termopol 4 2 0 2 82:77 4
Sl. Gradec 3 2 0 1 71:66 4
P. BAKOVCI 4 2 0 2 111:110 4
Ajdovščina 4 112 72:84 3
Rudar 3 10 2 61:66 2
Ferrotehna 4 10 3 100:107 2
Krško 4 10 3 88:96 2
Prule 4 0 13 89:102 1

Turnišče 
Polana 
Ižakovci 
Bakovci 
Črenšovci 

Renkovci 
Lipa 
Tišina 
Kobilje 
Veržej 
Dobrovnik 
Cankova

7 5 2 0 13:3 12
7 4 12 18:7 9
7 4 12 11:8 9
7 4 12 10:9 9
7 4 1 2 8:9 9
7 2 3 2 12:12 7
7 2 2 3 15 16 6
7 2 2 3 8:10 6
7 2 14 11:13 5
7 1 3 3 8:10 5
7 2 0 5 7:13 4
7 115 11:22 3

I. MNL MS
Rezultati — 7. kolo 
DokležovjeTjutomer 1:2 
Radgona:Gančani 1:1 
ČardaJromejnik 2:0 
Puconci:Rakičan 1:8 
Bratonci:Rogašovci 2:3
Salovci:Serdica 3:1

Ljutomer 
Rogašovci 
Bratonci 
Rakičan

Gančani 
Radgona 
Tromejnik 
Dokležovje 
Salovci 
Čarda 

Serdica 
Puconci

7 6 1 0 24:9 13
7 5 2 2 25:10 12
7 5 0 2 20:10 10
7 2 4 1 23:16 8

7 3 2 2 12:16 8
7 2 3 2 14:13 7
7 2 2 3 20:11 6
7 2 2 3 14:15 6
7 2 14 11:17 5
7 2 0 5 10:15 4
7 115 10:26 3
7 0 2 5 10:35 2

II. MNL MS
Rezultati — 7. kolo 
Križevci:Romah 5:0 
VrelecTešanovci 4:4 
Apačefilovci 3:1 
Hodoš: 11 plavih 6:0 
Grad:Prosenjak. 4:1

Grad 7 6 D 1 24:6 12
Apače 7 6 0 1 21:12 12
Hodoš 6 4 11 26:14 9
Prosenjak. 7 3 2 2 25:14 8
11 plavih 7 3 2 2 16:20 8
Filovci 7 2 14 14:17 5
Vrelec 7 D 4 3 17:29 4
Križevci 5 113 9:10 3
Tešanovci 6 114 9:27 3
Romah 7 10 6 9:21 2

I. ONL Lendava
Rezultati — 6. kolo
Graničar:Nedelica 0:7
Mladost:Hotiza 2:0 prek.
Petišovcilakoš 3:5
Bistrica:0dranci 1:3
Nafta B:Mostje 4:2

Mladost 6 4 2 0 13:5 10
Lakoš 
Nedelica 
Odranci 
Nafta B 
Bistrica 
Hotiza 
Graničar 
Petišovci 
Mostje

6 4 2 0 11:5 10
6 4 0 2 17:9 8
6 3 12 14:7 7
6 3 0 3 17:13 6
5 2 0 3 9:10 4
6 2 0 4 6:11 4
6 2 0 4 7:13 4
5 2 0 3 9:18 4
6 0 .1 5 5:16 1

II. ONL Lendava
Rezultati — 6. kolo
Zvezda:Kapca 1:5
PanonijaŽitkovci 9:0

'Olimpija prosta

Zopet zmagi 
Nafte in Beltinke

V šestem kolu tekmovanja v drugi republiški nogometni ligi 
vzhod sta pomurska ligaša Nafta in Beltinka zopet zmagala. 
Nafta je premagala Šmartno z 2:0. Strelca golov sta bila Horvat 
in Dovečar. Nafta je nastopila brez Roba in Novaka, igrala pa je 
v naslednji postavi: Kusek, Varga (Preradovič), Požgai (Horvat), 
David, Šebjan, Piberčnik, Horvat, Pintarič, Herceg, Graj, Dove
čar (Tot). Nogometaši Beltinke pa so v Beltincih premagali Par
tizana iz Slovenj Gradca z 2:1. Strelca golov sta bila Škafar in 
Jančar. Beltinka pa je igrala v naslednji postavi: Černjavič, 
Zver, Jona, Karajica, Jančar, Mertiik, Tratnjek, Donko, Škafar, 
Dugar, Hartman. V naslednjem kolu igra Beltinka z Dravinjo v 
Slovenskih Konjicah, Nafta pa z Železničarjem v Mariboru.

Zmagi Kroga 
in Toka

V nadaljevanju prvenstva v 
drugi republiški moški rokome
tni ligi vzhod je Krog v Celju 
premagal Aero z 18:15. Najbolj
ša strelca pri Krogu sta bila Šer- 
nek z 9 in Kuhar s 3 zadetki. Ro
kometaši Toka pa so v pomur
skem derbiju v Crenšovcih pre
magali Radgono s 27:26. Naj
boljši strelci: Kreslin 7 in Glavač 
6 za Toko, pri gostih pa je bil 
najučinkovitejši Merčnik.

PRL ženske
Rezultati.— 4. kolo

Bistrica.Bakovci 21:9 
Radgona:Razkrižje 10:0 
Polana ll:Mladinec 15:12

Polana II 3 3 0 0 62:36 6
Radgona 4 3 0 1 59:36 6
Mladinec 4 2 0 2 67:40 4
Bistrica 3 2 0 1 66:49 4
Bakovci 3 0 0 3 25:68 0
Razkrižje 3 0 0 3 24:74 0

PRL moški
Rezultati — 4. kolo

Bakovci IhKrog II 32:28
Bistrica:Polet 20:29
VidermRazkrižje 28:26

Polet 4 3 0 1 80:55 6
Bakovci II 3 3 0 0 79:69 6
Krog II 4 2 0 2 107:83 4
Videm 4 1 1 2 91:123 3
Razkrižje 4 1 0 3 113:122 2
Bistrica 3 0 1 2 75:93 1

KOLESARSTVO

Hajdinjak drugi, 
Šooš četrti

V Zaprešiču je bila spominska 
kolesarska dirka Vlade Horvati
ča. Sodelovala sta tudi člana ko
lesarskega kluba Pomurje iz Bel- 
tinec Dušan Hajdinjak in Simon 
Šooš in se lepo odrezala. Hajdi
njak je bil pri mlajših mladincih 
drugi, Šooš pa četrti. S tem je bi
la sklenjena letošnja kolesarska 
sezona, ki je bila za Beltinčane 
ena najbolj uspešnih.
KAJAKAŠTVO

Horvat prvi, 
Varga tretji

Na reki Savi v Zagrebu je bilo 
na 42 kilometrov dolgi progi 
mednarodno tekmovanje kajaka- 
šev in kanuistov v spustu. Sode
lovala sta tudi dva člana BD Mu
ra iz Kroga in se lepo odrezala. 
Pri pionirjih C-l je Iztok Horvat 
zasedel prvo, pri članih K-l pa je 
bil Štefan Varga tretji. S tem je 
bila končana letošnja kajakaška 
sezona.

Trimski pohod
V soboto, 14. oktobra 1989, ob 

9. uri bo trimski pohod na kosta
njev piknik s startom pri osnovni 
šoli Jože Kerenčič v Gornji Rad
goni in pred hotelom Radin, v 
Radencih. Cilj pa bo pri Janže- 
vem hramu. Med potjo bodo na
birali kostanj, na cilju pa bo dru
žabno srečanje.

h ‘čti ■

Prva zmaga Beltinke na domačem igrišču
Foto: F. Maučec

— ATLETIKA--------------------------------------------------------------------- —

Številne tekaške 
aktivnosti

V soboški občini se bodo v teh dneh zvrstile številne tekaške pri
reditve. V petek bo v soboškem parku v organizaciji AK Pomurje je
senski kros (ob 15.00). Tekmovanje bo v desetih kategorijah, od mlaj
ših pionirjev in pionirk pa do članov in članic. Letošnji jesenski kros 
za pokale Dela bo v Kopru, vendar so se telesnokulturni delavci odlo
čili, da nanj pošljejo le simbolično ekipo članic. To pa zaradi izjemno 
velikih stroškov, ki so celo višji kot znaša celotna dejavnost atletskega 
kluba. Že pred časom pa je bilo opaziti slabo odzivnost najboljših iz 
občinskega krosa, ki so izostajali. Konec tedna bo tudi v Bakovcih 
tradicionalni tek parov, tekači športnega društva Tišina pa bodo vrni
li obisk na tekaški prireditvi szombathejskega kluba Epitok. V okviru 
občinskega praznika pa bo okrog spomenika v Murski Soboti 11. tra
dicionalni tek, ki ga bo pripravil AK Pomurje Murska Sobota. Neka
tere od teh prireditev bodo prav gotovo pritegnile številne ljubitelje 
teka.
NAMIZNI TENIS L Z

LE TRETJI MESTI
Republiški kvalifikacijski mladinski turnir, ki je bil v Ljubljani, 

je zbral z izjemo Rihtariča, ki je poškodovan, vse najboljše slovenske 
mladince. Trije Pomurci, Sapač se tekmovanja ni udeležil, ki so imeli 
pravico nastopa, se niso najbolje odrezali, saj se nobenemu ni uspelo 
neposredno uvrstiti v prvo skupino na sklepni TOP turnir, kamor sta 
se uvrstila prva dva iz skupine, za še preostala tri prosta mesta pa bo 
določil kandidate republiški kapetan.

Ori je zasedel v svoji skupini z rezultatom 7:2 tretje mesto ob 
povprečni igri s premalo treninga v zadnjih nekaj tednih in nepriča
kovano izgubil z Mariborčanom Bračkom. Kus je z rezultatom 7:2 
prav tako v svoji skupini zasedel tretje mesto, spet pa mu ni uspelo 
premagati Mariborčana Tancerja in tudi zanj velja, da bo moral več 
trenirati, če želi pri mladincih dosegati boljše rezultate. Županek je 
zasedel z rezultatom 2:7 sedmo mesto, pri njem pa velja poudariti, da 
kljub visokim vodstvom v posameznih setih tega ni uspel izkoristiti za 
zmago.

Na regijskem kvalifikacijskem turnirju za pionirje na Ravnah je 
Horvat v svoji skupini zasedel drugo, ŠadI in Brumec tretje ter Solar 
in Kuzmič četrto mesto.

M. U.

Pomurje izgubilo 
na Ptuju

V prvem kolu tekmovanja v drugi republiški moški košar
karski ligi vzhod je Ptuj premagal Pomurje iz Murske Sobote s 
94:89 šele po podaljšku. V rednem času se je tekma končala z 
81:81. Strelci za Pomurje: Juteršnik 27, Gomboc 20, Klemar 
22, Kerčmar 13 in Cigut 8. V naslednjem kolu igra Pomurje 
doma v soboto ob 16.30 z ekipo Miklavža.

ŠAH Turnir ob 
občinskem 
prazniku

V počastitev praznika občine 
Murska Sobota prireja šahovsko 
društvo Radenska —Pomurje iz 
Murske Sobote nagradni turnir. 
Ta bo v torek, 17. oktobra 1989, 
ob 17.30 v Murski Soboti. Igralo 
se bo 9 kol po švicarskem siste
mu. Vsak igralec ima za partijo 
10 minut razmišljanja. Pristopni
na znaša 50.000 dinarjev za igral
ca. Ženske in mladinci je ne pla
čajo. Nagrade bodo podeljevali 
zakategornike in nekategornike.

KROS

Sodelovalo
150 učencev

V organizaciji ŠŠD Radenci je 
bilo občinsko tekmovanje rad
gonske občine v krosu. Sodelo
valo je 150 učencev in učenk. 
Zmagovalci v posameznih kate
gorijah pa so bili: letnik 1979, 
moški: Hakl (Radenci), ženske: 
Vrbančič (Radenci); 1978, m.: 
Neuvirt (GR), ž.: Peršak (Nego
va); 1977, m.: Bukovec (Raden
ci), ž.: Vais (Radenci); 1976, m.: 
Gregorec (Kapela), ž.: MJinarič 
(Kapela); 1975, m.: Žižek (Ra
denci), ž.: Adamič (Radenci).
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samozaščita, varnost, obramba

Jesensko usposabljanje RVS
Komisije za idejnopolitično 

izobraževanje ter vojaško-stroko- 
vno usposabljanje pri predsed
stvu občinske konference ZRVS 
v Murski Soboti je svoje jesen
sko delo pričela pospešeno izva
jati minuli teden s strokovnim 
usposabljanjem predavateljev ter 
z nedeljskim (8. oktobra) prvim 
jesenskim sklicem članstva 
ZRVS na usposabljanje.

Prvi sklic je bil minulo nedeljo 
v Rogašovcih na Goričkem za 
tamkajšnje tri krajevne organiza
cije ZRVS: Grad, Kuzma in Ro- 
gašovci. Udeleženci usposablja- 
na so se najprej zbrali v rogašov- 
ski osemletki, kjer je bil uvodni 
del izobraževanja s prikazom pe
hotne oborožitve oziroma najak
tualnejšega pehotnega orožja 
JLA v tem trenutku. Zatem so se 
rezervni vojaški starešine po sku
pinah podali na krajši orientacij
ski pohod, ko so ponovili že prej 
osvojena znanja iz orientacije, 
topografije in kartografije.

Za zaključek pa je sledilo pre
verjanje članstva ZRVS v strelja
nju z vojaško pištolo, kajti člani 

Manj prometnih 
nesreč v osmih mesecih

V osmih mesecih letošnjega leta se je prometna varnost v Po
murju nekoliko izboljšala, saj je bilo za 12 odstotkov manj prome
tnih nesreč in prav tako za 12 odstotkov manj prometnih nesreč s 
smrtnim izidom. Manj pa je bilo tudi prometnih nesreč s hudimi in 
lažjimi poškodbami v primerjavi z enakim obdobjem lanskega leta. 
I o so ugotoviti na seji sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prome
tu v Murski Soboti, ko so obravnavali stanje prometne varnosti in 
potek akcije - 10 odstotkov za zmanjšanje prometnih nezgod. Pou
darili so, da je prav ta akcija prispevala k zmanjšanju prometnih ne
zgod, s čemer pa še vedno ne moremo biti zadovoljni. Najpogostejši 
prekrški, ki jih delajo udeleženci v cestnem prometu, so po ugotovit
vah milice neprimerna hitrost, izsiljevanje prednosti in alkohol. Zla
sti pa je zaskrbljujoče, da je pri nekaterih voznikih še vedno nizka 
varnostna kultura, ki se kaže tudi pri ugotovitvi, da je večina motor
nih vozil zavrnjena pri prvem tehničnem pregledu, da je bilo v osmih 
mesecih letos izločenih iz prometa nad tisoč vozil, ki niso bila tehni
čno brezhibna ter da je pri vsaki<četrti prometni nezgodi soudeležen 
otrok ali mladoletnik. Kljub nekaterim pozitivnim premikom v akci
ji - 10 odstotkov, pa se nekateri subjekti še vedno niso v zadostni 
meri vključili v akcijo, saj se zadovoljijo le s sprejetim akcijskim 
programom, ki pa ga ne uresničujejo. F. M.

ZRVS so že več let opominjali, 
da je zanje organiziranih prema
lo strelskih vaj. Čeprav v soboški 
občini deluje uspešno 24 strel
skih družin po krajevnih skupno
stih, vemo, da le manjši del re
zervnih vojaških starešin v obliki 
strelske rekreacije koristi to pri
ložnost in čaka samo na organi
zacijo streljanj znotraj svoje or
ganizacije.

Vendar s tokratnimi sklici 
članstva za člane ZRVS letošnje 
izobraževanje ne bo zaključeno, 
kajti občinska komisija bo v no
vembru pripravila še drugi sklic, 
na njem pa nadaljevala lansko 
obliko skupinske taktične voja
ške vaje na terenu z oceno priza
devnosti sodelujočih. Iz teh dveh 
enodnevnih sklicev RVS bo do
bljena zaključna ocena znanja za 
koledarsko leto 1988/89, za ne
katere člane ZRVS pa bo še do
daten preizkus znanja sodelova
nja na občinskem tekmovanju 
ekip ZRVS (trije tekmovalci) so
boške občine, ki bo v nedeljo, 22. 
oktobra, v Sebeborcih.

Filip MATKO

Kronika Trije mrtvi na pomurskih cestah
V minulem tednu se je na po

murskih cestah zgodilo več pro
metnih nezgod, med katerimi so 
se kar tri končale s smrtnim izi
dom. Poleg hudih in lažjih po
škodb pa je nastala tudi velika 
materialna škoda.
Vinjen kolesar

5. oktobra se je zgodila pro
metna nezgoda pri Juriju. Kole
sar Viktor Kornhauser, star 61 
let, od Jurija se je pod vplivom 
alkohola peljal po levi strani ce
stišča proti Rogašovcem. Nas
proti pa mu je pripeljal pravilno 
po desni strani avtobus, ki ga je

Vožnja z lučmi tudi podnevi
Nekatere prometno najbolj 

razvite dežele so spoznale, da 
vožnja s prižganimi zasenčenimi 
lučmi tudi čez dan, ko je vidlji
vost sicer ugodna, lahko bistve
no prispeva k preprečevanju pro
metnih nezgod. Zato imajo upo
rabo luči tudi predpisano. Takš
nega predpisa v Jugoslaviji ni
mamo. Izjema so motoma kole
sa, na katerih mora biti med vož
njo po cesti zunaj naselja prižga
na zasenčena luč.

Ob predlogih, s katerimi bi v 
okvir sedaj že dobro znane akci
je — 10 odstotkov želeli doseči 
boljšo prometno varnost tudi na 
naših cestah, smo se odločili za 
predlog, da bi vozili s prižganimi 
zasenčenimi lučmi tudi naši voz
niki. Zakaj?

— Vožnja s prižganimi lučmi 
zagotavlja večjo spoznavnost vo
zila, saj se osvetljeni predmeti hi
treje ločijo od okolice tudi po
dnevi. Zlasti pomembno je to na 
ravnih odsekih cest in pri vožnji 
nasproti koloni vozil. Morda nas 
bo to obvarovalo pred nepremiš
ljenim prehitevanjem vozil v ko
loni.

— Pešci hitreje opazijo vozilo, 
ki ima prižgane zasenčene luči 
tudi čez dan, saj to omogoča iz
boljšanje perifernega vida. Stro
kovnjaki so dokazali, da ima več 
kot polovica oseb, ki so večkrat 
udeležene v prometni nezgodi, 
slab periferni vid in sprejemajo 

vozil Ivan Sobočan iz Lipe. Pri 
trčenju je dobil kolesar hude te
lesne poškodbe. V avtobusu je 
bilo okrog 30 šolarjev, vendar 
nobeden ni bil poškodovan.
Voznik in sopotnik poškodovana

5. oktobra se je zgodila pro
metna nezgoda na magistralni 
cesti na Hotizi. Voznik avtobusa 
Franc Skledar iz Murske Sobote 
se je s šestimi potniki peljal iz 
Črenšovec proti Lendavi. Na 
Hotizi je v desnem ovinku vozil 
preveč levo. Iz lendavske smeri 
pa mu je prav tako preveč po le
vi strani pripeljal voznik osebne- 

informacije iz okolja le s central
nim vidom. Zlasti velike težave 
imajo otroci in starejši, zato se 
pogosto zgodi, da nenadoma sto
pijo na cesto. Vozil, ki jih večina 
vidi s perifernim vidom (ali kot 
bi rekli v pogovornem jeziku s 
kotičkom očesa), otroci in starej
ši enostavno ne vidijo.

— Zmanjša se tudi tveganje 
pri zavijanju v levo, saj vas nas
proti vozeče vozilo hitreje opazi, 
ko stojite v križišču. Zanesljivej
ša pa je tudi vožnja proti križiš
ču, kjer vozila zavijajo v levo, saj 
nas bo voznik teže spregledal.

— Prižgane luči lahko zmanj
šajo tudi nevarnosti, ko voznik 
spregleda vozilo zaradi nenadne 
zaslepitve sonca, odboja žarkov 
na pločevini in drugih težav, ki 
so zlasti pogoste ob sončnih 
vzhodih in zahodih oziroma ved
no, ko sije sonce pod manjšim 
kotom.

Torej — vključimo se v akcijo 
— 10 odstotkov in prižgimo za
senčene luči tudi čez dan.

Ob razmišljanju, ali bi na svo
jem vozilu prižgali zasenčene lu
či tudi, ko sije sonce, pa nikar ne 
pozabite, da je uporaba luči ob
vezna ob zmanjšani vidljivosti 
(megla, dež, dim ...), ko je vidlji
vost zmanjšana pod 200 m, saj 
pomeni pravilo, dobro videti in 
biti viden, večjo varnost.

Dušan POHOVNIKAR 
PPM MURSKA SOBOTA 

ga avtomobila Rudolf Horvat iz 
Gornjega Lakoša. Pri trčenju sta 
dobila voznik osebnega avtomo-

bila in njegov sopotnik Franc 
Sarjaš iz Gaberja hudi telesni po
škodbi.
Smrtna nezgoda v Bakovcih

6. oktobra je bila pri Bakovcih 
huda prometna nezgoda. Voznik 
osebnega avtomobila Jože Palfi 
je vozil osebni avtomobil pod 
vplivom alkohola iz Murske So
bote proti Bakovcem. Voznik 
osebnega avtomobila je prepo-

Moški na fotografiji je osumljen 
goljufij. Občanom je obljubljal 
krompir, na račun tega jemal de
nar, krompirja pa ni pripeljal. 
Uprava za notranje zadeve prosi 
oškodovance, da se oglasijo na 
najbližji postaji milice in podajo 
prijavo, če tega še niso storili.

zno opazil kolesarja, 24-letnega 
Franca Drvariča iz Bakovec, ki 
je vozil pravilno po desni strani s 
prižgano sprednjo lučjo. Pri tes
nem prehitevanju je voznik oseb
nega avtomobila zadel kolesarja, 

ki ga je vrglo na pokrov avtomo
bila in vetrobransko steklo. 
Obležal je mrtev.
Čelno trčenje na Petanjcih

7. oktobra je prišlo do hude 
prometne nezgode na Petanjcih. 
Voznik osebnega avtomobila, 
34-letni Marjan Jakob iz Lipo
vec, se je peljal iz Murske Sobote 
proti Radencem po levi strani in 
čelno trčil v nasproti vozeč to
vorni avtomobil, ki ga je vozil 
Marjan Tomašič iz Maribora. Pri 
trčenju je dobil Jakob tako hude 
poškodbe, da je na kraju nesreče 
umrl.
Izsiljeval prednost

8. oktobra se je zgodila huda 
prometna nezgoda na regionalni 
cesti v Gederovcih. Voznik oseb
nega avtomobila Aleksander 
Jammerneg, avstrijski državljan 
iz Švice, je izsilil prednost v kri
žišču s prednostno cesto v Gede
rovcih takrat, ko je z njegove le
ve strani pripeljal z osebnim av
tomobilom Franc Marič iz Mur
ske Sobote, ki je na začasnem de
lu v ZR Nemčiji. Kljub močne
mu zaviranju je prišlo do trčenja. 
Na kraju nezgode je umrl voznik 
osebnega avtomobila Jammer
neg, njegova sopotnica Rosmarie 
Tonelli iz Švice pa je dobila hu
de telesne poškodbe in je v kriti
čnem stanju. F. M.

ČEVLJI ZA ALPSKO SMUČANJE, KI JIH IZDELUJE ALPINA, SODIJO V 
SVETOVNI VRH TOVRSTNIH IZDELKOV. Z NJIMI TEKMUJEJO NAŠI VR
HUNSKI SMUČARJI V SVETOVNEM POKALU.

prodajalna v blagovni hiši Šoping 
v Murski Soboti na Titovi cesti 21
VAM PRIPOROČA NAKUP MODNIH ŽENSKIH ZIMSKIH ŠKORNJEV IZDE
LANI SO IZ NARAVNEGA USNJA IN SO TOPLO PODLOŽENI, ODLIKUJE
JO SE Z MODNO OBLIKO IN ZAGOTAVLJAJO VAREN IN UDOBEN KO
RAK.

POSTANITE NAŠ PRIJATELJ
— PRIJATELJ ALPINE —
V današnjih kriznih in viharnih časih je tež
ko najti pravega, zvestega prijatelja. Take
ga, ki ti bo stal ob strani, ti pomagal, sveto
val in s teboj delil uspehe in neuspehe. 
Postanite naš prijatelj — prijatelj Alpine. 
Pomagajte nam, da postanemo boljši, da 
boste zadovoljni z našimi izdelki in usluga
mi.
Vabimo vas, da sodelujete v akciji PRIJA
TELJ ALPINE. Kako?
Če boste v času od 1. septembra do 15. de
cembra letos kupili izdelke Alpine v vred
nosti nad 1,000.000 din, boste ob nakupu 
prejeli izkaznico. Tako boste postali član 
kluba prijateljev Alpine.
Z izkaznico boste lahko ceneje kupovali, v

spomladanski ali jesenski sezoni, nekate
re naše izdelke.
Ob nakupu boste prejeli tudi anketo. Prosi
mo vas, da jo skrbno izpolnite in tako oce
nite naše delo. Izpolnjene ankete oddajte 
na pošto.
Vse izpolnjene anketne kartice bodo sode
lovale v žrebanju, ki ga bo opravil računal
nik.
Nagrade so lepe: od smučarskih pccitnic 
in zanimivih potovanj, do lepih praktičnih 
nagrad.
Vašo zvestobo in prijateljstvo bomo nagra
dili, zato POSTANITE NAŠ PRIJATELJ!

Vaša Alpina
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gorenje©
Prodajno proizvodni program
• Izdelki in usluge namenjeni investi
cijski porabi
— PAN — profesionalne antene, antenski sistemi in pribor
— PEN — profesionalne elektronske naprave (TV in FM pretvorniki, oddaj

niki)
— Sistem CATV — antenski sprejemni sistem, glavna postaja, kabelski,

OR)
TOVARNA OBLAČIL IN PERILA 

MURSKA SOBOTA

razdelilni sistem

— delotn 
— uslu

- VF kabli .
— VF konektorji

»TV plus« 
T klasik«

— cistam SATV za skupinski sprejem — antene, sprejemniki 
— SAN — skupinske antenske naprave

stva — orodja, stroji, merilni instrumenti 
ekti^nje, montaža, atestiranje in servisiranje

usluge namenjeni široki
porabi
— strešne TV in PA ante 
— sobne TV in Ra antene 
— avtomobilske in karavan ant
— mehanski pribor za montažo a 
— električni pribor za montažo ante 
— individualna skupinska atenska nap 
— individualna SATV sprejemni sistem

TOZD Perilo
TOZD Oblačila
TOZD Zenska oblačila
TOZD Zenski plašči
TOZD Oblačila Ljutomer
TOZD Moda-konfekcija

• Izdelki in usluge na 
vodni porabi

proiz

— kanalniki za TV sprejemnike
— napajalniki za procesno opremo
— kabelski seti za gospodinjske aparate
— priključne vrvice za električne aparate
— kabli vseh vrst po naročilu
— usluge galvanske obdelave, mehanske obde 

lave ter obdelave podatkov
in elektronske obde-

Čestitamo ob praznikih soboške in radgon
ska občine!

ISKRENO ČESTITAMO
OB PRAZNIKIH
SOBOŠKE IN RADGONSKE
OBČINE!

Tovarna mlečnega prahu 
Murska Sobota

čestita ob prazniku soboške 
občine
in se priporoča s svojimi izdelki:

- mleko v prahu
- posneto mleko

v prahu
- maslo
- fermentirani izdelki
- evaporirano mleko
— kondenzirano 

mleko
- instant domači čaj
- instant kava
- instant napitek 

gibko
- jajca v prahu

OPEKARNA RUDNIK

190 x 140 x 40 mm

CENA
DIN/m2

65 x 20
65 x 30
65x40
65 x 60

218.764
225.836
301.028
433.160
588.432
361.680
436.103
457.436

41.232
11.202
15.617

65 x 80 mm
120 x 33 mm
140 x 40 mm

mm 
mm 
mm 
mm

CENA DIN/KOS
BREZ PROMETNEGA DAVKA

250 x
250 x
250 x
250 x
250 x
250 x
290 x

V ceni je zaračunana inštruktaža in dostava na dom do 150 km za mini
malno naročilo 10 palet.
Vse izdelke nudimo tudi v barvah!
Za gotovinsko in avansno plačilo odobravamo kupcem 25% popusta.
Za virmanska plačila pa 20% popusta.
Zahtevajte informacije in prospekte v industrijski prodajalni tovarne 
po telefonu 0608/61-798, 61-222.

BREŽICE 
INDUSTRIJSKA PRODAJALNA

SILIKATNI FASADNI BLOK 4/1 
SILIKATNI FASADNI ZIDAK 1/1 
BARVNI FASADNI ZIDAK 1/1 
CEPLJEN ZIDAK V PLOŠČICE 
DOLŽINA - ŠIRINA — DEBELINA
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URADNE OBJAVE
Leto XXV Murska Sobota, dne 12. oktobra 1989 Št.:_26

URADNE OBJAVE OBČIN
SKIH SKUPŠČIN: GOR
NJA RADGONA, LENDA
VA IN MURSKA SOBOTA

Odgovorni urednik: Martin 
Vinčec

169. Odredba o spremembi odredbe o določitvi najvišjih cen
170. Odlok o spremembah odloka o ureditvi nekaterih vprašanj s po

dročja zasebne obrti v občini Murska Sobota
171. Sklep o razpisu referenduma o uvedbi krajevnega samoprispevka 

za krajevno skupnost LAKOŠ

172. Odredba o pristojbinah za obvezne veterinarsko-sanitarne pregle
de in dovoljenja v občini Lendava za leto 1989

173. Sklep o soglasju za ukinitev celodnevne vzgojnoizobraževalne obli
ke dela na Osnovni šoli »17. oktober« Beltinci

169*
Na podlagi 5. člena Zakona o družbeni kontroli cen (Ur. list SRS, št. 9/85) 

in 2. člena Odloka o določitvi organa za sprejem ukrepov neposredne kontrole 
cen (Ur. objave, št. 11/85) je Izvršni svet Skupščine občine Gornja Radgona na 
seji, dne 21. 9. 1989 sprejel naslednjo

ODREDBO 
o spremembi odredbe o določitvi najvišjih cen

1. člen
V 1. členu Odredbe o določitvi najvišjih cen (Ur. objave, št. 31/88, 33/88, 

7/89, 15/89, 18/89) se spremeni zadnji odstavek in glasi: Ne glede na določila 
prvega odstavka 1. člena smejo organizacije združenega dela in druge samou
pravne organizacije in skupnosti cene stanarin, ki so po predpisih veljale — bile 
uporabljene na dan uveljavitve te odredbe, povečati z dne 1. 10. 1989 za 35 %, 1. 
11. 1989 za 35 % in s 1. 12. 1989 za 35 %.

2. člen
Dovoljeno povečanje cen se nanaša na veljavne cene iz odredbe (Ur. obja

ve, št. 18/89).

3. člen
Ta odredba začne veljati z dnem objave v Ur. objavah občin Pomurja, upo

rablja pa se od 1. 10. 1989.
Številka: 38-7/87-11
Datum: 21. 9. 1989

PREDSEDNIK
Izvršnega sveta SO G. Radgona: 
Janko SLAVIC, dipl. ing. agr.

170
Na podlagi 126. in 132. člena obrtnega zakona (Ur. list SRS, št. 35/86) in 

167. člena Statuta občine Murska Sobota (Ur. objave občin Pomurja, št. 12/80, 
36/81,11 /84 in 4/86) je Skupščina občine Murska Sobota na seji zbora združe
nega dela in zbora krajevnih skupnosti dne 25/9-1989 sprejela

ODLOK
O SPREMEMBAH ODLOKA O UREDITVI NEKATERIH VPRAŠANJ S 
PODROČJA ZASEBNE OBRTI V OBČINI MURSKA SOBOTA

1. člen
V 5. členu odloka o ureditvi nekaterih vprašanj s področja zasebne obrti v 

občini M. Sobota (Ur. objave pomurskih občin št. 2/87) se v:
— 3. alinei 2. odstavka doda besedilo »razen za prevoze otrok v šolo ali 

vrtec«,
— 6. alinei 2. odstavka se doda besedilo »razen komisijske prodaje in pro

daje plina v jeklenkah«.
Zadnja alinea se črta.

2. člen
Besedilo 10. člena odloka se črta v celoti in vnese besedilo: »Prodajo na 

drobno lahko opravljajo občani tudi kot premično trgovino v za to prirejenih 
motornih vozilih, ki morajo izpolnjevati sanitarno-tehnične pogoje za opravlja
nje prodaje na drobno. Premična trgovina se lahko opravlja v krajih na območ
ju občine M. Sobota razen v M. Soboti, Beltincih. Moravskih toplicah, Canko
vi, G. Petrovcih, Gradu, Mačkovcih, Prosenjakovcih, Puconcih in Rogašovcih. 
Za opravljanje te vrste dejavnosti mora občan skleniti pogodbo s krajevno 
skupnostjo, na cbmočju katere se bo prodaja vršila.«

3. člen
11. člen odloka se črta.

4. člen
V 13. členu se številka »118« nadomesti s številko »126«.

5. člen
16. in 17. člen odloka se črtata.

6. člen
V 18. členu se črta besedilo »(Ur. list SRS, št. 15/86)« in vnese besedilo 

»(Ur. list SRS, št. 35/86)«.
7. člen

V 19. členu odloka se številka »najmanj 5000« nadomesti s številko 
»100.000«, črta se 1. alinea in na koncu stavka doda besedilo: »Denarno kazen 
izterja inšpektor na kraju samem.«

8. člen
Ta odlok začne veljati 8. dan po objavi v uradnih objavah občin Pomurja.

Številka: 313-4/89-1
M. Sobota, 25. 9. 1989

Predsednik 
ne občine M. Sobota 

Andrsj GERENČER I. r.

171
Na osnovi 3. člena ZaKOsta o samoprispevku (Uradni list SRS 35/85), 

8. člena Zakona o referendumu in drugih oblikah osebnega izjavlanja (Uradni 
list SRS 23/77) je skupščin.: Krajevne skupnosti LAKOŠ na svoji seji dne 7. 9. 
1989 sprejela

SKLEP 
o razpisu referenduma o uvedbi krajevnega samoprispevka za krajevno skupnost

1. člen
Razpiše še referendum za Krajevno skupnost LAKOŠ. REFERENDUM 

bo dne 29. 10. 1989 .

2. člen
Sredstva zbrana s samoprispevkom bodo uporabljena za:

— izgradnjo mrliške veže
— sofinansiranje pri izgradnji kanalizacije
— vzdrževanje in dograditev vaških domov
— asfaltiranja in popravilo asfaltnih vaških poti
— popravilo in vzdrževanje poljskih poti

• — vzdrževanje komunalnih objektov
— vzdrževanje pokopališča
— funkcionalni izdatki
— pomoč vaškim društvom

3. člen
Za izvršitev programa bo potrebno 100.000.000,— dinarjev. Višina sred

stev, ki naj bi se zbrala s samoprispevkom znaša 100.000.000,— din.

4. člen
Samoprispevek se uvede za obdobje 5 (petih) let in sicer od L 11. 1989 do 

31. 10. 1994.

5. člen
Samoprispevek bodo plačevali delovni ljudje in občani, ki imajo stalno bi

vališče na območju KS LAKOŠ in sicer v naslednji višini: V DENARJU:
— 2 % od NETTO osebnega dohodka iz delovnega razmerja in nadomestil
— 4 % od katasterskega dohodka iz kmetijske dejavnosti
— 4% od čistega osebnega dohodka iz davčne osnove od samostojnega 

opravljanja obrtne dejavnosti
— 2 % od pokojnin
— 4% mesečno od povprečnega osebnega dohodka v republiki v prete

klem tromesečju, delavci, ki so na začasnem delu v tujini

6. člen
Samoprispevka v denarju so opravičeni zavezanci, ki jih določa 12. člen 

Zakona o samoprispevku. *
/. člen

Pravico glasovanja na referendumu imajo občani, ki so vpisani v splošni 
volilni imenik ter občani, ki še nimajo splošne volilne pravice, so pa v delovnem 
razmerju.

8. člen
Volilci glasujejo osebno in tajno z glasovnico, ki ima naslednje besedilo: v 

slovenskem in madžarskem jeziku:
KRAJEVNA SKUPNOST LAKOŠ

GLASOVNICA
za glasovanje na referendumu dne 29. 10. 1989 o uvedbi krajevnega samo

prispevka za KRAJEVNO SKUPNOST LAKOŠ, ki se uporabi za:
— izgradnjo mrliške veže
— sofinansiranje pri izgradnji kanalizacije
— vzdrževanje in dograditev vaških domov
— asfaltiranje in popravilo asfaltnih vaških poti



— popravilo in vzdrževanje poljskih poti
— vzdrževanje komunalnih objektov
— vzdrževanje pokopališča
— funkcionali izdatki
— pomoč vaškim društvom
Višina samoprispevka bo znašala:
V DENARJU:
— 2 % od NETJO osebnega dohodka iz delovnega razmerja in nadomestil
— 4 % od katasterskega dohodka iz kmetijske dejavnosti
— 4 % od čistega osebnega dohodka iz davčne osnove od samostojnega 

opravljanja obrtne dejavnosti
— 2 % od pokojnin
— 4 % mesečno od povprečnega osebnega dohodka v republiki v prete

klem tromesečju delavci, ki so na začasnem delu v tujini

GLASUJEM
»ZA« »PROTI«

Volilec izpolni glasovnico tako, da obkroži besedo »ZA«, če se strinja za 
uvedbo samoprispevka, oziroma besedo »PROTI«, če se z uvedbo samopri
spevka ne strinja.«

9. člen
Glasovnice morajo biti overjene s štampiljko KS Lakoš.

10. člen
Skupščina KS Lakoš sprejme sklep o uvedbi krajevnega samoprispevka, če 

se bo večina vseh volilcev odločila za uvedbo krajevnega samoprispevka.

11. člen
Za zbiranje sredstev in za izvajanje del bo odgovoren Svet KS Lakoš.

12. člen
Nadzor nad zbiranjem in uporabo s samoprispevkom zbranih sredstev bo 

opravljal Svet Krajevne skupnosti LAKOŠ in bo o tem vsako leto poročal zbo
rom delovnih ljudi in občanov.

13. člen
Ta sklep velja naslednji dan po objavi v Uradnih objavah pomurskih ob

čin.
Številka: 52/89
Datum: 26. 9. 1989

Predsednik KS
Krpan Slavko, 1. r.

172
Na podlagi 2. točke 29. čl. Zakona o zdravstvenem varstvu živali (Ur. list 

SRS, št. 37/85) in IV. točke Odloka o pristojbinah za zdravstvena spričevala ter 
o kriterijih in merilih za določitev pristojbin za veterinarsko-sanitarne preglede 
in dovoljenja (Ur. list SRS, št. 5/86 in 45/88) ter 316. čl. Statuta občine Lendava 
(Uradne objave, št. 37/81) je Izvršni svet Skupščine občine Lendava, na seji dne 
3. 10. 1989 sprejel

ODREDBO
O pristojbinah za obvezne veterinarsko-sanitarne preglede in dovoljenja v ob

čini Lendava za leto 1989

1. člen
S to odredbo se določijo pristojbine za veterinarsko-sanitarne preglede, za 

potrdila in dovoljenja iz 22. in 26. čl. Zakona o varstvu živali pred kužnimi bo
leznimi, ki ogrožajo vso državo (Ur. list SFRJ, št. 43/86) in 29. člena Zakona o 
zdravstvenem varstvu živali (Ur. list SRS, št. 37/85).

2. člen
Za obvezne veterinarsko-sanitarne preglede oziroma nadzor predelave v 

ABC Pomurki, DO Mesna industrija M. Sobota, Obrat za predelavo in konfek- 
cioniranje divjadi, kot tudi razkladanje in nakladanje divjačine, mesa in goto
vih izdelkov v notranjem prometu se določijo pristojbine na osnovi urne po
stavke
v višini din 270.000 din.

Na ta znesek se pribije še 15% za sklad »Občinske pristojbine za zdrav
stveno varstvo živali«.

Za izredne naloge se pristojbine za veterinarsko-sanitarni nadzor plačajo 
po dejanskih stroških.

3. člen
Za veterinarsko-sanitarni pregled živali pred zakolom in za preglede mesa 

po zakolu, ki jih zasebniki koljejo na domu ali v klavnici se določijo pristojbi
ne:

- za velike živali (I ura) 270.000 din
— za male živali (svinja, ovca, koza 1/2 ure) 135.000 din
Potni stroški se zaračunavajo posebej, ko se Vrši pregled na domu.

4. člen
Za obvezni veterinarsko-sanitarni pregled pri nakladanju, razkladanju in 

prekladanju pošiljk živali, živalskih proizvodov, surovin in odpadkov se v no
tranjem prometu ter uvozu in izvozu zaračunavajo pristojbine:

a) Za kamionske in vagonske pošiljke do 10 ton (I ura)
— za vsako nadaljnjo tono

za pošiljke v kombiju 1/2
b) Za kosovne pošiljke
- kopitarjev in odraslega goveda po kom 

telet od komada
— prašičev in drobnice od komada
— sesni pujski do 5 kom in vsak nad. začeti 5 kom

za vsako čebeljo družino
za živinorejske proizvode, surovine in odpadke do 5 tovorkov 
notranji promet
zunanji promet

— za pse in mačke
notranji promet

270.000 din
28.000 din

140.000 din

70.000 din
28.000 din
28.000 din
42.000 din

5.600 din
35.000 din

175.000 din

70.000 din

— zunanji promet 175.000 din
— žive perutnine za vsakih začetih 25 kom
— notranji promet 42.000 din
— zunanji promet 175.000 din
— živali za proizvodnjo krzna (pol. lisice, nerci, nutrije) po kom
— notranji promet 56.000 din
— zunanji promet 105.000 din
— kunci do 5 kom in za vsakih zač. 5 kom
— notranji promet 21.000 din
— zunanji promet 52.500 din
— divji prašiči s trihonoskopiranjem po kom 70.000 din
— jelenjad po komadu 140.000 din
— srnjad po komadu 42.000 din
— divji zajci po komadu 8.400 din
— pernata divjad po komadu 4.200 din

5. člen
Pristojbine v 2., 3., 4. in 5. členu so izračunane na osnovi režijske ure Vete

rinarskega zavoda M. Sobota, enota Lendava, ki je trenutno 270.000 din.
Pristojbine v 2., 3., 4. in 5. členu se bodo tekom leta sproti zviševale, če se 

bo zvišala REŽIJSKA URA Veterinarskega zavoda M. Sobota, ki je trenutno 
270.000 din in so na tej osnovi izračunane posamezne postavke, ki se bodo te
kom leta zviševale v istem odstotku, kot se bo zviševala urna postavka, po pred
hodnem soglasju izvršnega sveta.

Za kamionske prikolice se zaračuna ista pristojbina kot za kamion. Skupna 
pristojbina za posamezno pošiljko živine, mesa, surovin in odpadkov ne sme 
znašati več kot je pristojbina, ki je predpisana za tako pošiljko, če je bila posla
na kot vagonska ali kamionska.

Za živino, ki se goni peš se plača pristojbina, kot za kosovne pošiljke. Od 
vseh pristojbin se odbija 15 % za republiški sklad.

7. člen
Če se veterinarsko-sanitarni pregledi vršijo izven rednega delovnega časa 

(od 14. ure dp 6. ure), se pristojbine povečajo za 50 %, za preglede v nočnem ča
su, ob nedeljah in državnih praznikih pa se povečajo za 100%.

Pri tem nakladanju je izvzeto nakladanje brojlerjev, ki se v glavnem vrši v 
nočnem času in se pristojbina ne poveča.

8. člen
Če pošiljatelj ne pripravi pravočasno blaga na pregled, delavec veterinar

sko-sanitarne kontrole pa pride ob naročeni uri na pregled, mora pošiljatelj ali 
prejemnik blaga (naročnik) za vsako začeto uro čakanja plačati zamudo časa po 
veljavni režijski uri veterinarskega zavoda.

9. člen
Za pregled in izdajo oziroma podaljšanja dovoljenja za promet z mlekom 

za javno potrošnjo se plača letna pristojbina, ki znaša po molznici 52.500 din.
Ta pristojbina pokriva stroške oziroma izdatke za pregled hleva, pregled 

higienske kakovosti mleka (elektronsko štetje celic in skupno število bakterij). V 
kolikor ostanejo sredstva, se lahko izplačujejo tudi stroški za bakteriološke pre
iskave mleka od individualno odvzetih vzorcev, kjer je bil ugotovljen mastitis.

Imetniku molznic, ki ne oddaja mleka v zbiralnico ali mlekarni, pač pa ga 
daje na drug način v javno potrošnjo, se zaračunava odvzem mleka in stroški 
pregleda molznic na TBC.

10. člen
Pristojbine iz te odredbe se plačujejo v gotovini ali z drugimi sredstvi pla

čilnega prometa, takoj po opravljenem pregledu oz. najkasneje v 8 dneh.
Stroške plača organizacija združenega dela ali občan, ki je pregled zahte

val.
Plačane pristojbine se odvedejo na zbirni račun pri SDK, številka: 

51920-630-510035 — Občinske pristojbine za zdravstveno varstvo živali.

11. člen
Ta odredba začne veljati drugi dan po objavi v Uradnih objavah pomur

skih občin.
Z dnem, ko začne veljati ta odredba, preneha veljati Odredba o pristojbi

nah za obvezne veterinarsko-sanitarne preglede in dovoljenja (Ur. objave, št. 
1/89, z dne 2. februarja 1989).

Številka: 326-2/89-9-V/95/FA
Datum: 3. 10. 1989

Predsednik 
izvršnega sveta 

Jože KURONJA, L r.

173
Na podlagi 119. člena Zakona o Osnovni šoli (Uradni list SRS, št. 5/80 in 

29/86) ter 167. člena Statuta občine Murska Sobota (Uradne objave, št. 12/80, 
36/81, 11/84 in 4/86) je Skupščina občine Murska Sobota na seji Zbora združe
nega dela in Zbora krajevnih skupnosti, dne 25. septembra 1989 sprejela

SKLEP
o soglasju za ukinitev celodnevne vzgojnoizobraževalne oblike dela na Osnovni 
šoli »17. OKTOBER« Beltinci.

L
Skupščina občine Murska Sobota daje soglasje k slepu Občinske izobraže

valne skupnosti M. Sobota, z dne 30. 6. 1989, da se s 1. septembrom 1989 ukine 
celodnevna vzgojnoizobraževalna oblika dela na Osnovni šoli »17. OKTO
BER« Beltinci in sicer od 5. do 8. razreda.

II.
Ta sklep velja z dnem objave v Uradnih objavah, uporablja pa se od 1. sep

tembra 1989.
Predsednik

Skupščine občine M. Sobota 
Andrej GERENČER, 1. r.

Številka: 601-2/89-1
V M. Soboti, dne 25. septembra 1989



Radijski in televizijski spored od 13. do 19. oktobra
PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO 
MURSKA SOBOTA

RADIO RADIO RADIO■—■J RADIO RADIO RADIO j RADIO RADIO
MURSKASOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKASOBOTA MURSKA SOBOTA | MURSKASOBOTA MURSKASOBOTA

RADIO

530 Prebujajte se z nami! 
(Konec tedna je namenjen 
družini in sprostitvi. Naj 
vam k temu pomaga jutranji 
murski val — s svežimi in
formacijami, glasbo in 
kramljanjem!), 8.00 Konec 
jutranje oddaje. 16.00 Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi, 16.30 Aktualno 
(informativni del, Romano 
Vilago — Svet Romov, re
klame, glasba), 18.00 
21-232.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del s 
sobotno anketo, strokovnjak 
odgovarja, reklame, glasba), 
18.00 Najlepše želje s čestit
kami in pozdravi (dežurstvo 
pri telefonu 21-232 od 14.00 
do 16.00).

TV LJUBLJANA

TV LJUBLJANA
10.10 Tv mozaik: Tednik, 

Slovenci v zamejstvu, Ellis 
Island — ameriška nadalje
vanka. 16.30 Tv dnevnik 1. 
16.50 Tv mozaik, ponovi
tev. 18.15 Spored za otroke 
in mlade. 1835 Pika Noga
vička, švedska nanizanka. 
19.05 Risanka. 19.30 Tv 
dnevnik 2. 20.05 Po stopi
njah, angl, dokum. serija. 
21.00 Kriminalna zgodba. 
21.50 Tv dnevnik 3. 22.15 
Mestece imenovano Hibi
skus, kitajski film.

8.10 Otroška matineja. 
10.55 Slovenski ljudski ple
si: Dolenjska. 11.25 Sloven
ska pomlad, dokum. odda
ja. 14.20 Druga godba 89: 
Remmy Ongala in Orche- 
stre Super Matimila, pono
vitev. 14.35 Thomas in Se
nior, nizozemski mladinski 
film. 16.30 Tv dnevnik I. 
16.50 Risanka. 17.00 DP v

10.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 11.00 
Srečanje na pomurskem va
lu, 12.00 Spored v madžar
ščini, 13.00 Doma in onkraj 
meja, 1330 V nedeljo popol
dan (aktualni prispevek ob 
prazniku radgonske občine, 
športne in druge novice, mi
nuta za varstvo okolja, mi
nute za kmetovalce, humor), 
1430 Najlepše želje s čestit
kami in pozdravi (dežurstvo 
pri telefonu 21-232 od 9.00 
do 13.00).

530 Prebujajte se z nami! 
(Gotovo se vam včasih zaho
če, da bi navsezgodaj kakšno 
zapeli ali celo zaplesali — v 
ponedeljek zjutraj imate to 
priložnost, če boste poslušali 
murski val. Lahko boste za
plesali v ritmu polke, valčka, 
rock and rolla, čardaša —), 
8.00 Konec jutranje oddaje.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del, 
športna oddaja, reklame, 
glasba), 18.00 Sotočje.

košarki Partizan :CZ,

TV LJUBLJANA TV LJUBLJANA

Program IJ 2:
17.00 Satelitski programi 

— poskusni prenosi. 19.00 
Ansambel Vinka Cverleta. 
19.30 Tv dnevnik. 20.00 Ža
rišče. 20.30 G. Verdi: Ples v 
maskah, opera. 22.50 Sate
litski programi — poskusni 
prenosi.

prenos. 18.40 Na pragu 21. 
stoletja, avstralska doku
mentarna serija. 19.05 Ri
sanka. 19.30 Tv dnevnik 2. 
19.59 Utrip. 20.20 Žrebanje 
3 x 3. 20.30 Kolo sreče. 
22.05 Tv dnevnik 3. 22.20 
Delo na črno, ameriška na
nizanka. 23.10 Klub za sre
čanje, francoski film.
Program LJ 2:

16.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 19.00 
Kako biti skupaj. 1930 Tv 
dnevnik. 20.10 Filmske 
uspešnice: Čudna družina, 
ameriški film. 21.50 Oddaja 
o kulturi. 22.20 Športna so
bota.

ZO ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota

8.55 Otroška matineja. 
10.10 Slovenska klavirska 
glasba. 10.45 Delo na črno, 
ameriška nanizanka. 11.30 
Videomeh. 12.00 Kmetijska 
oddaja. 13.00 Legenda Tek
sasa, ameriška nadaljevan
ka. 13.40 Festival kajkavske 
popevke Krapina 89. 15.40 
Zabavnoglasbena oddaja. 
16.30 Tv dnevnik 1. 16.50 
Najljubši učenec, ameriški 
film. 18.45 Risanka. 19.30 
Tv dnevnik 2. 19.59 Zrcalo 
tedna. 20.20 Tovarišica mi- 
nistrca, nadaljevanka. 21.10 
Zdravo.
Program Lj 2:

10.00 Oddaja za JLA, Vr
nitev odpisanih — nadalje
vanka. 13.00 Športno po
poldne. 19.30 Tv dnevnik 2. 
19.55 Da ne bi bolelo: Za
kaj bolijo noge? 20.20 Poto
vanja po velikih železnicah 
sveta, angl, dokum. serija. 
21.00 Dokumentarna odda
ja. 21.35 Športni pregled. 
22.10 Satelitski programi — 
poskusni prenosi.

10.10 Mozaik: Utrip, Zr
calo tedna, Mernik, Oči kri
tike. 11.25 Tamarindino se
me, ameriški film. 16.30 Tv 
dnevnik L 16.50 Mozaik, 
ponovitev. 18.20 Spored za 
otroke in mlade. 19.05 Ri
sanka. 19.30 Tv dnevnik 2. 
20.05 J. Berger: Odmev, 
francoska drama. 21.40 
Osmi dan. 22.20 Tv dnevnik 
3. 22.40 Slovenska klavirska 
glasba.

Program IJ 2:
16.30 Satelitski programi 

— poskusni prenosi. 17.55 
Rastemo v svobodi in miru, 
dokum. oddaja. 1930 Tv 
dnevnik 2. 20.00 Žarišče. 
20.30 Stiki — Oblike člove
kove komunikacije: Telo, 
zadnji del izobr. oddaje. 
20.55 Televizija, angl, do
kum. serija. 21.50 Svet na 
zaslonu. 2230 Videogodba.

TV ZAGREB

TV ZAGREB j TV ZAGREB TV ZAGREB

8.30 Tv v šoli in ponovi
tve. 17.15 Mladinski spo
red. 1930 Dnevnik. 20.00 
Dvanajsterica ožigosanih. 
20.55 Zabavna oddaja. 
21.35 Dnevnik. 21.55 Kul
tura. 22.55 Program plus.

8.50 Ponovitve in tv v šo
li. 14.25 Mladinske oddaje. 
1930 Dnevnik. 20.15 Ne lo
čuj se (film). 21.50 Izziv in
formacijske dobe. 22.20 
Dnevnik. 22.40 Program 
plus.

TV AVSTRIJA TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve in tv v šo
li. 14.10 Mladinske oddaje. 
18.00 Družinski magazin. 
1830 Na osi. 19.30 Čas v 
sliki. 20.15 Stari. 21.20 Di
nastija. 22.15 Filmske novi
tete. 22.45 Max Headroom. 
23.40 Jesse James (film).

Prvi program
9.00 Ponovitve in tv v šo

li. 1435 Mladinske oddaje. 
18.00 Družinski magazin. 
1830 Nogomet. 19.00 Te
denski tv spored. 1930 Čas 
v sliki. 20.15 Nos naprej. 
22.05 Kriminalci v bolnišni
ci (film). 23.40 Proces po 
hitrem postopku (film).

9.25 Mladinsko dopold
ne. 10.55 Prenos iz spomin
ske slovesnosti v Sremski 
Mitroviči. 12.00 Kmetijska 
oddaja. 13.00 Družinski 
magazin. 14.50 Nedeljsko 
popoldne. 17.20 LtHy 
(film). 18.45 Risanka. 19.30 
Dnevnik. 20.00 Balkan eks
pres (film). 20.55 Človek iz 
Malorce (film). 22.40 Dnev
nik. 23.05 Program plus.

8.45 Ponovitve in tv v šo
li. 17.15 Mladinske oddaje. 
19.30 Dnevnik. 20.00 Kriv
da (film). 21.25 Resna glas
ba. 22.10 Dnevnik. 22.25 
Program plus.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitev in tv v šo
li. 14.15 Mladinski spored.
18.00 Družinski magazin.
1230 Na osi. 19.30 Čas v18.30
sliki, 
šport.

20.15 Ponedeljkov
21.15 Miami Vice.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve. 13.25
Mladinski spored. 19.30 
Čas v sliki. 20.15 Skrivnosti 
naših najljubših pesmi. 
21. 20 Faust (opera).

22.10 Rdeče polje (film). 
Drugi program

17.00 Evropske univerze. 
17.30 Lipova cesta. 18.00 
Sužnja Isaura. 1830 Glas
bene želje. 19.00 Štajerski 
utrip. 19.30 Čas v sliki. 
20.15 Dva Miinchenčana v 
Hamburgu. 21.15 Šiling. 
22.00 Čas v sliki.

TV MADŽARSKA ~TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA

9.10 Blišč stoletij, bolgar
ski film. 10.00 Čez eno uro 
sem nazaj, madžarska seri
ja, pon. 16.55 Poročila. 
17.00 Za upokojence. 17.30 
Teka. 17.40 Reportaža. 
19.30 TV dnevnik. 20.05 Ri
sanka. 20.10 Preiskava v ze- 
devi nadvse neoporečnega 
meščana, italijanski film. 
22.05 Razgovor s Ferencem 
Santha. 23.05 Umetnostno 
drsanje, posnetek. 23.35 TV 
dnevnik.

9.10 Biotični cikli. 9.25 
As. 10.25 Gospodinjimo. 
10.35 Dragulj v kroni, pon. 
11.30 Magazin cultural. 
15.15 Klovn Enrico. 15.45 
Zgoraj in spodaj. 16.15 
Družabni plesi. 17.05 Sla
vne madžarske šole. 18.05 
Junaki dneva. 18.50 Domo
znanstvo. 19.30 JV dnev
nik. 20.05 Flachdance, 
amer. film. 21.40 Panopti- 
kum. 22.40 Telešport. 23.40 
TV dnevnik.

8.15 Za otroke. 9.55 Glas
beni butik. 10.55 MTK VM- 
Raba ETO, nogomet. 15.10 
Kratki film. 15.30 Narodne 
za zbore. 15.35 Zemlja v po
sodo, 2. Smrt gozda. 16.00 
Resna glasba. 17.30 Kviz. 
18.05 Delta, 19.00 Teden, 
aktualne reportaže. 20.00 
Dnevnik. 20.15 Stoletje tra
ja do četrtka, TV film. 21.50 
Ne kot ovce v klavnico ... 
22.40 Telešport. 23.25 Vi
deo strani.

9.10 Tretji kanal. 9.55 
Glasbeni film. 10.25 Pono
vitve: Teden, Delta. 16.35 
Video novice. 16.45 Poroči
la v romunščini. 16.55 Per- 
petuum mobile. 17.45 Četrt 
ure za gospodarstvo. 18.00 
Jezikovne uganke. 19.00 Li
terarne uganke, Dickens. 
19.30 TV dnevnik. 20.05 
80-letnica Marije Mezei. 
21.15 Panorama, svetovna 
politika. 22.05 Moja ume
tnina. 22.30 TV dnevnik.

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Tudi to jutro vam ni treba 
skrbeti, da boste lačni. Da 
boste skuhati kaj izvirnega, 
bo poskrbela Cilka Sukičeva 
z jutranjim receptom okrog 
6.15), 8.00 Konec jutranje 
oddaje.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 16.30 
Aktualno (informativni del, 
pogovor v živo — s predsed
nikom soboške občine, An- 

’ drejem Gerenčerjem ob 
prazniku občine — sodelujte 
na 21-232!, reklame, glasba, 
18.00 Rezerviran čas, 18.15 
Najlepše želje s čestitkami 
in pozdravi.

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Če vam je do najnovejših 
komentarjev v zvezi z aktu
alnim političnim dogaja
njem, pa tudi, če se želite že 
navsezgodaj zabavati, vklju
čite radio in poslušajte ju
tranji spored soboškega ra
dia!), 8.00 Konec jutranje 
oddaje.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 16.30 
Aktualno (informativni del, 
gospodarske teme, reklame, 
glasba), 18.00 Poslušamo 
vas (vprašanja na telefon 
21-232/, 18.30 Najlepše že
lje s čestitkami in pozdravi.

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Tole jutro je kot ustvarjeno 
za poslušanje murskega va
la. Če spite na devizah boste 
še v postelji zvedeli, za koli
ko so se vam čez noč dvigni
le. Če radi kmetujete, ne bo
ste zamudili jutranjega kme
tijskega nasveta. Poslušajte 
murski val!), 8.00 Konec ju
tranje oddaje.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del, 
kulturna oddaja, reklame, 
glasba), 18.00 Trikotnik 
brez meja.

TV LJUBLJANA
TV LJUBLJANA

TV LJUBLJANA

10.10 Mozaik: Ko se ko
renin zavemo, Angleščina. 
16.00 Tuji jeziki: Anglešči
na. 16.30 Tv dnevnik 1. 
16.50 Mozaik, ponovitev. 
17.55 Spored za otroke in 
mlade. 19.05 Risanka. 19.30
Tv dnevnik 2. 
kri, ameriška 
21.00 Omizje, 
dnevnik 3.
Program LJ 2:

20.05 Tuja 
nanizanka.
22.40 Tv

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 18.00 
Beograjski tv program. 
18.45 Mladinski pevski fe
stival Celje 89, 4. oddaja. 
1930 Tv dnevnik. 20.00 Ža
rišče. 20.30 Žrebanje lota.

10.10 Mozaik: Dokumen
tarec meseca, Svet na zaslo
nu. 1630 Tv dnevnik 1. 
16.50 Mozaik, ponovitev. 
18.20 Spored za otroke in 
mlade. 19.05 Risanka. 19.30 
Tv dnevnik 2. 20.05 Film 
tedna: Rad se te spomi
njam, angleški film. 21.50 
Tv dnevnik 3. 22.10 Svet 
poroča.
Program IJ 2:

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 18.30 
Studio Maribor. 19.00 Pred 
izbiro poklica: Obrti, izobr. 
oddaja. 19.30 Tv dnevnik. 
20.00 Evropsko tekmovanje 
organistov, prenos iz CD. 
22.00 Satelitski programi

/O ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota

TV ZAGREB TV ZAGREB
830 Tv v šoli in ponovi

tve. 17.15 Mladinske odda
je. 19.30 Dnevnik. 20.00 
Zgodba o heroju (film). 
21.45 Dnevnik. 22.05 V os
predju (kontaktni magazin). 
23.40 Nočni spored.

830 Tv v šoli in ponovi
tve. 17.15 Mladinske odda
je. 19.30 Dnevnik. 20.00 
Modemi časi — oddaja o 
filmu. 23.00 Dnevnik. 2330 
Nočni spored.

TV AVSTRIJA lTV AVSTRIJA

Prvi program
9.00 Sužnja Isaura. 

Mladinske oddaje. 
Družinski magazin. 
Na osi. 1930 Čas v

14.20
18.00 
1830 
sliki.

20.15 Kviz. 21.07 Dallas.
22.00 Morfij, umor in vre
čka moljev (film). 23.40 
Šport.
Drugi program

17.00 Tv v šoli. 17.30
Usmeritev. 18.00 Sužnja
Isaura.

Prvi program
9.00 Tv v šoli in ponovi

tve. 14.20 Mladinske odda
je. 18.00 Družinski maga
zin. 1830 Na osi. 1930 Čas 
v sliki. 20.15 Drombusche- 
vi. 21.15 Škandal v Veroni 
(film). 22.55 Salomon in 
kraljica iz Sabe.
Drugi program

16.00 Šport. 17.00 Vzgoj
na oddaja. 1730 Dežela in 
ljudje. 18.00 Sužnja Isaura.

TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA
9.10 Panorama, pon. 9.55 

Poročilo z zasedanja Parla
menta. 17.10 Panonska kro
nika. 17.20 Poročila v nem
ščini. 17.25 Naš ekran, na
rodnostna oddaja v romun
ščini. 18.00 Četrt ure za go
spodarstvo. 18.15 Ženske za 
pultom, češka serija. 19.30 
TV dnevnik. 20.05 Dragulj 
v kroni, 8. del. 21.00 Iz Par
lamenta. 21.30 Studio ’89. 
22.15 Gimnastika. 23.15 TV 
dnevnik.

8.05 Studio ’89, pon. 8.55 
Poročilo iz Parlamenta. 
17.25 Video novice. 17.35 
Poročila v slovaščini. 17.40 
Kratki filmi iz studia Movi 
Helios. 1830 Pokrajine, 
mesta, ljudje. 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 Iz Parlamen
ta. 2035 Glasbeni kino, za
bavni magazin. 21.25 Živeti 
v strahu, dokumentarni 
film. 22.20 Gimnastika, 
posnetki iz Stuttgarta. 23.20 
TV dnevnik.

10.10 Mozaik: Slovar ar
hitekture, Uporabne umet
nosti, Oblike človekove ko
munikacije. 16.30 Tv dnev
nik L 16.50 Mozaik, pono
vitev. 18.20 Spored za otro
ke in mlade. 19.05 Risanka. 
1930 Tv dnevnik 2. 20.05 
Sofija Kovalevska, sovjet
ska nadaljevanka. 21.20 
Tednik. 22.10 Tv dnevnik 3. 
22.30 Retrospektiva kome
dije — B. Jonson: Volpone. 
Program IJ 2:

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 18.00 
Studio Ljubljana. 19.00 Ču
stva, izobr. oddaja. 1930 Tv 
dnevnik. 20.00 Žarišče. 
20.40 Oči kritike. 21.10 Al
pe Jadran. 21.40 Satelitski 
programi — poskusni pre
nosi.
TV ZAGREB

830 Tv v šoli in ponovi
tve. 17.15 Mladinske odda
je. 1930 Dnevnik. 20.00 Čr
no na belem. 21.05 Zaba
vna oddaja. 21.50 Dnevnik. 
22.15 Nočni spored.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve in tv v šo
li. 14.15 Mladinske oddaje. 
18.00 Družinski magazin. 
1830 Na osi. 19.30 Čas v 
sliki. 20.15 Kaj bi bilo 
če...? 22.00 Videoteka. 
2330 Zahodno od Santa 
Feja. 23.55 Šport.
Drugi program

15.30 Šport. 17.15 Svet ži
vali. 18.00 Sužnja Isaura. 
1830 Glasbene želje. 19.00 
Štajerski utrip. 1930 Čas v 
sliki. 20.15 Notranjepoliti
čna oddaja. 21.05 Spekter. 
22.00 Čas v sliki. 22.25 
Klub 2.
TV MADŽARSKA

8.25 Človeško telo, pon. 
8.55 Poročilo iz Parlamen
ta. 17.15 Panonska kronika. 
I7_25 Poročila v srbohrva
ščini. 17.35 Tretji kanal. 
1830 Bebi in drugi, angle
ška serija. 18.50 Narodna 
za orkester. 19.30 TV dnev-1 
nik. 20.05 Sosedje, 65. po
glavje TV romana. 20.40 
Ozadje vesti, vmes Iz Parla
menta. 21.45 Elizabetine 
nagrade. 21.50 Videoklipi. 
22.20 Pisma iz samostana, 
TV igra. 23.20 TV dnevnik.

|| 
ii

Nič ni tako varno, da ne bi potrebovalo primerne zavarovalne zaščite.

zavarovalnica triglav
MURSKA SOBOTA

VAM NUDI: — Zavarovanje premoženja, kjer se vrednost mesečno — Skupinsko avto kasko zavarovanje s popustom 

prilagaja s stopnjo inflacije — Vsa ostala zavarovanja

— Zavarovanje živine in posevkov

PRI TAKOJŠNJEM PLAČILU PREMIJE DAJEMO 20 % POPUST, PRI PLAČILIH NA OBROKE NE OBRAČUNAVAMO OBRESTI

VAŠA HIŠA ZAUPANJA JE ZAVAROVALNICA MURSKA SOBOTA

Čestitamo občanom soboške in radgonske občine ob njihovem prazniku! (
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kino
SPORED FILMOV V KINU 
»PARK« M- SOBOTA od 13- do 19. 
okt.

13: okt ob 17. in 19. uri amer, pu- 
stol. film W1LLOW. USPEŠNICA 
LETOŠNJE SEZONE! V SVETU 
DOMIŠLJIJE DOBRO ZMAGUJE 
NAD ZLIM - USTVARJALCI 
RON HOWARD. GEORG LUCAS, 
WARWICK DAVIS!

15. okt ob 15- uri amer, pustoi. 
film WILLOW

15. okt. ob 17. in 19. uri amer. akc. 
film PREMLAD ZA SMRT. ODLI
ČNA GLASBA, AKCIJE IN PU
STOLOVŠČINE SPOMINJAJO NA 
JAMESA BONDA

16. okt. ob 17. in 19. uri brit, 
kom.-satira RADA SE TE SPOMI
NJAM. SKOZI HUMOR IN SATI
RO SE ZAVEDAMO MNOGIH 
SVOJIH SLABOSTI IN SE SREČU
JEMO Z BRIDKO RESNICO! 
ODLIČNA IGRA EMILY LLOYD!

17. okt ob 17. uri brit, kom.-satira 
RADA SE TE SPOMINJAM

17. okt ob 19. uri amer. akc. film 
VEČNI MAŠČEVALEC. CHARLES 
BRONSON V BORBI PROTI TOL
PAM, MICHAEL WINNER IN 
NJEGOV SPECIFIČNI HUMOR!

18. okt ob 17. in 19. uri amer. akc. 
film VEČNI MAŠČEVALEC

19. okt ob 17. uri amer. akc. film 
VEČNI MAŠČEVALEC

19. okt. ob 19 uri amer. kom. PO
LICIJSKA AKADEMIJA, V. del

Kino KUD ŠALOVCI
14. okt ob 1930 uri amer.-hong- 

kong. film ZMAJEVA IGRA SMRTI, 
II.

Prodam
MOTORNA
-VOZILA

PRODAM

KARAMOBLIRAN AUDI 80 (tudi 
po delih), letnik 1974, prodam. Ogled 
popoldne: Rado Vamberger, Rožički 
Vrh 15, p. Videm ob Ščavnici. M-4429 
ZASTAVO 101 GTL, letnik 1986, re
gistrirana do marca, prodam. Menci- 
gar, Serdica 27. M-4432
TOVORNI AVTO FAP 18 20 BK, 
prekucni, in žago, venecijanko, na šti
ri liste, za razrez hlodovine, prodam. 
Čakova 6 a, Videm ob Ščavnici. 
Ogled v nedeljo. M-4433
FIAT 750, karamboliran, prevoženih 
15.000 km, prodam. Rakičan, Cvetko
va 35. M-4436
OPEL KADET C, dobro ohranjen, 
prodam. Črnci 23, p. Apače. M-4439 
AMI 8 BREAK prodam. Radenci, Zu
pančičeva 9. ® 73 470. M-4441 
TOMOS AVTOMATIK, nov, in za
mrzovalno omaro, 2001, prodam. 
® 73 184. M-4442
ZASTAVO 750 prodam. Naslov v 
upravi lista. M-4443
ZASTAVO 101 prodam. Petanjci 1 a, 
popoldne. M-4449
JETI O, letnik 1987, prevoženih 8.000 
km, prodam. S 23 606. M-4452
ZASTAVO 128 prodam. S dopold
ne: 21 346. M-4455
AVTO CITROEN GS, letnik 1976, 
kleparsko obnovljen, ugodno pro
dam. Drago Tkalec, Veržej, Kolo
dvorska 6. M-4457
KADET ia traktor steyr, 18 KS, ugod
no prodam. ® 87 289. M-4459
RENAULT 18, december 1983, pro
dam. ® 23 937. M-4464
ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1986, 
prodam. Jože Antolin, Gaberje 96. 
IN-19892
ZASTAVO 750, letnik 1981, na novo 
in registrirano, ugodno prodam. Iva- 
nek-Curman, Lomanoše 47, Gornja 
Radgona. M-4465
CTX TOMOS, skoraj nov, in DIA
NO, ugodno prodam. ® zvečer: 
78 035. M-4467
ZASTAVO 750, letnik 1985, in 126 P, 
letnik 1984, ugodno prodam. Ouček. 
Rankovci 1. M-4469
REKORD 1700, letnik 1975, v voz
nem stanju, ugodno prodam. 
S 70 203. M-447I
ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1983, 
prodam. ® 24 114. M4477
RENAULT 4, karamboliran, prodam. 
Gančani 115. M-4478
RENAULT 4, letnik 1979, obnovljen, 
prodam. Korpič, Šulinci 2 e, 
» 78 093. M-4480
ZASTAVO 750 prodam. Velika Pola
na 137. M-4481
AUDI 100 L, letnik 1978, prodam. 
Dokležovje 69. M -4487
MOPED APN 6, prodam. Ogled po
poldne: Marjan Kocet, Apače 21, p. 
Apače. M-4489
ZASTAVO 101, 1979, na novo regi
strirano, dobro ohranjeno, prodam. 
Vaško, Srednja Bistrica, blok, "S? do 
12. ure: 70 108. GR-12017

VESTNIK
VESTNIK — Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska 
Sobota, Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer. Izdaja 
Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobo
ta. Ureja uredniški odbor:

Irma Benko (direktorica in glavna urednica), Jože Šabjan (odgovorni urednik), Bernarda Balažič, 
Brigita Bavčar, Jani Dominko, Silva Eory, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Ludvik Kovač, Du
šan Lopamik, Feri Maučec, Štefan Sobočan, Branko Žunec, Endre Gonter (tehnični urednik), Ne
venka Emri in Marjan Maučec (lektorja).
Naslov uredništva in uprave:
Murska Sobota, Titova 29/1. Telefoni: novinarji 21 383, 21 232; odgovorni urednik 21 579, glavna 
urednica in direktorica, naročniški oddelek, računovodstvo in tajništvo 21 064 in 21 383; GPS (trže
nje) 22 403 in 21 064; dopisništva: Gornja Radgona 74 597, Lendava 75 085 in Ljutomer 81 317. Te
lefaks 22 419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za IV. trimesečje 1989 je 225.000 dinarjev, za delovne organizacije 450.000 dinarjev, za 
naročnike v tujini 70 DEM (letno).
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana: 
50100-620-00112-5049512. Tisk ČGP Večer tozd Mariborski tisk Maribor. Po pristojnem mnenju je 
Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

LADO 1600, letnik 1980, prodam. 
Dušan Lulik, Srukovci 27. M-4497 
ŠKODO 100, prevoženih 78.000 km, 
odlično ohranjeno, registrirano do ju
lija 1990. prodam. ® 74 312. GR- 
12006
RENAULT 4 GTL, letnik 1982, regi
strirano do 1990, prodam. Franc Ko
ren, Hrastje-Mota 21. GR-12008 
RENAULT 12 prodam. ‘S? 73 442. 
GR-12013
126 P, letnik 1978, prodam. Tatjana 
Šmelc, Črešnjevci 183. GR-12014 
ŠKODO 110 LS ugodno prodam. 
® dopoldne: 81 414. IN-17632 
ZASTAVO 101 GTL, letnik 1985, 
prodam. S* 71 727. M-4504 
RENAULT 14 TL, letnik 1977, regi
striran do avgusta 1990, prodam. 
24 009. M-4508
ZASTAVO 750, na novo registriran, 
dobro ohranjen, prodam. Kapca 89. 
LE-19914
AVTO 126 P, letnik 1980, prodam. 
Majda Tratnjek, Lendavske gorice 
332, Lendava. LE-19913
FIAT 126 P, letnik 1980, registriran 
do 15. 9. 1990. prodam. ® 70 732. 
M-4509
FIAT 126 P, star dve leti, prodam. Ju- 
rakovič, Vrtna 8, ® 26 022. M-4353 
RENAULT 4, neregistriran, uzgodno 
prodam. 'S? od 20. do 21. 23 578. M- 
4515
BMW 3181, letnik 1987, kovinske 
barve, diamant, prodam. *8?(041) 
689 652. M-4517
FORD ORION, letnik 1986, prodam. 
Murska Sobota, Ob progi 53. M-4521 
RENAULT 5 SL, 5 vrat, prevoženih 
29.000 km, oktober 1987, prodam. 
Štefan Gruškovnjak, Murska Sobota, 
Cankarjeva 8. M-4522
PEUGEOT 205 GL, letnik 1986, pro
dam. (069) 26 374. M-4523
AUDI 80, letnik 1987, dobro ohra
njen, prodam. Gostilna Gergjek, Tiši
na. M-4526
126 P, letnik 1979, registriran do apri
la 1990, prodam. Ogled v nedeljo do
poldne. Kupšinci 32. M-4527 
OSEBNI AVTO AUDI 80, v odli
čnem voznem stanju, registriran do. 
avgusta 1990, 75.000 km, kovinske 
barve, ugodno prodam. ® 22 796. 
M-4532
APN 6 S prodam. ® 72 053. M-4547 
MOPED AVTOMATIK, nov, in šte
dilnik iskra venera 341 ugodno pro
dam. Veščica 61 a. M-4550
JAWA 250 in BT 50, prodam. Do
brovnik 177. LE-19925
SPAČEK, letnik 1975, prodam. Ma
tevž Kaučič, Gresovšak 6, Ljutomer. 
IN-17634
VW HROŠČ, letnik 1975, zimske gu
me in prikolico prodam. ® (069) 
81 588. IN-17635
CITROEN GS, december 1980, pro
dam. ©(069) 82 353. IN-17637 
ZASTAVO 128, staro šest mesecev, 
4.500 km, prodam. Možnost na od
plačilo. Bakovci, Prečna 18. M-4566 
GOLF, dizel, letnik 1983, prodam. 
® 75 989, M-MM
OPEL KADET IDA, 1.2 LS, letnik 
1984, prodam. Vogrinčič, Lendavska 
19 b, ® 25 279. M-MM
RENAULT 9 D, letnik 1985, prevože
nih 48.000 km, ugodno prodam. Mar
tin Urbančič, Orehovci 6, Gornja 
Radgona. M-4551
RENAULT 4 GT, ugodno prodam. 
® 21 406. M-4553
FIAT 132 E, obračalnik panonija, vo
dovodno črpalko z rezervoarjem 
(komplet) in peč za centralno ogreva
nje central 20, prodam. ® 24 86 L 
M-4556
OPEL KADET, starejši letnik, pro
dam. Motovilci 29. M-4558
BMW 418 L prodam. M. Središče, 
S (042 843 333. M-4560
ZASTAVO 101, letnik 1978, general
no obnovljeno, nova školjka in mo
tor, prodam. ® (069) 81 928. M-4531 
ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1986, 
prodam. Puževci 36. M-4561
OPEL KADETT 1,6, dizel GLS, limu
zina, bele barve, september 1986, 
24.000 km, prodam. Murska Sobota, 
Lendavska cesta 73, ® (069) 22 637. 
M-4568

posesti
NOVI HIŠO v novem naselju v Čer- 
nelavcih prodam. Černelavci, Liškova 
33. M-4525
STAREJŠI HIŠO z nekaj zemlje pro
dam. Trdkova 97. M-4548
VINOGRAD V LENDAVSKIH GO
RICAH (Ujtamaš) prodam. S od 8. 
do 15. ure: 79 039. M-4567

GRADITELJI
POZOR!
Izdelujem stropne nosilce vseh veliko
sti. zelo ugodne cene, dobava takoj. 
Večjo količino dostavimo na dom 
brezplačno, cena zajamčena. Infor
macije: Željko P., Novo Selo Rok, R. 
Končara 16, 42200 Čakovec, telefon: 
(042) 811 685.

10—20 % CENEJE
s tem kuponom
• BARVE ZA VAŠ DOM
• BARVE ZA LES, KOVINE
• AVTOMOBILSKE GUME, 

ZRAČNICE
v trgovini

Lendavska 19 a, tel.: 25-493 
KOLIČINE SO OMEJENE 
(TA OGLAS JE KUPON)

—

ENOSOBNO STANOVANJE V 
LJUBLJANI (40 m1) prodam. Ponud
be pod »Zdomec« na upravo. M- 
4447
ZEMLJO V ČERNELAVCIH, 33 
arov, prodam. Ernest Kardoš, Sebe- 
borci 3. M-4479
GOZD V PEČAROVC1H prodam
S (062) 302 701. M-4484
VINOGRAD, 25 arov, star sedem let, 
in stanovanjsko hišo v Dolg, goricah 
prodam. ® v popoldanskem času in 
zvečer: 75 910. Le-19915
HIŠO, zgrajeno do prve plošče, v bli
žini Ljutomera, prodam. ©(061) 
344 356. IN-17630

PRODAM

MLATILNICO, v dobrem stanju, 
prodam. Večeslavci 62. M-4496 
TRAKTOR DEUTZ 4006, letnik 
1979, ugodno prodam. Maček, Roga- 
šovci št. 49. AM-4499
OLTOVE PLUGE prodam. 
© 71 199. M-4506
NOV TRAKTOR TORPEDO, tip 
4506 K, po ugodni ceni prodam. In
formacije po ® (069) 22 400, po 20. 
uri. M-4511
VRTAVKASTO BRANO, širina 3 m, 
prodam. Košarovci 26. M-45I4
TRAKTOR IMT 540 in avto R 4, pro
dam. ® 78 215. M-4532
MOTOKULTIVATOR GORENJE 
KOSOR — ACME, s koso in frezo, 
les za ostrešje (7 in 9 m), prodam. Kii- 
ronja, Neradnovci 9. M-4536
PREDSETVENIK, širina 185 cm, v 
odličnem stanju, prodam. Erjavec, 
Melinci 34. M-4534
PODRAHIJAČ R 5 prodam. Infor
macije: ® 72 909. M-4544
TRAKTOR IMT 558, OPEL KADET 
1,6 D in harmoniko delicia 120 B, 
prodam. ® 60 516. M-4549
MOTOKULTIVATOR s priključki, 
manjši, in avtomatik, novejši, pro
dam. ® 46 109. M-4555
TRAKTOR IMT 549, star deset mese
cev, 100 delovnih ur, nujno prodam. 
Murska Sobota, Prežihova 10, 
® 21 142. M-4563
TROSILNIK HLEVSKEGA GNOJA 
TEHNOSTROJ prodam. Pristava 6, 
Ljutomer, ® (069) 82 190. IN-17633 
FREZO ZA REZANJE RASTLIN
SKIH OSTANKOV (sečka koruzi- 
nje), dvovrstni, prodam. Vaneča 8. 
® 72 665. M-4571
TRAKTOR IMT 549, 600 delovnih 
ur, prodam. Polana 187, ® popold
ne: 22 093. M-4575
KARDAN ZA TRAKTORSKO FRE
ZO kupim. ® (062) 305-774.

ŠARPLANINKO, staro pet mesecev, 
ter činčile in rekse prodam. Stanislav 
Papič, Dobrovnik 245. LM-19897 
MLADE OVČARJE in poletne gume 
(135 x 13), malo rabljene, prodam. 
Domajinci 26. M-4490
MLADE NEMŠKE OVČARJE pro
dam. ® 87 135. M-4491
MALE PUJSKE prodam. Krajna 30. 
M-4528
MALE PUJSKE prodam Hocheger, 
Tišina 41. M-4533
MALE PUJSKE prodam. Tropovci, 
Kolesarska 6. M-4537
KRAVO, staro 8 let, brejo 6 mesecev, 
in hrastove suhe plohe prodam. Sta
njevci 53, ® 22 751. M-MM
TELICO, kontrola A, brejo 5 mese
cev, prodam. Flisar, Ropoča 64. 
M-4564

Sobe
ENOSOBNO STANOVANJE, lahko 
tudi na vasi, išče zaposlen moški. Ko- 
loman, Gornja Radgona, Panonska 
30. M-4468

ENOINPOLSOBNO STANOVA
NJE v Murski Soboti, opremljeno ali 
neopremljeno, vzamem v najem. 
© po I9. uri: 23 580. M-4501 
STANOVANJE V MURSKI SOBO
TI ali bližnji okolici išče mlada druži
na. Ponudbe po ® 25 267. M-4472 
TRISOBNO KOMFORTNO STA
NOVANJE V MARIBORU zame
njam za enako ali manjše v Ljutome
ru. ® (062) 25 911. IN-17628 
PRAZNO GARSONJERO v Murski 
Soboti, centralno ogrevano, išče 
zdravnik. ® 22 010 (dr. Frankovič, 
anestezija). IN-17627

Najugodnejšemu ponudniku 
— ponudbe se sprejemajo do 
20. 10. 1989 — prodamo 
leseno vinsko klet s pripada
jočim zemljiščem, veliko 9,50 
ara, v Bukovnici pod štev. 24. 
Vse informacije dobite po 
® 21 678 od 8. do 12. ure.

PA7MO PRODAM

SENO in koruzo i njive prodam. Kap
ca II. LM-19896
GROZDJE Z BRAJD prodam. Mur
ska Sobota, Partizanska 22. M-4395 
MALI HLADILNIK GORENJE in 
garderobno omaro prodam. Irena 
Smolko, Murska Sobota, Lendavska 
25 b. M-4434
GROZDJE Z BRAJD prodam. Gra
dišče 7, ® 46 285.
M-4437
VEČ 50-1 plastičnih sodov, primernih 
tudi za nafto in kurilno olje, prodam. 
Janez Hak, Dobrovnik 244. M-4440 
ŠPORTNI OTROŠKI VOZIČEK, 
italijanski, prodam. Bencak, Cvetko
va 19, 2. nadstropje, stanovanje 18. 
M-4444
GROZDJE (v Lendavi), ugodno pro
dam. Informacije po ®2I 713. M- 
4446
DOMAČI MED, originalno pakiran, 
prodajam. Mihael Ficko, Gornji Črn
ci 36. M-4448
RDEČE IN BELO GROZDJE Z 
BRAJD prodam. Tešanovci 111. 
M-4450
GROZDJE Z BRAJD (mešano), pro
dam. Gradišče 3 a. M-4451
LEPE SADIKE MAČEH prodam. 
Markišavci 36 b, ® 26 304. M-4458 
BARVNI TELEVIZOR KČRTING, 
ekran 66 cm, odličen, star 5 let, pro
dam. ® 74 511/214. M-4458
ŠTEDILNIK E: ZA CENTRALNO 
KURJAVO, električni in plinski, ter 
pomivalno korito prodam. ® (069) 
78 275. M-4466
ZAMRZOVALNO SKRINJO, 400 1, 
skoraj novo, ugodno prodam. Mur
ska Sobota, Kopitarjeva 8. M-4473 
GROZDJE LASKI RIZLING IN ŠI
PON prodam. Ladislav Šimonka, 
Lendava, Kolodvorska 12, ® 75 431. 
M-4482

TRGOVINA KALAMAR, 
TRDKOVA
Ponudba tedna:

VINO ANTIGONA I liter — 
18.300 din.

GOSTINSKI PULT, 2,40 m, s hlaje- 
njem, ugodno prodam. Informacije in 
ogled: Polanič, gostilna, Cankarjeva 
86. M-4484
DVA KAVČA prodam. Informacije: 
M. Sobota, Cvetkova 3. M-4486
VARILNI APARAT, zapakiran, 
ugodno prodam. Bratonci 144 b. 
M-4488
STROJE ZA STRUŽENJE LESA, 
polavtomatska stružnica (>kopirka<) 
in dve stružnici (>drebanka<), ugodno 
prodam. ® (042) 53 689. M-4494
TRI KLASIČNE REKLAMNE LUT
KE ZA OBLEKE, z lasuljami, in ter
moakumulacijsko peč prodam. © do
poldne 22 709. M-4498
TRDA DRVA, 8 mJ, prodam. Sebe- 
borci 70, © 48 628. M-4500
VINSKI SOD, 500 I, star štiri leta, 
prodam. Jože Ješovnik, Podgrad 37, v 
soboto in nedeljo. GR-12011
MOŠT (laški rizling in šipon) pro
dam. Franc Duh, Rožički Vrh 70. 
GR-12016
GROZDJE LAŠKI RIZLING in beli 
burgundec prodam. Gornji Petrovci 
91. M-4538
ZAMRZOVALNIK, rabljen, 340 l, 
hladilnik in električni štedilnik pro
dam. Gornji Petrovci 89. M-4538 
KORUZO Z NJIVE, 14 arov, pro
dam. Črenšovci 156. M-4540 
TELEVIZOR ISKRA, črno-beli, pro
dam. ® 25 238. M-455I
POHIŠTVO SPALNICE IN REGAL 
ZA DNEVNO SOBO ugodno pro
dam. Tišina 15, ©46 326. M-4546 
GROZDJE prodam. Tropovci, Kole
sarska 46 ali ©46 104. M-4557 
NIZKO, 3-deIno omaro in termoaku
mulacijsko peč, 3,5 kW, poceni pro
dam. Ogled popoldne. Podlesek, 
Murska Sobota, Lendavska 45. 
M-4503
KORUZO NA STORŽIH in z njive, 
prodam. Stanjevci 8. M-4507
MAČEHE in rezane marjetice (za dan 
mrtvih), prodam. Sebeborci 94. 
M-4510
HLADILNIK v elementu orhideja sa
fari, rabljen, ugodno prodam. ® 
22 I40. M-4512
VARAŽDINSKO ZELJE za ozimni
co prodam. Verban, Tropovci, Kole
sarska 94, ali ® 46 015. M-4518 
POLARNE LISICE (po zelo ugodnih 
pogojih) in mercedes 220 D (za 6000 
DEM), prodam. ©(069) 87 003. 
IN-17631
TRAJNOŽARNO PEČ prodam. So
bočan, Lendava, Tomšičeva 12. 
LM-19922

PLINSKO PEČ ISKRA, s priklopom, 
rabljeno eno sezono, prodam. Metka 
Kreps, Murski Vrh 55, Radenci. 
M-4519
TELEVIZIJSKE ANTENE ugodno 
prodam. Janez Gabor, Murski Črnci, 
18. M-4520
KOTEL ZA ŽGANJEKUHO, nov, 
ročne izdelave, prodam. ©(069) 
26 374. M-4523
KUHINJO GORENJE G 142, novo, 
še zapakirano (20 odstotkov ceneje) 
prodam. Možnost obročnega odpla- 
čevania oz. zamenjava za avtomobil. 
Anton Maretič, Gaberje 156 a. 
M-4529
RAČUNALNIK COMMODORE 128
D z disketno enoto in ustrezno carin
sko deklaracijo, malo rabljen, ugodno 
prodam. ® 22 796. M-4534
KAVČ IN DVA FOTELJA ugodno 
prodam. Šeruga (nad Blagovnico), 
® 24 730. M-4539
POHIŠTVO ZA KUHINJO z vgraje
nim hladilnikom, prodam. Miro No
vak, Ljutomer, Ul. bratov Pihlar 12. 
IN-17638
NEŠKROPLJENA JABOLKA z 
drevja, za jabolčnik, prodam. Mara 
Korošak, Boreči 3, Križevci pri Ljuto
meru. IN-17636

Kupim
HIŠO (lahko starejša), okolica Mur
ske Sobote, kupim. Naslov v upravi 
lista. M-4548
TRAKTOR (40 do 70 KM), kupim.
Ponudbe na upravo lista. M-4567

Zaposlitve
SAMOSTOJNEGA IN PRIUČENE
GA ZIDARJA z najmanj 5- do 10-let- 
no prakso ter delavca z najmanj 2-let- 
no prakso pri zidarjih zaposlim. OD 
dober. Samsko stanovanje zagotovlje
no, Delo tudi pozimi. Informacije po 
® (061) 447 155 ali pismene ponudbe 
na Avšečevo 21, Ljubljana. M-AK 
ZDRAVO GOSPODINJO, kot člana 
družine, iščem. Informacije po 
® 24 750. M-4485

ŽELITE PODARITI MODERNO ARANŽIRAN ŠO-

IPEK ALI LEPO LONČNICO? POTREBUJETE 
MORDA POROČNI ŠOPEK, IKEBANO ALI VE
NEC?

■ OBIŠČITE: SALON CVETJA CIPOT
Grajska 4 a, Murska Sobota
SPREJEMAMO TUDI NAROČILA ZA 1. NOVEM- 

I BER.

GOSPODINJE!
Ce vam zamrzovalna skrinja 

vodo ali ledeni, pokličite 
•zolacuski servis
F. Haidtajak,
Gomp Slaveči 6, Kuzma 
(069) 78-271

Popravdo z garancijo na va
šem domu.

ŽENSKO ZA VARSTVO DVEH 
OTROK, izmenično, iščem. Informa
cije: ® 23 076, od 12. do 15. ure. M- 
4463

Razno
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice št. 04923-9, izdane pri KZ Gor
nja Radgona. Stanko Štingl, Podgorje 
7, p. Apače. GR-12012
POTREBUJETE FOTOKOPIJO?
Za obisk se priporoča Regina Meško, 
fotokopiranje, Beltinci, Ravenska 74.

Delavski svet
tozda Elektromaterial
Lendava
razpisuje prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgo
vornostmi

vodje splošne službe
Pogoji:
— višja izobrazba pravne, organizacijske, upravne ali druge 

družboslovne smeri,
— 4 leta delovnih izkušenj na področju medsebojnih razmerij, 

kadrovanja, socialnega dela, izobraževanja, pravnih zadgv, 
splošnih zadev in vodenja splošne službe.

Dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi se raz
pisujejo za 4 leta.
Kandidati naj pošljejo svoje ponudbe z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 8 dneh po objavi na naslov:
ELEKTRO-KONTAKT, TOZD ELEKTROMATERIAL LENDAVA, 
Kolodvorska 8.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po končanem zbira
nju prijav.

POSLUŽITE SE 
OGLASNEGA 
TRŽENJA V

MODNI SALON ŽENSKIH 
OBLAČIL SANJA prodaja 
lastne izdelke in še priporoča 
za obisk. Tropovci, Mejna 13, 
p. Tišina, telefon: 46 105.

VINO ANTIGONA 1 liter — 
18.300 din

PREPELIČJA JAJCA
Z NAVODILOM ZA UPORABO 
ODDAM!

Koristna pri zdravljenju migrene, 
zvišanega holesterola, astme, čira 
na želodcu, zvišanega krvnega 
tlaka, sladkorne bolezni, bolezni 
srca in ožilja.

INFORMACIJE IN NAROČI
LA PO TELEFONU: 81 785, od 
19. ure.

GOSTILNA HORVAT-LO- 
VENJAK, Polana pri Murski 
Soboti, vabi na DNEVE RIB
JIH JEDI od četrtka, 12. ok
tobra, do ponedeljka, 16. ok
tobra. Domači gostje imajo 
20-odstotni popust. Informa
cije po telefonu: 23 282. 
Za obisk se priporočajo!

DOMAČI MED, ORIGINALNO 
PAKIRAN, PRODAJAM. Ervin 
Ficko, Mlatinci 36, ©48 193.

KAM NA KOZARČEK IN PICO? 
NA HOTIZO V OSMICO'

KV
NATAKARICO
TAKOJ ZAPOSLIMO.

Gostišče Jožica Lopert, 
Dokležovje 147 a.

CENJENE GOSTE OB
VEŠČAMO, DA SMO 
RAZŠIRILI PONUDBO S 
PICAMI.

SERVIS TRAJNOŽARNIH PEČI IN 
PEČI ZA CENTRALNO OGREVA
NJE opravlja Branko Meško, Beltin- 
ci, Ravenska 74. M-4438
ČE SI BREZ ZAPOSLITVE IN 
BREZ STANOVANJA - oboje lah
ko dobiš za pomoč v gospodinjstvu. 
En otrok ni ovira. Naslov v upravi li
sta. M-4460
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala L, 
II. in HI. letnika Gostinske šole Bled, 
izdanih leta I981, 1982 in 1983. Jože 
Horvat, Vadarci 100 a. M-4492
HIŠO v bližini M. Sobote dam v na
jem. © 73 182 ali 73 184. M 4442

4^
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ZAHVALA

Ob bolečem slovesu od naše ljube 
mame, stare mame in prababice

Eme Felšo
iz Lendave

še iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki ste jo tako številno pospremili na njeni zadnji po
ti. Posebna zahvala č. g. duhovniku in govorniku za poslovilne 

besede ter pevkam za čustveno zapete pesmi.
Prisrčna hvala vsem za poklonjeno cvetje, vence in prispevke 

za sv. maše. 
Lendava

ŽALUJOČI: VSI NJENI

ŽALUJOČI VSI, KI SMO GA IMELI RADI

V SPOMIN
Pred tridesetimi leti nas je v 57. le

tu starosti zapustil

hvala vsem, ki se

Dr. Andrija
iz Avstrije

BB

ga še spominjate ih ste ga ohranili v le
pem spominu!

Vlado, nikjer ne sliši se tvoj glas, 
tišina je zdaj okrog nas, 
a v naših srcih še spomin živi 
in živel ho do konca naših dni.

N SPOMIN
V cvetu mladosti nas je tragično, 

v prometni nesreči, zapustil 
naš dragi sin in brat

Vlado Bohar
iz Stanjevec

4. oktobra je minilo pet žalostnih let, odkar si za vedno odšel 
od nas.

Hvala vsem, ki se ga še spominjate!

Žalujoči: mama, oče in brat Ludvik z družino

Tišina, tišina, jesenska liana, 
ostala z nami je samo bolečina, 

- ostale so z nami besede slovesa, 
kot listje rumeno, ko pade z drevesa.

ZAHVALA
V 81. letu starosti nas je 7. septembra 

zapustila draga sestra in teta

Marija Hofman
roj. Vučkič iz Avstrije

Ohranite jo v lepem spominu!
Žalujoči: sestra in brat z družinami ter vsi, ki smo jo imeli radi

K

Zakaj si morala nam umreti, 
ko pa s teboj je bilo tako lepo živeti. 
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost in bolečina domujeta-pri nas.

V SPOMIN

Boleč je spomin na 12. oktober, ko je minilo leto dni bridke ža
losti, odkar nas je mnogo prezgodaj zapustila naša draga žena, 

mama in babica

Katarina Mihalič
od Grada 150

Ne moremo verjeti, da si odšla tja, kjer ni trpljenja in bolečin. 
Za teboj ostaja v našem domu praznina in v naših srcih nemin

ljiva bolečina.
Hvala vsem, ki ste jo ohranili v lepem spominu.

Žalujoči: mož Jožef in otroci z družinami

Zaspala mamica si zlata, 
zaprla trudne si oči, 
naj Bog odpre ti rajska vrata, 
to ti iz srca želimo vsi.

ZAHVALA
Po kratki in težki bolezni nas je 

v 70. letu starosti za vedno zapustila 
naša draga mama, sestra in botra

Terezija Farkaš
roj. Kovač

iz Strehovec 35
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sose
dom, prijateljem in znancem, ki so nam v težkih trenutkih stali 
ob strani, našo drago pokojnico v tako velikem .številu pospre
mili na zadnji poti, darovali vence in cvetje, sočustvovali z na

mi in nam izrekli sožalje.
Posebna hvala zdravstvenemu osebju internega oddelka sobo
ške bolnišnice, g. župnikoma za pogrebni obred, pevcem za 

odpete žalostinke in govornici za poslovilne besede.
Strehovci, 29. septembra 1989

Žalujoči: sin Leopold, brat Kamil, sestri Bariča in Anica z druži
nami ter drugo sorodstvo

Ko solza po licu polzi, 
nihče ne ve. kako boli, 
morja solz bi potočili, 
da bi te lahko zbudili.

V SPOMIN
12. oktobra minevata dve žalostni leti, 

odkar nas je mnogo prezgodaj 
zapustila naša draga

Marija Sapač
iz Predanovec

Resnico, ki je kruta in neizprosna, je težko dojeti, a vendar je 
grenko spoznanje, da te ni in da se nikoli več ne vrneš. Prazni
na, ki je nastala s tvojim odhodom, pa bo ostala v naših srcih 

za vedno.
Hvala vsem, ki se z lepo mislijo ustavite ob njenem preranem 

grobu.

Žalujoči: vsi, ki smo te imeli radi

Zakaj si morala nam umreti, 
ko pa s teboj je bilo tako lepo živeti. 
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost in bolečina domujeta pri nas.

ZAHVALA
Tiho in skromno nas je v 67. letu 

starosti zapustila naša draga mama, 
stara mama, tašča in sestra 

Helena Fujs
roj. Horvat iz Motovilec

, X- • CP iskreno zahvaljujemo vsem sorodni- 
Ob tej boleči jn prijateljem, ki ste drago pokojnico
kom, "Lj pOtj, darovali vence m cvetje, nam
pospremtli na njent zadnj^p

?M j Ol%>^ »■ ” K°"k“ 8<”°"li'i KS
O rud.

^n., z.««
, . I „ žunnikoma Kuharju in Gombocu za pogreb-Posebna hvala gezupntko.ceni odpe[e -alostinke

- . - u" Fma in Marjana ter sin Feliks z družinami, se-
Žalujoct: hce a , ž jn Kare| z družinama ter drugo sorodstvo 
dem vnukov, --------------------- ---------------------------------- J
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ZAHVALA

V 77. letu starosti nas je po dolgi 
bolezni zapustila naša ljuba ma
ma, stara mama, tašča in sorodni

ca

Viktorija Horvat
roj. Gydrek

iz M. Sobote, Partizanska 28

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki so sočustvovali z nami v 
teh težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, darovali vence in cve
tje ter jo v tako velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo zdravniškemu osebju kirurškega in 
internega oddelka bolnišnice v Rakičanu za pomoč med bolez
nijo, duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostin
ke, predstavniku KS za poslovilne besede in godbi na pihala iz 
M. Sobote za odigrane žalostinke, kolektivu Elektra, tozd M. 

Sobota in kolektivu Komunale M. Sobota.

VSI, KI SMO JO IMELI RADI

Zakaj si moral nam umreti, 
ko pa s teboj je bilo tako lepo živeti.
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost in bolečina domujeta pri nas.

ZAHVALA

Mnogo prezgodaj nas je v 55. letu starosti nepričakovano za 
vedno zapustil naš dragi mož, očka, brat, svak in stric

Peter Gumilar
iz M. Sobote

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so nam v 
težkih trenutkih pomagali, nas tolažili, izrekli sožalje ter vsem 
tistim, ki so našega dragega pokojnika v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji poti ter mu darovali vence in cve

tje-
Posebno se zahvaljujemo govornikoma KS in Sekretariata za 
LO za ganljive poslovilne besede ter godbi na pihala. Prisrčna 

hvala dr. Horvatu in dr. Boharju.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Marjeta, sin Vojko in hčerka Mira

ZAHVALA
Ob izgubi očeta, brata in 

sorodnika

Ernesta 
Hajdinjaka

iz Dolnjih Slaveč

se zahvaljujemo vsem, ki ste ga spremljali ob zadnjem slovesu, 
darovali vence in šopke, duhovniku Erniši, pevcem in govorni

koma ob odprtem grobu.

Hvala za vse tudi družini Recek, pri kateri je oče preživljal 
zadnja leta.

Dolnji-Slaveči, 1. oktobra 1989

Žalujoči: sin Franc z ženo Marjeto iz Avstralije

Zaman je bil tvoj boj.
zaman vsi dnevi hudega trpljenja, 
zaman Je bila močna volja do življenja, 
bolezen Je bila močnejša od življenja.

V SPOMIN
12. oktobra minevata dve leti, od
kar nas je nenadoma za vedno za
pustil dragi mož, oče, tast in stari 

oče

Franc Hrvatin
iz Dobrovnika

Vsem, ki se z lepo mislijo ustavite ob njegovem grobu, mu pri
našate cvetje in prižigate sveče, iskrena hvala!

Žalujoči: žena in hčerka z družino

ZAHVALA

V imenu vseh žalujočih sestra Sida z možem

V 58. letu starosti nas je nepričako
vano zapustil dragi sin in brat

Janez Kodi la 
iz Križevec v Prekm.

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, prijate
ljem in vsem, ki so darovali vence in cvetje, nam pa izrekli so
žalje. Posebna hvala dobrim sosedom, ki so nam v težkih tre
nutkih pomagali, ter vsem, ki so pokojnika pospremili na zad

nji poti.
Prisrčna hvala g. duhovniku Kerčmarju za lep obred, pevcem 
za odpete žalostinke, govorniku Hariju za slovo in gasilcem.
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v besedi in sliki

Kar smo še pred leti sporočali enkrat letno, mora
mo v hiperinflacijskih razmerah početi kar štirikrat. De
legati skupščine našega Zavoda so v začetku oktobra 
določili ceno naročnine Vestnika in Nepujsaga za zad
nje trimesečje ter ceno izvoda v kioskih. Naročniki 
Vestnika bodo zadnje tri mesece prispevali 225 tisoč di
narjev, naročniki Nepujsaga 120 tisoč dinarjev, v kio
skih pa bo za številko Vestnika po novem potrebno od
šteti 20 tisoč, za Napujsag pa 9 tisoč dinarjev.

številke so na prvi pogled velike, dejansko pa Vest
nik in Nepujsag ne staneta nič več kot sta predlani, la
ni, letos januarja, junija ... Oblikovanje naših cen je 
samo posledica rasti stroškov tiska, papirja, ptt stori
tev, energije, osebnih dohodkov — poenostavljeno re
čeno: inflacije in hiperinflacije.

Vsa razmerja v sestavi cene ostajajo nespremenje
na. Vestnikov naročnik bo s svojim deležem tudi v zad
njem trimesečju pokrival slabo polovico vseh stroškov, 
ostalo bodo komercialni prihodki in sofinanciranje po
murskih občin. Naročniku ostaja tudi nekaj privilegijev: 
v povprečju cenejši izvod, popusti pri oglasih, sodelo
vanje v nagradnih žrebanjih in igrah, pa še kakšno pre
senečenje za zvestobo.

V uredništvu se bomo potrudili, da nam inflacija ne 
bo najedla vsebine in obsega. Pri tem pričakujemo 
podporo naše skoraj 20.000-članske družine, kajti vsak 
njen član je v teh kriznih časih nepogrešljiv steber 
Vestnikove sedanjosti in prihodnosti. Prosimo, da z ra
zumevanjem sprejmete poštarja, ko se bo konec tega 
ali v začetku prihodnjega meseca oglasil s položnico, 
in mu poravnate naročnino. Sicer nam ponovna izterja
va spet dviguje stroške, k decembrskim plačilom pa 
bomo prisiljeni prištevati tudi obresti.

V prihodnjih tednih se bomo s tako imenovanimi 
oglednimi izvodi Vestnika oglašali tudi v družinah, ki ga 
še niso včlanile v svoj družinski krog. Vestnik prihaja s 
prošnjo, da ga preberete, ter z željo, da bi mu bila vrata 
v vaš dom vsak četrtek odprta. Prinašal vam bo pred
vsem informacije iz domačega okolja — in v tem je edi
ni in drugačen.

Vestnik računa na nove prijatelje in verjame v zve
stobo. V uredništvu in upravi pa se bomo trudili, da iz
polnimo čim več predlogov, želja, pričakovanj naših 
bralcev in poslovnih partnerjev. Skupaj bomo to gotovo 
zmogli!

NADALJUJEJO OBNOVO CESTE — Še enkrat se udeleženci v 
prometu srečujejo z zaporo ceste Ljutomer—Radenci, na odseku Ljuto
mer— Križevci pri Ljutomeru. Lani so delavci cestnega podjetja uredili 
odsek ceste Križevci—železniški prehod v Noršincih, letos pa bodo ob
novili odsek od železniškega prehoda do Ljutomera, dolg 2.420 metrov. 
Pogodbeni rok je 31. oktober. Če bo vreme ugodno, bodo končali še 
prej, predvidevajo, da bi lahko promet stekel že v ponedeljek, 16. okto
bra. Pri obnovi bodo zravnali staro asfaltno podlago, nanesli nosilno in 
obrabno plast ter uredili obcestno kanalizacijo. Pogodbena vrednost del 
je 4,8 milijarde dinarjev. Izračunana je bila 30. julija in se bo revalorizi
rala, denar za gradnjo pa bo prispevala skupnost za ceste Slovenije.

D. L.
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■ Turistični avtorally
Šponna komisija pri AMD Stefan Kovač Murska Sobota 

in ZŠAM Murska Sobota pripravljata v počastitev občinskega

■
 praznika turistični avtorally. Ta bo 22. oktobra 1989 s startom 

ob 10. uri na dvorišču AMD Štefan Kovač. Reliy bo dolg 
okrog 72 km in razdeljen v štiri etape s ciljem v Polani pri ga- 

m silskem domu. Tekmovalci bodo morali pokazati tudi določe- 
I ne spretnosti. Organizatorji želijo, da se prijavi čim več avto- 

I mobilistov. F. M.

Sredi septembra je v Sombotelu 
dr. Jozsef Varga, vodja katedre za 
madžarski jezik na Pedagoški 
akademiji v Mariboru, od dr. Ka
rola Manherza, namestnika mi
nistra za kulturo LR Madžarske, 
sprejel odlikovanje red zaslug z 
zvezdo. Dr. Varga je visoko odli
kovanje dobil za 30-letno pedago
ško delo ter vsestransko kulturno 
udejstvovanje in jezikovno ohrani
tev madžarske narodnosti v Po
murju.

foto: S. Szunyogh

BREZ 
PREVOZA
S prvim oktobrom je Komunal

no podjetje, kot so pojasnili, zara
di dotrajanosti vozila odpovedalo 
prevoze pokojnih na pokopališče v 
Gornji Radgoni. Po drugi verziji 
pa se jim baje to več ne izplača. 
Tako je radgonsko območje ostalo 
brez prevoza.

Pogrebno dejavnost je začasno 
prevzela občinska skupnost, ven
dar vozila nima oziroma ni denar
ja za nakup vozila — svojci se pač 
znajdejo, kot vedo in znajo. Tako 
prihaja do mučnih situacij, poseb
no še, če je ob istem času več po
grebov.

Sicer so pod novim vodstvom 
delavci pokosili travo na pokopa
lišču in uredili steze med grobovi. 
Upajo, da bo kmalu nared tudi 
nova mrliška veža, kjer so dela 
občasno zastajala, saj ni bilo do
volj sredstev iz samoprispevka.

Radgončani in okoličani si žele, 
da bi Skupščina občine Gornja 
Radgona kmalu kupila vozilo, ker 
ga nujno potrebujejo, ali pa bi 
morda to dejavnost prevzel zaseb
nik.

Jože Kaučič

USPELA STOJNICA

Od 14. do 21. septembra je bil v okviru Rdečega križa Slovenije 
Teden boja proti kajenju z naslovom »Kadilci, ne ogrožajte nekadil
cev«. Koordinacijski odbor za boj proti alkoholizmu in drugim obli
kam zasvojenosti pri predsedstvu OK SZDL v Murski Soboti pa seje 
odločil, da bo 21. septembra pripravil stojnico. Taje svojo upraviče
nost tudi potrdila.

Ob sodelovanju z revijo Življenje in zdravje iz Zagreba je bilo 
razdeljenih veliko število propagandnih primerkov te revije, s poudar
kom na preventivi pred kajenjem in pitjem alkoholnih pijač. Rdeči 
križ M. Sobota je delil literaturo o škodljivosti kajenja ter priponke, 
koordinacijski odbor pa pozival mimoidoče k anonimnemu izpolnje
vanju ankete o kajenju, zbiranju prostovoljnih prispevkov za preven
tivne akcije pred cigarethim dimom in zbiranju pristopnic za ustano
vitev društva nekadilcev v M. Soboti.

Zbranih je bilo 470 tisoč prostovoljnih prispevkov, izpolnjenih 
več kot 40 anketnih listov in zbranih 35 pristopnic za ustanovitev dru
štva nekadilcev. Tovarna oblačil in perila Mura je kupila 220 izvodov 
revije Življenje in zdravje, verske skupnosti v M. Soboti pa 100 izvo
dov. Propagandne številke revije Življenje in zdravje so razdelili tudi 
po vseh frizerskih salonih v M. Soboti, naprodaj pa je tudi v knjigarni 
Dobra knjiga.

Za ustanovitev društva nekadilcev v Murski Soboti je dovolj pri
javljenih, kdor želi, pa se lahko prijavi pri Koordinacijskem odboru 
pri OK SZDL Murska Sobota, kjer bo pred koncem oktobra sklicana 
ustanovna skupščina tega društva. V začetku novembra (od 3. do 10. 
11. 1989) bo novoustanovljeno društvo pričelo intenzivni petdnevni 
tečaj za odvajanje od kajenja. Pridružite se vsi, ki vam je tobačni dim 
odveč! Filip Matko

NA ZVEZNEM TEKMOVANJU TRAKTORISTOV ORAČEV

DVOJNA ZMAGA POMURCEV
Na letošnjem državnem prven

stvu traktoristov oračev, ki je bi
lo v Dolnjem Miholjcu, so po
murski traktoristi (sestavljali so 
dobršen del slovenske ekipe) po
novno potrdili, da se lahko uspe
šno kosajo z najboljšimi v državi. 
Največji uspeh je tudi tokrat do
segla Blanka Bukvič; osvojila je 
naslov najboljšega orača v drža
vi, zmagala je tudi v ženski kon
kurenci in tako potrdila, da njen 
lanskoletni uspeh, ko je prav ta
ko osvojila naslov najboljšega 
orača v državi, ni bil naključen. 
V kategoriji lahkih traktorjev je 
prav tako zmagal Pomurec Bela 
Berglez, ki je ob tem postal še 
drugi najboljši jugoslovanski 
orač. Bela Berglez in Blanka Bu
kvič bosta tako prihodnje leto 
zastopala barve Jugoslavije na 
svetovnem prvenstvu oračev, ki 
bo v Španiji.

Omenimo še rezultate drugih 
slovenskih tekmovalcev. V kate
goriji težkih traktorjev s tribrazd- 
nimi plugi je Jože Granfol zase
del četrto, Ivo Žilavec pa peto 
mesto. V oranju z lahkimi trak
torji je zmagal Bela Berglez, Mi
ran Mustafa pa je bil drugi. 
Franc Rotnik je zmagal med 
mladinci, takoj za njim se je uvr
stil Rudi Pirc, med ženskami pa 
je zmagala Blanka Bukvič pred 
Anico Žnidaršič. Ekipa Slovenije 
je tako osvojila prvo mesto v 
ženski konkurenci, v kategoriji 
lahkih traktorjev in med mladin
ci, v kategoriji težkih traktorjev 
pa je bila druga. Slovenska ekipa 
je tako postala tudi skupni zma
govalec jugoslovanskega prven
stva traktoristov oračev.

L. Kovač

27. septembra so za promet odprli obnovljen odsek magistralne 
ceste od bencinske črpalke do železniških tirov v Gornji Radgoni. 
Saj verjamemo, da je bilo potrebno veliko dela, toda toliko časa 
in tako neorganizirana (najprej cesta in potem most) gradnja ce
ste je možna le pri nas. bbp, foto: N J

DROBNO GOSPODARSTVO V LENDAVSKI OBČINI

Več obrtnikov
V lendavski občini v teh dneh na raznih sestankih analizirajo 

uresničevanje družbenega dogovora o pospeševanju drobnega gospo
darstva. Ugotovili so, da se je v zadnjih štirih letih število obratoval
nic povečalo le za 29 in jih je zdaj skupaj 242. Največ, in sicer 47, je. 
avtoprevoznikov. Ob klasičnih obrtnikih je nekaj novih dejavnosti (tr
govina, intelektualne storitve). Nekoliko bolj pa seje povečalo število 
delavcev, zaposlenih pri obrtnikih, saj je pri njih pred štirimi leti dela
lo (bilo zavarovanih) 215, zdaj pa jih dela 273. V omenjenem obdobju 
pa se je zmanjšalo število občanov, ki imajo (so imeli) dovoljenja za 
popoldansko obrtno dejavnost s 108 na 94. Nekaj jih je prešlo v red
no obrt, prav gotovo pa kateri od njih tudi med šušmarje, saj so se ta
ko izognili plačilu davkov, ne pa tudi pregonu delovnega inšpektorja. 
Je pa tudi res, da se v razpravah okrog šušmarstva postavljajo vpraša
nja: ali je pametno preganjati občana, ki dela, hkrati pa puščati ob 
strani postopača? Seveda pa si v občini želijo, da bi se kar največ ob
čanov, ki so sposobni in voljni dela, odločilo za redno obrt, saj bi na 
ta način dosegli večjo zaposlenost. V lendavski občini je ta čas že čez 
600 iskalcev zaposlitve in letos skorajda ni možnosti, da bi se kdo za
poslil v združenem delu, saj bodo, na primer v tovarni Ilirija Vedrog, 
nekaj deset novih delavcev zaposlili šele, v prihodnjem letu.

Š. Sobočan

Bi telefonirali iz avtomobila?
Direktor, komercialist, obr

tnik ... kdor koli se pelje z avto
mobilom na službeno pot (lahko 
tudi zasebno), mora včasih nujno 
komu kaj sporočiti. Ali pa bi kdo 
rad priklical in se pogovoril s ti
stim, ki je na poti. Je to možno? 
Pri nas zaenkrat še ne, v razvitem 
svetu pa že okrog 20 let poznajo 
mobilni (prenosni) telefon. Na
meščeni so v avtomobilih, avto
busih, tovornjakih, vlakih ali lad
jah. Takšen telefon poznajo in ga 
uporabljajo že tudi v Turčiji. Vse 
kaže, da je naposled na vrsti tudi 
Jugoslavija. Pravzaprav se na to 
novost pri nas zaenkrat konkret
no pripravljata le Hrvaška in 
Slovenija. V Zagrebu je že pri
pravljena posebna centrala v ta 
namen, ki bi jo lahko obe repu
bliki in še del Bosne uporabljali 
skupaj. Potrebno pa je urediti še 
tako imenovane bazne centrale.

Ena od njih je predvidena tudi v 
Pomurju (na Vaneči). Združene 
ptt organizacije Slovenije te dni 
že zbirajo prijave za mobitel, kot 
so poimenovali ta program. Po
nudbe za takšen telefon je preje
lo tudi okrog 100 naslovnikov v 
Pomurju (delovne organizacije 
in obrtniki). Kot smo zvedeli v 
ponedeljek na »uradni« predsta
vitvi programa mobitel v Murski 
Soboti, imajo že nekaj prijav. 
Rečeno je bilo tudi, da je v Slo
veniji na voljo tisoč številk za 
mobilni telefon in da se bo treba 
odločiti že do konca tega mese
ca; ena (glavna) številka pa bo 
stala okrog 14.200 nemških mark 
v dinarski protivrednosti. Vsa 
potrebna dela, vključno z mobil
nim telefonom pa bodo opravili 
v enem letu.

Jože Graj

GRADNJA MRLIŠKI! VEŽE V RAKIČANI - V krajevni 
skupnosti Rakičan so začeli z zidavo nove mrliške veže na poko
pališču. kar je ena najpomembnejših nalog iz tega srednjeročne
ga referendumskega programa. Poleg sredstev samoprispevka 
bodo veliko naredili krajani s prostovoljnim delom.

l oto: F. Maučec

STRELSTVO

Zmaga Tišine v 
Hrastniku

V prvem kolu tekmovanja v prvi republiški strelski ligi za 
člane je ekipa SD Koloman Flisar s Tišine v Hrastniku pre
magala Rudarja za 43 krogov. Najboljša v ekipi Tišine sta bila 
Drago Pertoci s 376 in Branko Bukovec s 373 krogi. Ekipa SD 
Avgust Majerič pa je v Mariboru premagala Noršince za 2 
kroga. F. M.

Zanimivo tekmovanje 
lovskih psov

Lovsko kinološko društvo za Pomurje organizira od 18. do 21. te
ga meseca v Banovcih mednarodno preskušnjo psov ptičarjev. Sode
lovalo bo 18 psov iz ZR Nemčije in Jugoslavije. Tekmovanje bo pote
kalo na pomurskih loviščih in šteje za panonski lovski pokal. Naši in 
zahodnonemški psi se bodo pomerili v poljskem in vodnem delu ter 
delu v gozdu (vlečke, krvna sled). Kot običajno bo tekmovanje, ki po
staja tradicionalno na visoki kakovostni ravni.

F. M.

minulo sredo pred Blagovnico modna revija s prikazom njenih je- 
sensko-zimskih modelov z modno sceno Paulin — Maurin. Naj
topleje je bilo ob tej priložnosti gotovo manekenkam v krznenih 
plaščih, medtem ko je bilo obiskovalcem hladno, čeprav je degu
stacija laškega piva in raznoraznih vin poprej marsikogar ogrela. 
Ideja prireditve s koncertom godbe na pihala na prostem je bila 
dobra, slaščice namenjene otrokom v njihovem tednu dobrodošle, 
le malce pozno je bilo vse skupaj. Tako modna revija, ki je za ok
tober s hladnimi večeri predolgo trajala, pa tudi Fliserjev pevski 
(play back) vložek je ni ogrel, kot prireditev pred Blagovnico v 
celoti, saj bi bila veliko bolj odzivna, če bi bila v toplem septem- 
berskem popoldnevu. Tako pa je bil obisk sprva velik, z mrakom 
in hladom pa se je število obiskovalcev vse bolj redčilo. Zanimivo 
pa je vseeno bilo, posebej ob pogledu na Murine plašče in male 
naturščike, ki so predstavili modele za najmlajše.

B. Bavčar
Foto: Lado Klar
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